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P r í t o m n í : 

Predseda dr. S o k o l . 

Podpredsedovia: dr. M e d e r 1 y, S t a n o . 

Zapisovatelia: Š r o b á r , H u s á r e k, G e r m u š k a , D r o b n ý . 

61 poslancov podľa listiny o prítomnosti. 
Členovia vlády: predseda vlády dr. T i s o; ministri dr. Ď u r č a n s k ý , dr. P r u ž i n -

s k ý, S i v á k, T e p l a n s k ý . 

Štátny minister: S i d o r. 
Z kancelárie Snemu: tajomník Snemu F o l t í n ; jeho ad hoc zástupca dr. C s e l k o. 

Predseda dr. Sokol otvoril schôdzku o 10. 
hod. 30 min. dopol. zistil, že Snem je schopný 

usnášať sa a pokračoval takto: 

Slávny Snem! (Poslanci vstávajú. ) 

Dňa 10. februára zarmútila celý vzdelaný 
svet zpráva, že hlava katolíckej cirkvi, pápež 
Pius XI. zakončil v Ríme svoj časný život 
a odišiel na večnosť. Preniknuté touto smut
nou udalosťou, i Slovensko bralo úprimnú 
účasť na smútku katolíckeho kresťanského sve
ta a ja prosím, nech mi je dovolené pred den
ným poriadkom uctiť pamiatku zosnulého veľ-
kého pápeža. 

Robíme to vďačne a z úprimného srdca, 
lebo Pius XI. bol cez celý svoj požehnaný, 
sedemnásťročný pontifikát nie len stálym sved
kom, ale aj láskavým priaznivcom nášho po-
litického boja za práva slovenského národa. 
Za tak dlhý čas, za toľké roky, čo vládol na 
prestole Petrovom, mnohokrát sa ustanovili 
pred neho slovenskí veľpastieri, biskupi a iní 
hodnostári katolíckej cirkvi a neminul tiež rok, 
že by veľké množstvo slovenských pútnikov 
nebol býval prijímal vždy s otcovskou láskou 
a starostlivosťou. S hlbokou vďačnosťou bu
deme pamätať, že veľký pápež, ktorý spravo
val celú katolícku cirkev, pri každej takejto 
príležitosti spomínal náš národ, posielal slo
venskému národu svoje zvláštne apoštolské 
požehnania a vrelé otcovské odkazy. Tiež nik
dy nezabudneme, že práve diplomatický zá
stupca Pia XI. v úradnom akte nazval náš 
národ šľachetným národom slovenským, čím 
sa slovenskému národnému povedomiu dosta
lo posilnenia i s miesta, ktoré predstavuje naj
vyššiu mravnú autoritu sveta. Keď tento ná
rod práve teraz začína na poli svojho zákono
darného Snemu a svojej slovenskej štátnosti 
rozvíjať svoje šľachetné sily a uplatňovať svo
ju šľachetnú vôľu, zaiste nemôžeme prvý pre

jav našej šľachetnosti, uznávanej Svätou Sto
licou, dokumentovať lepšie, ako keď vzdáme 
úctu blahej pamiatke toho z najšľachetnejších 
pápežov cirkevných dejín, ktorý s porozume
ním zasiahol aj do našej národnej historie. Nie 
je možné v rámci krátkeho pietneho prejavu 
zhodnotiť takú vynikajúcu osobnosť, akou bol 
a akú predstavuje veľký mŕtvy pápež. Toto 
urobí historia a jej povolaní pracovníci. No, 
objektívna svetová verejnosť už dnes jednotne 
uznáva, že blahej pamäti pápež Pius XI. bol 
veľkým apoštolom svetového mieru, ktorý pev
ne a dôsledne budoval. Robil tak v šľapajách 
svojho predchodcu, mierumilovného Benedik
ta XV., a v duchu kresťanskom. Otázke sve
tového pokoja a pokojného spolužitia náro
dov neúnavne venoval svoju horlivú a šľa
chetnú prácu. Zachovať ľudstvu najväčší po
klad, mier, bolo vždy jeho pálčivou a veľkou 
starosťou. Touto starosťou vedený usiloval 
tiež o sociálny pokoj, zaistený v duchu sociál
nej spravodlivosti Evanjelia. Preto horlive 
pokračoval v práci za obnovu ľudskej spoloč
nosti a smernice tejto obnovy shrnul vo veľ
kolepej encyklike, ktorá zo sociálneho roz
vratu, z triednych rozporov, z hospodárskej 
krízy ukazuje najistejšiu cestu k novej a v du
chu kresťanskej spravodlivosti vyrovnanej a 
spokojnej ľudskej spoločnosti. Nebolo veľkého 
problému dnešnej doby, pre ktorého šťastlivé 
riešenie nebol by poukázal na jeho trvalé, 
mravné a spravodlivé základy. Tým dnešnému 
svetu, nachádzajúcemu sa v zmätkoch prero
du, ukázal jasnú cestu k zaisteniu svetového 
mieru, sociálneho pokoja a k najdeniu šťast-
nejšej, lepšej budúcnosti. 

Slovenský Snem, ktorý je odhodlaný ria
diť sa zásadami kresťanskými a národnými, 
zaiste nezabudne dôkladne si všímať zásady, 
vyslovené v encyklikách veľkého pápeža Pia 
XI., ktorého blahej pamiatke vzdávam vrelú 
úctu a hlboko sa klaniam jeho veľkému ži
votnému dielu. (Poslanci sadajú. ) 



Oznámenia predsedníctva. 
Predseda dr. Sokol (zvoní): 

Za tajomníka Snemu menovaný bol na zá
klade usnesenia predsedníctva zo dňa 21. febr. 
1939 krajinský viceprezident František Foltín. 

Oznamujem, že došiel prípis Volebného 
súdu o verifikácii volieb a prosím tajomníka 
Snemu F o l t í n a , aby ho prečítal. 

Tajomník Snemu Foltín (číta): 
„Volebný súd v Prahe. Číslo 207/38. 

Predsedníctvo Snemu Slovenskej krajiny 
v Bratislave. 

Volebný súd usniesol sa na svojom za
sadnutí dňa 16. januára 1939 na základe 
§ 8, č. 2 a § 10 zák. zo dňa 29. februára 
1920, č. 125 Sb. z. a n. a úvodného ustano
venia ods. 1 zák. zo dňa 14. júla 1927, č. 
125 Sb. z. a n. a čl. V. ods. 2 ústavného 
zákona zo dňa 23. novembra 1938, č. 299 
Sb. z. a n. overiť voľbu týchto členov prvé
ho Snemu Slovenskej krajiny, vyvolených 
pri voľbe dňa 18. decembra 1938 na kan
didátnej listine Hlinkovej slovenskej ľu
dovej strany (strany slovenskej národnej 
jednoty): 

1. Dr. Jozefa T i s u, predsedu slovenskej vlá
dy, Bánovce n. Bebr. 

2. Karola S i d o r a , ministra, Bratislava. 
3. Jozefa S i v á k a, škôldozorcu, Prievidza 
4. Dr. Jozefa B u d a y a , kanonika, Nitra. 
5. Dr. Martina S o k o l a , gen. tajomníka, 

Bratislava. 
6. Dr. Karola M e d e r l y h o , hlavného radcu, 

Bratislava. 
7. Pavla T e p l a n s k é h o , ministra, Suchá 

n. Parnou. 
8. Matúša Č e r n á k a , ministra, Bratislava. 
9. Dr. Ferdinanda Ď u r č a n s k é h o , mini-

stra, Bratislava. 
10. Dr. Miloša V a n č u, ministra, Turč. Sv. 

Martin. 
11. Alexandra M a c h a , šéfa úradu (propagan

dy, Bratislava. 
12. Štefana D a n i h e l a , roľníka, predsedu 

Zemed. rady, Sološnica. 
13. Rudolfa Č a v o j s k é h o , hl. taj. odb. org. 

rob., Bratislava. 
14. Štefana S u r o v i a k a , predsedu Sväzu 

slov. žel., Žilina. 

15. Antona H a n c k u , predn. Sdruž. slov. 
odb. org., Žilina 

16. Ing. Františka K a r m a s i n a , štát. se-
kretára, Bratislava. 

17. Jána E s z t e r h á z y h o, statkára, Ujlak. 
18. Antona S i m k u, gr. kat. farára, Vyšná 

Oľka. 
19. Tido J. G a š p a r a , odb. radcu, spisovate-

ľa, Bratislava. 
20. Dr. Mikuláša P r u ž i n s k é h o , statkára, 

Mytošiny. 
21. Jána P e t r o v i č a , riad. Slov. poklad., 

Bratislava. 
22. Dr. Eugena F i 1 k o r n a, riad. Svoradova, 

Bratislava. 
23. Dr. Gejzu F r i t z a, hlav. súd. radcu, Soli-

var pri Prešove. 
24. Jána L i š k u, gen. taj. obch. komory, 

Bratislava. 
25. Juliusa S t a n u , vlád tajomníka, Brati

slava. 
26. Vladimíra M o r a v č í k a , šéfred. Slov. de-

níka, Bratislava. 
27. Dr. Štefana P o l y á k a , statkára, Záblatie. 
28. Dr. Karola K ö r p e r a, kanoníka, predno

stu kult. odboru min. škol. a národ. osvety, 
Bratislava. 

29 Dr. Ing. Petra Z a ť k u, gen. taj. Ústred. 
sdruž. slov. priem., Bratislava. 

30. Pavla Č a r n o g u r s k é h o , odb. predno
stu min. škol. a národ. osvety, Vajnory. 

31. Františka S l a m e ň a , robotníka, predse
du odb. org. rob., Horná Lehota. 

32. Dr. Jána F e r e n č í k a , farára, Ružombe
rok. 

33. Gejzu M e d r i c k é h o , redaktora, Brati
slava. 

34. Andreja G e r m u š k u, riad. učit. ústavu, 
Prešov. 

35. Antona Š a l á t a, profesora, Hájniky. 
36. Kolomana H o r n í š a , štát. učiteľa, Kys. 

Nové Mesto. 
37. Teodora T u r č e k a, roľníka, Nedanovce. 
38. Vojtecha H u s á r k a , správcu-učiteľa. 

Bratislava. 
39. Pavla F l o r e k a, profesora, Turč. Sv. 

Martin, 



40. Štefana H a š š í k a, tajomníka, Micha
lovce. 

41. Dr. Ferdiša K l i n d u, odb. prednostu 
min. hosp., Bratislava. 

42. Ferdinanda M o n d o k a, správcu fary, Se
nica n. Myj. 

43. Martina M o r h á č a, obchodníka, Brez-
nička n. Ipľom. 

44. Konštantina Č u l e n a, žel. úradníka, spi
sovateľa, Bratislava. 

45. Dr. Mateja H u ť k u , ver. notára, Micha
lovce. 

46. Jozefa S t e i n h ü b l a , farára, Sklené. 
47. Juliusa M a g u t h a, vedúceho notára, 

Spišské Podhradie. 
48. Vincenta B o l e č k a, farára, Nemčiňany. 
49. Jána H o l l é h o , ústredného tajomníka, 

Bratislava. 
50. Vojtecha P l e c h l u, dekana - farára, Dol

né Dubové. 
51. Dr. Pavla O p l u š t i l a, riaditeľa bitúnku, 

Bratislava. 

52. Jána S. V a n č u, roľníka, legionára, Plav
nica. 

53. Dr. Františka H r u š o v s k é h o , riad. 
gym., Kláštor pod Znievom. 

54 Rudolfa S c h w a r z a , legionára, správcu-
učiteľa, Banská Bystrica. 

55 MUDr. Gejzu R e h á k a, riad. št. nem., 
Bratislava. 

56. Jána Moru, ústred. tajomníka rob. org., 
Bratislava. 

57. Jozefa D r o b n é h o , pôšt. riaditeľa, pred
sedu Spolku slov. poštárov, Bratislava. 

58. Gejzu H o r ň á k a, gr. kat. správcu-učiteľa, 
Starina. 

59. Dr. Antona H u d e c a , pravotára, Trenčín. 
60. Vojtecha H o r á k a , škol. inšpektora, 

Vajnory. 
61. Jozefa Š r o b á r a, kanonika, Bratislava. 
62. Dr. Emila B. L u k á č a, prof. ev. nábož., 

Bratislava. 
63. Štefana B e ň á k a, roľníka, Rybany. 

O tom sa podáva zpráva ministerstvu vnútra Slovenskej krajiny a predsedníctvu Snemu 
Slovenskej krajiny. 

V Prahe dňa 16. januára 1939. Viceprezident volebného súdu: Dr. Zeis v. r. 
Predseda dr. Sokol (zvoní): 

Predsedníctvu Snemu došiel ďalší prípis od 
predsedu vlády republiky Česko-Slovenskej o 
vymenovaní novej vlády Slovenskej krajiny. 
Prosím pána tajomníka Snemu Foltína, aby 
prípis prečítal. 

Tajomník Snemu Foltín (číta): 
„Predsedníctvu Snemu Slovenskej kra

jiny v Bratislave. 
Pán prezident Republiky prijal podanú 
mu demisiu vlády Slovenskej krajiny, 
zprostil predsedu vlády a ostatných čle
nov vlády úradov a menoval na návrh 
predsedníctva Snemu Slovenskej krajiny 
rozhodnutím zo dňa 20. januára 1939 po
slanca Msgre dr. Jozefa T i s u za predse
du vlády Slovenskej krajiny a poveril ho 
vedením vecí spadajúcich na Slovensku 
do oboru ministerstva vnútra. Súčasne 
vymenoval za členov tejto vlády pána: po
slanca Jozefa S i v á k a a poveril ho ve
dením vecí spadajúcich na Slovensku do 
oboru ministerstva školstva a národnej 
osvety; poslanca Pavla T e p l a n s k é h o 
a poveril ho vedením vecí spadajúcich na 
Slovensku do oboru ministerstva financií; 

poslanca dr. Ferdinanda Ď u r č a n s k é -
h o a poveril ho vedením vecí spadajúcich 
na Slovensku do oboru ministerstiev do
pravy a verejných prác; poslanca dr. Mi
kuláša P r u ž i n s k é h o a poveril ho ve
dením vecí spadajúcich na Slovensku do 
oboru ministerstiev priemyslu, obchodu a 
a živností a poľnohospodárstva; poslanca 
dr. Miloša V a n č u a poveril ho vedením 
vecí spadajúcich na Slovensku do oboru 
ministerstva pravosúdia. 

Členovia vlády Slovenskej krajiny slo-
žili ústavou predpísaný sľub do rúk prezi
denta republiky, dňa 21. januára 1939. 

O tom kladiem si za česť urobiť sde-
lenie. 

Predseda vlády: B e r a n v. r. 
Predseda dr. Sokol: 
Týmto predstavujem Snemu novú vládu 

Slovenskej krajiny. 

Dovolené. 
Predseda Snemu dr. Sokol: 
Dovolenú žiadajú: Poslanec Konštantin Ču-

len na jeden rok a poslanec Štefan Suroviak 
do 15. marca 1939. 



Navrhujem v smysle § 2, ods. 4. rokovacieho 
poriadku, aby žiadaná dovolená udelená bola 
obidvom pánom poslancom. 

Kto súhlasí s týmto mojím návrhom, nech 
zdvihne ruku. 

(Deje sa. ) 
Návrh prijatý je jednohlasne. 

Rozdané tlačivá. 
Predseda dr. Sokol: 
Na dnešnej schôdzke rozdané boly tieto tla

čivá: 
Tesnopisecká zpráva o 1. schôdzke Snemu 

Slovenskej krajiny. 
Zápisnica o 1. (ustavujúcej) schôdzke Sne

mu, proti ktorej neboly podané námietky podľa 
§ 73 rokovacieho poriadku. 

Iniciatívny návrh poslanca Stanu na vyda
nie zákona v zásluhách Andreja Hlinku. 

Iniciatívny návrh poslanca dr. Sokola na 
vydanie zákona o rokovacom poriadku Sne
mu Slovenskej krajiny. 

Predseda dr. Sokol (zvoní): 
Pristúpime k 1. bodu programu: 

1. Vládne vyhlásenie. 
Slovo si vyžiadal pán predseda vlády dr. 

Jozef T i s o. Udeľujem mu slovo. 
Predseda vlády dr. T i s o : Slávny Snem ! 
V mene vlády Slovenskej krajiny po prvý 

raz sa ujímajúc pred samostatným sloven
ským Snemom slova, aby som vyložil v podo
be vyhlásenia vlády program našej činnosti v 
najbližšej budúcnosti, nemôžem inšie urobiť, 
ako biblickej frazeologie použiť a v mene ná
roda slovenského povedať: Blahoreč duša mo
ja Pánovi, lebo učinil so mnou veľké veci ten, 
kto je mocný! V plnosti času shliadol na ná
rod náš milosrdný Boh a zo zmätku politic
kého, z hroziacej katastrófy sociálnych pre
vratov vyviedol národ náš slobodný a dal mu 
správu vecí do vlastných rúk! Národ sloven
ský po tisícročnej prestávke, po dlhoročných 
bojoch za svoje národné práva má svoju vlá
du, má svoj snem, buduje svoj štát. Nebolo 
v dejinách národa slovenského pokolenia, kto
rému by bola bývala sverená hrivna taká vzác
na, ako generácia naša. Mimoriadny údel ten
to zaväzuje nás k jedinečnej zodpovednosti za 
svedomité narábanie s tou hrivnou, aby sme 

nielen udržali štát, ktorý nám bol daný, ale aby 

sme ho od prvých základov tak budovali, aby 
trval a prekvital pre všetky pokolenia v bu-
dúcnosti. (Potlesk. ) 

Tu na pôde svojho snemu budujeme svoj 
štát, svoj nový štát, svoj slovenský štát. (Búr
livý potlesk. ) 

Doterajšia naša politická práca na pôde par
lamentu česko-slovenského bola určovaná pre
dovšetkým záujmami národa slovenského a len 
v druhom rade sa riadila záujmami štátu spo
ločného. Rozdelenie politických síl v prvej re
publike vyvolalo túto diferenciáciu nášho po
stupu. Tlak väčšiny na národný svojráz slo
venského národa, sjednocovacie snahy smeru
júce k zániku slovenského národa ako etnickej 
jednoty a slovenčiny ako samostatného jazy
ka, určovaly náš postup, ktorý sa musel kon
centrovať na obranu ale i na posilnenie národa. 
Predovšetkým tejto okolnosti sa musí pripí
sať, že hoci prvá republika bola podľa názvu 
štátom naším, museli sme postaviť národ nad 
štát, ba proti štátnej moci, ktorú vykonávali 
strannícky predpojatí politici. Tomuto nepri
rodzenému stavu je koniec: národ slovenský 
buduje si svoj štát, ktorý je orgánom jeho su
verenity, je vykonávateľom jeho vôle, je 
ochráncom jeho záujmov. Nikdy viac sa ne-
smie stať, aby národ slovenský sa dostal do 
protivy so svojím štátom. Od 6. októbra 1938 
národ slovenský a štát slovenský je jedno a to 
isté: rozkvet a úpadok jedného znamená ús-
pech alebo rozklad druhého. Byť slovenským 
vlastencom a ideálnym národovcom, znamená 
byť oddaným budovateľom štátu slovenského. 
Láska k národu slovenskému konkretizuje sa 
v oddanosti a vernosti k štátu slovenskému. 
K hodnotám národným, za ktoré sme sa odu
ševňovali, ako je reč, spev, výšivka, folklor 
slovenský pristupuje teraz zákon slovenský, 
úrad slovenský, daň slovenská, armáda sloven
ská atď., lebo máme už nie len svoj národ, lež 
máme a budujeme i svoj štát. 

Tento náš slovenský štát je síce pokračova
teľom starého štátu česko-slovenského, vyrastá 
akoby z neho, ale je novým štátom, nielen pre 
zmenené štátoprávne postavenie dvoch náro
dov v rámci nového štátoprávneho zriadenia, 
ale pre zrevidované chápanie úloh štátu vô
bec. Náš nový štát nechce a nebude slúžiť ni
jakej strane alebo triede, ale nad všetky také
to a podobné odtienky povýšený, slúžiť bude 
len veľkým všeobecným záujmom celého ná
roda slovenského. (Potlesk. ) Budujeme nový 
štát v novom chápaní. Štát nám je nie modlou, 
ktorej obetujeme i národ, ale nie je ani svrcho-
vaným činiteľom, od ktorého očakávame vše-



tko. Štát náš bude novým štátom, na ktorý 
hľadíme ako na potrebný prostriedok riadenia 
života národa, ktorý budujeme len v tej mie
re, v akej to vyžaduje potreba života národa. 
Nedržíme štát len preto, aby sme mali štát, 
ale preto, a len potiaľ, ako ho potrebuje národ. 
Uvedie sa takto na pravú mieru zástoj štátu, 
aby sa upravil i náš pomer k štátu, z ktorého 
musí nastať i základná preorientácia širokých 
vrstiev národa. Dlhou politickou tradíciou pre
došlých čias bol vypestovaný názor, že štát je 
chlebodarcom, ku ktorému sa utieka každý. 
Nával do štátnych úradov, uchádzanie sa o 
subvencie štátu bolo symptomatickým zjavom 
zašlej doby. Budujeme nový štát, ktorý nebu
de zaopatrovacím ústavom pre jednotlivcov, 
preto upotrebí služby jednotlivcov len natoľko, 
nakoľko to služba všeobecná vyžaduje. Nový 
štát nebude subvencujúcim ústavom, lebo nie 
je bohatým strýčkom, ktorý by mal vlastné 
zdroje bohatstva, z ktorých odmeňuje jedno
tlivcov, ale je iba manipulantom hmotných 
prostriedkov, ktoré mu národ sverí cieľom 
upravovania všeobecných záujmov. 

Náš nový štát nebude prekrmovať svoj úrad
nícky aparát len preto, aby zabezpečil životnú 
existenciu tomu alebo onému jednotlivcovi, 
ale zamestnávať bude len toľko ľudí, koľko je 
na vykonávanie jeho funkcií bezpodmienečne 
potrebné, aby sa príliv nových pracovných síl 
upravil smerom k súkromnému podnikaniu ob
chodnému a priemyselnému. Bolo to nebla
hým následkom bývalého straníckeho systému, 
v ktorom si každá politická strana získavala 
voličov ich umiesťovaním v štátnych úradoch 
bez ohľadu na to, či to bolo potrebné, alebo nie. 
Uplatňovaly si teda politické strany svoje stra
nícke záujmy na účet štátu, ale i na účet ce-
lého nášho verejného a hospodárskeho života 
V tomto ponímaní štátu stali sme sa národom 
štátnych zamestnancov, od štátu závislých, 
pod firmou štátu sa skrývajúcim politickým 
stranám ešte i svoje národné povedomie obe
tujúcich helotov. A zatiaľ, kým takto odčer
pávala národnú energiu politická korupcia, ob
chod, priemysel a iné slobodné povolania za
ujal cudzí živel, ktorý sa ľahko zmocnil ho-
spodárskeho potenciálu národa a zotročil ná
rod so stránky hospodárskej. Budujeme si no
vý štát, ktorý nebude odčerpávať národnú 
energiu preľudňovaním byrokratického apará
tu, aby si národ zaujal svoje patričné miesto 
v hospodárskom živote. K tomuto cieľu bu
de potrebná radikálna preorientácia našej ve
rejnej mienky, aby sme sa stali namiesto ná
roda štátnych zamestnancov, národom voľ
ných povolaní na poli obchodnom a hospodár

skom, aby nie národ bol pre štát, ale aby štát 
mal koho spravovať. 

Náš nový štát má byť slovenským štátom, 
čo práve preto, že má byť novým štátom, ne
má znamenať šovinistický, nesnášanlivý, práva 
iných národov nerešpektujúci štát. Štát slo-
venský má byť štátom slovenskej tradície. A 
táto slovenská tradícia znamená vládu ducha, 
lebo duch bol ten, čo nás udržoval a k víťaz
stvu priviedol. Z etnickej našej malosti a z 
hospodárskej slabosti vyrástla naša orientácia 
k silnému duchu ako činiteľovi, ktorý nás 
môže udržať a ktorého si vypestovať môžeme. 
Imponuje nám bohatstvo, ale nás nedráždi, 
lebo vieme, čo ono znamená bez ducha. Ob
divujeme zázraky techniky, ale nás neuspoko
jujú, lebo pamätáme na to, že duch je, čo ob-
živuje. Studení bez vnútorného zanietenia sto
jíme pred strojom, ktorý zbytočným robí člo-
veka, lebo však človek je korunou prírody a 
najbližším cieľom všetkého podnikania. Preto 
s určitou dávkou skepsie prijímame všetko, 
čo je veľkolepé, jedinečné, čo je výrazom púhej 
fyzickej sily, bez akéhokoľvek vánku ducha a 
bez akéhokoľvek určenia k službe lepšieho, šľa
chetnejšieho ľudského života. 

Duchovný charakter našej literatúry, du
chovný náter nášho ľudového umenia nám 
určuje naše miesto, aby sme sa i v budúcnosti 
hlásili k nadvláde ducha, ktorý je dušou našej 
historie. Slovenský štát bude teda mocou du
chovnou, ktorá si nebude zakladať na bohat-
stve, na zbraniach, na metodách policajnej 
brutality, ale na pestovaní duchovných hod
nôt slovenského svojrázu, medzi ktoré patrí 
prostota života, čistota mravov, sociálne vy
rovnanie stavov, na spravodlivosti založená 
národná snášanlivosť. Takto budovaný štát 
slovenský bude celý náš, ku ktorému sa vi
nieme s detskou prítulnosťou bez obavy, že 
by sa stal predmetom nenávisti iných. Vy-
hradený nám bol štát slovenský na tomto 
území preto, že tu býva svojrázny národ slo
venský; konzervácia etnických svojráznych 
hodnôt slovenských bude vždy i v budúcnosti 
príčinou volania po jestvovaní a uznaní štátu 
slovenského na tomto území. 

Budujeme svoj slovenský štát, aby národ 
slovenský v rámci tejto mocenskej organizá
cie sa národne uplatnil podľa svojrázu v ro
dine ostatných národov. Záujem národa slo
venského bol hýbadlom nášho boja v minu
losti, ten istý záujem bude našou smernicou 
vždy i v budúcnosti. Náš politický boj v mi
nulosti viedol sa väčšinou smerom kultúrnym 
a ešte väčšmi smerom štátoprávneho zaistenia 



slovenského národa. Na tomto poli dosiahli 
sme síce pekných úspechov, no ešte ani zďa
leka nie takých, akých si záujem národa v tomto 
ohľade vyžaduje. Ide predovšetkým o konečné 
vybudovanie štátoprávneho postavenia národa 
slovenského. Tak sa stane uzákonením Ústav
nej listiny Slovenskej krajiny, čo bude najváž
nejším predmetom našej najbližšej zákonodar
nej činnosti, popri tých potrebných zariade
niach, ktoré ako svoj vlastný rokovací poria
dok snemovne a iné viac-menej technického 
rázu predlohy budú vybavené ako základné 
podmienky riadneho behu parlamentu. Bude 
to príležitosťou, pri ktorej sa slovenský snem 
bude môcť zapodievať so základnými otázka
mi národa slovenského a som si istý, že každý 
člen tohto parlamentu, vedomý súc si svojej 
zodpovednosti, zapodievať sa bude týmito 
otázkami jedine s hľadiska záujmu národa slo
venského. Pri tejto príležitosti prestaneme byť 
prívržencami teoretických systémov, nebude
me mať na mysli ideologické zameranie, bude
me všetci jedine Slovákmi, ktorí jedine záujem 
svojho národa majú na mysli. A to nie záujem 
chvíľkový, nie konjunkturálny záujem, keďže 
nejde o zákon jednoduchý, ale o zákon ústavný, 
na dlhé časy platiaci, aby sa teda zabezpečil 
záujem národa na dlhé časy a na všetky mož
nosti, ktoré sa v ďalekej budúcnosti môžu vy
noriť. Preto bez toho, aby som chcel predbie
hať tomuto historickému rokovaniu o ústav
nej listine, isté je už dnes jedno, a to : že su
verenita národa slovenského nesmie byť ani 
týmto ústavným zákonom tak viazaná, aby 
ťažkosti technického rázu mohly byť prekáž
kou jeho rozhodovania o svojich veciach, alebo 
aby sa z ústavnej zaviazanosti pobádal kto
koľvek k nedostatočnému rešpektovaniu zá
ujmu národa slovenského. Národ slovenský je 
suverénny, tvorí si svoj štát, musí mať mož
nosť, aby svoje suverénne právo uplatňovať 
mohol vždy, neviazaný ani dlhočasným cha
rakterom ústavnej listiny. 

Vzhľadom na terajšiu líniu nášho politické
ho života, že sa utvorila jedna strana, usudzuje 
sa, že sa vláda zariaďuje na totalitný systém 
a chce vykonávať určitého druhu autoritatívny 
režim. I keď sme zlikvidovali najhoršie ovo
cie demokracie, stranníckosť, nič nie je nám 
vzdialenejšie, ako vykonávať totalitu štátnej 
moci, čo nasleduje už z tohto nášho zásadného 
stanoviska, že i štátnu moc podriaďujeme zá-
konu mravnosti a práva; podľa ktorej zásady 
štát musí rešpektovať práva individua, rodiny, 
spoločnosti a miestnych samospráv; za sväté 
považuje právo rodičov na výchovu svojich 
dietok; právo slobodného vierovyznania, garan

tuje právo súkromného vlastníctva a zabezpe
čuje pokojné spolunažívanie práce a kapitálu, 
zamestnávateľa a robotníka. Štát pokladá sa 
za usmerňovateľa ale nie za monopolného vy
konávateľa individuálneho podnikania. Ak mô
že byť u nás reč o totalite, tak je to len tota
lita národa, ktorá naznačuje všeobecne v pro
spech národa koncentrujúcu snahu, aby všetko, 
čo tu žije, tu pracuje, čo sa tu podniká, išlo 
v prospech národa. Za týmto účelom utvorená 
jednota národa pod heslom „všetko za národ" 
všetkých složiek národa do práce za blaho 
znamená teda disciplinovanú organizovanosť 
všetkých složiek národa do práce za blaho 
národa. Jednotou touto na večné veky vypu
dená bola z radov našich roztrieštenosť podľa 
triednych záujmov, aby nás všetkých ovládal 
vždy záujem celého národa. Predstaviteľkou 
a vykonávateľkou jednoty národa na poli poli
tickom je jednotná strana, ktorá pre toto zá
kladné od minulosti odlišné svoje postavenie 
je viac orgánom štátnym ako reprezentantom 
určitej skupiny ľudí, a vo svojom složení stra
na táto, poťažne jej poslanci nie sú viac zá
stupcami tej či onej skupiny, ale každý po
slanec z hocijakej skupiny vyrastlý pokladá 
sa za poslanca celého národa a veci svojej 
skupiny zapína do záujmovej sféry celého ná
roda. Prirodzené rozvrstvenie národa na sta
vy, ktoré budú vybudované od najnižších zá
kladov v obciach až po najvyššie vrcholy 
celonárodné, vyrovnané a sjednotené bude 
v reprezentácii jednej strany, ktorá stavovské 
záujmy sjednotené pod jedným fórumom pre
náša na pole politické do parlamentu a ostatné 
zastupiteľské orgány v okresoch a v obciach. 

Suverenitu svoju národ slovenský uplatňovať 
bude vo svojom štáte so stálym zreteľom na 
prirodzené kultúrne a hospodárske práva svo
jich inonárodných občanov, Rusínov, Nemcov, 
Maďarov, ktorým zabezpečíme podmienky ich 
národného života, pravda s poukazom nato, 
že očakávame, aby to isté bolo zabezpečené 
naším bratom Slovákom pod inou štátnou su
verenitou žijúcim. (Búrlivý potlesk. ) Ale ako 
naši inonárodní spoluobčania nechcú sa stať 
korisťou slovenskej nadvlády, takiste ani oni 
nechcú byť favorizovaní na úkor slovenskej 
pospolitosti; ako oni nechcú, aby boli nútení 
svojou hrivnou prispievať k zveľaďovaniu slo
venského života, ani nečakajú, aby sa im na 
účet slovenský v akomkoľvek smere nadržia-
valo. Clara pacta-boni amici bude iste zdra
vou zásadou k obapolnému uspokojeniu. Ta
kouto všeobecnou otázkou je i otázka židov
ská, ktorej riešenie je vecou už najbližších dní. 
Je to otázka už viac-menej medzinárodného 



charakteru, nakoľko sa ňou zapodieva už kaž-
dý národ. Nevyhýba sa riešeniu otázky ži
dovskej ani národ slovenský. Pri riešení tejto 
otázky nemôže ísť podľa vzoru ktoréhokoľvek 
iného národa s ohľadom na svoje postavenie 
medzi národmi a na možné následky riešenia 
toho v živote národa. Je dôkazom vyspelosti 
nášho národa, že napriek všetkým popudzo-
vaniam národ slovenský vyčkal zákonité rie
šenie otázky židovskej a ubezpečujem sloven
ský národ, že pri riešení tomto nič inšie nás 
nebude viesť, ako záujem slovenského národa. 

Tým istým hľadiskom vedení budujeme svoj 
štát v prirodzených hraniciach svojich síl 
v ohľade medzinárodnom a vojenskom. Po
učení minulosťou vyvarovať sa musíme kaž
dému velikášstvu, aby sme nepopudzovali proti 
sebe svetovú verejnosť a nemárnili svoje 
skromné hmotné prostriedky na zariadenia 
opravdovým záujmom národa neslúžiace. 
Chceme byť zastúpení vo svete, aby sme 
udržali svoje hospodárske a kultúrne styky 
so svetom, chceme mať svoju obranu, aby sme 
neboli vystavení na milosť iným, no obe tieto 
naše reprezentácie musia byť primerané našej 
finančnej nosnosti, čo sa iste podarí, ak iného 
druhu opatreniami nebudeme sami vyvolávať 
potrebu rozsiahleho aparátu diplomatického 
a vojenského. Ako malý národ chceme žiť 
s každým v priateľstve a preto sa nepridávame 
k nijakým mocenským skupinám, ktoré vyvo
lávajú žiarlivosť iných. Tým menej sa pridá
me k takým útvarom, ktoré sú nám i s ideovej 
stránky cudzie. Preto sme za zjednodušenie 
nášho zahraničného zastúpenia, sme za reštrik
ciu armády tak do počtu ako i do trvania vý
cviku. Národ slovenský iste potrebuje mnoho 
z tých prvkov, ktoré vojenský výcvik mladému 
mužovi dodáva, potrebuje teda vojenského vý-
cviku a tak riadnej armády, ale nemôže si 
dovoliť, aby udržiavanie armády prekážalo 
jeho hospodárskemu životu odoberajúc pra
covné sily od tvorenia nových hodnôt a od
čerpávalo jeho finančné prostriedky od prepo
trebných kultúrnych a iných produktívnych 
investícií. Slovom, zahraničná reprezentácia 
a vojenská pohotovosť nesmie oslabovať ži
votnú silu národa, nesmie zdržovať jeho napre
dovanie na poli kultúrnom a hospodárskom, 
a preto nesmie odčerpávať jeho daňové prostried
ky v takej miere, že by svoje domáce životné po
treby nemohol zaokrývať normálnou cestou. 

Slávny Snem! 
Nech je mi dovolené dotknúť sa teraz po

drobnejšie otázok, ktoré zamestnávajú vládu, 
ako naše najbližšie úlohy v jednotlivých obo
roch slov. verejného života. 

Na poli všeobecne normotvornom, a to tak 
pri príprave vládnych predlôh pre Snem Slo-
venskej krajiny, ako aj v rámci vládnej moci 
nariaďovacej, bude sa činnosť vlády uberať 
dvojakým smerom: Zrevidujú sa všetky do
siaľ vydané právne normy: zákony, vládne na
riadenia a iné právne pravidlá, či a nakoľko 
vyhovujú potrebám Slovenskej krajiny. Ďalej 
budú sa pripravovať osnovy nových zákonov 
a budú sa vydávať nové vládne nariadenia 
a iné právne predpisy, nakoľko to budú vy
žadovať zmenené pomery. 

Tu treba sa zmieniť predovšetkým o ústav
nom zákone číslo 330 Sb. z. a n. zo dňa 15 
decembra 1938 o zmocnení na zmeny ústavnej 
listiny a ústavných zákonov republiky Česko-
slovenskej a o mimoriadnej moci nariaďova

cej. Vláda Slovenskej krajiny nemienila zasa
hovať do zákonodarnej moci Národného shro-
maždenia a Snemu Slovenskej krajiny, ale veľ-
mi vážne pomery blízkej minulosti donútily 
slovenskú vládu, aby aj do toho času, kým 
slávny snem započne svoju zákonodarnú čin
nosť, upravila niektoré pomery na podklade 
tohto zmocňovacieho zákona. Podľa tohto 
zmocňovacieho zákona vydala slovenská vláda 
predovšetkým nariadenie o volebnom práve 
utečencov do Snemu Slovenskej krajiny, kto
rým bolo aj Slovákom, uchýlivším sa na Slo
vensko zo zabraného územia, umožnené vy
konať také význačné a čestné právo, akým boly 
práve voľby do prvého slovenského snemu. 

Ďalej podľa uvedeného zákona vydala vláda 
Slovenskej krajiny nariadenie o prechodnej 
úprave otázok kinematografie a filmovníctva 
v Slovenskej krajine. Týmto nariadením chce
la slovenská vláda čím skôr aspoň v základ
ných veciach usmerniť činnosť, ktorá má pre 
kultúrnu a mravnú výchovu slovenského ná-
roda taký veľký význam. (Predsedníctvo prevzal 
podpredseda Dr. M e d e r l y. ) 

Na prechodný čas, kým totiž bude každému 
obyvateľovi Slovenska zaistená na jeho území 
práca, bolo treba upraviť predpisy o štátnom 
príplatku k podpore nezamestnaným. Stalo sa 
nariadením vlády zo dňa 29. decembra 1938, 
vydaným podľa uvedeného zákona. Do po
isťovníctva zasiahla slovenská vláda podľa 
tohto zákona nariadením o dočasnej úprave 
pomerov zamestnancov poisťovní, prevádzajú
cich poistenia na Slovensku. Táto úprava ja
vila sa potrebnou s ohľadom na to, že tuzem
ským poisťovniam zabraním územia odpadla 
značná časť obchodov. Na poli daňovom bolo 
treba zaistiť, aby dane z podnikania na Sloven
sku plynuly do pokladnice Slovenskej krajiny. 



Stalo sa tak nariadením slovenskej vlády o zda
ňovaní prevodzovní so sídlom mimo územia 
Slovenskej krajiny. Konečne do tohto odvet
via činnosti vlády Slovenskej krajiny spadajú 
nariadenia o predĺžení zmenečno-právnych le
hôt a to organizácii niektorých finančných 
úradov (č. 1 a 2/1938 Ú. n. ) 

Pomery po 6. októbri 1938, najmä pred vy
daním zmocňovacieho zákona vyžadovaly, aby 
niektoré naliehavé otázky upravila slovenská 
vláda nariadeniami, pri ktorých nebolo možné 
dodržať predpis § 55 Ústavnej listiny, že totiž 
nariadenia môžu byť vydané len k prevedeniu 
určitého zákona a v jeho medziach. Tieto na
riadenia mohli by sme nazvať nariadeniami 
revolučnými, ktoré však po navrátení sa do 
ústavných pomerov musia byť konvalidované 
schválením so strany Snemu Slovenskej kra

jiny. Má sa tak stať schválením zákona o vy
hlasovaní právnych pravidiel orgánov Sloven
skej krajiny a o priznaní platnosti zákona nie
ktorým nariadeniam vlády Slovenskej krajiny. 
Osnova tohto zákona sa slávnemu Snemu sú

časne predkladá. Už zo samého názvu týchto 
nariadení plynie, že išlo o úpravu otázok, kto
ré vyžadovaly naliehavého riešenia so strany 
autonómnych orgánov Slovenskej krajiny. Ide 
celkove o 18. nariadení. Spomeniem len nie
ktoré: 

1. Nariadenie o dočasnej úprave verejné
ho notárstva na Slovensku; 2. nariadenie 
o zavedení všeobecného nedeľného odpočin
ku; 3. nariadenie o zaistení majetku spolkov 
a korporácií, ktorých ústredie je mimo Slo
venska; 4. nariadenie o rozpustení všetkých 
polovojenských organizácií; 5. nariadenia 
o niektorých opatreniach proti zastavovaniu 
podnikov a prepúšťaniu zamestnancov; 6. 

nariadenie o dočasnej úprave pokračovania 
pred civilnými súdmi a o upravení občian
sko-právnych lehôt: 7. nariadenie, ktorým 
sa rozširuje obvod pôsobnosti riaditeľstva 
pôšt a telegrafov v Bratislave; 8. nariadenie 
o dočasnom upravení služobného pomeru 
štátnych a iných verejných zamestnancov 
a penzistov, ktorí mali pôsobisko na území 
odstúpenom Maďarsku, Poľsku alebo Nemec
ku; 9. nariadenie, ktorým sa prechodne od
kladá úrokovanie a umorovanie niektorých 
neštátnych pevne zúročiteľných cenných pa-
pierov; 10. nariadenia o schválení stanov 
Hlinkovej gardy, rozpustení telovýchovných 
spolkov a o majetku týchto spolkov; 11. na
riadenie o organizácii niektorých minister
stiev Slovenskej krajiny; 12. nariadenie 
o dočasnom obmedzení prevodov hospodár

skych podnikov a 13. nariadenie, ktorým sa 
odkladajú exekúcie a konkurzy. 
Čo sa týka nastávajúcej práce na poli le

gislatívnom, tá je veľká a zodpovedná. 
Slávny Snem bude musieť tvoriť predovše

tkým tie najpotrebnejšie zákony, ktoré sa sta
nú základnými kameňmi nášho právneho po
riadku. Medzi tieto patrí v prvom rade Ústava 
Slovenskej krajiny, ktorú už aj ústavný zákon 
o autonómii Slovenskej krajiny spomína v dru
hom odseku § 9. V tejto ústave treba upraviť 
najmä moc zákonodarnú, složenie a pôsobnosť 
sneniu, moc vládnu a výkonnú, organizáciu 
vlády, ministerstiev a nižších správnych úra
dov, moc sudcovskú, práva, slobody a povin
nosti občianske, najmä slobodu osobnú a ma
jetkovú, slobodu tlače, shromažďovacie a spol
kové právo, právo petičné, listovné tajomstvo, 
slobodu učenia a svedomia, slobodu prejavu 
mienky, ochranu manželstva a rodiny, ochra
nu a práva národných, náboženských a raso
vých skupín a to obdobne, ako tak činí ústav
ná listina. Táto úprava bude musieť byť, 
pravda, riešená v duchu a pod zorným uhlom 
tých zásad, z ktorých sa nové Slovensko zro
dilo. Najmä bedlive bude treba uvážiť potreb-
nú novú administratívnu organizáciu Sloven
ska. Dobrá administrácia musí byť spravodli-
vá, rýchla, bezprostredná a lacná, nie len pre 
štát, ale aj pre občianstvo. Že na terajšej ad
ministratívnej organizácii treba mnoho meniť, 
to sa všeobecne pociťuje. 

Popri reorganizácii na Slovensku už existu
júcich úradov, treba zriadiť úrady a orgány, 
ktoré sám zákon o autonómii Slovenska pred
pokladá. Je to predovšetkým účtovný kontrol
ný úrad, v súsedníctve najvyšší správny súd 
a najvyšší súd. Ukazuje sa aj potreba zriadiť 
štatistický úrad pre osobitné pomery Sloven
ska a samostatný Štátny zdravotný ústav pre 
krajinu Slovenskú. 

Z význačnejších osnov, predkladaných už 
zákonom o autonómii Slovenskej krajiny, pri
chodí do úvahy aj zákon o slovenskej kra
jinskej príslušnosti, k vypracovaniu ktorého 
sa prikročí hneď, ako bude upravené opčné 
právo medzi Maďarskom a Slovenskom. 

Pri legislatívnych prácach musí Snemu Slo
venskej krajiny záležať na sústavnej kodifiká
cii právnych predpisov, aby sa občianstvu 
Slovenskej krajiny dostalo prehľadných záko
nov a aby bolo odstránené obťažné vyhľadá
vanie právnych predpisov v doterajšom laby
rinte zákonov a nariadení. Docieli sa tým nie 
len to, že občan Slovenska bude lepšie infor-



movaný o platnom práve, ale aj snadnejšia 
aplikácia práva s úradmi a súdmi. Tu, prav
da, veľká úloha pripadá legislatívnym oddele-
niam príslušných ministerstiev, ktoré musia 
vyvinúť čo najväčšie úsilie, aby pred Snem 
Slovenskej krajiny sa dostaly osnovy ucelené 
a sjednocujúce všetky predošlé predpisy. 

S touto otázkou súvisí aj otázka publikácie 
právnych pravidiel. Tu vláde Slovenskej kra
jiny pôjde predovšetkým o to, aby normy 
a predpisy neboly roztrieštené v rozličných 
publikačných prostriedkoch a aby tieto publi
kačné prostriedky svojou lacnotou boly prí
stupné čo najväčšiemu počtu občianstva. 
I keď sa bude slovenská vláda o toto snažiť, 
vyvinie všetko úsilie aj v tom ohľade, aby 
štátne tlačiarne boly rentabilné. 

Na poli sporiteľníctva, poisťovníctva, ban
kovníctva a záloženských podnikov bude vláda 
Slovenskej krajiny mať na zreteli, aby prebu
dovanie Slovenskej krajiny, v rámci úloh sve-
rených na tento odbor, stalo sa bez zbytoč
ných otrasov podnikania v duchu slovenskom 
a kresťanskom. 

V prípravnom štádiu je osnova o dočasnom 
upravení súkromného poisťovníctva na území 
Slovenskej krajiny. Touto osnovou budú upra
vené všetky nevyriešené otázky súkromného 
poisťovníctva v prospech záujmov Slovenskej 
krajiny a bez ohrozenia záujmov poisťovníctva. 

Ministerstvo vnútra Slovenskej krajiny má 
v programe vybudovať sieť obecných spori
teľní. Doteraz boly povolené nové obecné spo-
riteľne v Michalovciach, v Prešove a vo Zvo
lene. Pretvorenie filiálok Pražskej mestskej 
sporiteľne, účinkujúcich na Slovensku, na sa
mostatné podniky slovenské, je na dobrej ce
ste a potrebné prípravy sa robia v dohode so 
zúčastnenými kruhmi českými a slovenskými. 

Na poli vyvlastňovania docieli sa rýchleho 
postupu, lebo súhlas príslušných ministerstiev 
bude možno krátkou cestou zadovážiť. 

Slávny Snem! 

V okresnej a obecnej samospráve bolo treba 
hneď na počiatku prevzatia vlády učiniť opa
trenia o novom vedení tejto časti verejnej 
správy. 

Stalo sa tak predovšetkým v okresoch, 
z ktorých sme museli odstúpiť určité územia. 

Ďalej zmenou politických pomerov zastupi-
teľstvá mnohých obcí, čo sa týka ich složenia, 
nezodpovedaly duchu a vôli ľudu. Preto boly 
učinené opatrenia, aby tieto zastupiteľstvá bo

ly rozpustené a vedením bežnej agendy obcí 
boly poverené osoby, ktoré tak svojou minu
losťou, ako i svojimi vedomosťami sú zárukou, 
že hospodárske pomery našich obcí budú čím 
skôr skonsolidované. Aby aj širšia verejnosť 
bola účastná na vedení bežnej správy obcí, 
bolo súčasne učinené opatrenie, aby si vládni 
regenti vymenovali poradcov, ktorými sú zá
stupcovia všetkých veľkých alebo väčších slo-
žiek miestneho voličstva a poplatníctva. Preto 
môžeme právom očakávať, že naše obce splnia 
všetky svoje povinnosti a položia základy 
k riadnemu hospodáreniu v duchu vlády. 

Aby sa finančne slabým okresom a obciam 
pomohlo v plnení ich úloh riadneho hospodár
stva, boly im vyplatené koncom roku 1938 prí
spevky k úhrade rozpočtových schodkov na 
rok 1938 a t o : 

okresom v sume K 690. 000. - a 
obciam v sume K 5, 709. 607. - . 

Pamätalo sa aj na pomoc okresom a obciam 
na poli hospodárstva mimoriadneho a inve
stičného tým spôsobom, že mnohým obciam 
boly priznané takzvané mimoriadne príspev
ky. Tak boly priznané príspevky obciam na 
stavbu ciest a ulíc; na elektrizáciu, na rozlič
né úlohy obcí, ako na príklad na stavbu tu
ristických chát, stavbu obecných domov atď. 
Niektorým obciam so zreteľom na ich veľmi 
ťažkú situáciu boly priznané mimoriadne pod
pory na úhradu rozličných starých dlžôb. 
Týmto spôsobom bola rozdelená obciam cel
ková suma K 1, 548. 000. —. 

Okresom so zreteľom na obmedzené finanč
né prostriedky mohly byť priznané mimoriad
ne príspevky len v menšej sume, pri čom treba 
uvážiť, že finančná situácia okresov oproti 
obciam bola a je výhodnejšia, keďže okresy 
ako samosprávne sväzky nemajú toľko úloh 
ako obce. 

Sledujúc snahu pomôcť finančne slabým 
obciam, bolo učinené opatrenie, aby sa do

končila akcia usporiadania t. zv. zmenkových 
a podnikateľských dlhov, ktoré nemohly byť 
podľa terajšieho právneho stavu predmetom 
t. zv. úpravy dlhov a pôžičiek, keďže išlo 
jednak o dlhy v skutočnosti obcí, ale zaruče
ných jednotlivcami, jednak o dlhy u podnika
teľov. Možno očakávať, že sa podarí túto akciu 
zdarne skončiť, čím budú obce, finančne sla-
bé, oslobodené od neusporiadaných dlhov a 
mnohí občania budú oslobodení od osobných 
záväzkov, ktoré prevzali za obce. V najbliž
šom čase sa s kladným výsledkom skončí aj 
pred časom započatá t. zv. mimoriadna úpra-



va dlhov z pôžičiek obcí, ktorých finančné po
loženie pre zadĺženosť je natoľko neusporiada
né, že nemôžu plniť svoje zákonné povinnosti. 
V mimoriadnej úprave dlhov z pôžičiek obcí 
sa bude aj naďalej pokračovať, nakoľko to do
volia finančné prostriedky Pomocného fondu. 
V tomto smere sa vláda vynasnaží, aby doto
vala Pomocný fond čím najväčším prídelom 
v smysle zákonných predpisov, aby okresy a 
obce mohly byť podporované v ich investič
nej činnosti, najmä na poli hospodárskom 
(stavby ciest, ulíc, telefónov, elektrizácie, vy
hotovenie regulačných plánov), na poli škol
skom (stavby a prístavby národných škôl), na 
poli chudobinskom a sociálnom (stavby chu
dobincov, starobincov a sociálnych domov), 
na poli zdravotnom (stavby obecných skupi
nových vodovodov, obecných kanalizácií a kú-
palíšť). Niektoré z týchto zariadení sú veľmi 
potrebné pre povznesenie obcí nielen po strán
ke zdravotnej, ale tiež preto, aby napomáhaly 
povzniesť aj cudzinecký ruch, čím sa dostane 
aspoň čiastočne odškodnenia obyvateľom nie
ktorých miest a obcí, ktoré sú síce bohaté na 
krásy prírody, ale chudobné na pozemské ma
jetky. 

V čase, na medzinárodné a ústavné udalosti 
veľmi rušnom, nezabudlo sa ani na hospodár
ske otázky a naše okresy a obce vypracovali 
si okrem malých výnimôk hospodársky plán 
na rok 1939. Preto už dnes sa pracuje na 
schvaľovaní okresných a obecných rozpočtov 
na rok 1939 a tieto práce budú skončené do 
konca marca, aby finančná správa a tie obce, kto
ré si vyberajú obecné prirážky vlastnými orgán
mi, mohly započať s výrubom obecných prirážok. 

Ale obce v čase odohravších sa politických 
zmien nezabudly ani na mimoriadne práce, 
pravda, nakoľko to počasie dovoľovalo. Tak 
predovšetkým plne využily už priznané pod
pory z finančných prostriedkov Pomocného 
fondu, najmä na stavby obecných ciest a ná
rodných škôl. Okresy dokončily započaté 
stavby, na príklad okres giraltovský dokončil 
stavbu sociálneho domu a okres banskobystric
ký dokončil stavbu turistického hotelu v Do-
novaloch, čím sa otvoril tento krásny kraj na
šej krajiny cudzineckému ruchu. 

Aby samospráva obcí bola vybudovaná jed
nak na právnych základoch, zodpovedajúcich 
terajším časom, jednak aby všetky doterajšie 
rozličné právne predpisy boly sjednotené, naj-
mä pokiaľ sa týka hospodárstva obcí, vláda 
pomýšľa na vypracovanie nového obecného 

zriadenia, ktorým by sa nahradily ustanovenia 
doteraz platného obecného zriadenia z roku 

1886. Aby vypracovanie tohto, takého dôleži
tého zákona, bolo skutočne hodnotné a prak
tické, bude daná možnosť nielen obciam, sdru-
ženým v ich záujmovej korporácii, ale aj od
borníkom, na pr. Sväzu obecných a obvod
ných notárov, aby uplatnili svoje praktické zna
losti a skúsenosti. 

Vláda kladie dôraz na riadne vybudovanie 
kontrolnej činnosti nad obcami. V budúcnosti 
nebude sa môcť uspokojiť len kontrolou spi
sov a záležitostí, ktoré skutočne potrebujú na
liehavého vyšetrenia, keď sa objavia neporiad
ky. Kontrolná činnosť sa nemôže obmedziť 
len na zistenie neporiadkov a prípadných ne
prístojností v obecnom hospodárstve a na po
trestanie vinníkov. Kontrolné orgány musia 
vyvíjať aj činnosť preventívnu t. j . pri reví-
ziach poučovať a dávať pokyny: ako tú, či 
onú vec najlepšie podľa zákona vybaviť a naj
mä musia svojimi znalosťami upozorňovať ob
ce, ako by to, či ono zariadenie s hospodárskej 
stránky malo byť uskutočnené, prípadne zdo
konalené. Budú upozorňovať aj na prípadne 
doteraz nevyužité alebo nepovšimnuté zdroje 
obce, či už prírodné alebo iného druhu. 

Kontrolný orgán nemá byť postrachom obcí. 
ale predovšetkým radcom starostu a laického 
živlu obecných sborov. Ale keď treba, najmä 
pri zistení úmyselných a trestných činov, musí 
byť sudcom neúprosným bez ohľadu na osoby, 
pretože v podstate ide o národný majetok a 
obecný blahobyt. 

Ministerstvo vnútra pripraví návrh na no
velizáciu čl. III. § II. ods. 2 zákona číslo 
69/1935 Sb. z. a n.; aby aj tie obce, najmä veľ
ké mestá, ktoré sú už teraz účastné úprav v 
dlhov z pôžičiek, mohly vyzdvihovať novšie 
pôžičky na plnenie ich mimoriadnych úloh, 
najmä na stavbu ulíc, námestí a ciest vôbec, 
čo doteraz nemohly učiniť pre zákonitý zákaz. 

Zvláštna starosť sa bude venovať noveli
zácii volebného poriadku do obcí, aby aj s tej
to stránky došla k výrazu zmena ústavných 
a politických pomerov. Budeme tu sledovať 
zásadu, že v obciach musia mať slovo všetky 
vrstvy občianstva a to nielen podľa svojej po
četnosti, ale aj podľa významu svojho posta
venia v hospodárskom, kultúrnom a verejnom 
živote obce vôbec. 

Vláda, ministerstvá i okresné úrady budú ve
novať zvýšenú pozornosť obciam v každom 
smere, lebo sme si vedomí, že obce a ich pro
sperujúce hospodárstvo tvoria základ v dobrom 
budovaní a prosperovaní Slovenskej krajiny. 

Po zabraní niektorých území ostaly na Slo
vensku okyptené okresy. Pre tieto boly zria-



dené dočasné okresné úrady dotiaľ, kým dojde 
k zákonitej úprave novej politickej organizá

cie na Slovensku, čo, opakujem, patrí medzi 
prvé úlohy slovenského Snemu. Je isté, že pri 
reorganizácii politickej správy bude treba nie
len snížiť počet okresov a vytvoriť väčšie, ho
spodársky samostatné okresy, ale bude treba 
aj materiálne predpisy verejnej správy prepra
covať, aby — ako som už zdôraznil — sloven
ská verejná správa bola dobrá, lacná a rýchla 
a pri tom jednoduchá. Zhospodárenie verejnej 
správy vykonáme čo najrýchlejšie. Kompliko
vané predpisy tvoria hradbu medzi občanmi 
a vykonávateľmi verejnej správy a preto bu
deme sa starať, aby sa ľud a verejná správa 
od seba nevzďaľovaly, ale aby tu bola najuž
šia a plodná súčinnosť. 

Pri úprave politickej správy bude nám bez
pečným podkladom popis ľudu, 31. decembra 
1938 vykonaný. Tento popis ľudu bol potreb
ný pre budovanie Slovenskej krajiny. Máme 
zistené, že nás je 2, 709. 000, z toho je 128. 000 
Nemcov, 67. 000 Maďarov a 70. 000 Rusínov. 
Popis tento je reálny, čo najlepšie dosvedčuje 
štatistika, ktorú sostavil na základe popisu z r. 
1930 Štátny štatistický úrad. Preto vláda sme
le môže brať tento popis za podklad svojich 
opatrení. 

Tak popis ľudu, ako aj voľba do Snemu 
Slovenskej krajiny boly vykonané bezvadne 
a hladko. To dokazuje bezvadné fungovanie 
slovenskej verejnej správy. Pri ďalších opa
treniach bude vláda s touto osvedčenou života
schopnosťou verejnej správy slovenskej po
čítať. 

Slávny Snem! 
Po naznačených úlohách na poli legislatívy 

a politickej správy, ako i v okresnej a obec
nej samospráve stredobodom pozornosti vlády 
Slovenskej krajiny je a ostane správna sociál
na politika. V minulosti sa viedol náš politický 
boj súčasne so zápasom o lepšiu životnú úro
veň slovenského ľudu. Teraz po splnení túžby 
po samostatnosti národa, musíme vlastnými 
silami a dôslednou vôľou splniť program so
ciálneho povznesenia Slovenska! 

Pre tento cieľ musí priniesť obeť každý 
člen národa podľa zásady solidarity, lebo kaž
dý člen národa má jednakú hodnotu pre život 
národného celku a preto i nárok na slušnú 
existenciu bez ohľadu na rozdiele stavovské 
a triedne. (Potlesk. ) Zásada solidarity má 
byť vedúcou myšlienkou pri plnení sociálneho 
programu. Táto zásada musí viesť k vyrovná
vaniu rozdielov spoločenských a hospodár

skych medzi jednotlivými vrstvami národnej 
pospolitosti slovenskej a jej pomocou má byť 
odstránený nešťastný triedny boj, naočkovaný 
marxizmom, ktorý viedol celý národ k zhub-
ným rozbrojom. Budeme musieť náš ľud vy
chovávať k tejto solidarite, aby sme mohli 
splniť náš sociálny program v duchu opravdu 
kresťanskom a slovenskom. 

V obore sociálnej politiky v popredí zá
ujmov slovenskej vlády bude základná buňka 
štátu a spoločnosti vôbec: rodina. Rodina je 
prameň, z ktorého plynie život, je prvá škola, 
ktorá učí myslieť, je prvý chrám, ktorý učí 
modliť sa; je prvá dielňa, ktorá učí pracovať 
a je aj prvá spoločnosť, ktorá učí spolunažívať 
v láske a spravodlivosti. Preto treba bojovať 
proti všetkému, čo rúca, alebo otriasa rodinu 
a podporovať všetko, čo prispieva k jej jedno-
te a pevnosti. Malý slovenský národ viac, ako 
ktorý iný, potrebuje zdravé, silné, hospodár
sky zaistené a patrične rozvetvené rodiny, aby 
ich súhrn dával v jadre existenčne silný a du
chom mocný celok, ktorý čestne obstojí v ťaž
kých skúškach života. (Potlesk. ) 

Prvou starosťou bude preto umožniť zakla
danie rodiny a zabezpečiť hmotné predpoklady 
jej jestvovania. U zamestnanectva každého 
druhu, a najmä u robotníctva, treba preto pri
kročiť k uzákoneniu tak zvanej rodinnej mzdy, 
(Potlesk. ) poťažne rodinných platov, aby mla
dému mužovi bolo umožnené uzavrieť man
želstvo a aby v ňom vhodnou úpravou príplat
kov na ženu a deti, stupňovane podľa ich 
počtu, bola zabezpečená výživa rodiny a vý
chova detí. (Potlesk. ) Pod týmto zorným 
uhlom bude vyriešená aj otázka zamestnáva
nia vydatých žien. Zásadou musí zostať, že 
vydaté ženy treba vrátiť rodinnému krbu, lebo 
ony sú povolané viesť a udržovať vladárstvo 
v rodine, kde je ich pravé miesto. (Potlesk. ) 
Táto zásada, prirodzene, nepopiera práva žien 
na vyššie vzdelanie a na dosiahnutie tomu 
zodpovedajúceho postavenia, nakoľko sú na to 
špeciálnou schopnosťou povolané a existenčne 
odkázané. Uvoľnením miest vydatých žien, 
zaopatrených v rámci rodín, sa rozmnoží pra
covná príležitosť pre mužov, čo bude len na 
prospech zakladania ďalších rodín. 

Ale rodinný život treba podporovať aj 
umožnením lacného a zdravého bývania, o čo 
je postarané v rámci starostlivosti o stavebný 
ruch. Lacný a zdravý byt je práve tak zákla
dom rodinného života, ako príslušný dôcho
dok vydržovateľa rodiny. 

O rodiny sa budeme starať aj podporova-
ním zámernej výchovy mládeže pre rodinný 



život, mravnou ochranou detí a zriadením so
ciálne zdravotných poradní pre snúbencov a 
manželov a zvlášť i pre matky. 

Najsúrnejším a najväčším problémom vlá
dy Slovenskej krajiny bola doteraz starostli
vosť o nezamestnaných. Veľký počet neza-
mestnaných v časoch hospodárskej krízy a po 
nej stal sa sociálnou chorobou, ktorá ohrozo-
vala základy spoločenského poriadku. Bola 
odôvodnená obava, že po ťažkých časoch 
uplynulej jesene zhoršením hospodárskeho po
stavenia Slovenska nastane v zimnom období 
zúfalá situácia pre nezamestnaných na Slo
vensku. No, vláda s najväčším úsilím venova
la sa tejto otázke a možno povedať, že úspeš
ne, lebo i pri mimoriadne ťažkej hospodárskej 
situácii na okyptenom Slovensku zmenšil sa 
počet nezamestnaných koncom mesiaca de
cembra m. r. na polovicu voči r. 1937. Tento 
zjav možno pokladať za úspech aj preto, lebo 
bol dosiahnutý bez toho, že by vláda bola 
siahla k násilnému zaradeniu nezamestnaných 
do nútenej práce v pracovných útvaroch. 

Vláda sa teda stará o nezamestnaných 
tvorením pracovných možností, poskytovaním 
podpory v nezamestnanosti, prevádzaním stra
vovacej akcie a je pevne rozhodnutá neza-
mestnanosť na Slovensku odstrániť všetkými 
prostriedkami. (Potlesk. ) 

K tomu budú slúžiť opatrenia na lepšiu 
ochranu domáceho trhu práce voči cudzincom, 
ale najmä voči emigrantom, ktorí v minulosti 
nie v malej miere zneužívali naše pohostin
stvo. (Tak jest!) Musí byť zabezpečený ná
rok kresťanských uchádzačov na prednostné 
umiestenie vo všetkých službách, kde dosiaľ 
nemali zastúpenie, odpovedajúce pomerne 
počtu obyvateľstva. (Výborne!) Pomocou pre-
školenia zaradí sa väčší počet odborných pra
covníkov do pracovných odborov, kde najdú 
lepšie zabezpečenie svojej existencie. Verej
nými prácami poskytne sa pracovná príleži
tosť veľkému počtu robotníctva nekvalifikova
ného. Vláda urobila už opatrenie, aby prebyt
ky robotníctva najmä nekvalifikovaného, na
koľko by ešte nejaké zostaly, boly umiestené 
v práci v ríši Nemeckej, kde naše robotníctvo 
má zabezpečené tie isté práva, ako robotníctvo 
domáce. Nie v malej miere prispeje vláda k 
zmierneniu nezamestnanosti slovenského oby
vateľstva aj tým, že miesta v štátnych a verej
ných službách, ktoré boly uvoľnené vrátením 
českých zamestnancov, zaplňuje uchádzačmi 
- Slovákmi. 

Vláda je odhodlaná - nakoľko by prv 
spomenuté opatrenia nestačily na úplné od

stránenie nezamestnanosti - vykonávať pro
duktívnu starostlivosť o nezamestnaných po
voľovaním príplatkov na mzdy robotníkov, 
priberaných na núdzové práce z radov neza
mestnaných. 

Pri tomto programe vláda berie do úvahy 
aj okolnosť, že zlou výchovou v minulosti 
mnohí sa vyhýbali práci systematicky a trvale 
a neoprávnene ťažili zo zákonnej úpravy, kto
rá bola vydaná na ochranu všetkých zamest-
nancov. Keď bude treba, vláda je rozhodnutá 
zaviesť pracovnú povinnosť, aby takéto osoby 
boly prinútené pracovať aspoň v pracovných 
táboroch a aby prestaly byť príživníkmi ľud
skej spoločnosti. (Búrlivý potlesk ) 

No, vláda pokladá si za povinnosť starať sa 
nielen o nezamestnaných, ale aj o pracujúcich. 
Ochrana robotníctva bude zdokonalená dô
kladnejším dozorom a to ako na mzdové ná
roky zamestnancov, tak aj pri ochrane zdravia 
a života robotníkov, ale najmä v ochrane exi
stencií zamestnancov, aby jestvujúce závody 
a podniky neboly podlomené, alebo zničené 
zlomyseľným pokračovaním kruhov, ktoré ne
majú priateľský postoj voči slovenskému ná
rodu. (Potlesk. ) 

Zamestnanci budú mať možnosť starať sa 
o svoje záujmy sjednotene v jednej odboro-
vej ústredni. 

Vláda venuje veľkú pozornosť utečencom 
z obsadeného územia a stará sa, aby títo boli 
čím skôr uvedení do riadnych životných po
merov a to jednak poskytovaním príležitosti 
k práci a k založeniu novej existencie. Náleži
tá pozornosť sa venuje aj vysťahovalectvu. 
Vláda robí všetky opatrenia, aby sa slovenský 
živel nemusel sťahovať do cudziny, tak ako sa 
to dialo v minulosti. Ale stará sa o to, aby tí, 
ktorí v minulosti sa vysťahovali, boli chránení 
aj v cudzine, kde máme veľký počet príslušní
kov nášho národa, ktorým musíme vždy veno
vať pozornosť a udržovať s nimi stále bratské 
styky. 

S ohľadom na snahu veľkej čiastky židov
ského obyvateľstva vysťahovať sa zo Sloven
ska, vláda nehodlá robiť prekážky týmto sna
hám, ale naopak bude ich podporovať a k to
muto účelu použije aj pomoci tunajšieho a za
hraničného židovstva k snadnejšiemu riešeniu 
tohto problému. 

No, pri tom vláda bude dbať, aby násled
kom vysťahovalectva neničily sa hospodárske 
podniky na Slovensku. 

Veľkú pozornosť musíme venovať bytovej 
kultúre slovenského ľudu. Podľa tejto kultúry 



sa posudzuje kultúra národa vôbec a už aj 
preto venujeme svoju starostlivosť bývaniu 
obyvateľstva, slovenského ľudu na našich de
dinách a na perifériách našich miest. Bývanie 
je podstatnou súčiastkou životnej úrovne a ro
dinného života a bez riešenia tejto otázky ne
možno dosiahnuť ani zvýšenia úrovne obyva
teľstva, ani zlepšenia v postavení rodiny. Preto 
v doterajších snahách zákonných opatrení o 
stavebnom ruchu sa bude pokračovať a tieto 
sa budú v rámci možnosti aj zlepšovať. Naším 
ideálom je, aby na novom Slovensku nebolo 
pracujúceho človeka, ktorí by nemal poriadnu 
strechu nad hlavou. (Búrlivý potlesk. ) 

Vláda ďalej všetko urobí na ochranu spo
trebiteľov a to zamedzením zdražovania prís
nym dozorom na ceny najnevyhnutnejších pred
metov dennej potreby a na ich akosť. Zdražo-
vateľov a vykorisťovateľov nebudeme trpieť. 
(Potlesk. ) Ďalej sa postará o riadne a včasné 
zásobovanie obyvateľstva, a to najmä v tých 
obciach, ktoré pre zmenu hraníc zostaly bez 
spojenia s obchodnými strediskami kraja. 

Pre vojenných a povojenných invalidov, 
ktorí nemajú vlastného domova, máme tri 
štátne domovy, ale v týchto sa umiesťovali 
invalidi z celej republiky. Tie sa teraz slúčia 
v jeden domov v najväčšom objekte v Kovar-
ciach, kde budú invalidi len zo Slovenskej kra
jiny. Ďalšie dva objekty sa upotrebia pre iné 
sociálne účely. 

Starostlivosť o slovenské dieťa pokladáme 
za najvznešenejšiu súčasť sociálnej starostli
vosti. Na tomto poli sme postavení pred veľký 
problém tým, že dva jediné, veľké a moderné 
štátne detské domovy na Slovensku: košický 
a rimavsko-sobotský sú na zabranom území. 
Oba tieto domovy sme presťahovali a v no
vých provizórnych pomeroch konajú ďalej 
svoje poslanie. Ale uvažujeme o tom, či by 
nebolo účelnejšie i túto zákonnú štátnu sta
rostlivosť o opustenú mládež decentralizovať 
tak, aby tieto deti zostávaly v opatere štát
nych detských domovov, zriadených pre každý 
okres alebo určité obvody tak, aby deti zostá
valy v blízkosti svojich matiek. Pri tom uva
žuje sa o zriadení jedného väčšieho detského 
domova s účinnosťou pre celú krajinu. Sta
rostlivosť o hluchonemých sa tiež zdokonalí 
zriadením takého ústavu, kde by bol aj inter
nát. Naďalej a vo zvýšenej miere budeme po-
kračovať v stravovacej i ošacovacej akcii pre 
deti nezamestnaných. 

Okrem polooficiálnej starostlivosti o mlá
dež je na Slovensku ešte mnoho korporácií a 
spolkov, ktoré majú túto činnosť v programe. 
Aj na inom poli dobročinnosti jestvovalo vyše 

tisíc dobročinných spolkov a korporácií. Usta
novením vládneho komisára pre sociálne a 
zdravotné spolky uplatnená bola snaha i na 
tomto poli dosiahnuť účelnej a účinnej reor
ganizácie dobročinnosti. Vykonaná práca 
týchto spolkov a korporácií podrobí sa revízii 
a uskutoční sa ich sústredenie, čím chceme 
umožniť vo väčšom rámci starostlivosť o ľudí, 
odkázaných na dobročinnosť svojich spolu
občanov. 

Všetky ústavy sociálneho poistenia musia 
plniť svoju úlohu tak, aby sociálne poistenie 
bolo dobrodením sociálne slabých a nezaťažo
valo výrobu tam, kde to nie je potrebné. 

Poistenie zamestnancov, verejných i sú
kromných, hoci je viacej sústredené na Slo
vensku, ako v českých krajinách, jednako ne
tvorí organickú jednotu na Slovensku, čím sa 
ono zdražuje. Poistenie niektorých kategórií 
zamestnancov vykonávajú ústavy z českých 
krajín. Vládnou úpravou organizácie tohto po
istenia osamostatní sa ono na Slovensku, aby 
nositeľmi nemocenského poistenia na území 
našej krajiny boly len slovenské ústavy. Prvý 
krok k tomuto učinila vláda Slovenskej kraji
ny osamostatnením nemocenského poistenia 
verejných zamestnancov na Slovensku. V ďal
šom vývoji organizácie nemocenského poiste-
nia bude vláda uplatňovať zásadu cieľuprime-
ranej koncentrácie v duchu národnej solidari
ty, aby bez ujmy nárokov poistencov na dáv
ky toto poistenie bolo lacnejšie a podľa mož-
nosti aspoň čiastočne sa odbremenila výroba 
od sociálnych tiarch tam, kde ich uvaľovanie 
nie je potrebné. Pri tom v duchu takejto kon
centrácie cieľuprimeranou úpravou organizá
cie liečebnej starostlivosti o poistencov a ich 
rodinných príslušníkov bude sa vláda usilo-
vať vytvoriť predpoklady pre jej zdokonaľo
anie a tak i pre povznesenie zdravotnej a so
ciálnej úrovne zamestnaneckých vrstiev náš
ho národa. 

Poistenie zamestnancov pre prípad invali-
dity a staroby, počítajúc do toho aj penzijné 
poistenie, vykonávajú nositelia poistenia z 
českých krajín. Vláda Slovenskej krajiny sa 
postará o to, aby Slovensko uplatnilo náležite 
svoj vplyv v správe týchto ústavov a aby pri
meraná časť ich majetku uložená bola na Slo
vensku a zapojila sa tak do hospodárskeho 
života nášho štátu. (Výborne. ) 

Poistenie úrazové je na Slovensku uprave
né samostatne. Vhodnou reformou organizá
cie a správy tohto poistenia bude sledovať slo
venská vláda predovšetkým cieľ, aby sa zjed
nodušením tejto organizácie a správy docie
lilo čiastočné zlacnenie tohto poistenia. 



Slávny Snem! 
V zdravotníckom resorte je náš program 

do najbližšej budúcnosti veľmi bohatý a dôle
žitý, ale v každom počínaní bude naším hlav
ným cieľom: uchrániť vysoký prirodzený po
pulačný prírast obyvateľstva pred veľkou 
úmrtnosťou a zachránený prírastok urobiť 
odolným, zdravým a tak práce, zárobku ako i 
národnej brannosti schopným. 

Naším vrcholným heslom podľa toho bude: 
Zdravá mládež - zdravý národ - zdravý 

štát. 
Osamostatnením resortu zdravotníctva na 

Slovensku vynorila sa potreba ustanovizne, 
ktorá by nápomocná bola tomuto resortu pri 
odbornom vedeckom spracovaní zdravotných 
problémov na území Slovenskej krajiny a kto
rá by sústavne spolupracovala s týmto re-
sortom. 

Zamýšľame zákonom uskutočniť samostat
ný „Štátny zdravotný ústav pre krajinu Slo
venskú". 

Do tohto chceme zapojiť také vedecké od
delenia, ktoré dnes roztrúsene pôsobia pri roz
ličných ústavoch, ale sú vlastne z rozpočtu 
zdravotníckeho udržiavané, alebo subvencova
né, takže ich začlenenie do sústavy „Štátneho 
zdravotného ústavu" nezapríčiní nášmu roz
počtu predbežne nijakú novú ťarchu. 

Do úvahy prichodia tieto oddelenia: 
1. Štátne bakteriologicko-diagnostické sta-

nice. 
2. Ústav pre distribúciu sér. 
3. Výskumné ústavy potravinárske. 
4. Výskumné ústavy pre liečivá. 
5. Zdravotné inžinierstvo. 
6. Vedecké výskumné ústavy balneolo-

gické v Piešťanoch, Trenčianskych Tepliciach, 
na Sliači a na Štrbskom Plese. 

7. Sem by sa napokon zapojilo i oddelenie 
pre sociálne zdravotnú prácu a zdravotnú vý
chovu, ktoré by malo na starosti vedecký do-
zor a spracovanie výsledkov činnosti všetkých 
spolkov, ktoré sa na Slovensku zapodievajú 
zdravotne sociálnou činnosťou. Toto oddelenie 
by sústredilo i spracovanie štatistické, viedlo 
by ústredne zdravotnú propagandu (výstavy, 
filmy, prednášky, tlač) a napokon staralo by 
sa o zdravotnícku výchovu odbornú. Vedenie 
agendy vzorného okresu by pripadlo tiež do 
tohto oddelenia. 

Slávny snem! 
Štátny detský liečebný ústav Šrobárov 

v Dolnom Smokovci, ako špeciálny ústav pre 
detskú ale hlavne kostnú tuberkulózu pripadol 
do našej správy. Ústav tento bude úplne zre-
organizovaný, nielen so stránky personálnej, 
ale zavedieme i mnohé vnútorné reformy. 

Zdravotný resort ministerstva vnútra pri
pravuje ďalej návrh protituberkulózneho záko
na. Zákonom chceme usmerniť naše protitu-
berkulózne opatrenia na Slovensku a to najmä 
so stanoviska preventívneho, zavedením po
vinného izolovania chorých, trpiacich nákazli
vou formou tuberkulózy, ďalej zamedzením, 
aby v školách, detských ústavoch, úradoch, 
kde sa schádza mnoho ľudí, neúčinkovali v 
aktívnej službe učitelia, úradníci, detské opa-
trovkyne, ošetrovateľky atď. s nákazlivou for
mou tuberkulózy. (Výborne!) Usmerniť má 
ďalej zákon otázku ochrany hostí a turistov v 
Tatrách, ale aj v ostatných klimatických mie
stach na Slovensku. Túto otázku už chcelo 
svojho času rozuzliť bývalé ministerstvo zdra
votníctva a telesnej výchovy v Prahe zákonom 
o rayonovaní Tatier. Akcia vtedy zavedená do
stala sa znovu do popredia a vyrieši sa v zá
ujme Tatier a v záujme liečenia na tuberkuló
zu chorých. Nechže bude ale konečná úprava 
akákoľvek, v protituberkulóznom zákone 
predpíšeme, ako musia byť vystrojené ústavy, 
ktoré smú prijímať nákazlivé formy tuberku
lózy a zákonom zamedzíme, aby podniky ho
telové, turistické a penzionáty takýchto chorých 
v liečbe ukrývaly. (Výborne!) 

Katastrofálnemu nedostatku porodných po-
mocníc v malých obciach na Slovensku odpo-
môžeme tak, že zavedieme na prechodný čas 
troch rokov pri štátnej škole pre výcvik po-
rodných pomocníc v Bratislave skrátené kur
zy 5-mesačné namiesto zákonom ustanove
ných 10-mesačných kurzov. Košická štátna 
škola pre výcvik porodných pomocníc bude 
preložená dočasne ku krajinskej nemocnici 
v Turč. Sv. Martine. 

Na jednu i druhú školu budú prijímané vý-
lučne kandidátky z malých obcí. Týmto opa
trením dúfame, že za tri roky podarí sa nám 
doplniť nedostatok babíc v malých obciach na 
Slovensku. 

Resort zdravotnícky pri ministerstve vnú
tra pripravuje ešte v tejto veci vládne na
riadenie pre úpravu honorárov porodných po-
mocníc. Týmto opatrením dúfame docieliť, že 
sa diplomované porodné pomocnice presťahu
jú nazpäť do dedín, ktoré boly z existenčných 
príčin opustily. Počítame s tým, že táto úpra-



va honorárov zaťaží finančne nielen jednotliv
cov, ale i rozpočty obcí, okresov, krajiny a 
štátu, ale otázka nestrpí odkladu, lebo ak 
chceme veľkú úmrtnosť kojencov na Sloven
sku snížiť, musíme túto veľmi vážnu složku 
prenatálnej starostlivosti slovenskej matky 
dobre a rázne vybudovať. 

S touto otázkou súvisí aj ochrana matiek 
pred pôrodom a žien, ktoré svoje deti dojčia 
a ktoré sú zamestnané v priemyselných pod
nikoch, živnostiach a poľnohospodárstve. Ne-
mluvňatá bez materinskej opatery vykazujú 
veľkú úmrtnosť, alebo zaostalosť v telesnom 
vývoji a preto chceme vhodným opatrením za
bezpečiť týmto ženám a nemluvňatám potreb
nú zdravotnú ochranu, takže pomôžeme prí
slušným priemyselným podnikom a živnosten
ským a poľnohospodárskym ustanovizniam 
zariadiť jasle. 

Starostlivosť o kojencov a deti je na Slo
vensku primerane zorganizovaná, ale prichodí 
nám ju prehĺbiť a rozšíriť starostlivosťou o mat
ky pred pôrodom a po pôrode, ktorá starostli
vosť je na Slovensku len v začiatkoch. Za
oberáme sa v súvise s touto otázkou aj pre
dĺžením ochrannej lehoty žien po pôrode. 

Hlavnou príčinou úmrtnosti kojencov na 
Slovensku je, žiaľbohu, vo veľkej väčšine ne
dostatočná znalosť potrebnej životasprávy 
budúcej matky a neznalosť opatery nemluvňa-
ťa, ďalej vrodená slabosť kojenca, črevné ka
tary z nesprávnej výživy a nákazlivé choroby. 

Nákazlivým chorobám chceme predísť me
dzi iným zavedením povinného štepenia proti 
záškrtu, ako je to v niektorých európskych 
štátoch už rozšírené. 

Nákazlivé choroby nielen že usmrcujú 
veľký počet jedincov, najmä deti, ony snižujú 
i odolnosť proti iným chorobám vo veku ne
skoršom. 

Boju proti epidemickým chorobám bude 
sa tedy venovať zvláštna a stála pozornosť a 
to najmä proti brušnému týfu, u nás tak roz
šírenému, zadovážením zdravej pitnej vody 
obyvateľstvu a sprísnením dozoru nad pro
dukciou potravín, mlieka a mliečnych výrob
kov a taktiež nezávadným odstraňovaním od
padkov. I tu, na poli sociálnom, chceme pro
pagovať všemožne heslo „zdravé bývanie" a 
predovšetkým uvedieme povinné predpisy, 
aby každý majiteľ domu na dedinách zriadil si 
bezvadnú studňu a postaral sa o odstraňova
nie odpadkov. Rozšírime aj sieť sanitných a 
epidemických automobilov, ako jednu z naj
účelnejších zbraní pri zamedzovaní šírenia 
akútne nákazlivých nemocí. 

Týmito opatreniami proti nákazlivým cho
robám zachránime štát pred mnohými hospo
dárskymi škodami, ktoré zapríčiňujú takíto 
chorí tým, že sa stanú neschopnými práce, ro
dina odpadne od zárobku a svoje úspory vy
nakladá na liečenie. 

Chceme zdravé obyvateľstvo, preto bude 
potrebné, aby každý zo snúbencov položil si 
otázku, či prináša do budúceho manželstva 
najdôležitejšiu složku - zdravie - telesné i du
ševné a preto máme v programe vybudovať 
viaceré eugenické poradne na Slovensku, kto
ré budú i prakticky propagovať heslo „len 
zdraví ľudia do manželstva". 

Chceme doplniť poradne a nemocničné od
delenie pre pohlavné choroby, ktoré sú príči
nou úbytku pôrodov živých, zapríčiňujú pô
rody mŕtve a mnoho ťažkých chorôb nervo
vých a duševných. Postaráme sa, aby na Slo
vensku dostalo sa bezplatné liečenie nemajet
ným pohlavne chorým, ako im to podľa záko
na patrí. 

Trachom, nákazlivé onemocnenie očí, 
najmä vo vrstvách sociálne slabých, je na 
Slovensku ešte vždy vážnym problémom, pro
ti ktorému chceme i naďalej pokračovať tak v 
liečebných, ako i preventívnych opatreniach 
podľa doteraz nadobudnutých skúseností a to 
v našich 106 protitrachomových staniciach. 

V zisťovaní telesných a duševných vád u 
detí chceme pokračovať v jednotlivých okre
soch, keďže sme presvedčení, že včasnou le
kárskou pomocou dá sa im odpomôcť, prípad
ne hroziaca invalidita zmierniť. 

Výživa širokých vrstiev ľudových je bo
hužiaľ v mnohých krajoch nedostatočná so 
stránky akosti, výživnosti a racionálneho vy
užitia potravín pre zdravie. Budeme pokračo
vať v usporiadaní kurzov pre racionálne vare
nie na vidieku, pri čom chceme venovať po
zornosť najmä deťom, pre ktoré usporiadame 
a finančne zabezpečíme i protirachitickú akciu. 

Pri plnení všetkých týchto úloh, ale najmä 
v sociálne zdravotnej práci sa nám osvedčily 
vedľa verejných činiteľov zdravotných odbor
ne školené sociálne zdravotné pracovnice. Tie
to sú nepostrádateľnou pomocou lekára v kaž
dej poradni a v preventívnej drobnej práci sú 
nenahraditeľnou intímnou poradkyňou rodiny 
i v tej najodľahlejšej dedinke. Je to nový typ 
zdravotných ľudových drobných pracovníc, 
ktoré stretávame ponáhľať sa za svojou prá
cou po kopaniciach a dedinkách na bicykli, 
motorke, autom a pešky a preto nám na ich 
výchove i v budúcnosti bude záležať. 

Pri riešení každého nášho zdravotného 
problému chceme použiť skúseností, ktoré si 



iné štáty už zadovážily a preto naša zdravotná 
správa nadviaže styky aj s veľkou svetovou 
zdravotnou organizáciou, s Rockefellerovou 
základinou v Paríži, ktorá pre naše snahy už 
prejavila veľké pochopenie a sľúbila i prísluš
nú výpomoc. 

Slávny Snem! 
Uviedol som tu len tie najnaliehavejšie 

úlohy, ktoré nám prichodí v najbližšom čase 
na zdravotníckom poli riešiť. Pri tom nám 
ostane ešte veľmi mnoho povinnosti, no dovo
ľujem si vás uistiť, že im naša zdravotná sprá
va venuje plnú pozornosť. 

Veríme, že dobrá vôľa, ktorá je najväčšou 
podporou našej práce, zabezpečí nám úspech a 
dosiahneme toho, čo je naším najúprimnejším 
želaním, že totižto značne zvýšime zdravotnú 
úroveň nášho nového Slovenska. 

Slávny Snem! 
Súbežne so zvýšenou starosťou o zveľade

nie materiálnej kultúry nového Slovenska 
chceme svoju plnú pozornosť venovať i kul
túre duchovnej, ktorej úroveň tvorí predpo
klad napredovania národa na každom inom 
poli. 

Pretože v novej štruktúre štátu musí domi
novať idea kresťanská a národná, musia sa 
tieto mravné prvky v plnej miere uplatňovať 
aj vo výchove a výučbe. To bude prvou úlo
hou a hlavným poslaním slovenskej školy. 

Na poli národného školstva vykonajú sa 
značné reformy ako so stránky organizačnej, 
tak i výchovnej. Vyššie ročníky ľudových škôl 
a školy meštianske svojím učivom prispôso
bia sa potrebám hospodárskym, najmä ob
chodným, remeselníckym a roľníckym. Postup
ne a podľa daných možností budeme riešiť 
koedukáciu v národnom školstve. (Výborne!) 

Všade, kde žije väčšia skupina židov, pre 
židovské deti zriadime na štátnych školách 
triedy židovské. Na kresťanských školách bu
dú vyučovať kresťanskí, na židovských zas ži
dovskí učitelia. (Výborne!) 

Uskutoční sa zrovnoprávnenie učiteľstva 
neštátneho so štátnym. Školská správa po
usiluje sa odstrániť chaos, zavinený trojakou 
kategóriou národných škôl, pri čom bude uva
žovať najmä o vrátení škôl, ktoré boly ne
oprávnene poštátnené alebo zobecnené, cirkvám. 
(Potlesk. ) 

Ministerstvo školstva chce zreformovať aj 
strednú školu a vytvoriť jednotný typ na niž

šom stupni. Na vyššom stupni mieni zjedno
dušiť diferenciáciu. Keďže doterajšie vzdela
nie učiteľov ľudových škôl nepokladá za pri
merané, pomýšľa aj na vhodnú reformu učiteľ
ských ústavov. 

Na zmenšenom území Slovenska nemožno 
ďalej rozširovať sieť stredného školstva, na
opak, bude treba uvažovať o jeho obmedzení, 
ale zato väčšiu starostlivosť musíme venovať 
školám odborným, ktoré sú nám nanajvýš 
potrebné a ktorých máme málo. Sme proti 
koedukácii aj na školách stredného stupňa 
a to z príčin mravných, pedagogických a di
daktických, preto, kde to len bude možné, 
zriadime osobitné triedy alebo školy dievčenské. 

Výchova a výučba i tu musí byť presiaknu
tá duchom kresťanským a národným, ba pre
nikať musí tento duch aj výchovou telesnou. 
V tomto smysle revidujú sa osnovy, učebnice 
a všetky knižnice, aby sme odstránili z nich 
všetko, čo je mládeži škodlivé. V programe 
máme odbyrokratizovanie a zjednodušenie 
školskej administratívy. 

Hľadisko kresťanské a národné musí sa 
uplatniť aj pri reorganizácii vysokého škol
stva a to jednak pri výbere vysokoškolských 
profesorov, jednak pri výchove akademického 
dorastu. Vláda sa pousiluje, aby všetky od
bory a katedry obsadily sa len osobami vyso
kých mravných a vedeckých kvalít. V tomto 
smere urobili sme už prvé kroky a ďalšie sú 
v plnom prúde. 

Vysoká škola musí nám vychovať ľudí cha
rakterných so stránky národnej, mravnej i ve
deckej. (Výborne!) Keďže slovenské štu-
dentstvo je väčšinou z vrstiev sociálne veľmi 
slabých, slovenská vláda chce umožniť aj naj
chudobnejšiemu, ale talentovanému študento
vi vysokoškolské vzdelanie a preto postará sa 
oň primeranou podporou. Za to očakáva, že 
akademická mládež pochopí túto dobrú vôľu 
slovenskej vlády a odvďačí sa jej usilovnosťou, 
charakternosťou a dobrou službou národu 
a štátu. 

Vláda nezabúda na svoju povinnosť ani pri 
budovaní vysokého školstva. Slovensko má 
nateraz neúplnú univerzitu a techniku v za
čiatkoch, okrem dvoch autonómnych fakúlt 
teologických. Sme si vedomí toho, že kultúrny 
a hospodársky rozvoj Slovenska je v značnej 
miere závislý od štúdia prírodných vied. Prá
ve preto vláda pousiluje sa o doplnenie uni
verzity fakultou prírodovedeckou ako aj o 
rozšírenie techniky na všetky obory a to v 
krátkom čase. Nie poslednou starosťou vlády 



bude primerané umiestenie vysokých škôl, ich 
vystrojenie potrebným inventárom a vyhovu
júcou univerzitnou knižnicou, o ktorú majú 
tak so stránky osobnej ako i vecnej osobitnú 
starosť príslušní činitelia. 

Tie isté zásady budú platiť aj v ostatných 
otázkach kultúrnych. V spolkoch a kultúrnych 
ustanovizniach musí vládnuť kresťanstvo a 
slovenský duch. V tomto smysle reorganizuje 
sa slovenské divadelníctvo, na prvom mieste 
Slovenské národné divadlo. Pri zachovaní pri
meranej umeleckej úrovne musí sa aj tu čím 
skôr uplatniť zásada slovensko-národná a 
mravná, čo pravda, platí aj o výbere a zabez
pečení hereckého a hudobného dorastu. 

Chceme podporovať slovenskú dramatickú 
tvorbu ako aj výtvarné umenie a preto mieni
me založiť slovenskú umeleckú galériu. Dote
rajšie historické a národné hodnoty hodláme 
zachovať zvýšenou ochranou svojich národ
ných a umeleckých pamiatok a ich sústrede
ním v Slovenskom národnom múzeu. Prebu
dujeme v novom duchu ľudovýchovu, ako aj v 
patričnej miere chceme sa postarať o vydava
teľskú činnosť na Slovensku, o knihovníctvo 
a o úpravu filmu. Brannú výchovu tiež pri
spôsobíme novým pomerom. 

Konečne slovenská vláda bude sa usilovať, 
aby pomer medzi ňou a cirkvou bol srdečný a aby 
medzi oboma nastala éra užitočnej spolupráce. 
Pravda, pri tom vláda počíta s morálnou pomo
cou cirkvi katolíckej a evanjelickej a víta ich 
úprimnú spoluprácu najmä na poli výchovy mlá
deže a pospolitého ľudu. Náboženstvo bude po
vinným vyučovacím predmetom na všetkých ško
lách a duchovná služba zavedie sa do všetkých 
ustanovizní, ako aj do vojenských a polovojen
ských útvarov. 

Štátne zákony a predpisy nebudú odporovať 
zákonom a učeniam cirkevným. 

Slovenská vláda sa postará o patričnú podpo
ru potrebných cirkevných ustanovizní a zabezpečí 
zaopatrenie duchovenstva. Zato právom očakáva, 
že duchovenstvo, najmä najvyšší cirkevní hodno
stári, budú oduševnenými vodcami nového kre
sťanského a národne uvedomelého Slovenska. 

Vláda je presvedčená, že touto školskou a kul
túrnou politikou odstráni všetky rozpory a kriv
dy minulosti a tak najlepšie poslúži záujmom 
slovenského národa, jeho krajiny a vysokému po-
vzneseniu jeho pravej duchovnej kultúry. 

Slávny Snem! 
V ďalšom chcem sa dotknúť otázky dopravy 

a verejných prác, ktoré podstatne podmieňujú 
výstavbu materiálnej kultúry nového Slovenska. 

Doterajší vývoj železničnej a poštovej sprá
vy usiloval vyhovieť najmä tým potrebám, kto
rých neodkladné realizovanie vyžaduje záujem 
Slovenskej krajiny. 

Podľa ústavného zákona o autonómii Sloven
skej krajiny hospodárime od 1. januára 1939 
úplne samostatne a na svoj účet. 

Rozpočet podniku „Slovenská pošta" na rok 
1939 je pripravený podľa smerníc vydaných zá-
konov, ktoré vyhlasujú poštu za podnik spravo
vaný podľa zásad obchodného hospodárenia. 

Preliminár podnikových príjmov dosahuje v 
bežnom rozpočte na rok 1939 sumy 137, 000. 000 
K. Preto príjmy sú preliminované s ohľadom na 
docielené výsledky v minulých rokoch a aj s ohľa
dom na odstúpené územie. 

Náklady, resp. výdaje, ktoré činia okrúhle 
tiež 137, 000. 000 K, sú preliminované za predpo
kladu najprísnejšej úspornosti. 

Podľa tejto kalkulácie v bežnom rozpočte pod
niku „Slovenská pošta" na rok 1939 je malý zisk, 
ale môžeme v dôsledku hospodárskeho vzostupu 
očakávať zvýšenie príjmov z poštových poplatkov 
a takto zvýšenie zisku. 

Pre zabezpečenie príjmov podniku „Sloven
ská pošta" pripravuje sa vydanie nových sloven
ských poštových cenín a celín, ktoré bude mož
no kúpiť len na Slovensku. Na prechodný čas 
budú sa upotrebovať doteraz platné poštové 
známky. 

Okrem toho upravíme znova oslobodenie od 
poštového a to v smere podstatného obmedzenia 
tohto oslobodenia, najmä čo sa týka subjektov 
mimoštátnych. Nemožno totiž trpieť, aby sloven
ská pošta s ohľadom na veľký počet prípadov 
oslobodenia a s ohľadom na to, že sa tohto oslo
bodenia v mnohých prípadoch zneužíva, bola pri
pravovaná o veľké príjmy. Presnou štatistikou sa 
zistilo, že v roku 1932 dopravila č. -sl. pošta bez
platne 75, 222. 420 obyčajných listových zásielok. 
12, 329. 967 doporučených listových zásielok a 
404. 967 balíkov, čo na poštových poplatkoch re
prezentuje sumu 166, 768. 588 K, kým paušál, úč
tovaný podniku za dopravu týchto zásielok, činil 
iba 69, 000. 000 K. 

Dôkazom toho, že oslobodenie od poštového 
má neblahý vplyv na hospodárenie štátu, je i sku
točnosť, že mnohé štáty oslobodenie od poštového 
zrušily. 

Vynasnažíme sa o sústavnú racionalizáciu 
všetkých odvetví poštovej služby a to podľa po
treby v dohode so zúčastnenými resortmi. 

Pri sostavovaní programu investičných prác 
dbali sme na tieto zásady: na produktivitu inves
tícií a s ohľadom na odstúpené územie vybudovať 
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nové čiary a tak prispôsobiť telekomunikačnú 
sieť zmeneným pomerom. 

Viedenským rozhodnutím prerušené boly po
četné poštové, telefonné a telegrafné spojenia. 
Ich reorganizácia a vybudovanie nových stálych 
poštových služební a telefonných spojení bude 
prvou úlohou slovenskej pošty. 

V roku 1939 bude sa pokračovať na hlavných 
prácach automatizácie bratislavskej telefónnej 
ústredne. Postavíme zosilňovaciu stanicu v Žili
ne a v Ružomberku. U šiestich telefonných 
ústrední vykoná sa rekonštrukcia siete a prikro
číme k sústavnej telefonizácii vidieku na nových 
základoch. 

Aby sme pomáhali industrializácii Slovenska 
a zvýšili cudzinecký ruch, je bezpodmienečne po
trebné zdokonaliť dnešné, moderným podmien
kam absolútne nevyhovujúce telekomunikačné 
spojenia. Malý počet vzdušných vedení nestačí 
zvládnuť túto veľkú úlohu, musíme sa preto po
starať o to, aby Slovensko bolo zapojené do celo
štátneho a celoeuropského telekomunikačného 
plánu. 

Táto práca bude postupne realizovaná podľa 
generálneho plánu pre kábelizáciu ČSR z r. 1923. 

Budúceho roku bude uskutočnená kábelová 
prípojka Žilina—Ružomberok—Prešov, ktorá 
bude súčiastkou kábelu cez Podkarpatskú Rus na 
Rumunsko. Táto spojka bude mať veľký význam 
hospodársky i medzinárodný, nakoľko tým bude 
uskutočnené telegrafné a telefonné spojenie zá
padnej Európy cez našu krajinu do Rumunska 
a na Ďaleký východ. 

Diaľkové kábely obsahujú aj špeciálne kon-
štelované obvody pre prenos rozhlasových pro
gramov. Takto bude daná možnosť opatriť pre 
celú rozhlasovú službu Slovenskej krajiny bezpeč
né a spoľahlivé vnútrozemské spojenie. 

Ďalšou výhodou tejto sieti je, že dáva mož
nosť pre súčasný medzinárodný rozhlas a tak sa 
stáva dôležitým propagačným nástrojom pre styk 
s cudzinou. Umožňuje zároveň konštrukciu lac
ných a veľmi bezpečných telegrafných vedení. Po
štová správa môže potom využiť zapojenie mo
derných, t. zv. strednofrekventovaných systémov 
pre styk s cudzinou. Kábelové obvody pri svojej 
bezpečnosti chodu a pri svojej stabilite elektric
kých konštánt znamenite sa hodia pre zapojenie 
a chod najnovších ďalekopisných prístrojov, na 
ktorých môže pracovať každý, kto pozná spôsob 
práce na obyčajnom písacom stroji. Je všeobecne 
známe, že po výstavbe kábelov stúpa počet hovo
rov hneď zpočiatku o 300—500%. 

Ďalej bude našou neodkladnou úlohou dobu
dovať aj rozhlasové štúdiá bratislavského Ra-
diojournalu a umožniť tým rozhlasu vysielanie 

programu väčších hudobných telies priamo zo 
štúdia Radiojournalu. 

Rozhlas, najmä pre nás Slovákov, ktorých ce
lá polovica býva za hranicami, má nesmierny vý
znam. Je to najhlavnejší prostriedok propagandy, 
nástroj osvety i kultúry a najlepšie spojivo me
dzi nami a Slovákmi za hranicami, ktorého 
potreba sa najmä v dnešných časoch veľmi po
ciťuje. 

Preto sa mu bude venovať zvýšená pozornosť 
a starostlivosť. Slovenská vláda v zasadnutí dňa 
20. decembra 1938 schválila zriadenie novej mo
dernej vysielacej rozhlasovej stanice v oblasti 
medzi Piešťanmi, Trnavou a Hlohovcom. Aby 
jej vysielanie bolo možno zachytiť i lacnejšími 
prijímačmi, v čím najväčšom okruhu, bude jej 
výkon 100 kilowattov. Prešovská vysielacia sta
nica bude zdokonalená. 

Dostatočný počet menších štúdií dáva nám to
tiž možnosť vysielať činohry, prednášky a roz
hlasové montáže. 

Aby sme umožnili veľkému počtu amerických 
Slovákov počúvanie slovenského slova, hudby a 
zpráv, pracujeme na pláne, vystavať na Sloven
sku krátkovlnnú vysielačku, ktorá by našu kra
jinu spájala so zámorskými krajmi. 

Budeme sa všemožne starať o to, aby sa do
terajší počet 80 tisíc poslucháčov do roka čím 
najviac zvýšil. 

Ďalším dôsledkom samostatného hospodárenia 
Slovenskej krajiny je, že sa zriaďuje poštová 
sporiteľňa pre Slovenskú krajinu. V jej organi
zovaní sa urýchlene pokračuje. Doteraz je zria
dená služba šeková. Len čo bude sporiteľňa do
statočne vystrojená po stránke technickej a per-
sonálnej, bude zakladať šekové účty i pre sú
kromníkov a to pravdepodobne už od 1. apríla 
1939. K úplnému rozšíreniu agendy poštovej spo
riteľne na všetky odvetvia šekovej a sporiteľnič-
nej služby bude sa môcť pravdepodobne prikro
čiť ešte do konca tohto roku. 

Budeme sa starať aj o to, aby priemysel, kto
rý bude dodávať naše technické zariadenia, pre
niesol určitú čiastku svojej výrobnej kapacity na 
Slovensko, poťažne, aby vo svojich podnikoch za
mestnával úmerný počet slovenských zamestnan
cov. 

Ukončíme stavbu nového moderného pošto
vého úradu v Žiline, okrem toho projektujeme v 
Žiline stavbu nového veľkého staničného pošto
vého úradu. Z ostatných miest vybudujeme nový 
poštový úrad v Novom Meste nad Váhom. 

Vynasnažíme sa, aby sa zaviedlo cezpoľné do
ručovanie do všetkých obcí na Slovensku a podľa 
možnosti aj do väčšiny kopaníc a lazov, aby takto 
mohla slovenská národná myšlienka prenikať do 
každej chalupy nového Slovenska. 



Podniku „Slovenské štátne železnice" násled
kom stanovenia nových hraníc na základe vieden
skej dohody odňali mnohé strediská železničných 
spojov, prerezali mnohé hlavné železničné tepny 
a zničili južné železničné spojenie východných 
krajov Slovenska so západom. V dôsledku toho 
bude treba stanoviť nové dopravné smery a na 
podklade nastalej novej situácie získať definitív
ne predpoklady pre pripojenie odrezaných želez
ničných úsekov na železnice jestvujúce. 

Tak bol predbežne pozmenený dopravný smer 
Žilina—Bohumín na smer Žilina—Púchov, ďalej 
Zvolen—Nové Zámky—Bratislava na smer Zvo
len—Kozárovce—Zlaté Moravce—Zbehy—Leo
poldov—Bratislava. 

Aby čím najrýchlejšie bolo obnovené spoje
nie od seba odrezaných krajov a odstránené ho
spodárske ťažkostí, ktoré vznikly odrezaním že
lezničných čiar, dojednala delimitačná komisia 
jednak dohovory o priebežných čiarach ČSŽ cez 
sieť čiary MÁV, jednak o priebežných čiarach 
MÁV cez čiarovú sieť ČSŽ. V rámci týchto do
hovorov o otvorení a znovazapočatí železničnej 
dopravy a o priebežných čiarach, učinila želez
ničná správa so správou MÁV miestne detailné 
dohovory pri jednotlivých prechodoch a jednotli
vých čiarach. Týmito opatreniami je umožnená 
doprava osôb a tovaru z jedného štátneho územia 
do druhého a pri peážnej a pasážnej doprave je 
obecenstvu umožnené bez pasového a colného od
bavenia cestovať cez cudzie územie z jednej časti 
Slovenskej krajiny do druhej. Tá istá zásada pla
tí o doprave nákladovej. 

Za odrezané úseky železničných čiar možno 
vybudovať nové náhradné železničné spoje len 
postupne, podľa najnevyhnuteľnejšej potreby 
štátnych záujmov v rámci finančnej možnosti 
Slovenskej krajiny. Tam, kde sú pomery jedno
duché a menej nákladné, vykonaly sa ihneď po
trebné práce a prípravy na stavbu. Tak sa ihneď 
začala stavba spojky Tomášovce—Veľká Ves, 
ako provizorná náhrada za spojenie cez Lučenec. 
Ak by to budúcnosť vyžadovala, zriadi sa defi
nitívne spojenie cez Lovinobaňu do Cinobane 
Pripravujú sa štúdie a projekty ďalších spojov 
ako Rimavská Baňa—Kokava, Tisovec—Muráň, 
prípadne Dobšiná—Mlynky. Vypracovaný a pre 
stavbu pripravený je celý elaborát novej železni
ce Prešov—Kapušany—Vranov—Strážske—Hu
menné. Ako ďalšie pokračovanie tejto čiary štu
duje a pripravuje sa nová čiara Snina—Veľký 
Berezný, prípadne spojenie Michalovce—Sobran
ce a jej pokračovanie na Podkarpatskú Rus. Pre 
stavbu je pripravený aj projekt Podolínec—Or
lov. Ako spojku medzi košicko-bohumínskou že
leznicou a železnicou Banská Bystrica—Marge

cany študuje sa projekt pre novú čiaru Vernár-
Poprad Veľká. Nové, veľmi dôležité spojenie 
stredoslovenské, Banská Bystrica—Dolná Štub-
ňa cez Harmanec, sa stavia. Táto nová, veľmi 
složitá a nákladná čiara bude pravdepodobne do
končená roku 1940. 

Na jestvujúcich čiarach bolo treba z doprav
ných príčin jednak pokračovať, jednak započať 
rekonštrukciu veľkých staníc a prestavbu želez
ničných čiar. Tak sa pracuje na stavbe druhej 
koľaje Račištorf—Leopoldov. Pokračuje sa na 
stavbe druhej koľaje a rekonštrukcii čiary Žilina 
—Vrútky—Poprad Veľká—Kysak Obyšovce. 
Dokončuje sa stavba druhej koľaje čiary Vrútky 
—Horná Štubňa a Hronská Breznica—Zvolen. 
Projektuje sa aj stavba druhej koľaje Zvolen— 
Banská Bystrica. Rekonštruuje sa celá čiara B. 
Bystrica—Brezno—Červená Skala pre väčšiu 
rýchlosť s príslušnou úpravou staničného koľa
jišťa a budov. 

V prúde je stavba týchto veľkých staníc: Bra
tislava, hlavná stanica, prestavba staničných ko
ľají a staničnej budovy, nové koľajište a nová 
staničná budova v Trenčíne. Po ukončení pre
stavby stanice a prípojov, pripravuje sa stavba 
novej staničnej budovy v Púchove, prestavba sta
ničných koľajových spojov na Vrútkach, rozší
renie a prestavba celej stanice a nová staničná 
budova na Štrbe, prestavba staničných koľají vo 
Zvolene, prípravy na novostavbu stanice a sta
ničnej budovy Banská Bystrica, preloženie celej 
stanice Brezno nad Hronom. 

Projektovaná je ďalej prístavná stanica v 
Bratislave s príslušnými spojkami, prestavba 
staničných koľají a novostavba staničnej budovy 
v Žiline, stavba novej stanice a staničnej budovy 
Dolná Štubňa v dôsledku stavby novej trati Ban
ská Bystrica—Dolná Štubňa, stavba prijímacej 
budovy a stanice Tomášovce. 

Aj služba vozebná a dielenská bude vyžadovať 
náležitej úpravy s ohľadom na to, že železničný 
podnik stratil dve výhrevne a dve opravne vý
hrevní (Nové Zámky a Košice) a vozebné stani
ce v Leviciach, Parkani, Lučenci, Fiľakove, Ple-
šivci a Michalanoch. Organizácia železničnej 
služby vozebnej a dielenskej bude upravená čím 
najhospodárnejšie a tak, aby plne kryla premáv-
kovú potrebu železníc Slovenskej krajiny. Z 
úsporných dôvodov premení sa hlavná výhrevňa 
na Vrútkach na pobočnú výhrevňu, pridelenú 
správe výhrevne v Žiline a zrušia sa niektoré vo
zebné stanice, ktoré zmenenými pomerami strati-
ly na význame. Takisto z dôvodov pohreby želez
ničnej dopravy premení sa vozebná stanica -v Pre
šove, na pobočnú výhrevňu, pridelenú správe vý
hrevne v Spišskej Novej Vsi, ako náhrada za 



stratenú výhrevňu v Košiciach. Za stratenú vo-
zebnú stanicu v Michalanoch vybuduje sa takáto 
stanica v Medzilaborciach. 

Dielne vo Zvolene, v Trnave a na Vrútkach 
sa rozšíria natoľko, aby stačily na udržovanie že
lezničných vozidiel Slovenskej krajiny, pri čom 
bude postarané z hospodárskych dôvodov o cen
tralizovanie opráv v jednotlivých týchto dielňach. 

Tarifná politika železničná bude už odteraz 
jednotná. Nejednotnosť tarifnej politiky by zna-
menala totiž konkurenciu medzi českými a slo
venskými železniciami a zrejmým následkom tejto 
konkurencie by bol pokles príjmov našich želez
níc. 

V budúcnosti bude mať na tarifnú politiku 
priamy a bezprostredný vplyv ministerstvo do
pravy a verejných prác Slovenskej krajiny, na
koľko je teraz rovnocenné s ministerstvom do-
pravy v Prahe. Toto je dostatočnou zárukou, že 
naše slovenské národohospodárske záujmy budú 
náležite chránené. Nová pripravovaná tarifná re
forma znamená určité zlepšenie pre Slovenskú 
krajinu. Niektoré oblasti Slovenska sa však do-
staly v dôsledku už spomenutých územných 
zmien do veľmi nepriaznivej situácie a to práve 
s hľadiska tarifného, nakoľko železničná prepra-
va do týchto oblastí je možná iba cez priebežné 
čiary maďarské. Dovozné na maďarských čiarach 
je privysoké; oproti našim tarifným sadzbám je 
o 40—150 perc. vyššie. Tento rozdiel dovozného 
bude musieť ministerstvo dopravy a verejných 
prác Slovenskej krajiny čiastočne preklenúť po
skytnutím určitých tarifných úľav pri preprave 
do týchto oblastí. (Predsedníctvo prevzal pod
predseda J u l i u s S t a n o . ) 

Vo vodnom hospodárstve čakajú Slovenskú 
vládu úlohy veľmi významné a vďačné. Najväčšie 
úsilie sa vyvinie vo využití veľkých zásob ener
gie, utajenej v slovenských vodných tokoch. Vod
ná energia, premenená v hydrocentrálach na 
energiu elektrickú, nahradí nám pomerne malé 
zásoby uhlia, zaistí slovenskému priemyslu, živ-
nostiam a konzumu vôbec, lacnú pohonnú ener-
giu. Dostatok lacnej pohonnej energie je základ 
ným predpokladom pre rozmach priemyselného 
podnikania. Sme presvedčení, že slovenská tech
nická práca a veda vybuduje na Slovensku boha
té zdroje lacnej elektrickej energie. Zvlášť 
priaznivé podmienky pre ústavné využitie vod
ných síl a pre zakladanie a rozmach priemysel-
ných podnikov poskytuje stredné Považie, kde v 
dohľadnom čase bude môcť vzniknúť silná prie
myselná oblasť. 

Vodohospodársky program slovenskej vlády 
pamätá aj na využitie vody pre poľnohospodár
stvo a priemysel, na zásobovanie obcí zdravou 

pitnou vodou, na ozdravenie našich miest a dedín. 
Úpravnými stavbami na našich riekach zabezpečí 
sa roľníkova celoročná práca, získajú sa nové plo
chy poľnohospodárskej pôdy, pred živelnými 
vodnými pohromami zabezpečia sa naše obce a 
osady. Vo vodnej doprave Slovensko je zapojené 
na stredoeuropskú vodnú magistrálu dunajskú 
významným dunajským prístavom v Bratislave. 
Slovensko má veľký záujem na vybudovaní prie-
plavného spojenia Dunaja s Odrou a chce byť 
účastné i na technickom budovaní tohto veľko
rysého vodného diela. 

Vláda Slovenskej krajiny, uznávajúc správ
nosť zásady, že cesty znamenajú život a že pod
nikanie na poli stavby ciest značne prispieva aj 
k zmierneniu nezamestnanosti, venovala otázke 
stavby ciest od začiatku svojho pôsobenia veľkú 
pozornosť. 

Je nesporné, že so stránky výstavby a zdoko-
nalenia cestnej siete na Slovensku vykonalo sa 
v posledných rokoch veľmi mnoho. Ale značnú 
časť docielených výsledkov sme pre nové samo
statné Slovensko stratili a iná časť stratila svoj 
pôvodný význam. Aby sa však zamedzil vzrast 
nezamestnanosti po demabilizácii armády, dala 
vláda súhlas k pokračovaniu vo stavbe ciest na 
neodstúpenom území v tom rozsahu, ako sa stav-
by uskutočňovaly pred mobilizáciou a to spôso-
bom podnikateľským a v režii cestnej správy pri 
nábere robotníctva cestou sprostredkovateľní prá-
ce a i tento fakt prispel k tomu, že organizovanie 
pracovných táborov nebolo potrebné. 

Mnohé dôležité cestné spoje boly novými hra
nicami prerušené a preto bolo potrebné prikročiť 
ku stavbe náhradných spojov. Pretože čas od od
stúpenia územia do príchodu mrazov bol veľmi 
krátky, bolo možno prikročiť len ku zlepšeniu 
provizorných náhradných ciest a ku projektova
niu definitívnych náhradných spojov, ktoré sa 
začnú stavať r. 1939. Doteraz boly zlepšené pro
vizorné náhradné cesty v dĺžke 25 km, nákladom 
1. 1 mil. korún. Ďalšia úprava týchto provizorných 
ciest bude vyžadovať nákladu 1. 3 mil. korún. 
Dĺžka definitívnych náhradných spojov bude 
okrúhle 90 km a náklad na ich výstavbu bude 100 
mil. korún. 

Vyhovujúc takto momentálnej potrebe v otáz
ke budovania ciest, chce slovenská vláda do bu
dúcnosti podnikanie na tomto poli usmerniť tak, 
aby toto podnikanie čím najlepšie vyhovovalo po
trebám nového Slovenska. Tieto potreby sú dané 
vývojom hospodárskeho života na Slovensku, 
podporovaním cudzineckého ruchu, zapojením 
Slovenska do širšej stredoeuropskej hospodárskej 
oblasti a aj stavom nezamestnanosti. 

Poloha Bratislavy ako hlavného mesta a ob-
chodného centra Slovenska, ako i jediného nášho 



dunajského prístavu nám diktuje, aby sme sever
ným, stredným a južným Slovenskom viedli tri 
hlavné tepny, ktoré by sa sbiehaly v Bratislave. 
Na tieto hlavné tepny musíme zapojiť priečnymi 
cestami všetky dôležitejšie mestá a obce. 

Túto cestnú sieť musíme pripojiť na cestnú 
sieť iných častí republiky a susedných štátov tak, 
aby naše jedinečné kúpeľné a turistické miesta 
boly pre cudzích automobilistov ľahko a po bez-
prašných cestách prístupné a to najmä smerom 
od Prahy, Viedne a Budapešti, odkiaľ sa dá oča
kávať najväčší príliv cudzincov. 

Centrálna poloha Slovenska v strednej Euró-
pe a jeho tvar predurčujú tento štát k tomu, aby 
bol tranzitným priestorom medzi severozápadom 
a juhovýchodom Európy. Robia sa prípravy, aby 
územím Slovenska bola pre toto diaľkové spojenie 
vybudovaná autostráda čiže diaľnica, určená vý-
hradne pre motorové vozidlá. 

Dĺžka diaľnice by činila na Slovensku asi 390 
km a náklad na jej výstavbu by bol asi 1. 5 miliar-
dy korún. 

Je nesporné, že vedenie takejto diaľnice úze
mím Slovenska má nielen pre tento kraj, ktorým 
diaľnica bude prebiehať, ale aj pre celé Slovensko 
eminentný význam. Preto sa vláda už zásadne 
usniesla, že diaľnica bude sa stavať aj na Sloven
sku. Ale keďže dokončenie rozostavaných ciest a 
výstavba náhradných spojov pozdĺž novej južnej 
hranice značne zaťaží rozpočet Slovenska v naj
bližšom čase, môže vláda dať definitívny súhlas 
ku stavbe diaľnice len v predpoklade, že sa pre 
tento účel získajú zvláštne finančné zdroje, ktoré 
by umožnily uskutočniť stavbu diaľnice bez toho, 
žeby iné naliehavé práce musely byť odďaľované. 

Pri tom sa chce vláda postarať aj o cestné po
treby drobného ľudu, o cesty nižšieho charakteru 
tak, aby do každej obce viedla dobrá cesta. Po
stará sa o vydanie nového, zmeneným pomerom 
zodpovedajúceho cestného zákona, ktorý za prvej 
republiky bol od r. 1925 len prejednávaný ale ne
vydaný. V tomto zákone bude napokon riešená 
otázka pretvorenia terajších vicinálnych ciest na 
cesty okresné a bude postarané o to, aby okresné 
a aj obecné cesty boly spravované odborníkmi 
tak, aby svojmu účelu vyhovovaly. Pre stavby a 
opravy týchto podradnejších ciest mieni vláda 
upotrebiť peňazí, ktoré sa dávaly nezamestna
ným, pretože tieto práce, rozvrhnuté po celom 
území Slovenska, dávajú možnosť zamestnať uži
točne všetkých robotníkov, ktorí by nenašli za
mestnanie pri iných stavbách. 

Program slovenskej vlády so stránky cestných 
komunikácií môžeme teda shrnúť slovami, že 
chceme Slovensko po dobrých cestách dostať do 
lepšej hospodárskej budúcnosti. 

Zmenené politické pomery ako aj teritoriálne 
zmeny vyžadujú určitú prestavbu i v odvetví po
zemných stavieb. Vláda Slovenskej krajiny má 
pri tom na zreteli, aby túto prestavbu mohla vy
konať čím najúspornejšie. 

Takmer v každom rezorte verejnej správy je 
na jednej strane prebytok a na druhej strane 
nedostatok budov a je práve úlohou najbližších 
čias, aby s tejto stránky sa nesrovnalosti od-
stránily. 

V rezorte ministerstva vnútra pôjde predo-
všetkým o primerané umiestenie úradov a to tak 
v hlavnom meste, ako aj na celom Slovensku, 
kde po odstúpení južných častí nastaly zmeny 
v okresných sídlach a pod. Ďalšie úpravy budov 
budú potrebné v dôsledku zmeny organizácie 
verejnej správy a bezpečnostnej služby, ako 
umiestenie ministerstiev, policajných riaditeľ-
stiev, slovenského snemu a pričlenených úradov. 

Na poli rezortu pravosúdia bude treba doplniť 
postupne sieť okresných súdov (ako v Malackách, 
Trenčíne, Žiline, Humennom, Sabinove, Náme
stove, Piešťanoch, Brezne a Dolnom Kubíne) 
hlavného súdu v Prešove. V budúcnosti bude 
treba vybudovať v sídle slovenskou vládou urče
nom potrebné budovy pre najvyšší súd a najvyš-
ší správny súd. 

V rezorte ministerstva školstva a národnej 
osvety v rámci vysokého školstva bude treba 
dobudovať právnickú a filozofickú fakultu, ako 
aj nové sídlo pre univerzitnú knižnicu v Brati
slave a vybudovanie slovenskej vysokej školy 
technickej. 

V rámci stredných škôl dobudujú sa predo
všetkým najpotrebnejšie v Turč. Sv. Martine, 
Ružomberku, Trstenej a maďarské reálne gym
názium v Bratislave. Postupne prikročí sa k vý
stavbe stredných škôl tak, aby boly rovnomerne 
rozložené po území Slovenska. 

Meštianske a ľudové školy budú postupne 
dobudované podľa celkového programu a to 
najmä v krajoch, ktoré boly proti južnému 
Slovensku doteraz ukracované. 

Poľnohospodárske školstvo stratilo v od
stúpenom území značný počet ústavov, bude 
preto úlohou novej výstavby doplniť poľno
hospodárske školstvo najmä na severnom 
(Orava a Spiš) a západnom Slovensku. 

V odvetví ministerstva hospodárstva, re
zortu obchodu priemyslu a živností dobuduje 
sa ústav pre zveľaďovanie živností v Turč. 
Sv. Martine, v ktorom je nateraz umiestená aj 
slovenská vysoká škola technická. 

V rámci verejných prác postaví sa najmä 
na východnom Slovensku (v Prešove) niekoľ
ko obývacích budov pre štátnych zamestnan-



cov, ktoré sú nevyhnutne potrebné s ohľadom 
na presuny obyvateľstva zo zabraného územia. 

Ústavy pre sociálnu starostlivosť treba do
budovať v Bratislave, pre dokaličených a duševne 
úchylných a následkom politických zmien bu
de treba podporovať príslušné spolky v dobudo-
vaní ústavov pre hluchonemých a slepcov. 

Odstúpením južného Slovenska stratili sme 
takmer väčšinu úplne vybudovaných nemoc
níc, takže podľa oblastného plánu bude treba 
vybudovať nové nemocnice, rešp. prevziať a 
doplniť už existujúce nemocnice tak, aby kaž
dá nemocnica bola asi rovnako zaťažená, pri 
čom sa predpokladá, že klinického vystrojenia 
dosiahne jedna nemocnica na západnom, jed
n a , na strednom a jedna na východnom Slo-
vensku. Ďalej bude sa pokračovať v dobudo
vaní detského ústavu v Dolnom Smokovci. 

Pozdĺž novej hranice bude treba postaviť 
väčší počet budov pre finančnú stráž, nakoľko 
nebude možno zaobstarať potrebné miestnosti 
prenájmom. Ďalej bude sa pokračovať vo vý
stavbe finančných úradov a to už s ohľadom 
na zmenené okresné sídla. 

Nakoľko úlohu slovenskej vlády v dosť 
veľkej miere zaťažuje okolnosť, že musí uhra
dzovať ešte i v budúcnosti pohľadávky za prá-
ce, vykonané pred prevratom v odstúpenom 
území, bude sa dbať vo zvýšenej miere pri 
uskutočňovaní vyššie uvedeného stavebného 
programu na prísnu účelnosť a solídnosť, aby 
štátny rozpočet nebol zbytočne zaťažovaný, 
ale aby sa jednako zaistila práca pre Slovákov, 
ktorí chcú pracovať a získaly sa tým trvalé 
hodnoty pre národný majetok. 

Čo sa verejných financií týka, je si sloven
ská vláda dobre vedomá mimoriadnej dôleži-
tosti zásady, že usporiadané finančníctvo je 
základom nielen správneho chodu verejnej 
správy, ale i bezpečnosti súkromného podnika
nia. Túto zásadu budeme presadzovať nielen 
v užšej finančnej správe, ale budeme sa snažiť, 
aby bol ňou predchnutý celý náš verejný ži
vot. Pri vymeriavaní a vyberaní verejných dá
vok bude snahou slovenskej vlády hľadať spô
soby, ako sa môže finančná správa čím najviac 
priblížiť k poplatníkom. Máme tu na mysli 
najmä našich maloroľníkov a malých živnost
níkov, ktorým doterajšie, často komplikované 
vyberanie daní robí ťažkosti. Budeme uvažo
vať nielen o zjednodušení daňových a poplat
kových predpisov a o zjednodušení daňovej a 
poplatkovej agendy, ale aj o tom, v ktorých 
prípadoch by sme mohli zaviesť paušály, 
pravda, bez újmy pre štátnu pokladnicu. V 
každom prípade budeme výber daní decentra
lizovať, aby sme uľahčili ich platenie. 

I po zmene pomerov politických ostáva 
poľné hospodárstvo najdôležitejšou složkou 
nášho národného hospodárstva. Hlavnou sta
rosťou vlády bude postaviť roľnícku samo
správu na také základy, ktoré umožnia čo naj
užšie spojenie roľníckeho ľudu s verejnou 
správou. Máme v programe vybudovať poľno
hospodársku komoru, (potlesk. ) ako najvyš
šiu stavovskú organizáciu roľníckeho ľudu. 
Táto sa má vybudovať tak, aby svojimi koreň
mi bola cez okresy zakotvená v obciach. Poľ
nohospodárskej komore pripadne veľmi dô-
ležitá úloha pri prestavbe nášho poľnohospo
dárstva, ktorá sa musí diať v znamení usmie-
renia výroby a plánovitého organizovania od
bytu, lebo len takto budeme môcť zintenzívniť 
poľnohospodársku výrobu so stránky výnosu 
i jakosti. Mimoriadnu pozornosť bude treba 
venovať obhospodárovaniu pasienkov. 

Najväčšia naša starostlivosť bude platiť 
snahe udržať nákupnú silu širokých vrstiev 
roľníckeho ľudu. Pri uskutočňovaní tejto sna
hy nechceme robiť politiku neúčelných mali
cherných subvenčných akcií, ale chceme veľ
koryse riešiť otázku speňažovania poľnohospo
dárskych výrobkov. Stálosť a primeranosť 
cien obilia je už zaistená obilným monopolom. 
Budeme sa starať o to, aby toto zariadenie sa 
stalo trvalým a aby bolo zdokonalené jednak 
v tom smere, aby sa znemožnilo mletie „na 
čierno", jednak aby sa pomohlo podľa možno
sti drobným námedzným mlynom, pravda, na
koľko by sa tým neohrožily intencie obilného 
monopolu. Speňažovanie dobytka sveríme 
celokrajinskej organizácii, ktorá bude organi
zovaná tak, aby roľník dostal spravodlivú 
cenu za svoj dobytok a nebol vydaný na mi
losť a nemilosť špekulácii. 

Mimoriadnu pozornosť budeme venovať aj 
speňažovaniu dreva, ovocinárstvu, vinohrad
níctvu atď. 

Pozemková reforma v smysle zákonov 
prvej republiky je už skoro skončená. Ostáva 
už len jej likvidácia zaknihovaním prídelov a 
riešením úverových otázok. Postaráme sa o to, 
aby sa oboje čím najrýchlejšie skončilo. Ale 
značná strata nášho územia núti nás k tomu. 
aby sme zvýšenú pozornosť venovali otázke 
novej pozemkovej reformy. (Potlesk. ) Zá
kladnou smernicou bude nám pri tom upraviť 
pomery v držbe poľnohospodárskej pôdy tak, 
aby sa odčinily krivdy, spáchané prvou po
zemkovou reformou. (Potlesk. ) a aby sa pôda 
dostala do rúk tých, ktorí na nej skutočne 
pracujú. No, dobre vieme, že úspech pozemko
vej reformy nespočíva v prídele pôdy uchádza
čom, ktorí sú na ňu odkázaní, ale že sa treba 



postarať o to, aby ten, kto pôdu dostane, mo
hol na nej so zdarom obstáť. To znamená: 
správne vyriešiť otázku dlhočasného úveru 
pozemkového a investičného 

Budeme sa snažiť, aby sme v dohľadnom 
čase vyriešili problémy, súvisiace s komasá-
ciou a s pozemkovým katastrom. 

Vláda veľmi dobre vie, že i keby sa jej 
podarilo uskutočniť načrtnutý program zveľa-
denia poľnohospodárstva, výsledky tohto sna
ženia by neboly trvalé, keby sa súčasne nepo-
starala o zvýšenie kultúrnej úrovne roľníckeho 
ľudu. Len vzdelaný roľník obstojí v tvrdej 
konkurencii životného zápasu. Najdôležitejší
mi faktormi sú tu roľnícke školstvo a výskum-
níctvo. Radi uznávame, že najmä na tomto 
poli vykonala Česko-Slovenská republika zá
služný kus práce a ďakujeme všetkým tým 
inštitúciám i jednotlivcom, ktorí sa zaslúžili 
o poľnohospodársky pokrok Slovenska. V roľ
níckom školstve utrpeli sme veľké straty. Od
stúpením územia Maďarsku stratili sme 10 
roľníckych škôl z celého počtu 30. Z evakuo
vaných škôl započaly činnosť doteraz len dve, 
ostatné oživíme podľa potreby v rámci svojich 
finančných možností. Poľnohospodárske vý-
skumníctvo musíme dobudovať tak, aby ono 
neslúžilo len potrebám prvovýroby, ale i ob
chodu. 

Naše družstevníctvo typu roľníckeho i kon
zumného odpolitizujeme a postavíme ho do 
služieb celého národa. 

Základným pilierom hospodárstva je sú
kromné podnikanie. Slovenská vláda od 
prvých počiatkov svojho vzniku pokladala si 
preto za prvú povinnosť byť strážcom právnej 
bezpečnosti a verejného poriadku, lebo bez 
týchto predpokladov je súkromné podnikanie 
nemožné. Aby sme zachovalá doterajšiu život-
nú úroveň nášho ľudu, ba aby sme ju podľa 
možnosti ešte zvýšili, musíme popri zveľaďo
vaní poľnohospodárstva pamätať nielen na 
udržanie terajšieho nášho priemyslu, ale i na 
budovanie priemyslu nového. Prirodzené pred
poklady pre tento druh podnikania sú na Slo
vensku dané v plnej miere, ide len o to, vy
tvoriť aj nezbytné predpoklady právne a psy
chologické. So zreteľom na mimoriadnu dôle
žitosť tejto veci vyhlásila slovenská vláda zá
kladné smernice svojej priemyselnej politiky 
už dňa 17. novembra 1938. Sú to : Ochrana 
princípu súkromného vlastníctva, ochrana voľ
nej dispozičnej sféry súkromného podnikania 
a aktívna podpora pri budovaní podnikov no
vých alebo rozširovaní podnikov už existujú

cich. Na týchto zásadách vláda nezmenene 
trvá a znovu ich utvrdzuje. 

Osobitnú pozornosť budeme venovať zve
ľadeniu živnostníctva a obchodníctva, jednak 
ochranou proti silnejšej konkurencii, jednak 
získaním lacného úveru. To isté platí aj o do
mácej výrobe, kde sa budeme starať najmä o 
organizovanie odbytu jej výrobkov na zahra
ničnom trhu. 

Zahraničný obchod má veľkú dôležitosť 
hospodársku, ale i sociálnu. Budeme sa starať 
o zvýšenie vývozných možnosti zo Slovenska 
tak do blízkej, ako i vzdialenejšej cudziny. 
Budeme uvažovať nielen o zjednodušení ad
ministratívneho pokračovania pri vývoze, ale 
i o možnostiach aktívnej pomoci vývozu. Dô
ležitú úlohu bude tu mať úprava dovozných 
a vývozných taríf. 

Slovensko svojimi prírodnými krásami, bo
hatstvom kúpeľov a minerálnych žriediel, 
množstvom vzácnych umeleckých a histo
rických pamiatok, pôvabom svojho ľudového 
umenia a folklóru, pestrosťou a krásou ľu
dových krojov, množstvom poľovnej zvere a 
rýb a pri tom svojou výhodnou dopravne-
zemepisnou polohou má všetky predpoklady, 
aby sa tu rozvinul cestovný ruch, ktorý by bol 
významným zdrojom -výživy- obyvateľstva. 
Slovenská vláda má najlepšiu snahu podchytiť 
veľký záujem o slovenské kúpele, letoviská a 
strediská zimného športu nielen v susednom 
Nemecku, Maďarsku a Poľsku, ale najmä v 
Čechách, ktorým hlavne oblasti cestovného ru
chu odpadly. Pôjde tu hlavne o vybudovanie 
nových hotelov a turistických chát. Osobitnú 
pozornosť budeme venovať propagácii sloven
ského kúpeľníctva tak doma, ako i v zahraničí, 
k čomu vhodné predpoklady poskytne pripra-
vovaný zákon o podpore cestovného ruchu. 

Organizačné práce, spojené so zriaďovaním 
ministerstva pravosúdia, sú už takmer do
končené. 

Dôsledkom územných zmien musela sa 
urobiť reorganizácia súdnych úradov (súdov 
a štátnych zastupiteľstiev), ale najmä pohra
ničných, prípadne nové súdne úrady musely 
sa zriadiť, na pr. krajský súd a štátne zastupi
teľstvo v Michalovciach, okresný súd v Strop-
kove, Snine, Serede atď. Nová organizácia 
súdnictva núti nás zriadiť jediný hlavný súd 
na celom Slovensku a to jednak, že hlavné sú
dy (Bratislava a bývalý v Košiciach) stratily 
dôsledkom viedenského verdiktu značnú časť 
svojich obvodov. Pri tom treba uvážiť, že bý
valý hlavný súd v Košiciach bol zriadený 
predovšetkým pre Podkarpatskú Rus, ktorá 



teraz bude mať tiež svoje autonomné súd-
nictvo. Tento hlavný súd je predbežne umie
stený v Levoči a mal by sa premiestiť do 
Prešova. Tam niet ani primeranej budovy 
a niet ani finančných prostriedkov, aby sa 
mohla preň v Prešove nová budova postaviť. 
Hlavný súd v Bratislave je umiestený poloho
ve krajne excentricky. Preto pri umiestení no
vého jediného hlavného súdu pre Slovensko 
treba uvažovať o niektorom meste na stred
nom Slovensku. (Do Ružomberku!) 

Dôsledkom federatívneho zriadenia štátu, 
podľa § 16 a § 17 zákona č. 299/1938 Sb. z. a 
n. má sa zriadiť najvyšší správny súd a naj
vyšší súd. Osnovy zákonov o zriadení týchto 
najvyšších tribunálov sú už pripravené a v 
najbližšom čase ich dodáme slovenskému Sne
mu na vybavenie. 

Z dôvodov úsporných stala sa i reorganizá
cia väzenskej správy. Ilavská trestnica sa 
zrušila a umiestil sa tam bývalý Komenského 
ústav pre mladistvých previnilcov, z Košíc 
evakuovaný. Tam sa umiestila aj polepšovňa 
pre osoby mužského pohlavia (výkon trestu 
zavretia nad 6 mesiacov), ktorá bola doteraz 
spoločná pre celú republiku v Mikulove. Po
dobne zriadila sa i polepšovňa pre osoby žen
ského pohlavia vo väznici krajského súdu v 
Trenčíne. Tým zostáva na Slovensku len jed
na trestnica v Leopoldove, kde je umiestená 
aj donucovacia pracovňa, prechodný ústav pre 
trestancov. Činia sa prípravy aj pre novostav
bu trestnice pre ženy, pre ústav pre chorých 
trestancov, ako i prestavbu väznice na kraj
skom súde v Michalovciach. 

Ministerstvu pravosúdia pripadne veľká 
starosť dôstojne umiestiť mnohé súdy a úrady 
verejnej obžaloby, nakoľko to bude hospodár
sky stav Slovenskej krajiny dovoľovať. Novo
zriadené súdy (krajský súd v Michalovciach, 
okresný súd v Snine atď. ) umiestilo už za pod
mienok a okolností finančne výhodných. Mini
sterstvo pravosúdia si je plne vedomé, že ho
spodárstvo celej krajiny musí byť prispôso
bené finančnej nosnosti obyvateľstva a podľa 
tejto zásady sa vo všetkom zariaďuje. 

V prácach legislatívnych sa usilovne po
kračuje. Vypracovala sa už osnova medziná
rodnej smluvy o úprave súdnictva so zreteľom 
na územia, ktoré zabralo Maďarsko a Poľsko. 
Dúfa, že v krátkom čase bude sa môcť prikro
čiť k jej realizovaniu. Nalieha sa aj na rýchle 
skončenie rozluky spisovej. Ministerstvo pra-
vosúdia dúfa, že v najbližšom čase podarí sa 
mu úplne dovŕšiť úpravu trestného a civilného 
súdnictva ohľadom zabraného územia. Pokiaľ 

ide o platné právo, zamýšľa novelizovať trest
ný zákon, zákon na ochranu republiky, zákon 
o ochrane cti, exekučný zákon, občiansky súd
ny poriadok, pozemnoknižný poriadok, advo
kátsky a verejnonotársky poriadok. Treba 
zriadiť advokátsky a verejnonotársky penzijný 
ústav, keďže opatrenie stáleho výboru číslo 
284/1938 obmedzilo obe tieto kategorie na 65. 
rok života. Pripravuje aj novú úpravu znalec
kých odmien v trestnom súdnictve. Práce s 
exekvovaním smluvy o vzájomnej politickej 
amnestii s Maďarskom sa už dokončujú. 

Zvýšeným tempom a intenzívnejšie pôjde 
zakladanie pozemnoknižných vložiek, pretvo
renie a náprava pozemkovej knihy na Sloven
sku, aby pozemnoknižný ústav sa kryl so sku
točnou držbou. V týchto obciach, kde majetky 
sú natoľko rozdrobené, že sa nejaví dostatoč
nou pozemnoknižná náprava terajšieho stavu, 
naliehať sa bude na komasácie. Komasáciu 
bude treba robiť v mnohých obciach Sloven
ska. Aby občianstvo malo ku komasačnému 
pokračovaniu dôveru, bude treba komasačné 
pokračovanie urýchliť a sústrediť. Minister
stvo pravosúdia sa rozhodlo zriadiť komasač-
né ústredie na jedinom krajskom súde, odkiaľ 
sa budú vybavovať všetky tieto práce. Na 
hlavnom súde zriadi sa samostatný odbor pre 
organizovanie, pre dozor a primerané upravo
vanie pozemkovej držby na Slovensku a ko-
masačného pokračovania. 

Ministerstvo pravosúdia mieni prikročiť i 
ku kodifikačným prácam práva súkromného, 
nadväzujúc na elaboráty, ktoré boly už zväčša 
započaté na ministerstve spravodlivosti v Pra-
he a to uplatnením slovenských požiadaviek 
v celom rozsahu. Z práv zvláštnych bude sa 
pracovať na novej osnove obchodného zákona, 
podľa možnosti i zákona zmenkového a šeko
vého, ktorých jednotná úprava pre celé úze
mie republiky je potrebná s hľadiska priemy
selného podnikania, obchodovania a jednotnej 
právnej istoty na území celej republiky. A pre
to i pri týchto osnovách bude nadväzovať na ela-
boráty ministerstva spravodlivosti v Prahe, 
poťažne naliehať na splnenie všetkých požia
daviek, aby i tieto zákony plne vyhovovaly 
slovenským pomerom. Kontakt s minister
stvom spravodlivosti v Prahe máme už for
málne dohovorený. 

Ministerstvo pravosúdia začína uskutočňo
vať svoj program s veľkým zápaľom. Je obsa
dené veľmi dobrými silami, pri tom pri dôleži
tých osnovách zamýšľa pracovať s expertmi. 
Uskutočňovanie jeho programu s bodu na bod 
stane sa najlepším dôkazom, že spravodlivosť, 
ktorá je základom štátov, bude usporiadaná 



u nás tak, aby sa stala pevným a trvalým zá
kladom výstavby nového Slovenska. (Potlesk. ) 

Vládny program prednášame v čase, keď 
bol vyhlásený i náš prvý slovenský rozpočet, 
ktorý má zabezpečiť podmienky realizovania 
našich plánov. I keď vieme o nedostatkoch 
nášho prvého rozpočtu, čo vyplýva zo vše
tkých okolností, medzi ktorými rozpočet ten 
sostavený a vyhlásený byť musel, nemožno si 
nevšímať pokynov, ktorých sa nám z rozpočto
vého tribunálu dostáva. Je to predovšetkým 
zásada neúprosnej sporivosti na celej čiare 
nášho štátneho života, ktorú nám náš rozpo-
-čet pripomína a podľa ktorej sa vláda bezpod
mienečne riadiť musí. Sporivosť vo výdajoch 
osobných a vecných do krajnej možnosti usku
točňovaná bude smernicou vlády v jej počína
ní, lebo dobre vie, že len táto cesta úzkostlivej 
sporivosti jej umožní, aby bez novšieho za
ťažovania poplatníctva dala životu národnému 
to, čo jeho vývin bezpodmienečne vyžaduje. 
Slovenská krajina je sebestačná, je finančne 
životaschopná, pravda nesmie si nikto na
mýšľať, že môžeme pokračovať v spôsoboch, 
ktoré sa udomácnily u nás za minulých 20 ro
kov a ktoré nám nechaly okrúhle 60 miliárd 
dlžoby. Žiaden Slovák ako taký, a tým mene 
Slovenská krajina nechce žiť z cudzieho, na 
dlžoby; chceme žiť na svojom, zo svojho, teda 
budeme žiť po svojsky, tak ako nám financie 
stačia. K tomu bude potrebná skromná a čím 
skoršia prevýchova jednotlivcov i celého ná
rodného kolektíva, ak len nechceme, aby sme 
na vlnách velikášstva a nereálneho počínania 
stroskotali. 

Sporivosťou máme dospieť nielen k rozum
nému zachádzaniu s hmotnými prostriedkami, 
ale zásada, alebo lepšie povedané, duch spori
vosti má v nás vypestovať ducha realizmu i v 
politickom ohľade. Pokladám za potrebné, aby 
som znova prizvukoval, čo som v deň otvore
nia nášho snemu povedal: Nechceme byť a ne
budeme otrokmi žiadnej ideológie, ktorá by 
nevyvierala z našej slovenskej tradície a kto
rá by bola cudzia nášmu kresťanskému sloven
skému charakteru. (Potlesk. ) Našou jedinou 
ideológiou bude reálne chápaný záujem náro
da slovenského. Politický postup nie je možný 
bez určitej ideológie, ale je potrebné, aby sa 
politik vedel emancipovať i z pod vplyvu naj
milšej svojej ideológie vtedy a natoľko, keď 
a v akej miere to záujem národa vyžaduje. 
(Potlesk. ) Reálny politik nemôže byť nikdy 
bez ideológie, ale nemôže byť ani v takom za
jatí svojej ideológie, že by k vôli ideológii 
obetoval záujem národa. V tomto ohľade nieto 
rozdielu medzi ideológiami, na všetky sa vzťa

huje táto miera. Jasne toto vyhlasujem ešte 
i o kresťanskej ideológii, lebo som presvedče
ný, že rozpor medzi ideológiou kresťanskou a 
záujmom národa nikdy nie je možný. Pestuje
me kresťanskú ideológiu v politike nie k vôli 
ideológii samej, ale preto, že záujem národa 
slovenského kresťanská ideológia v každom 
ohľade napomáha. Je to úsudok dejín o ideoló
gii kresťanskej, preto sa ona vyzdvihuje nad 
ostatné ideológie, ktoré tohto historického 
puncovania nemajú a ani nikdy mať nebudú, 
lebo prv a rýchlejšie stroskotajú, než by sa ich 
patina histórie dotýkať mohla. Kresťanská 
ideológia v našom národne-politickom živote 
je teda mimo diskusie, ale tým väčšmi musíme 
sa vedieť kriticky postaviť ku všetkým ostat
ným ideológiám, aby sme sa nestali otrokmi 
niektorej a tak nezničili svoj politický postup 
obetovaním záujmu národa svojej obľúbenej 
ideológii. Ako symptomatické zjavy uvádzam 
dobre známe prípady z nedávnej minulosti: 
Boli Slováci otrokmi ideológie č. - sl. národnej 
jednoty natoľko, že zamknutie národa sloven
ského a jeho reči nepokládali už za národnú 
katastrofu, ale za želateľný vývojový stupeň 
života slovenského k vyššiemu životu. Boli 
Slováci otrokmi ideológie maďarofilskej, že 
nevedeli zatracovať previnenia proti kultúrnej 
alebo politickej slobode, ale ani proti ľudskej 
dôstojnosti a hospodárskym právam Slovákov 
páchané. A sú Slováci, ktorí svojou ideológiou 
zaslepení nepočujú výstrely, nevidia trhanie 
územia slovenského, podceňujú hospodársky 
tlak uplatňovaný s tým úmyslom, aby ku ka
pitulácii priviedol zvíťazivší slovenský nacio
nalizmus. Nuž, nie tak. Slováci moji! 

Pestujeme ideológiu suverenity národa slo-
venského, vedení sme láskou k svojeti, ktorej 
budúcnosť zabezpečiť chceme: (Búrlivý po
tlesk. ) vítaná nám je každá pomoc, vzácna 
každá sympatia, no nezabudneme bedlivo sle
dovať všetko, čo sa u nás a okolo nás odohráva, 
aby sme za každých okolností zabezpečili život a 
budúcnosť národa slovenského. 

Čo tomuto životu slúži, čo túto budúcnosť 
podporuje a zabezpečuje, to bude našou ideo
lógiou, ktorej budeme verne a do všetkých dô
sledkov slúžiť. (Potlesk. ) Diktát reálneho zá
ujmu národa slovenského musí nám byť vždy 
najvyšším príkazom, k vôli ktorému opravdi
vý Slovák obetuje i svoju ideológiu, nakoľko 
by sa ukázalo, že sprievodné zjavy alebo ná
sledky ideologického zamerania protivia sa 
záujmom národa slovenského. Veľkosť každé
ho Slováka meria sa láskou k svojmu národu: 
závoďme úprimne v láske k svojeti, aby sme 
sa porozumeli, v jednomyseľnosti a v jednot-



nej svornosti vytrvali v obetavej práci za česť 
národa slovenského! (Búrlivý potlesk) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): 
Pán poslanec Š r o b á r a spoločníci podali 

písomný návrh, aby sa o vládnom vyhlásení 
započala rozprava zajtra o 3. hodine popoludní. 

Kto súhlasí s týmto návrhom nech zdvihne 
ruku. 

(Deje sa. ) 
Návrh prijatý je jednohlasne. 

Týmto schôdzku prerušujem a oznamujem, 
že v rokovaní sa bude pokračovať zajtra o 3. 
hodine popoludní. 

(Schôdza prerušená o 13. hodine 47 min. -
znovu otvorená dňa 22. februára o 15. hodine 
15 min. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): 
Otváram znovu druhú prerušenú schôdzku 

Snemu Slovenskej krajiny a zisťujem, že Snem 
je schopný sa usnášať. 

Prikročujeme k 2. bodu programu, ktorým je: 

2. Rozprava o vládnom vyhlásení. 
Prihlásili sa ako rečníci dr. Buday, Liška 

ing. Karmasin, dr. Körper, Eszterházy, dr. 
Huťka, Turček, Drobný, Moravčík, Šimko, 
Horňák, Čarnogurský, ing. Zaťko, dr. Lukáč, 
Čavojský, Morháč, Mach, Florek, dr. Rehák a 
Maguth. 

Navrhujem v smysle usnesenia predsedníc-
tva Snemu, aby rečnícka lehota určená bola 
najviac na 30 minút. Sú proti tomu námietky? 
(Námietky neboly. ) 

Námietok niet, navrhnutá lehota je schvá-
lená. 

Udeľujem slovo prvému rečníkovi pánu po
slancovi dr. B u d a y o v i. 

Poslanec dr. B u d a y : Slávny Snem! Klub 
poslancov Hlinkovej slovenskej ľudovej stra
ny, Strany slovenskej národnej jednoty má 
česť k vyhláseniu vlády zaujať toto stanovisko: 
Klub vyhlásenie vlády a menovite politickú 
časť tohože vyhlásenia v celom rozsahu pri
jíma a schvaľuje. Schvaľuje ho nielen preto, 
že k slovenskej vláde prechováva dôveru, ale 
ma k tomu i vecné dôvody. Naša politická situ
ácia je daná a vybudovaná na výdobytkoch 6. 
októbra, dočasne sankcionovaných ústavným zá
konom o autonomii Slovenskej krajiny. Stojí
me na základe tomto, to však neznamená, že 

by sme stav tento pokladali za zkostnatelý, ne
zmeniteľný. Nie, mi na zákone tomto chceme 
ďalej budovať. Vyvíjať sa, a naše vnútro-
politické veci v budúcnosti tak zariadiť, ako 
to potreby slovenského národa vyžadovať bu
dú. A keďže vládne vyhlásenie v celku prizvu-
kuje to stanovisko, ako jedine možné, aby bu
dúcnosť slovenského národa, ktorý je nám na
dovšetko, zabezpečená bola, preto ho prijíma
me. Vyslovujeme svoj jednomyselný súhlas i s 
tou čiastkou vládneho vyhlásenia, ktorá ubez
pečuje inorečové národy Slovenskej krajiny o 
úprimnej a lojálnej spolupráci na povznesenie 
celého Slovenska. Klub poslancov Hlinkovej 
slovenskej ľudovej strany, Strany slovenskej 
národnej jednoty v duchu tohoto vyhlásenia 
bude podporovať slovenskú vládu a s ňou spolu
pracovať. (Potlesk. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): 
Ďalej má slovo pán poslanec L i š k a . 
Poslanec Liška: Slávny Snem! Programové 

vyhlásenia vlád bývajú očakávané s napnutou 
pozornosťou. Obzvlášť za takých čias, aké pre
žívame dnes, je vyhlásenie zodpovedného či
niteľa vlády skutkom tak významným, že jeho 
dosah si môžeme ťažko doceniť. 

Programové vyhlásenie slovenskej vlády 
ústami jej predsedu zverejnené je konkrétnym 
priznaním k plánu, ktorý narysováva jej pra
covnú líniu, a je teda považovaný nielen za 
sľub, ale aj za záväzok, a ako taký je aj hod
notený, lebo sa vie, že vláda aspoň v hlavných 
rysoch bude sa ho pridržiavať. 

Programové vyhlásenie predsedu slovenskej 
vlády svojím vyčerpávajúcim obsahom tak po 
stránke politickej, ako i vecnej, je tým význam
nejším aktom, že sa jedná o vyhlásenie v pr
vom slovenskom Sneme. A že ním Slovenská 
vláda za mimoriadnych dôb a pomerov zverej
ňuje svoje predstavy, ako treba položiť základy 
hmotného, kultúrneho i sociálneho blaha Slo
venskej krajiny. 

Náš ľud a najmä jeho výrobné složky bez 
rozdielu očakávaly od dnešného vyhlásenia 
predsedu vlády, že v ňom dostanú záruky ta
kých vývojových a pracovných možností, za 
ktorých sa bude môcť pri úplnom udržaní 
právneho poriadku nerušene rozvíjať a uplat
niť všetky svoje tradicionálne kvality k pro
spechu celej našej pospolitosti. Iste sa im oča
kávania splnily a dajú sa s chuťou do práce, 
ktorá má ukázať, do akej miery sme schopní 
viesť samostatný štátny život, a upraviť ho tak, 
aby náš národ a štát dosiahol plnej spokojnosti 



so sebou samým. A o to nám vlastne ide: za
bezpečiť pokojný vývoj národa po každej strán
ke. Musí byť nad všetky pochybnosti jasno, 
že náš vývoj musí spočívať na tých základoch, 
ktoré si národ sám vynútil a položil dňa 6. 
októbra 1938 v Žiline a vo všetkých týchto 
snahách musí byť parlament oporou vlády. 

Záleží len na nás, aby sme si zariadili beh 
udalostí tak, aby národ videl, že mohutná a 
jednotná jeho vôľa prejavená dňa 18. decembra 
1938 uplatní sa cestou zvolených parlament
ných zástupcov výlučne k prospechu sloven
ského národa. 

Musí prestať vzájomné obviňovanie a upo
dozrievanie. Duch žilinskej dohody musí pri
niesť svoje zdravé plody, pre všetky národy, 
udržujúce Česko-Slovenskú republiku, ale v 
prvom rade pre náš slovenský národ. 

V duchu žilinskej dohody zabudneme na 
všetky škriepky a na to, či ten alebo onen po
litický smer vykonal pre náš národ väčšiu 
službu, alebo či tá, alebo oná cirkev má väč
šie právo zasahovať do verejného života. My 
evanjelici sme si vedomí toho, že väčšina prí
slušníkov nášho národa patrí k cirkvi rímsko
katolíckej. (Výkriky: Tak je!) 

Ale vieme i to, že len opravdové bratské spo
lunažívanie príslušníkov oboch cirkví v duchu 
kresťanskej lásky a shody môže zaručiť šťast-
livý vývoj našej národnej budúcnosti. Nedáme 
preto nikdy podnet k nejakému náboženskému 
boju (potlesk) a budeme sa vždy brániť proti to
mu, aby ho vyvolával ktokoľvek iný. Veríme tiež, 
že touto snahou sa bude riadiť i naša vláda a pre
o nemáme obáv o budúcnosť národa. (Tak je!) 

Túžby slovenského národa boly splnené a 
teraz stojíme vo svete ako samostatný národ. 
Nie sme početným národom. Ale veľkou svo
jou mravnou zachovalosťou a vekovitými tra
díciami práce a skromnosti chceme dosiahnuť 
všetko, čo nám na poli hospodárskom a kul
túrnom ešte chybí. 

Máme jednu stranu. To znamená mať a i 
jednotnú vôľu k dosiahnutiu jednotného die
la. To pravda neznamená, aby sme zostali ne
kritickí ku všetkému, čo sa bude okolo nás 
diať. Naopak. Ku každej otázke, ktorú bude
me chcieť riešiť, budeme museť mať svoj kri
tický postoj. V lone strany musíme si so všet
kou otvorenosťou vyjasniť každú vec, aby sme 
potom mohli zaujať na jej vybavenie jednotné 
stanovisko, očistené od všetkej nepripravenosti 
a prípadných omylov. 

Musíme nasadiť celú svoju energiu k zvyšo
vaniu a stálemu stupňovaniu výrobných mož
ností a snažiť sa s plným úsilím dosiahnuť čím 
vyššej životnej úrovne nášho obyvateľstva. 

Musíme dbať o zvýšenie podnikateľskej odva
hy u roľníctva na strane jednej, u investorov 
priemyselných, remeselných a obchodných na 
strane druhej. Čím dosiahneme, že sa kúpna 
sila nášho ľudu zvýši a položí sa bezpečný zá
klad našej hospodárskej prosperity. 

A na tej nám musí najviac záležať. Neistota 
uplynulých mesiacov a prevratné deje, ktoré 
sme zažili, sú niekoľkého druhu: Politické a 
národné dôsledky spomenutých dejov môžu 
nás naplniť uspokojením i radosťou. Ale ne
možno už to isté považovať o hospodárskych 
dôsledkoch posledných udalostí. Tie nás práve 
nabádajú, aby sme neboli bezstarostní, ale aby 
sme jednali s rozmyslom, opatrne a pri tom 
rýchle, lebo u nás, ako u národa malého a chu
dobného, ktorý nemá žiadnych rezerv, ale kto
rý žije - aby som sa obrazne vyjadril - z ruky 
do úst, znamená zbytočná strata čo aj len jedi
ného dňa stratu nenahraditeľnú. Smele môžem 
povedať, že náš národ nežije z nahromažde-
ných majetkov. Tie sa nestratia a nesú úžitok 
aj pri dočasnom časovom váhaní a prešlapo-
vaní na mieste. Bohaté národy môžu si preto 
dovoliť prepychu vyčkávania, ale nie národy 
chudobné, akým sme my, ktorí žijeme z práce 
a pre ktorých omeškanie a prešlapovanie na 
mieste môže znamenať stratu príležitosti, kto
rá sa už nevráti a ktorá je preto škodou nena
hraditeľnou. 

Z tejto príčiny venujme otázke rozšírenia 
pracovných príležitostí u nás pozornosť naj
väčšiu. 

Naše zemedelstvo je do tej miery saturova
né ľudskými pracovnými silami, že absorbovať 
ďalšie prebytky našej populácie už nemôže. 

Zostávajú nám teda len ostatné obory prá
ce a podnikania. Kde môžeme vytvoriť pracov
né možnosti, to je priemysel, remeslá a ob
chod. Tu musíme hľadať pre náš ľud zárobkové 
možnosti a musíme sa vynasnažiť usporiadať 
svoje pomery tak, aby záujemníci z priemyslu, 
remesiel a obchodu cítili, že k ich podnikateľ
skej činnosti v Slovenskej krajine sú dané 
hlavne tie záruky, ktoré sme schopní dať v 
medziach ľudských možností. 

O tomto všetkom má naša vláda pripravený 
program. Ten sa v jej dnešnom vyhlásení pána 
predsedu vlády zreteľne prejavuje a myslím, že 
sa stretne s plným porozumením, keď poviem 
- po vypočutí vyhlásenia pána ministerského 
predsedu - že pracovná línia vlády bude sa 
uberať smerom k úplnému zabezpečeniu práv
neho poriadku, kľudu a konštruktívnej práce. 

Prechádzame z údobia revolučného a máme 
všetci spoločnú snahu započať dobu evolučne-



budovateľskú. Každá revolučná doba má svoje 
jasné, ale aj tienne stránky. Jasnou stránkou 
našej revolúcie je fakt, že zmenou politickej 
štruktúry, získaním všetkých atribútov slo
bodného národa znemožnili sme škodlivé strán-
nícké boje a sjednotili národ, ktorý nás vyslal 
do boja o lepšiu budúcnosť a je ochotný pri
niesť tejto budúcnosti potrebné obete. Nevýho-
dou našej ako každej revolúcie naproti tomu 
je, že nový politický život vynáša na povrch 
vo svojom revolučnom vrení mnohé škodlivé 
heslá a nesplniteľné sľuby, ktoré síce masám 
imponujú, ale v jadre poškodzujú hospodársky 
život a sťažujú pracovný výkon vlády. 

Zaistenie Slovenska musí nám byť všetkým, 
ktorí máme svoju otčinu radi, prvým príka
zom. A preto naše úsilie v jednotnej strane 
musí byť naplnené výlučne duchom tohoto prí
kazu. Národ sjednotený, majúci možnosť sa
mostatného vývoja v rámci Česko-slovenskej 
republiky, nesmie trpieť vo svojom lone roz-
kolníkov. Ten, kto nevie stavať, nech nebúra. 

Musíme venovať všetko svoje úsilie k vý
stavbe našej okyptenej domoviny. Musíme bu
dovať organicky na tom, čo už máme, a bolo 
by chybou slávna snemovňa, keby sme zavrho
vali všetko, čo sa vykonalo v minulosti len pre
to, že to robil režim -centralistický; Budovali 
sme Slovensko za pomoci Čechov a dnes, keď 
prešla správa slovenských vecí do našich rúk, 
vyhýbajme sa rekrimináciam a paušálnemu ob
viňovaniu. Chráňme sa však chýb, ktoré sa 
vyskytly v minulosti na škodu Slovenska. 

Naším úsilím nech je dnes: riadiť sa vo svo
jom počínaní výlučne prospechom Slovenska, 
jeho národa a celej Česko-slovenskej repub
liky. Nech je každému občanovi daná príle
žitosť slobodne pracovať a len tam, kde je to 
úplne nezbytne treba, nech zasiahne štátna 
správa. 

Treba sa úzkostlive vyhýbať každému od
vážnemu experimentovaniu, lebo vieme, že je 
to drahý luxus a my nie sme tak bohatí, sláv
ny Snem, aby sme si mohli dovoliť pokusy, o 
kladnom výsledku ktorých nie sme si vopred 
istí. 

Potrebujeme hlavne: právnej bezpečnosti a 
voľnosti podnikania. Otázka lepšej našej bu
dúcnosti je problémom výlučne hospodárskym 
a aby mohlo hospodárstvo prekvitať, treba aby 
bol u nás okrem právnej istoty poriadok, kľud 
a aby bola aj záruka, že investor nájde u nás 
predpoklady rentabilného podnikania. 

Priemysel môže za oddanej spolupráce nás 
všetkých - a pri úplnej dôvere nášho ľudu 
iste aj bude - najúčelnejším prostriedkom náš

ho hospodárskeho vzostupu. Snažme sa teda 
vytvoriť pre jeho budovanie priaznivé prostre
die a podmienky. Musíme na jeho vybudova
nie zmobilizovať slovenský kapitál. A za ta
ký považujem všetok kapitál, ktorý sa na Slo
vensku nachádza. Pri čom je nerozhodné, váž
ný Snem, v čích rukách je. 

Buďme si však na čistom, že kapitálová po
tencia Slovenska ani zďaleka nepostačuje k 
tomu, aby mohla v plnej miere vyhovieť všet
kým úlohám, splnenie ktorých na Slovensku 
pri budovaní priemyslu očakávame. Nemôže 
preto nikto namietať, aby český kapitál nebol 
tým najbližším spolupracovníkom a pomocní-
kom pri budovaní nového Slovenska. Bolo by 
na škodu tak Slovákov, ako aj Čechov, keby 
sme nenašli takú základňu spolunažívania, 
ktorá by zabezpečovala trvalú budúcnosť oboch 
národov v bratskej a vzájomnej shode, budo
vať ťažkým osudom postihnutú spoločnú na
šu vlasť. 

Nemôže byť pochybnosti o tom, že poli
tickú samostatnosť Slovenska a hospodársky 
blahobyt jeho obyvateľstva nemožno zvýšiť ani 
zaistiť bez zvýšenia podnikateľskej činnosti a 
pomocou takého kapitálu, ktorý je ochotný 
dať sa bezvýhradne do služieb nášho národa. 
Niet ani pochybnosti o tom, že príťažlivosť 
Slovenska pre takýto podnikateľský kapitál 
možno značne stupňovať rozumnou politikou 
vlády, ktorá zaručuje podnikateľom právnu 
istotu a rentabilitu investovaného kapitálu. Je 
v našom záujme, slávny Snem, aby i cudzí 
kapitál nám pomáhal budovať nové Slovensko 
a musíme preto všetci bez rozdielu podporovať 
vládu v tejto činnosti. Verím, že vláda bude 
potrebovať našej pomoci menovite v boji proti 
záškodníkom, ktorí z nerozumnej vášne alebo 
pre nedostatočne vyvinutý pocit zodpovednosti, 
z nevedomosti alebo snáď aj zo zločinných 
úmyslov šíria o Slovensku zprávy, že na ňom 
nie je zaručený právny poriadok, alebo že je 
nutná zmena režimu. Želáme si všetci, aby 
vláda proti takýmto záškodníkom zakročila 
so všetkou bezohľadnosťou. 

Áno, na Slovensku potrebujeme i cudzí 
kapitál a preto treba nielen odstrániť všetky 
príčiny, ktoré by mohly podporovať útek ka
pitálu zo Slovenska, ale pôsobiť aj k tomu, 
aby nastal jeho príliv. Rozhodne však sa bu
deme brániť proti prílivu takého kapitálu, kto
rý nechce rešpektovať naše národné a štátne 
záujmy. 

Bude treba, aby sme upreli svoje zraky do 
budúcnosti, rozhliadli sa dookola a ujasnili si 
cestu pred sebou a boli si vedomí všetkých 
tých prekážok, ktoré sa pred nás budú stavať. 



V budúcnosti, slávny Snem, budeme môcť z 
neúspechov a nezdarov obviňovať už len sa
mých seba, ale aj úspech padne výlučne nám, 
buďme si preto vedomí svojich úkolov a daj
me sa do práce. Hovorí sa, že skúsení ľudia 
majú byť pri kormidle a mladí pri veslách. 
Uplatnime toto heslo u nás; skúsení nech vedú 
a dajme sa uplatniť mocnému rozmachu uta
jených síl mladej generácie! 

Za najvážnejší úkol hospodárskej politiky 
považujem teda podporu priemyselného a re
meselného podnikania. K jej úspechu je však 
okrem dôvodov už uvedených treba zdraví ch 
pomerov finančných a základom týchto je vy
rovnaný rozpočet s únosným daňovým breme
nom ako aj nepredimenzovaná ale riadne fun
gujúca administratíva. Toto sú predpoklady, 
na ktorých spočíva zdar alebo neúspech na
šej hospodárskej politiky. 

Ako člen parlamentného kontrolného a ús
porného výboru mal som možnosť nazrieť do 
celého štátneho organizmu a do všetkých jeho 
podrobností. Poznám štruktúru všetkých od
vetví štátnej správy. Zúčastnil som sa revízií a 
kontroly tak štátnej správy, ako aj štátnych 
podnikov a konečne aj správy vojenskej. Moje 
povolanie umožňuje mi tiež výdatne, aby som 
poznal požiadavky a potreby hospodárskeho 
života po stránke jeho únosnosti. Toto uvádzam 
len preto, aby som upozornil, že budovanie štá
tu vyžaduje najväčšej rozvažitosti, aby vytý
čený cieľ dosiahnutý bol bez porúch a otrasov. 

Za potrebné považujem už teraz zdôrazniť, 
že bude treba zaviesť čím prv aj kontrolnú 
službu, ktorá by starostlive sledovala naše ve
rejné hospodárenie v rámci schváleného roz
počtu, lebo kontrola je prvým príkazom pre 
toho, kto žiada dôveru. Slovensko je majetkom 
nás všetkých a preto úprimne súhlasím s vy
hlásením pána predsedu vlády, že musíme dbať, 
aby naše hospodárenie bolo vedené v duchu 
sporivosti. Musíme hospodáriť čo najúzkostli-
vejšie s vybranými daniami, lebo tieto sú čas
ťou zárobku a práce, často veľmi ťažkej práce 
nášho občianstva. 

Podpora priemyselného podnikania a usnad-
ňovanie vývozu a zahraničného obchodu vô
bec, môže v podstatnej miere prispieť k úspe
chu nášho boja a vôbec našich snáh po zdo
laní nezamestnanosti a o zapojenie všetkých 
našich pracovných síl do výrobného procesu. 
Nesmieme však ustrnúť len na týchto veciach. 
Priemyselný rozmach bude pomalý a tak ešte 
dlho budeme musieť pomýšľať aj na iné hos
podárske prostriedky, ktorými môžeme už v 
prítomnej dobe uľaviť nášmu pracovnému trhu 

a odviesť z neho prebytky našej nezamestna
nosti. Sú to v prvom rade naším okyptením 
prerušené silničné a železničné spojenia, ktoré 
musíme vybudovať, a ďalej je u nás v najvyš
šej miere aktuálny problém elektrizačný. 

Plne sa pripojujem k názoru pána predsedu 
vlády, že nespútanú energiu našich riek musíme 
zapriahnuť do služieb nášho hospodárstva. Len 
pred niekoľkými rokmi vybudovali sme hydro-
elektráreň v Ladcoch s takou výkonnosťou. 
že niektorí naší pesimisti mali vážne starosti, 
čo a ako sa zužitkuje elektrická energia, v tejto 
hydrocentrále získaná. Týchto starostí, slávny 
Snem, dnes niet, a hoci elektráreň pracuje s 
plnou výkonnosťou, nestačí splniť všetky nároky 
na ňu kladené. A keby sa vybudovaly ešte ďalšie 
hydrocentrály, ani vtedy nemusíme mať za 
dnešných čias starosti s odberom lacno vyro
beného prúdu. 

Nezinteresovanej verejnosti nezdá sa táto 
otázka nijak páľčivou, ale napriek tomu je ne
sporné, že okamžitým a cieľuvedomým budova
ním stredísk, zachycujúcich energiu našich riek, 
učiníme vážny konštruktívny čin, ktorým: 1) dá
me našim snahám a túžbam o budovanie prie-
myslu a remesiel na Slovensku pevný podklad: 
2) prevedieme rentabilnú investíciu nielen pre 
prítomnosť, ale aj pre početné naše pokolenia 
budúce: 3) uchránime naše zemedelstvo povod
ňových nebezpečí a škôd a konečne: 4) prispe
jeme podstatne k využitiu nateraz nezamestna
ných pracovných síl. 

Odborníci tvrdia, že nebezpečie povodní na 
Váhu zvýšované je skutočnosťou, že veľké 
prívaly vôd horného Váhu a Oravy spajajú sa 
súčasne v jeden dravý prúd. Tomuto spájaniu 
sa dvoch veľkých vôd je treba za každých 
okolností zabrániť tým, že by sa previedol v 
podstate už vypracovaný projekt údolnej pre-
hrady na Orave. Získala by sa tak vo veľkom 
množstve lacná elektrická energia v kraji, kde 
vznik priemyslu je najpotrebnejší, a celé Po-
važie by bolo uchránené pred povodňami, lebo 
polovičku veľkých vôd bola by v stave údolná 
prehrada zadržať o tých niekoľko dní, ktoré 
sú najkritickejšie. 

Apelujem preto na našu vládu a žiadam, aby 
urýchlene prikročila k tomuto dielu a aby pri
pravila i stavbu ďalšieho stupňa vodného diela 
na Váhu poniže Ladcov, kde sa dá ďalšia hy-
drocentrála postaviť už o mnoho lacnejšie než 
koľko stála predošlá, keďže odpadne stavba 
stavu (jezu). Stačí totiž postaviť kanál a sa
motnú hydrocentrálu. 

Vážny a vďačný úkol mohla by tu previesť 
inštitúcia pracovných táborov, ktorá by sa 



týmto dielom, kde je nádennícka práca hlav
ným problémom, zapísať mohla vo vďačnú pa
mäť celej budúcnosti zásluhami nehynúcimi. Aj 
tu prosím našu vládu, aby tento podnet pre
skúmala čím prv a bedlive uvážila možnosti, 
ktoré sú dnes dané a ktoré podľa môjho názo
ru treba využiť, aby sme nestrácali drahocen
ný čas, ale naopak, aby sme si voči iným získali 
dobrý náskok. 

Hospodárska politika slovenská musí byť ve
dená pod zorným uhlom dosiahnutia najlep-
šej možnej výrobnej prosperity, ale musí mať 
stále na zreteli našu finančnú únosnosť. O fi
nančných možnostiach je dnes, slávny Snem, 
ešte ťažko hovoriť, tie sú závislé od výsledkov 
hospodárskeho podnikania. Finančná správa a 
naša verejná správa musia si byť vedomé, že 
nie je možné daňové bremeno predimenzovať. 
Odaňovať nikdy nesmieme majetkovú podsta-
tu, ale vždy len výnos majetkový alebo pod
nikový, či už pochádza z podnikania výrobné
ho, alebo zo služieb iným preukázaných. Otáz
ka táto má ohromný význam pre malých a 
stredných podnikateľov, hlavne remeselníckych 
a obchodníckych, pre nich bol a je doterajší 
náš daňový systém vyrubovací aj inkasný tak 
drastický, že úplne znemožnil rozmach týchto 
podnikov. 

Náš daňový systém sledoval niekoľko smer
níc. Z nich najškodlivejšou ukázala sa snaha 
vytĺcť z nášho poplatníctva čím viac daní. Fi
nančná správa aby odčerpala z poplatníkov čím 
viac príjmov na nezbytné, ale často veru aj 
na zbytné potreby štátu, používala pri vyru
bovaní daní všelijakých prostriedkov, aby do
siahla vysokého daňového predpisu. Stavala sa 
na stanovisko, že každý poplatník už v daňo-
vom priznaní prejavuje úmysel, aby daňový 
príjem štátu skrátil a upravovala daňové pri
znania poplatníkov tým spôsobom, že pôvod
né priznanie zvyšovala o čiastky, prevyšujúce 
pôvodné priznanie o 50-100, ba až viac %. 
Veľkí poplatníci, vedúci riadne účtovné knihy, 
mohli sa proti týmto praktikám finančnej sprá
vy brániť, lebo mali k tomu dôkazný materiál 
účtovný a mohli si dovoliť použiť aj obranných 
služieb advokátov a daňových odborníkov. 
Tlak daňovej šrauby postihol preto veľkých po
platníkov len potiaľ, pokiaľ daňový tlak mohol sa 
odôvodniť ustanovením zákona. Nadmerného tla
ku a šikanovania boli veľkí poplatníci uchránení. 

Ináč tomu bolo u poplatníkov malých s vý
nimkou drobných poplatníkov roľníckych, kde 
výmera pozemkov je bezpečným merítkom pre 
zistenie daňovej povinnosti. To isté je pri úrad
níctve, kde je snadné výšku platu bezpečne 

zistiť. U ostatných drobných poplatníkov, teda 
výlučne u remeselníctva a obchodníctva, sú po
mery celkom iné. Títo podnikatelia nevedú úč
tovných kníh, ani takých záznamov, ktoré by 
poskytovaly verný obraz ich hospodárskej čin-
nosti. A keď aj potrebné doklady a záznamy 
títo poplatníci mali, vtedy im dôkaznú moc 
finančná správa jednoducho odoprela. 

Pomery sa preto vyvinuly tak, že drobní a 
strední poplatníci remeselnícki a obchodnícki 
vystavení boli ľubovôli finančnej správy a kla
dené boly na nich požiadavky, ktoré boly na
prosto neúnosné a ohrozovaly týchto poplat
níkov v základoch ich existencie. Títo poplat
níci boli odaňovaní nie podľa výnosu podnikov, 
ale finančná správa siahala priamo na podsta-
tu ich majetkov. Najhorším zjavom pri tom 
bolo, že títo poplatníci nevedeli sa a nemali ani 
možnosti hájiť a brániť sa proti daňovému tla
ku. Pretože sa nevedeli hájiť, zamotali sa do 
nejakej formálnosti a tak sa stávaly abnor
málne vysoké a preto protizákonné daňové 
predpisy právoplatnými a ako také boly aj vy
máhané. 

Koľko oprávnených sťažností vzniklo z tejto 
praxe finančnej správy, koľko trpkého rozhor
čenia a nespokojnosti bolo takto vyvolané, to 
sa ani vysloviť nedá a čo je najhlavnejšie: 
drobné a stredné remeselníctvo, ktoré je z naj
spoľahlivejších pilierov spoločenského poriad
ku, dostávalo sa do úplnej negácie myšlienky 
štátnosti. Mravné hodnoty, ktoré boly týmto 
spôsobom narušené, sú o mnoho väčšie, než 
finančný efekt, docielený neúmerným odane-
ním týchto poplatníkov a ja apelujem na vládu, 
aby učinila v tomto smere nápravu bez me
škania. Snáď nikde sa nedopúšťal predošlý re
žim tak veľkej chyby, ako v daňovej praxi a 
myslím, že aj úspech nového Slovenska a jeho 
administratívy bude v značnej miere závislý 
na porozumení, ktoré bude môcť naša finančná 
správa prejaviť rozumným a ľudským spôso-
bom vyrubovania a vymáhania daní u drob-
ného a stredného poplatníctva remeselníckeho 
a obchodníckeho. 

Živnostníci a obchodníci nikdy nepatrili k tej 
skupine obyvateľstva, ktorá nechcela preberať 
primerané verejné bremená, ale vždy sa do
žadovali toho, aby toto bremeno bolo rovno
merne rozložené na všetky složky hospodárske
ho života. Márny bol jeho boj za rovnomerné 
odanenie družstiev. Priznajme si, že zásluhou 
niektorých politických strán v starom režime 
vznikly z družstiev kapitálove silné a výnosné 
stranícke podniky, slúžiace z najväčšej časti 
záujmom a politike strany, a ja s vďakou mu-



sím konštatovať včerajšie prehlásenie pána 
predsedu vlády, že tento režim v tomto ohra
de zmiznul po stránke straníctva. Tieto druž
stvá ubíjaly a následkom mnohých výhod, ktoré 
im boly priznané, z konkurenčného procesu 
vytláčaly našich drobných živnostníkov. Dnes 
je skutočne svrchovaný čas urobiť koniec to
muto nemožnému stavu. Nová úprava nášho 
daňového systému nech nielen odstráni do 
všetkých dôsledkov terajšiu nerovnoprávnosť, 
ale nech pamätá tiež na to, že je v záujme 
štátu, aby daňový systém podporoval vznik 
nových daňových subjektov. Áno, daňový sy
stém treba vybudovať tak, aby nebol hamov
kou podnikateľskej činnosti, ale aby jej rozvoj 
umožňoval. (Vrava. ) 

Remeselnícka a obchodnícka složka nášho 
obyvateľstva zaslúži si zvláštnej pozornosti aj 
z iných, veľmi závažných príčin štátne-politic-
kého významu. Rozhodli sme sa budovať nové 
Slovensko na zmenenej základne a chceme do
siahnuť, aby sa národne živé a kresťanské 
složky nášho ľudu mohly lepšie uplatniť, než 
dosiaľ. Je naším ideálom, aby sme umožnili 
tvorenie hodnôt a chceme dosiahnuť zvýšenie 
úrovne všetkých složiek nášho ľudu. Je nespor
né, že doterajší vývoj bol priaznivejší roľníc-

_tvu, ktorému bola vhodnými opatreniami za
istená rentabilita podnikania v takej miere, ako 
snáď v žiadnom štáte z celej Európy. Sloven

ská vláda pokračuje v opatreniach, sledujúcich 
zabezpečenie roľníctva a rád uznávam, že je 
to snaha chvályhodná a dobrá. Akciu o za
istenie rentability zemedelského podnikania 
treba pozorne sledovať a skončiť ju tak, aby 
bolo naše roľníctvo nie len všestranne zabez
pečené, ale naše snahy musia sledovať - a na 
to kladiem zvláštny dôraz, - hlavne tendenciu, 
aby sme z našej pôdy dosiahli mysliteľne naj
väčší výnos. Ale zemedelstvo nie je u nás 
všetko. Musíme sa starať aj o ostatné složky 
nášho obyvateľstva a musíme dbať, aby sme 
urobili čo je možné a prevediteľné aj v pro
spech iných. 

S vďakou kvitujem slová pána predsedu vlá
dy o remeselníctve a obchodníctve. Považujem 
jeho vývody za prísľub, že vláda Slovenskej 
krajiny bude sledovať požiadavky slovenského 
remeselníctva a obchodníctva so starostlivou 
pozornosťou, a že sa línia jej hospodárskej po
litiky bude uberať takým smerom, ktorý bude 
znamenať pre remeselníctvo a obchodníctvo 
vzostup hospodársky, kultúrny a sociálny. 

Remeselníctvo a obchodníctvo bolo vždy 
významnou, tvorivou a pokrokovou složkou 
obyvateľstva. Dalo mnoho impulzov hospodár

skemu a technickému rozvoju a keď sa vhlbime 
pohľadom do minulosti, zistíme, že prekvita
júce remeslá a obchod boly základom blaho
bytu mnohých štátov a pilierom, na ktorom 
spočívala vysoká hospodárska i kultúrna úro
veň týchto krajín. Preto musíme oceniť a do
ceniť význam remeselníctva a obchodníctva aj 
u nás, lebo ľudstvo stále ešte nedospelo ani 
my nedospejeme k takému vývojovému stup
ňu, aby sme sa obišli bez práce a služieb re
meselníctva a obchodníctva. Naopak, sme sved
kami zjavu, že miesto remesiel zaniknuvších 
vznikajú remeslá nové, ako si to technický a 
hospodársky život sám žiada. 

Na novom Slovensku, slávny Snem, je vý-
znam remesiel a obchodu snáď ešte väčší, než 
bol predtým. Nijak nepodceňujem význam voľ
ného podnikania u kapitálu v našej krajine a 
zdôraznil som už, že je veľmi treba, aby sa 
preň tvorily právne i hospodárske predpokla
dy, aby mohol exploatovať skryté, alebo ľa
dom ležiace hodnoty našej zeme a nášho ľudu. 
Ale zdôrazňujem, že keď sa budeme chcieť vy
varovať nebezpečiam veľkých konjunkturál
nych výkyvov, nesmieme budovať svoje hospo
dárstvo jednostranne. Musíme svoje hospodár
ske sily rozdeliť dľa možnosti rovnomerne na 
čím väčší počet hospodársky činných a pro
duktívnych podnikov, lebo len takáto štruktú
ra nášho hospodárstva ako celku zaistí nás naj
lepšie za akéhokoľvek vývoja proti možným 
a ničivým otrasom krízovým. 

Novodobé učenie a chápanie hospodárskej 
a sociálnej skladby štátu kladie veľký dôraz 
na potrebu, aby štruktúra štátu ako po ho
spodárskej, tak aj sociálnej stránke bola vy
váženým a organicky zdravým celkom. Štát 
podľa tohoto učenia nesmie pripustiť, aby v 
jeho skladbe objavily sa ostro vyhranené sku
piny. Aby som sa konkrétne vyjadril: je nežia
dúce, aby líniu hospodárskej politiky ovládaly 
alebo snažily sa ovládnuť buď len kapitál, ale
bo len pracujúce masy, poneváč to je stav, za 
ktorého triedne protivy môžu viesť až k niči
vým sociálnym bojom v štáte. Štát musí byť 
preto, aby k triednym bojom nedošlo, orga
nicky a zdravo vyvážený hospodársky a so
ciálny celok, ktorý musí líniu svojej hospo
dárskej politiky viesť tak, aby ona zodpove
dala — ako to pán predseda vlády krásne 
zdôraznil — požiadavkom kapitálu, prvovýro
by, stredným vrstvám remeselnícko-obchod-
níckym a masám pracujúceho ľudu. 

Remeselníctvo a obchodníctvo bolo tou 
složkou nášho obyvateľstva, ktorej sa v cel-



kovej línii doterajšej česko-slovenskej štátnej 
hospodárskej politiky venovalo najmenej po
zornosti. Dosiaľ hlavnú časť starostí vlád pre
došlého režimu zaberaly snahy o zaistenie zá
ujmov roľníckych a riešenie záujmov kapitálu a 
práce. Remeselníctvo a obchodníctvo bolo za
nedbávané ako stav určený k zániku. Ba v 
mnohom ohľade bolo aj poškodzované. Tento 
nezáujem musí byť zmenený v krajnú starost
livosť, poneváč je mnoho problémov, ktoré mu
sia byť riešené, aby náš zdravý hospodársky 
vývoj nebol hatený a netrpel medzerou, ktorá 
by sa v ňom mohla prejaviť zanedbávaním po
žiadaviek a potrieb remeselníctva a obchod-
níctva. 

Vyriešiť treba v prvom rade problém vý
chovy remeselníctva a obchodníctva — s vďa
kou kvitujem prehlásenie pána predsedu vlády, 
že vyššie triedy ľudových a meštianskych škôl 
budú svojou učebnou osnovou reformované 
tak, aby pripravovaly mládež k praktickým po
volaniam remeselníckym, obchodníckym a roľ
níckym. Radosťou ma naplňuje aj sľub vlády, 
že odteraz bude sa zvláštna pozornosť venovať 
hlavne školám odborným, poneváč z vlastnej 
skúsenosti a z dlhého pozorovania som sa pre
svedčil, že nášmu remeselníctvu a obchodníc-
tvu je najväčšou prekážkou na ceste k úspechu 
nedostatok odborného vzdelania. Naše reme
selníctvo je známe ako solídny a odborne zdat
ný výrobca. Ale chýba mu schopnosť, aby pre 
svoje výrobky našiel odbyt, chýba mu cit, kto
rý by ho viedol k poznaniu, čo je predajné a 
kde je to predajné. Tieto schopnosti môže re
meselníctvo a obchodníctvo získať len vyššou 
úrovňou svojho teoretického vzdelania odbor
ného a obchodného a túto môže získať jedine 
na odborných školách. 

Len mládež lepšie vzdelaná, k podnikavosti 
a obchodnej priebojnosti vychovaná, bude 
schopná využiť všetky možnosti, skryte v re-
meslách a v obchode a túto mládež musíme 
vychovávať v láske k samostatným povola
niam a odviesť jej pozornosť z cesty, ktorá 
vedie k zdanlive pohodlnému a istému za
mestnaniu úradníckemu. 

Nekonečnou radosťou ma naplnila vôľa na
šej vlády, prejavená vyhlásením pána minister
ského predsedu tak zreteľne a jednoznačne, že 
sa nesmieme stať národom zamestnaneckým. 
Je žiaduce, aby sa táto vôľa stala aj skutkom 
a aby úmyseľ vlády za pomoci nás všetkých 
dostal konkrétnu a pevnú náplň jednak v tom, 
že by sme prúd našej mládeže zámerne a sú
stavne viedli k zakladaniu podnikov a na 
druhej strane pôsobili k tomu, aby sa samo

statnému podnikaniu odstránily z cesty všetky 
prekážky a malicherné opatrenia, ktoré od sa
mostatného podnikania dnes odrádzajú. Daňo
vé starosti samostatných podnikateľov som už 
spomenul. Tie sú veľké a nie menej významné 
sú aj ťažkosti, ktoré samostatnému podnikaniu 
zapríčiňuje naša administratíva, ako aj vrchno
sti iné. Všetky tieto ťažkosti musia byť elimi
nované čím prv. 

Ďalším významným požiadavkom pre zlep
šenie pomerov v remeslách a v obchode je 
úprava cenových a konkurenčných bojov. Zá
sada, že cenotvorným činiteľom môže byť len 
voľná hra ponuky a popytu, nemá už v posled
nej dobe platnosti z toho dôvodu, že priemy
sel má kartely a syndikáty, roľníctvo obilný 
monopol a robotníctvo kolektívne smluvy. To 
sú všetko opatrenia, ktoré voľnú hru ponuky 
a popytu, ako cenotvorného činiteľa znemožni-
ly. Práve preto, že v tak rozsiahlom sektore 
nášho hospodárstva je prirodzené tvorenie cien 
len voľnou hrou ponuky a popytu nemožné, 
treba, aby aj v podnikaní remeseľníckom a ob
chodníckom bol cenový problém vhodne vyrie
šený. 

Remeselníctvo a obchodníctvo treba vycho-
vať, aby žiadalo za svoje výrobky a práce pri
merané ceny. (Predsedanie prevzal podpred
seda Stano. ) Dnes konkurenčný boj zabieha 
často tak ďaleko, že ohrozuje rentabilitu podni
kania remeslám. Tým sa vysvetľuje zjav, že hoci 
sme prežili niekoľko konjunktúr, remeseľníctvo 
práve pre nevyriešenú cenovú otázku a pretože 
o práce bojovalo výlučne len cenovou súťažou, 
hmotne nijak nepokročilo, ba v mnohých prípa
doch upadlo. Týmto pomerom bude treba učiniť 
koniec. Práca musí priniesť aj hmotný výsledok. 
Riešenie bude treba nájsť v zásahu vrchnosten-
skom, lebo remeselníctvo samo nie je schopné 
zjednať si zlepšenie samo a nemá k tomu ani 
právneho podkladu. 

Ďalej bude treba prebudovať náš zadávací 
systém, vzťahujúci sa na verejné dodávky a 
práce. Je známe, že zadávanie verejných dodá
vok a prác prinášalo Slovensku za predošlej 
éry podnety k vážnym a trpkým sťažnostiam. 
Nápravu si zjednáme ľahko v tom smere, aby 
naše verejné dodávky a práce zadávané boly 
tunajším výrobcom. Ale naše snahy nesmú sa 
omedziť len na túto vec. Náš zadávací systém 
musí byť zdravší než bol dosiaľ a prvé, čo bu
deme musieť odstrániť, je platnosť zásady, že 
najlacnejšia ponuka je hospodársky najzdrav
šia a pre štát a jeho poplatníctvo najvýhod
nejšia. Striktné uplatňovanie zásady akceptova-



nia najlacnejšej ponuky zapríčinilo mnoho ho-
spodárskych škôd, a preto bude naším úkolom, 
aby sme našli vhodnú úpravu tohoto problému. 

Inou vecou, ktorá vyžaduje riešenie, je 
rýchle poukazovanie výplat zárobkových vý
kazov, urýchlené prevádzanie kolaudácii verej
ných prác a vyrovnanie konečných účtov za 
prevedené dodávky a práce. Náš štát, okrem 
rezortu vojenského, železničného a poštového, 
teda hlavne rezort verejných prác, mal povesť 
najhoršieho platiteľa. Táto povesť musí byť za 
každých okolností zlepšená a prípady, že pod
nikateľ čaká na výplatu zbytku svojej pohľa
dávky i niekoľko rokov, musia úplne prestať. 

Vybudovanie a zveľaďovanie živnostenského 
svojpomocného úverníctva je tiež požiadavok 
a povinnosť, ktorá čaká na riešenie. Remesel
ník je dnes viac než predtým aj financierom 
svojho zákazníctva. Preto temer žiadny reme
selník a tiež mnohé obory obchodné, neobídu 
sa dnes bez používania úveru. Obchodné 
banky nevenujú remeselníckym a obchodníc
kym úverom mnoho pozornosti, a nejavia o 
ne patričný záujem, poneváč je dostatok po-
pytu po úveroch obchodným bankám lepšie 
konvenujúcich. Aby však nedostatok úveru 
nespôsobil stagnáciu v remeslách, a aby sa 
zdatným jednotlivcom umožnil hospodársky roz
mach, treba aby bolo živnostenské svojpomoc
né úverníctvo vo svojej funkcii a poslaní ná-
ležite podopreté a podporované účinnými a 
vhodnými opatreniami vlády. 

Konečne bude nezbytne treba, aby sa prebu
doval aj organizačný život remeselníctva a ob-
chodníctva. Hájenie záujmov remeseľníctva a 
obchodníctva pohybuje sa dosiaľ na troch ko
ľajách. Je tu v prvom rade inštitúcia komôr, po
tom inštitúcia živnostenských spoločenstiev a 
obchodných gremií a konečne je tu celý rad 
spolkových dobrovoľných organizácií, ako po
stupom času vznikaly a udržované boly záu-
jemníkmi k plneniu určitých úkolov. 

Kým inštitúcia priemyselných a obchodných 
komôr, ako aj živnostenských spoločenských a 
obchodných gremií a ich sväzov majú záko
nom presne vymedzený obor pôsobnosti a ur
čené svoje poslanie, kým členstvo v týchto 
korporáciach je pre príslušných záujemníkov 
povinné, zatiaľ ostatné živnostenské organizá
cie jestvujú bez žiadúceho rozčlenenia svojich 
úkolov a prác. To je nedostatok, ktorý silne 
obmedzuje úspešnosť hájenia odborných a sta
vovských záujmov remeseľníctva a obchodníc-
tva a náprava tu musí byť zjednaná. Reme-
seľníctvo a obchodníctvo je si týchto nedostat
kov vedomé a očakáva od vlády, aby bola jeho 

snaha o nápravu, ktorá sa pripravuje, podopre-
tá vhodným zásahom vrchnostenským. 

Je ešte mnoho úkolov, ktoré musia byť vy
bavené, ale pri tejto príležitosti nehodlám ich 
bližšie rozvádzať. 

Remeseľníctvo a obchodníctvo má však záu
jem aj na tom, aby nielen jeho čisto záujmové 
organizácie boly vybudované tak, aby vyhovo-
valy svojim úkolom, ale sleduje tiež otázku re
organizácie našej verejnej správy vôbec. Má 
záujem, aby verejná správa nebola drahým a 
pri tom neproduktívnym aparátom, ktorý by 
chcel byť pre svoje vlastné pohodlie samo
účelným. Očakáva preto, že reforma našej ve
rejnej správy pôjde smerom, ktorý spôsobí jej 
zjednodušenie, odbyrokratizovanie a zrýchle
nie jej práce, s náležitým uplatnením osobnej zod
povednosti. 

Shrnujúc svoje vývody v záver a v súhlas 
s tým, čo včera vyhlásil pán ministerský pred
seda, vyslovujem očakávanie, že sa vláda Slo
venskej krajiny vynasnaží, aby boly aj vývo
jové možnosti pre remeslá a obchod citeľne 
zlepšené a že potom nastane doba, v ktorej 
bude náš hospodársky vzrast prirodzený, stá
ly a organicky zdravý. Prosperujúce roľníctvo, 
priemysel a obchod s remeslami sú piliere, na 
ktorých musia spočívať pevné základy nášho 
štátneho bytia. Keď budú tieto piliere pevné 
a nerušené otrasmi ťažkostí finančných a so
ciálnych, vtedy bude automaticky postarané aj 
o záujmy nášho úradníctva a robotníctva. U 
našich podnikateľov je vyvinutý cit pre so
ciálnu povinnosť voči pracujúcim zamestnan
com a naša vláda je iste odhodlaná žiadnu 
krivdu v týchto vrstvách nášho ľudu nestrpieť. 

Na druhej strane máme však právo očaká-
vať, že aj naše zamestnanecké triedy dajú sa 
s celou oddanosťou do služieb myšlienky ho
spodárskeho, kultúrneho i sociálneho vybudo
vania nového Slovenska bez výhrad a s celou 
lojálnosťou. Priamo príkladné služby musíme 
v tejto práci očakávať od našej inteligencie, 
ktorá si musí byť vedomá, že jej práca má 
dnes význam priamo dejinný a pre národ osu
dový. Vo všetkom svojom konaní, vo všetkých 
svojich snahách sledujme úzkostlive záujmy 
nášho národa a príkaz svedomia ako aj záko-
ny kresťanskej lásky. Spoliehajme sa len na 
svoju prácu a len na svoje možnosti. Podpo
rujme snahy našej vlády pevne a odhodlane a 
v istej nádeji, že odveké tradície pracovitosti 
a hlavne trpezlivosti nášho ľudu prenesú nás 
cez všetky ťažkosti k lepšej našej budúcnot i . 
(Potlesk. ) 



Podpredseda Stano (zvoní): Slovo má pán 
poslanec ing. Karmasin. 

Poslanec ing. Karmasin (nemecky). 
Poslanec ing. Karmasin: Vo svojom vče-

rajšom vládnom vyhlásení predložil pán mi
nisterský predseda svoj program o výstavbe, 
prevedenie ktorého je vstave budúcnosť štátu 
v plnej miere zabezpečiť. Rád by som k meri-
tornej časti tohoto programu pripojil niekoľko 
poznámok. Je pochopiteľné, keď sa v prvom 
pracovnom zasadnutí zisťuje v prvom rade vý
znam štátu a význam aký má program vý-
stavby pre slovenský národ. My Nemci na 
Slovensku vyhlasujeme ale, že tento program 
i nás zaväzuje. I my chceme spolupracovať 
na výstavbe krajiny. Áno, vyhlasujeme do
konca, že máme právo pokladať tento štát za 
svoju domovinu. (Potlesk. ) Treba nám len 
prelistovať niekoľko listov v dejinách. Naši ne
meckí predkovia nevnikli sem pred 800 rokmi 
s mečom v ruke, aby si svoj životný priestor 
násilím stvorili, ale prišli s tou pevnou vôľou, 
aby pomáhali na výstavbe. Treba nám iba pre
cestovať Slovensko, aby sme mohli konštato-
vať, že áno, naši prarodičia vykonali tu krás
ny kus práce na výstavbe. Aj my, ktorí tu s 
vami dnes spolunažívame, chceme v tejto vý-
stavbe pokračovať, chceme byť pritom ale rov
noprávnymi partnermi. Veď sme v posledných 
rokoch s vami, predovšetkým ale s činiteľmi 
Slovenskej ľudovej strany, ruka v ruke spolu-
bojovali proti krivdám starého režimu. (Tak 
je!). Víťazstvo sudetských Nemcov stalo sa 
súčasne víťazstvom vaším. A vaše víťazstvo 
pánovia, bolo i naším víťazstvom, veď 6. ok
tóbra nerozhodlo sa len o osude Slovákov, ale 
dostalo sa i nemeckej národnej skupine mož
nosti bez výhrad priznávať sa k národne-socia-
listickému svetonázoru a bolo nám dovolené 
nový náš život osobitným spôsobom si zaria-
diť. 6. októbra prihlásilo sa Nemectvo k spo-
ločnej spolupráci s tým Slovenskom, ktoré zá-
polí o svoju slobodu. (Potlesk. ) Dnes chcem 
toto tehdajšie prihlásenie zopakovať. Musíme 
ale žiadať, aby pojem menšiny bol z debaty 
vylúčený. Bol to práve tento pojem, čo v mi
nulých 20 rokoch spolunažívanie národov zne
možňoval. Tento pojem ako taký nestavia to
tiž k sebe rovnoprávnych, ale pripúšťa určitú 
nadriadenosť. Nechceme byť nijakou menši
nou, ale rovnoprávnymi partnermi. Zo života 
tohoto štátu musia byť vylúčené snahy po od
národňovaní a národné boje. Odnárodňovacie 
snahy vyvolávajú práve pocit minority. Veď 
nepotrebujete ani vy cítiť vo vzťahu k nám ve
domie minority a nechceme byť ani my zava
lení pocitom menšiny. 

Pán ministerský predseda citoval včera po
rekadlo: „Clara pacta, boni amici". Keď sme 
sa sišli v noci so 6. na 7. októbra a prísľubom, 
že budeme môcť a smeť vybudovať si tu našu 
samosprávu, dovolili ste nám slobodné vyzná
vanie národného socializmu, vtedy nijaké cla-
ra pacta medzi nami neboly ešte uzavreté, ale 
v plnej dôvere v našu spoločnú budúcnosť a s 
uvedomením si, že posledný kus cesty našej 
minulosti šli sme s Vami spoločne, že sme 
spolu snášali a zdolali ten samý údel osudu, 
vytvorili sme a to bez akýchkoľvek písom
ných záruk tento pomer vzájomnej dôvery, pri 
čom chcem konštatovať, že nebola to smluva 
ani vtedy, keď sa nám koncom novembra do
stalo od pána ministerského predsedu tohoto 
vyhlásenia, alebo povedzme novšieho zdôraz
nenia prejavu zo 6. októbra, pri čom opätov
ne podtrhol, že nebolo ani to smluvou, ale bo
lo taktiež ujednanie, spočívajúce na obapolnej 
dôvere. Veď i smluvy, zákony vedú ľahko k 
prehmatom a ich prekročeniu. A tvrdím, že 
nemali sme v tomto smere vzornejších záko
nov, ako zákon jazykový, alebo povedzme o 
práve výstavby kultúrneho života v predo
šlom Česko-Slovensku a predsa museli sme si 
neustále sťažovať, lebo zákony sú v skutku len 
kusom popísaného papieru a môžu byť v ru
kách zlomyseľnej administrácie vykladané 
podľa ľubovôle tejto administrácie. Chcem po
ukázať na článok časopisu Neue Freie Presse, 
vyšlý — aby som tak povedal — po uzavretí 
mieru s pánom ministerským predsedom, v 
ktorom článku sa uvádza, že bratislavský mier 
nie je mierovou úmluvou medzi dvoma part
nermi, oprávnenými uzavierať smluvy, ale je 
niečim úplne novým, je mierom medzi náro
dom a národom a práve preto je o mnoho cen
nejší a významnejší, ako mnoho iných smlúv 
a dohôd, uzavretých v minulosti. My teda ne
chceme mať smluvy, ale chceme skutočne jas
ný pomer medzi oboma našimi národmi, čiže 
medzi slovenským národom s jednej strany a 
nemeckou národnou skupinou so strany dru
hej. Predpokladom takéhoto vyjasneného po
meru je, aby tie rôzne nedorozumenia, aké ešte 
i dnes v skutočnosti sú, boly eliminované. 
A v prvom rade musí byť eliminované všetko, 
čo sa stavia medzi slovenský národ a nemeckú 
národnú skupinu. Predovšetkým treba nám 
takto vylúčiť židov, lebo, pánovia, ono je to 
tak, že je to práve židovská tlač, ktorá má ži-
vý záujem na tom, aby sa žiadúce vyjasnenie 
pomerov medzi Slovákmi a Nemcami neusku
točnilo. Je to židovská tlač, ktorá neustále ne-
dorozumenia umele vyrába a ktorá v skutočno-
sti jestvujúce a ľahko pochopiteľné diverzie 



nadúva. Teda chceme sa bez prostredníctva so 
strany židov shovárať a medzi sebou jednať. 
Musia byť ale ďalej z vyjednávania medzi Slo
vákmi a Nemcami vylúčení i Česi. Tu postačí 
mi uviesť iba malý príklad z minulých dní. 
Museli sme si trpko sťažovať, že v januári 
prepustený bol celý rad našich robotníkov a 

zamestnancov v Bratislave, ako aj na širšom 
Slovensku. Pri bližšom zisťovaní alebo skú
maní veci vyšlo na javo, že títo robotníci a 
zamestnanci prepustení boli nie slovenskými 
faktormi, ale že skutočnú vinu na ich prepu
stení nesú pražské ústredne. A tak mohlo sa 
stať, že Prahou prevedené a z Prahy dirigo-
vané tieto opatrenia mohly prispeť k tomu, aby 
sa pomer náš, ten dobrý pomer medzi Slovák
mi a Nemcami, zakalil. A preto prajeme si a 
chceme, aby sme sami bez sprostredkovania 
zjednali si vyjasnenie pomerov medzi nemec
kou národnou skupinou a slovenským náro
dom. A ďalej, naša administratíva i sám pán 
ministerský predseda včera zdôraznil, že naša 
administratíva vyžaduje určitých reforiem, že 
je ona ešte i dnes v silnom vleku minulého 20-
ročného režimu. Je to aj pochopiteľné. Vládna 
forma môže byť cez noc zmenená, nie je ale 
možné cez jedinú noc previesť zmenu ducha 
v jednom veľkom úradníckom aparáte, pre

orientovať ho na nové možnosti a nový spô-
sob výkonu. A tak vyvolané boly i v týchto 

málo mesiacoch nového Slovenska nedorozu
menia, ktoré pramenia, povedzme, že predo-
všetkým pramenia z toho, že táto administra

t í va ešte nepochopila ducha novej doby, že tá
to administratíva si ešte i teraz myslí, že naj
lepšie slúži štátni vtedy, keď oproti tej-ktorej 
národnej skupine brutálnou mocou a brutál
nym násilím vystupuje. A i tu dovolil by som 
si uviesť niekoľko málo príkladov, nie snáď 
s úmyslom držať opozičnú reč, alebo veslovať 
v prúde toho pekného starého opozičníctva, ale 
len aby som na nich dokázal, že zle fungujúca ad-
ministratíva je vstave rozbiť i veľkú koncep-
ciu. (Čujme!) Chcem poukázať na to, že rôzne 
úrady práce a podriadené orgány používajú 
dokonca i pri opatrovaní práce dvojakého me-
rítka. Mnohí sa nazdávajú, že za nových na-
šich pomerov a z nových konštelácií vyvodené 
majú byť tie isté konzekvencie aké vyvodil 
v roku 1918 Česi voči Nemcom, keď našich 
robotníkov povyhadzovali na ulicu, pozatvá-
rali nám školy atď. atď. A tak museli sme konšta
tovať, že v mnohých prípadoch, ktoré mohly 
byť aspoň čiastočne eliminované, že v častých 
prípadoch skutočne stačila i holá skutočnosť, 
že jednalo sa o príslušníka nemeckej národnej 
skupiny, aby bol dotyčný nemecký robotník, 
nemecký zamestnanec pozbavený svojho pra-

covného miesta. Chcem konštatovať, a ešte 
raz podtrhnúť, že to boly prehmaty zle fun-
gujúcej administratívy. Alebo pokladal som 
za zbytočné — a pokladám i dnes — metódy, 
akými nás prekvapilo sčítanie ľudu 31. decem
bra. Veď je vylúčené, a musí to priznať každý, 
čo len trocha pozná pomery, aby na príklad tu 
v Bratislave vykazoval výsledok sčítania 
27. 000 Nemcov. Skutočná cifra nemeckej ná
rodnej skupiny v Bratislave prevyšuje značne 
pri sčítaní dosiahnutú cifru. Už z tohoto prí-
kladu musíte nahliadnuť, že tento výsledok 
sčítania ľudu nemôže byť smerodatný pri ďal
šej výstavbe, rozhodne ale nemôže tvoriť pod
klad riešenie menšinovej otázky, alebo po
vedzme, teraz som i sám použil toho výrazu 
(smiech), riešenia aj otázky pomeru nemeckej 
národnej skupiny k národu slovenskému, a 
preto boli sme pánu ministerskému predsedo
vi veľmi vďační, keď na našu adresu prehlá
sil, že jednalo sa v danom prípade iba o for
málny administratívny akt. Sám som ale 
toho názoru, že i takéto formálne administra
tívne opatrenia je možné prevádzať takým 
spôsobom, aby ony bezvadne fungovaly a ne-
chovaly v sebe zárodok, z ktorého by sa mohly 
spory takéhoto druhu zrodiť. Veď tak veľká 
idea nového spolunažívania národov (po
tlesk) nesmie stroskotať práve na takýchto 
technických ťažkostiach. Ďalej chcem uviesť, 
že sa už mesiace snažíme, aby sme prisľúbenú 
nám školskú samosprávu dostali konečne do 
správnej formy a v správnej forme ju užívať 
mohli. Ťažkostí takýchto počiatkov som si 
plne a cele vedomý. Pri tom sa ale nazdám, 
že keby naša administratíva mala dosť ocho
ty, povedzme srdečnej ochoty, bolo by bývalo 
možné dostať sa ďalej i na tomto poli, na tom
to tak chúlostivom poli. Musíte pánovia chá-
pať, že sme práve v tomto ohľade zvlášť citliví, 
ráčte sa len rozpamätať prosím, že cez 20 ro
kov museli sme viesť neslýchane urputný boj 
k vôli každému jednému dieťaťu, spomeňte si 
na to, akými prostriedkami sa pokúšali vtla
čiť nemecké deti do českých škôl, a pochopíte 
našu mimoriadnu citlivosť práve na tomto po
li, kde bolo by úlohou administratívy, na
plnenej novým duchom a dbalej tejto našej 
citlivosti, aby strmším tempom previedla veci 
a urobila opatrenia, ktoré i tak skôr-neskôr 
prevedené byť musia. Musím ale znovu kon
štatovať, že shora bolo dostatok dobrej vôle, 
ba boly urobené aj vhodné opatrenia, ťažkosti 
ležaly len dolu v nezabehanej ešte administra
tíve. Uvediem ešte len dva príklady: málo sa 
prispeje k vytvoreniu vyjasnených pomerov 
vydávaním dôverných výnosov, v ktorých sa 
výslovne poukazuje na to, že § 2. vzájomnej 



úmluvy nemecko-česko-slovenskej má byť, 
alebo môže byť využitý k tomu, aby Nemci, 
ktorí sa sem prisťahovali až po roku 1910, bo-
li z krajiny vypudení, aby sa tak dostaly rôzne 
podniky do slovenského majetku. Keď sme 
my už prejavili úmysel a v tomto ohľade pre
hovorili za nás i naše skutky, že chceme spo
lupracovať, spolupracovať poctive, nazdám sa, 
že vtedy opatrenia takéhoto druhu nie sú do-
bre spôsobilé k tomu, aby našu chuť k spolu
práci nejako zvlášť povzbudily. Najmä chcel 
by som poukázať na to, že pán ministerský 
predseda v svojom včerajšom vyhlásení sa 
vyjadril o tom, že i v obecnej samospráve 
prevedená musí byť reforma tak, aby pri so-
stavení obecných sborov predstavenstva obce 
rozhodoval nielen púhy demokratický početný 
princíp, ale aby vzatý bol zreteľ aj na skutoč-
né hospodárske a iné pomery. Bolo by žiadú
ce, aby sa týmto správnym zásadám dostalo 
použitia už teraz, na príklad pri ustanovení 
vládnych komisárov. Považujeme za nepo
chopiteľné a pôsobí na náš vzájomný pomer 
veľmi rušive, keď sa v niektorých obciach vy
jadrujú prihorliví jednotlivci, že je pre seba
vedomie slovenského národa neznesiteľné, aby 
v tej alebo onej nemeckej obci, pred niekoľko 
rokmi azda čisto nemeckej, postavený bol v 
čelo obce Nemec, hoci složenie obyvateľstva, 
alebo povedzme vlastníctvo pôdy, vlastníctvo 
budov, živnosti je ešte dnes vonkoncom v ru-
kách Nemcov a boli sme len podľa čisto de
mokratického početného princípu a početného 
systému zatlačení o málo do pozadia. Zastá
vam preto stanovisko, že zo všetkých týchto 
príkladov je zjavné, že zle fungujúcou admi
nistratívou môže byť náš dobrý, plánovite 
dobrý pomer medzi slovenským národom a 
medzi nemeckou skupinou narušený, a z vý
vodov pána ministerského predsedu podtrhu
jem jeho úmyseľ naplniť našu administratívu 
novým duchom, zreformovať ju a nádejem sa, 
že práve s touto reformou bude v prvom rade 
započaté. Len potom, až bude naša admini
stratíva týmto novým duchom ovládaná, bu
deme môcť uzavreť clara pacta, o ktorých sa 
pán ministerský predseda zmieňoval. Lebo 
nepomôžu nám, a to chcem ešte raz zdôraz
niť, sebelepšie pakty, sebelepšie smluvy, ani 
sebe lepšie zákony, keď chýbať nám bude 
aparát, ktorý by tieto zákony vykladal a pre
vádzal v duchu, ako ony boly vynesené a akým 
sú ony naplnené. (Tak je!) 

Jednou z najzávažnejších úloh Snemu má 
byť, ako sme to včera počuli, vytvorenie vzor
nej ústavy. Vyslovujem svoju nádej, že v 
ústave tejto zakotví právo národných skupín, 

že tomuto právu sa dostane takého zvýrazne
nia, aké bude skutočne vzorné. Nech je ona 
vzorom nielen pre túto krajinu, nielen pre tú-
to našu spoločnú vlasť, ale i pre tie národné 
skupiny, ktoré dnes ešte nútené sú žiť v po
meroch nie takých, v akých dnes môžeme žiť. 
Za týchto predpokladov a s týmito pripomien
kami berieme vyhlásenie vlády na vedomie a 
dúfame, že prevedenie tohoto programu vý-
stavby umožní vytvorenie takého slobodného 
Slovenska, ktoré by sa stalo základným kame
ňom šťastnejšej, na súčinnosti národov spočí
vajúcej, Europy. (Živý potlesk. ) 

Podpredseda Stano (zvoní): Slovo má 
pán poslanec Drobný. 

Poslanec Drobný: Slávny Snem slovenský ! 
V prvom rade nech je dovolené, aby som vy-
slovil neobyčajnú radosť všetkých štátnych a 
verejných zamestnancov Slovákov nad tou 
skutočnosťou, že ich budúcnosť a lepšie žitie 
sa dostalo do rúk svojských, do rúk sloven
ských. V ich existenčných otázkach bude roz
hodovať slovenská svojská vláda a slovenský 
Snem, za ktorého uskutočnenie nejeden z nich 
prinášal obete a žertvoval. Vládne vyhlásenie, 
prednesené pánom ministerským predsedom, dá
va nám nádeje, že pomery štátnych a verej
ných zamestnancov sa zľepšia po stránke exi
stenčnej. 

Štátni a verejní zamestnanci hľadia preto 
s dôverou k vláde Slovenskej krajiny a na in
štitúciu Slovenského zákonodarného snemu, 
lebo dúfajú, že vláda a snem sa budú držať 
slov Kristových: „Hoden je robotník mzdy 
svojej". 

Slovenské štátne a verejné zamestnanec-
tvo — i keď niektorí chodili po blúdnych ces-
tách — v prevažnej väčšine sa plnou vervou 
zapojilo do práce, aby splnilo odkaz svojich 
otcov a vodcov, menovite odkaz vznešeného 
nášho vodcu nebohého Andreja Hlinku, ktorý 
celý svoj život venoval na povznesenie sloven
ského národa. Armáda slovenských štátnych a 
verejných zamestnancov nepozná dnes oddy
chu a odpočinku, ale obetuje sa a chce aj pri
nášať obete a brať účasť na novom prebudo
vaní svojho štátu, svojho slobodného Sloven
ska. (Potlesk. ) Za túto prácu neotŕča dlaň 
za odmenou, len si želá, aby jej bolo zaistené 
slušné žitie, a bolo s ňou spravodlive zaob-
chádzané. Preto bude veľká zodpovednosť na 
vedúcich vládnych činiteľoch, aby nepripúšťa
li prekotný karierizmus nezaslúžených jed
notlivcov, ktorí sa tlačia do popredia. Spomí
nam to preto, lebo som informovaný, že po
dobné prípady sa už objavujú. 



Slávny Snem! Veľký český politik nebohý 
Anton Švehla zastával názor pri pripravovaní 
platových zákonov číslo 103 a 104 z roku 
1926, aby štát mal skôr menej, ale dobre pla
tených zamestnancov. Tieto jeho slová nezna-
menaly len to, aby sa platy zamestnancov len 
zvyšovaly, ale aj to, aby sa neuplatňovaly pri 
prijímaní zamestnancov politické protekcie. 
Vieme, že od prevratu sa prijímalo, — ovšem 
na úkor Slovákov — prekotne. Stačilo niekoľ-
ko politických legitimácií a každý mohol byť 
štátnym, alebo verejným zamestnancom, i keď 
nemal na to kvalifikáciu. Kvalifikáciou bola 
legitimácia jednej, alebo viacerých politických 
strán. Remeselníci zanechávali svoje remeslá, 
obchodníci svoje obchody, mysliac si, že v 
štátnych a verejných službách sa bude po
hodlne a bezstarostne žiť. Nikto sa nestaral o 
to, odkiaľ sa vezmú peniaze na udržovanie za
mestnaneckého aparátu. Štátne úrady boly 
preplnené zamestnancami, z ktorých si tvorily 
vtedajšie vládne strany politické državy. Vy-
mýšľalo sa skomplikovanie manipulácie, len 
aby čím viac zamestnancov bolo, až to dospelo 
tak ďaleko, že aj pri veľkom množstve za
mestnancov na mnohých štátnych úradoch ne
bolo možné dodržať ani osemhodinovú záko
nitú pracovnú dobu, ale muselo sa pracovať 
viac. 

Slovensko sa osamostatnilo, a aby mohlo 
v rámci rozpočtových možností hospodáriť, 
muselo pomýšľať na sníženie počtu zamest
nancov v štátnych úradoch. Zmenšenie počtu 
zamestnancov si vyžiadala i tá okolnosť, že po
stúpením južných krajov Slovenska a tým 
stratou štátnych úradov mnohí zamestnanci 
stali sa prebytočnými. 

Samozrejme, že medzi prebytočných sme 
nemohli zarátať svojich rodných bratov a tak 
došlo k riešeniu otázky českých zamestnancov 
na Slovensku. Do konca marca t. r. odíde ich 
9000 zo všetkých rezortov štátnych strán. 
Uznávame, že boli medzi nimi i takí, ktorí si 
zasluhujú vďaku slovenského národa za ich 
prácu. Ale je isté, že boly to miesta, ktoré ma
ly byť už dávno obsadené Slovákmi. Slovák 
sa darmo uchádzal o službu štátnu, nedostal 
ju, ale s boľavým srdcom musel pozerať, ako 
štátne úrady zaplňujú uchádzačmi zpoza Mo
ravy. Školená a menej školená slovenská mlá
dež, ak sa aj dostávala k zamestnaniu, dostá
vala sa vo veľmi skromnom počte. 

Nemá sa česká verejnosť čo búriť nad do
hodou o odchode českých zamestnancov zo 
Slovenska, ktorá bola ujednaná medzi sloven
skou a pražskou vládou. Bratské objatie vždy 

prijímame s pocitom lásky, ale to objatie ne
smie byť také, že nás zadusí. A keby sme boli 
ponechali na Slovensku všetkých českých za
mestnancov, bolo by nás to veru poriadne 
udusilo a to finančne. Keď priemerne len 
10. 000 K ročne rátame na jedného zamestnan
ca, bolo by ponechanie 9000 českých zamest
nancov stálo našu Slovenskú krajinu 90 mil. 
K každý rok. Iste úctyhodná suma! Z chýrov 
o nálade v Čechách a z listov, ktoré dostáva
me len preto, že 9000 českých zamestnancov 
má ísť zo Slovenska, vidíme, že medzi tým 
počtom bolo mnoho nežiaducich elementov. 
Nie je od nás nebratské, keď sa chceme od
bremeniť zbytočnej záťaže, veď každý nepred-
pojatý človek musí si uvedomiť, že povinno
sťou našich vedúcich činiteľov nášho sloven
ského štátu je : uviesť do rovnováhy únosnosť 
národných hodnôt. 

Česká vláda by mala urobiť prísne opatre
nia, aby sa neštvalo v Čechách a na Morave 
proti Slovákom a slovenskej vláde. Štvú tí 
Česi, ktorí si nezaslúžili, aby jedli slovenský 
chlieb. Česť výnimkám, ale na Slovensku sme 
mali hodne českých zamestnancov, ktorí prišli 
sem za karierou a túto aj obsiahli na úkor Slo
vákov. V Čechách pre ich povahu nemali mie
sta, no tak samozrejme poslali ich na Sloven
sko. A ako štvali u nás proti nám, tak zase 
to isté robia proti nám v Čechách a na Mora
ve. Práve som sa dozvedel, že do obce Slaný 
pri Prahe bol preložený istý učiteľ Čech zo 
Slovenska v tejto grupe 9000-ovej. Tam na po
štovom úrade slúži Slovák, tajomník. S ko
legami v úrade veľmi slušne vychádza, nemal 
a nemá s nimi nedorozumenie. Ale tento k dis
pozícii daný český učiteľ štve proti nemu čes
kú verejnosť, ba aj v novinách ho vyzýva, 
kedy už konečne prepustí svoje miesto Čecho-
vi. Nehovorím už ani o vyháňaní z Čiech na
šich chudobných drotárov a sklenárov a ro
botníkov z kysuckých a považských kopaníc. 
Ukazuje sa reciprocita aj so strany pražských 
ministerstiev. Ministerstvo dopravy v Prahe 
dalo k dispozícii do 30 poštových zamestnan
cov slovenskej vláde, ktorí konali službu v 
Čechách, medzi inými aj takých, ktorí majú 
Češku za ženu. Pred niekoľkými dňami praž
ská vláda sa dohodla so Slovenskou vládou, 
že vzájomne dajú k dispozícii teraz už len 
tých zamestnancov, ktorí o to požiadajú. Po
čínanie pražského ministerstva dopravy pova
žujem za provokáciu. Miesto frázovitého hlá
sania bratstva so strany pražských kruhov, 
chceme videť bratské skutky. A toto veru 
nie je bratský skutok vtedy, keď nechávame 
na Slovensku ešte hodne tisíc českých za-



mestnancov. Slovensko a Slováci nemôžu za 
nepremyslené činy predoktóbrových českých 
vlád, ktoré prepchávaly úrady na Slovensku 
českými zamestnancami. Dúfame ale, že sú ešte 
Česi, ktorí naše spolužitie úprimne si želajú a 
povinnosťou týchto je a bude, aby znemožnili 
výčiny všelijakých rozvratníkov, lebo len 
takto prestanú zbytočné škriepky a hádky. 
Držme sa hesla: Svornosťou sa dá mnoho 
spraviť, ale nesvornosťou všetko pokaziť. 
(Potlesk). 

Na štátnych úradoch leží na tisíce žiado
stí o službu. Treba sa postarať o slovenský 
dorast. Pri prijímaní uchádzačov ale bude sa 
treba držať zásady: tomu dať skôr chleba, kto 
to skutočne potrebuje, kto je naň najviacej 
utisnutý. I v súkromných podnikoch je dosť 
možností najsť zamestnanie. Vychovávajme 
sa k samostatnosti a nehľaďme, že len v štát
nej službe môžeme si zaistiť každodenný kra
jec chleba. 

Dnes už slovenský roľník, remeseľník, ro-
botník vie, že nie štátnezamestnanecký chle-
bík je najsladší. Veď mnohí z nich majú tam 
svojich synov a dcéry a napriek tomu, že ich 
deti majú svoje zamestnanie, musia ich ešte 
vždy podporovať. 

Slávny Snem! Porovnajme si príjmy štát
nych zamestnancov pred tým a za posledných 
20 rokov, a vidíme, že pri hlásení hesiel so
ciálnej spravodlivosti je ohromný rozdiel. 
Každý štátny zamestnanec pred svetovou voj
nou bol platený tak, aby mohol slušne žiť. 
Či by aj dnes nebolo možné pozdvihnúť ich 
sociálne položenie? Som presvedčený, keď sa 
budú hľadať cesty, najdú sa. V tomto môžu 
byť našej vláde nápomocné vo veľkej miere 
štátnezamestnanecké komory, ktoré by bolo 
treba zriadiť. Nebáť sa tejto inštitúcie. Tu pri 
výmene názorov zástupcov zamestnancov a 
zamestnávateľa, t. j . štátu, iste sa najde mno
ho možností k vyriešeniu štátnezamestnanec-
kého problému. 

Na zákony a vládne nariadenia, ktorými sú 
upravené platy a služebný pomer zamestnan
cov, sa stále šomre. A plným právom. Meno
vite mladá generácia je nespokojná. Aby sa 
platové rozdiele v platových pomeroch zme-
nily, bolo by treba pripraviť nový platový zá
kon, alebo zmenu terajších platových záko
nov. Nový platový zákon by bolo treba upra
viť tak, aby zamestnanec v stredných rokoch, 
keď chce si založiť rodinný krb, dostal lep
šieho platového postupu a po dosiahnutí urči
tej platovej stupnice, nech sú jeho platové 
postupy zmierňované. Je to aj pochopiteľné, 

veď zamestnanec v stredných rokoch svojho 
veku má najviac rodinných starostí, vychová
vať a školovať deti, čo v staršom veku odpad
ne. Bolo by žiadúcne pri tom určiť aj prime
ranú minimálnu a maximálnu výšku platov. 

V otázke priznania výchovného by sa tiež 
žiadala náprava. Na jednej strane sa narieka, 
že populácia klesá, ale na druhej strane štát 
priznáva zamestnancovi výchovné len na dve 
deti. Vyzerá to ako predpis, že viac detí ne
smie mať. Tu je potrebná náprava, ale nie ta
ká, ako sa rozchyruje, že na prvé dve deti by 
nemalo byť priznané výchovné, ale až na tre
tie dieťa. Ráčte odpustiť, ale z tohoto sa ne
môžu spraviť žiadne preteky. Pri dnešných 
slabých platoch, menovite u mladých zamest
nancov sa s takýmito plánmi operovať nedá a 
nemôže. Vezmime si príklad z Nemecka, 
Francúzska, Belgicka, Talianska a iných štá
tov. Keď populácia, tak výchovné na všetky 
deti, a to rovnako tak pre úradníka, ako aj 
zriadenca. Všetky deti majú rovnaké žalúdky 
a rovnako pýtajú jesť. Chudobný človek prá
ve tak má výlohy so školovaním a výchovou 
dieťaťa, ako bohatý. Dnešná systemizácia ne
vyhovuje. Slúži, bohužiaľ, často k tomu, aby 
sa medzi zamestnancami rozmáhal karieriz
mus, ktorý vidíme dnes na každom kroku. 
Systemizácia nech je zrušená a zavedený 
automatický postup. Výkonnosť a snaha za
mestnancov by mohla byť honorovaná funk
čnými prídavkami, ustálenými podľa povahy, 
významu a zodpovednosti služby. (Potlesk. ) 

Ako to vyzerá so systemizáciou, vidíme to 
u notárov. Starí ľudia sedia dnes v siedmej 
platovej stupnici. Vtedy svojho času, keď sa 
systemizácia robila, povedalo sa: vy notári má
te hodne vedľajších dôchodkov, vy žiadne po
vyšovanie nepotrebujete. Ale dnes sa všade 
tie ich práva, ktoré majú, obstrihávajú. Pro
sím, aby po tejto stránke tiež bola učinená ná
prava a bolo konečne už zastavené takéto od
beranie práv starých, už vybojovaných. 

V otázke zamestnávania vydatých žien v 
štátnych službách je veľmi zdravé stanovisko 
a to: ženu vrátiť rodine. 99% vydatých žien 
nie preto bere na seba bremeno štátnej služ
by, aby z týchto príjmov holdovala luxusnému 
životu. Príjem manželky je len doplnenie oby
čajne malého príjmu manžela, aby rodina 
aspoň takto mohla skromne žiť. Na zamestná
vanie vydatých žien v štátnych službách ko
niec koncov doplatí nielen žena, ale i štát. 
Slúžiť aj rodine aj štátu sa nedá, to ide nielen 
na úkor zdravia ženy, ale i na úkor služby. 
Najlepšie východisko by bolo priznať man
želovi rodinný prídavok, korý by mohol byť 
vyplácaný po určitú výšku jeho platu. Vyrieši 



sa takto pomerne lacno otázka zamestnáva
nia vydatých žien v štátnych službách. V po
slednom čase sa mnohé ženy uchádzajú o od
bytné, žiadosti ležia na úradoch, lebo nevedia 
čo s nimi. Vládne nariadenie o odchode vyda
tých štátnych zamestnankýň pre Slovensko 
neplatí. Bolo by treba túto časť vládneho na
riadenia aplikovať i pre Slovensko pre také 
prípady, keď zamestnankyňa o odbytné dobro
voľne žiada. V poslednom čase sa staly zase 
prekvapujúce prípady, že vydatým zamest-
nankyniam penzistkám boly zastavené penzie. 
V mnohých rodinách jedine táto penzia bola 
jediným zdrojom príjmu. Poznám niekoľko prí-
padov, kde skutočne manžel nebol vôbec prá
ce schopný, rodina žila z penzie, dnes im to 
odobrali, z čoho má tá rodina žiť ďalej ? Prosil 
by som, aby revízia penzií po tejto stránke bo
la čím skorej prevedená. 

V otázke zarátania prezenčnej vojenskej 
služby do poradia a postupu stále je ešte 
chaos. Je niekoľko zákonov a nariadení, z kto
rých každý inak hodnotí vojenskú službu. Ne
smieme zabúdať ani na uznanie vojenskej 
služby slovenských dobrovoľníkov. Žiada sa 
tu spraviť poriadok. (Potlesk. ) 

Po tomto úvode o štátnezamestnaneckých 
bolestiach nech mi je dovolené spomenúť aj 
špeciálne bolesti a položenie poštových za
mestnancov. Zamestnanci poštového podniku 
konajú ťažkú, zodpovednú ba i dôvernú prá
cu. Na nich je sverená doprava často význam
ného majetku a hodnôt. Je pravda, že v pošto
vom rozpočte značnou položkou sú platy po
štových zamestnancov, ale netreba zabúdať, 
že zamestnanci sami si zarobia na tieto platy. 
Príjmy pošty by mohly byť zvýšené zrušením 
neprimeraných výhod obchodným a priemy -
selným kruhom, ktoré konzument pri nákupe 
nikdy nepocíti. Tu máme na príklad t. zv. le-
tákové zásielky a balíky, označované ako po-
štový tovar. Ťažké státisíce stráca poštová 
správa na tarifných rozdieloch t. zv. poštové
ho tovaru. Ako som si zistil, na výhodách, kto
ré poskytuje poštová správa pri zásielkach 
poštového tovaru, na dopravnom a doručnom 
len u hlavného poštového úradu v Bratislave 
činí rozdiel na príjmoch okolo pol miliona za 
rok 1938. Kolko je toho na ostatných pošto
vých úradoch? Bolo by tiež na čase urobiť 
zdravú dohodu medzi poštou a železnicou 
ohľadom dopravy poštových balíkových zásie
lok. Nech dopravuje pošta balíkové zásielky 
do 25 kg a nad túto váhu železnica. Z konku
renčného boja pošt a železníc majú osoh len 
súkromné, nenašské dopravné firmy, ktoré 
prijímajú na doručenie zásielky malých roz

merov a váhy na celé vagóny a dopravujú ich 
do väčších miest. Takisto bude treba zrušiť 
oslobodenie od poštovného. Poštová správa 
na jednej strane dáva výhody, ale na druhej 
strane musí počúvať náreky železničných kru
hov, že neplatí jej za prevoz poštových vozňov 
po železnici a tým sa zvyšuje deficit železníc. 
Zrušením výhod oslobodenia od poštovného 
by mala poštová správa dosť finančných pro
striedkov, aby sa mohla so železnicou vyrov
nať. Zrušením oslobodenia by sa tiež znemož
nilo zneužívanie výhody nepovolanými. Pošta 
by mohla mať pekné príjmy aj z rozšírenie 
reklamy súkromných firiem na poštových tla
čivách, ako sú na pr. dopisnice, telegrafné 
blankety, zálepky a zariadenia, poštou dodá
vané súkromníkom. Tu by sa dalo hodne vy-
získať aspoň na čiastočné úhrady nákladov. 
Sú aj iné možnosti, ktoré by iste vyniesly po
štovej správe slušne zisky po stránke obchod
nej. Zamestnanecký problém je veľmi dôležitý 
u poštového rezortu. Dosiaľ sa problém za
mestnanecký vyvíjal u pošty v dvoch sme
roch. Prvý by sa mohol pomenovať snahou o 
čím širšiu službu verejnosti, druhý zase sme
rom k sproletarizovaniu poštových zamest
nancov. Následkom stále stúpajúceho provozu 
pociťuje sa väčší a väčší nedostatok personálu, 
ktorý ani dovolené nemôže v riadnom čase 
absolvovať, ale často sa stáva, že absolvovanie 
dovolených musí byť presunuté až na nasle
dujúci rok. Samozrejme tým úplná vyčerpa
nosť zamestnancov dosahuje vrcholu. Poštová 
správa predoktóbrová veľmi úzkostlive hľade
la na príkazy úsporných opatrení, a čím ďalej, 
tým viac povinností kládla na zamestnancov, 
ba išla tak ďaleko, že používajúc pre ňu vý
hodný § 210 platového zákona 103/1926 za
viedla pomocou vládnych nariadení číslo 15, 
16 a 17 z roku 1927 kategorie lacných smluv-
ných zamestnancov, ktorí mali medzery ne
dostatku personálu zaplňovať. Ale tieto kate
gorie maly byť len dočasné, ako to odsek 
1. spomenutého § hovorí: že so zreteľom k 
zvláštnym pomerom a potrebám týchto pod
nikov mali byť prijímaní, čo znamená, že po
štoví pomocníci a posli mali byť len na mie
stach prechodnej potreby. Doterajšia prax 
však ukazuje, že smluvní zamestnanci sú za
mestnávaní na miestach trvalej potreby. 
A keďže sú na miestach trvalej potreby za
mestnávaní smluvní zamestnanci úradníckej a 
zriadeneckej kategorie, tak by bolo spravodli
vé, aby počet normalizovaných pragmatikál-
nych miest bol zvýšený. Ako sa tento stav 
ukazuje v praxi, dovoľujem si uviesť, že z cel
kového počtu 3841 úradníkov u pošty, je 1122 
smluvných a z 2961 zriadencov je 1356 v 



smluvnom pomere. Títo zamestnanci slúžia u 
pošty 8 až 15 rokov za nezmenený malý plat 
od 125 do 700 K mesačne, kým ťažko horko sa 
uvoľní pre nich miesto čakateľské. 

U pomocných zriadencov, ustanovených v 
smysle vládneho nariadenia č. 114/1926 je to 
ešte horšie, lebo najprv musia si vyslúžiť vo 
vlastnosti poštových poslov 10—15 rokov a 
potom ďalších 7 rokov, kým sa dožijú definití
vy, ale i to len vtedy, ak je také systemizované 
miesto voľné. Pri tom majú tú nevýhodu, že 
len po 5 ročnej službe vo vlastnosti pomocné
ho zriadenca majú nárok na penziu. Do päť 
rokov služby — služba posolská sa do toho 
neráta — môže im byť priznaný nejaký dar 
z milosti miesto penzie, ale i to závisí od bla-
hovôle poštovej správy. Žiada sa tu konečne 
zaviesť kategóriu zriadeneckých čakateľov v 
smysle § 25. platového zákona č. 103/1926. 

U technických zamestnancov sa ukazuje 
následkom šporenia na pošte pragmatikálnych 
miest zaujímavá okolnosť. Miest pomocných 
montérov a mechanikov je málo systemizova
né, preto dozorecké miesta musia byť sverené 
na telegrafných robotníkov, ktorým sa vyplá
ca mesačne na hodinovej mzde od 822 až 1365 
K mesačne; naproti tomu pomocný montér 
alebo mechanik by stál poštovú správu len 
588 až 700 K mesačne. Z toho vidíme, že pošt. 
správa dopláca tu na mzdách priemerne 40% 
nákladu len preto, že nesystemizuje potrebný 
počet miest. 

V rozpočte poštového podniku som si 
všimnul zaujímavú vec. Každý rozpočet pa
mätal dosiaľ na tých zamestnancov, ktorí bez 
vlastnej viny upadli do biedy následkom ťaž
kej choroby, pohrebu v rodine, alebo z iných 
príčin. Bola to vždy istá suma na t. zv. výpo
moce. Prekvapujúce je, že práve v dnešných 
ťažkých časoch na dotovanie spomenutej 
rubriky v poštovom rezorte sa nepamätá, ale 
pamätá sa na pr. na remunerácie a honoráre. 
Zlozvyk protekčných remunerácií by mal už 
raz prestať. Nech sú všetci poštoví zamest
nanci rovnako odmeňovaní podľa výsledku ho
spodárenia a t o podľa výkonu, významu a 
zodpovednosti služby. Tak to bolo do prevra
tu r. 1918 a tak by štát, ako aj zamestnaci vy
šli na svoje, lebo zamestnanci by sami hľadeli 
v podniku čím väčší zisk prácou a úšporami 
docieliť, aby im potom tá ich odmena bola aj 
významnejšia a väčšia. 

Dovoľujem si ďalej upozorniť na tú okol
nosť, že na čas vojenského cvičenia poštovým 
pomocníkom a poslom sa plat nepriznáva. Ma
lo by sa tak stať v plnej miere aspoň u žena

tých a u tých, ktorí živia svojich rodičov, ale
bo súrodencov. Podpory, vyplácané z verej
ných prostriedkov sú veru malé. U zamest
nancov zriadeneckej kategórie treba snížiť 
služebnú dobu zo 40 na 35 rokov pre výmer 
plnej penzie. Sú v tej nevýhode, že o päť ro
kov dlhšie platia penzijné príspevky, ako úrad
níci. Služebný oblek zriadencov je tiež boľa
vou otázkou. Pri úsporných opatreniach došlo 
ku skráteniu naturálnych požitkov našich 
zriadencov. Bolo by treba riadne ošatiť aj 
poslov. Veď oblek z toho svojho veru skoro 
hladového platu kúpiť si nemôže. Potrebná je 
čím skôr náprava, lebo je to v záujme pošto
vého podniku. Úspora na služebnom obleku 
nevyváži tie škody, ktoré vznikajú nedostatoč
ným ošatením poštových zriadencov. Dnešná 
látka služebného obleku je chatrná, bolo by 
treba sa vrátiť k predošlej akosti látok. Mie
sto terajších látkových plášteniek doručova-
teľom bolo by praktickejšie zaviesť pláštenky 
z nepremokavého plátna, ako si to sami do-
ručovatelia želajú. Tiež by bolo žiaduce pri
deľovať vo väčšom počte zimné čiapky pre 
doručovateľov a všetkých tých zamestnancov 
zriadeneckej kategórie, ktorí konajú vonkajšiu 
službu. 

Paušál na kolo pre doručovateľov, ktorý či
nil 45 K mesačne, následkom úsporných opa
trení bol asi pred tromi rokmi snížený na 
30 K mesačne s odôvodnením, že súčiastky a 
materiál na udržovanie kola zlacnely. Dnes ale 
je zase všetko v cene, ba ceny potrieb so dňa 
na deň stúpajú a je celkom odôvodnené, aby 
bol priznaný paušál v pôvodnej výške 45 K 
mesačne. Takiste by bolo spravodlivé vrátiť 
zamestnancom vedľajšie požitky, ako na pr. 
nocľažné, sprievodné v nezmenšenej výške a 
priznať tantiémy. 

V otázke kvalifikácií by mala nastať ná
prava a to tým spôsobom, aby do kvalifi
kovania zamestnancov mali slovo aj ich od
boroví zástupcovia. 

Aby sme mali technický dorast, treba na 
nižších a vyšších priemyselných školách v 
Bratislave i na slovenskej vysokej škole tech
nickej zaviesť elektrotechniku ako riadny 
vyučovací predmet. Jediná priemyselná škola 
v Banskej Bystrici na to nestačí. V Bratisla
ve na priemyselnej škole je zavedený elek
trotechnický kurz, ale tento nie je uznáva
ný ako plnohodnotná kvalifikácia pre štátnu 
službu. (Potlesk. ) 

Slávny Snem! Spomenul som, že náš slo
venský štát nebude môcť udržať tak veľký za
mestnanecký aparát. Aby sme po tejto strán-



ke vedeli sa zapojiť do práce za blaho náro
da, musíme ísť zo zásady, že u nás sa nebu
de úradovať, ale bude sa pracovať. Preto 
hľadme sa striasť zastaralých rakúskych šim-
lov, aby sme mohli pracovať, úspešne a do
bre. Treba dbať o to, aby úradovanie bolo 
zjednodušené, nech je každý zodpovedný za 
svoju prácu, aby prestalo zbytočné šibovanie 
spisov. Úrady nižšieho stupňa treba vybaviť 
väčšou pravomocou, aby vyššie inštancie bo-
ly odbremenené a mohly sa venovať dôleži
tejším organizačným, legislatívnym a kon
trolným prácam. I keď sú hádam nesympatic-
ké myšlienky, ktoré diktujú zriadenie t. zv. 
„komisii", treba sa pokúsiť, či by nebolo dobré 
tieto aspoň pokusne zriadiť. Lenže tieto komi
sie, ktoré budú mať za cieľ zjednodušiť úra-
dovnie, nesmú byť sostavené len z radov by
rokracie, ale nech sú v nich aj praktikovia, od
borníci, ktorí veciam rozumejú. Som presved
čený, že prídeme k praktickým výsledkom. 

Verím, že naša slovenská vláda má po
rozumenie pre všetky otázky, ktoré som si do
volil predniesť, preto skladám v nej úplnú 
dôveru a schvaľujem jej pracovný program, 
uvedený vo vyhlásení, ktoré nám predniesol 
pán predseda vlády. (Potlesk) 

Podpredseda Stano (zvoní): Ďalej má slo
vo pán poslanec Eszterházy. 

Poslanec Eszterházy (maďarsky): Slávny 
Snem! Keď ako jediný zástupca Maďarov zo 
Slovenska ujímam sa svojho miesta v novom 
parlamente Slovenska, ktorého utvorenie ťaž
kou borbou 20 rokov podporilo i Maďarstvo, 
pokladám za prvú svoju povinnosť vyhlásiť, že 
práva svojho národa aj naďalej budem práve 
tak žiarlive strážiť, ako doteraz. Z programu 
pána ministerského predsedu domnievam sa 
vyčítať to, že on i jeho vláda okrem národnej 
suverenity ľudu slovenského usiluje sa aj o 
vybudovanie štátnej suverenity slovenskej. 
Z toho nasleduje, že sa chce rozísť so všet
kým, čo nás Maďarov upomínalo na toľme zatra
covaný čechoslovakizmus uplynulých 20 rokov a 
preto vládne vyhlásenie vo všeobecnosti prijímam. 
Skutočnosť, že program pána ministerského 
predsedu vo všeobecnosti prijímam, nech však 
nepomýli nikoho, ani členov slovenskej vlády, 
ani verejnú mienku slovenskú, ale ani tu žijú-
cich Maďarov, lebo moje stanovisko vôbec ne
znamená ešte to, že by Maďari nemali sťaž
ností i oprávnených požiadaviek, volajúcich po 
súrnej náprave. Predsa však, keď prvý mini
sterský predseda Slovenska za jeden z hlav
ných bodov svojho programu určí úplnú sa
mostatnosť svojej krajiny, so strany Maďar-

stva môže byť jediným správnym vytýčením 
politického cieľa, aby túto snahu vlády v naj
plnšej miere podporovalo. My, ktorí sme pred 
20 rokmi boli svedkami a trpnými účastník
mi utvorenia československého štátu, sme te-
raz svedkami novej tvorby štátu, ale dúfam, 
nebudeme i jej trpnými účastníkmi. 

To, čo sme skúsili pred 20 rokmi, je pre 
nás bohatým poučením, z ktorého sa musí po
učiť každý, kto preberá zodpovednosť za tvo
renie nového štátu. Prvé Československo poč
núc od svojho založenia pre svoje dedičné 
hriechy nemohlo, ale ani nechcelo riešiť otáz
ku národnostnú. Toto bolo potom príčinou je
ho skazy. Terajší nový režim nech to má vždy 
pred očami, ak nechce riskovať existenciu a 
úspech nového štátneho útvaru. Za bývalej 
vlády Česko-Slovenska v každom odvetví ve
rejného života, v úradnom živote, v hospodár
skom a spoločenskom živote vyrástla celá ge
nerácia, ku ktorej náležia i takí Slováci, ktorí 
sa teraz dostali k vedúcemu zástoju. Táto ge
nerácia sa musí očistiť od každého vlivu du
cha benešovského. 

Svojho času mali sme možnosť skúsiť, že 
akokoľvek aj hlásala Praha, že odstráni raku-
šiacke názory, táto snaha stroskotala, lebo Pra
ha prevzala všetko, čo v rakúskom systéme 
bolo nedobré, ale nevedela konzervovať to, čo 
bolo v ňom dobré. Clara pacta — boni amici, po
vedal včera pán ministerský predseda. Z toho 
vychádzam i ja a ako zákonodarca maďarský 
poukazujem v prvom rade prirodzene na to, 
že riešenie otázky národnostnej je úlohou tak 
prvotriednou, že jej odtaktizovanie mohlo by mať 
osudné následky. Zisťujúc to nechcem rušiť sláv
nosť okamihu, ale naopak chcem, aby dosiahla 
výsledkov tá budovateľská práca, ktorá sa začí
na. Pražská vláda milion Maďarov chcela 
vždy pokladať za quantité negligeable. Že na
koľko nesprávne, toho dôkazom je vývoj v ro
ku 1938. Ak teraz na Slovensku počet Maďa
rov aj dôkladne poklesol, ich morálna, duševná 
a kultúrna hodnota nijako sa nesnížila. Ich ná
rodné povedomie je tiež podnes tak nezlome
né a nezlomiteľné, aké bolo pred viedenským 
rozhodnutím zo dňa 2. novembra 1938. Z toho 
nasleduje, že nárokujú si rovnoprávnosť prá
ve tak, ako predtým, a dvíhajú sa k protestu 
i voči sebemenšiemu pokusu, ktorý by chcel 
Maďarov degradovať na občanov druhej alebo 
tretej triedy. My Maďari, ktorí sme zostali tu 
na Slovensku, žili sme už samostatným živo
tom štátnym, lebo v nás sú konštruktívne štá
totvorné sily, ako sme padali o tom dôkaz v 
poslednom čase svojou chladnokrvnosťou, 
disciplinovanosťou, kľudnosťou, trpezlivosťou 



a pracovitosťou. Tešilo by ma, keby národ slo
venský, ktorého borbu za slobodu vždy sme 
podporovali nezištne a s ohrozením vlastných 
individuálnych záujmov, toto otvorene nahlia
dol a i sám prispel k tomu, aby každá rušivá 
okolnosť, vznikajúca v tomto smere, mohla 
byť vyradená bez porúch. Magnou chartou 
Slovače je Pittsbourghská dohoda, našou 
magnou chartou je viedenská arbitráž, ktorej 
5. bodu sa bezpodmienečne pridržiavanie a 
nijako nemôžeme pristúpiť k tomu, aby jej 
ustanovenia boly zahmlené alebo ich uplatne
nie prekazené nadhodením reciprocity, alebo 
iných teórií. 

Slovenskému parlamentu, ako to prednie
sol pán ministerský predseda, pripadajú 
ohromné úlohy. Celej štátnej štruktúre Slo
venska musí dať základy novými zákonmi a 
musí odstrániť i rumy, ktoré ostaly po búrli
vých časoch. Preto vláda chce zrevidovať svo
je nariadenia, vydané na základe splnomocňo
vacieho zákona. 

Pán ministerský predseda vyhlásil, že Slo
vensko je síce pokračovaním štátu Česko-slo
venského, lebo z neho vyrástlo, ale je predsa 
novým štátom, ktorý sa nebude znať k šovi
nizmu a netolerantnosti. Dôverujem tomu, že 
toto vytýčenie cieľa je najvážnejším úmysľom 
každého zodpovedného slovenského štátnika, 
lebo ak by to nebolo tak, bolo by Slovensko 
novým štátom len zdanlive a na povrchu, nie 
však v podstate, čo by bolo na škodu nielen Slo
vači, ale i univerzálnym záujmom Slovenska. 

Tu pripomínam, že tie jazykové práva, kto
ré autonomný zákon č. 299/1938 zabezpečil 
Čechom, požadujeme i pre Maďarov. 

Sociálna složka programu slovenskej vlá
dy, najmä ochrana rodiny, umožnenie zaklada
nia rodiny, starostlivosť o dieťa a o nezamest
naných, spravedlivé platenie miezd robotní
kom, veci válečných invalidov, sociálne poiste
nie a takisto i riešenie vecí zdravotníckych sú 
všetko problémami takého druhu, že možno 
mať o nich len mienku jedinú. V najúplnej-
šej miere som za jedno so sem spadajúcimi 
prejavmi vládneho vyhlásenia, prirodzene 
však s tým, že v týchto otázkach má sa do
stať i Maďarstvu celkom rovnakého zachádza
nia a obrany. Aj správne riešené otázky so
ciálne prispievajú k zabezpečeniu vnútorného 
pokoja krajiny. Nezamestnanosť a bezprístre-
šie, nedostatok chleba vyvolávajú v krajine 
trvalý nekľud. 

Vieme, že hospodárske a finančne polože
nie Slovenska nie je najružovejšie. Tomu pri
merane chceme zariadiť tunajší svoj život. 

Nás Maďarov v rovnakej miere bolí, či vi
díme hladujúceho Slováka, Maďara alebo 
Nemca. Aj my sme ochotní v súkromnom ži
vote a všade k najväčšej sporivosti, nedáme sa 
odpudiť ani obeťami, vieme sa aj odriekať, ale 
správne vyriešenie problémov sociálnych vieme 
si predstaviť len tak, ak sa na tomto poli 
neuplatní a nikdy ani nemôže uplatniť rozdiel 
národný. Vláda nech má starosť rovnakou mie
rou o zaopatrenie núdznych osôb, či sú prísluš
níkmi národnosti slovenskej, maďarskej, nemec
kej alebo rusínskej a uvidí, ak zásadu túto prísne 
zachová, že vnútorná atmosféra dojde k takému 
ukľudneniu, ktoré usnadní každú prácu vlády. 

Ťažkým porušením zásady rovnakého za
chádzania sú tie prepúšťania, ku ktorým došlo 
v posledných časoch najmä v Bratislave, kde 
v dôsledku policajno - vrchnostenských opatre
ní početní poctive pracujúci Maďari prišli o 
chlieb a o existenciu. Musí zlyhať každý so
ciálny plán tam, kde na konci rozhodujúce 
slovo patrí policii. Prepustených inonárod
ných úradníkov a robotníkov neskoršie väč
šinou prijali nazad do práce, s Maďarmi sa 
však nestalo tak ani po nesčíselných interven
ciách a prísľuboch, takže je zjavná protima-
ďarská tendencia týchto prepúšťaní. Maďar 
má tu práve na chlieb práve tak, ako tu žijú
ci Slovák, Nemec, alebo príslušník iného ná
roda. Toto jeho právo nemožno oddišputovať 
na základe nijakého paragrafu. Ak sa pri pre
púšťaní odvolávajú na záujmy obrany štátu, 
to nám nemožno prijať, lebo prečo sa mal stať 
teraz odrazu nebezpečným ten, kto v tomto 
ohľade po 20 rokov nedával podnet k pochyb
nostiam. V týchto opatreniach neviem videť 
iné, ako rozbujnenie určitého českého sy
stému, toho systému, pre ktorý tak mnoho trpela 
Slovač, keď z ďalekých Čiech na každé miesto na 
Slovensku dosadzovali české sily, proti ktorému 
systému sa slovenský národ právom bil. Sotva 
môžem pochopiť, že tento pražský recept uží
vajú i dnes. Ak v Bratislave ohľady na úspor
nosť vyžadujú prepúšťanie, uspokojí sa s tým 
každý, ak uvidí, že deje sa to pomerne. Toto 
opatrenie vyvolá však právom roztrpčenie, ak 
bude postihovať len Maďarov, hoci maďarskí 
poplatníci svoje povinnosti plnia presne a sve
domite. 

K hospodárskej a finančnej časti vládneho 
vyhlásenia predbežne vyjadrím sa len stručne. 
S potešením zisťujem, že vláda má vážne zá
mery a dôkladne sa zaoberá s plánom hospo
dárskej výstavby Slovenska. Predpokladám, 
že tieto plány budú mať aj reálny základ, so
tva však bude ľahkou vecou ho zabezpečiť. 
Vláda si ukladá na dlhé roky také plány, ktoré 



možno uskutočniť len s veľkým finančným vy
pätím. Už teraz mi treba upozorniť vládu na 
dve okolnosti. Pokladám za každopádne po
trebnú spoluprácu so súsedmi. Národy podu
najské a podkarpatské na hospodárskom poli 
nemôžu žiť jeden bez druhého. Vybudovanie 
národnej a štátnej samostatnosti nijako nemá 
znamenať hospodárske odlúčenie, lebo toto 
malo by prípadne následky katastrofálne. 
Druhou okolnosťou je to, že z verejných prác 
a vo všeobecnosti z každého podnikania poža-
duje svoju časť i Maďarstvo. 

Tá časť vládneho vyhlásenia, ktorá sa za
oberá s otázkami školskými, je vlastne len 
všeobecná. Celkom si osvojujem to vyhlásenie 
pána ministerského predsedu, že na školách 
má panovať kresťanský národný duch. Je to 
veľkým pokrokom oproti minulosti, keď pa
novanie československé urobilo školu nástro
jom odnárodňovania a smeru protikresťan-
ského. Treba nám však čakať konkrétnejšie 
vyhlásenia o školách národnostných, lebo na 
základe vyhlásenia pána ministerského pred
sedu môžeme mať právom obavy, že zjedno
dušenie školského systému a skoncentrovanie 
školstva môže ísť na úkor školy maďarskej. 
Nevieme ani to, v akej miere sa chce vláda 
starať o zabezpečenie hmotného položenia ná
rodných škôl. Nie je nám známy štátny roz
počet, lebo ho ešte neuverejnili. Je nám nezná
me i to, koľko určuje vláda na maďarské kul
túrne ciele. Je ešte veľmi mnoho otáznikov, 
na ktoré čakáme odpoveď. 

Pri posudzovaní kultúrnych práv a náro
kov Maďarstva v žiadnom prípade nemôžem 
prijať výsledky sčítania ľudu z 31. decembra 
1938. Ale nemôžem ich prijať ani v nijakom 
takom inom ohľade, kde by akékoľvek právo 
Maďarov záviselo od ich pomerného počtu. Aj 
keď neviem rukolapne podvrátiť, že by v Slo-
venskej krajine žilo len 67. 000 Maďarov, spô
sob sčítania ľudu plným právom robí otáz
nou reálnosť jeho výsledkov. Mám dôkazy, že 
na mnohých miestach prihorliví sčítači na 
úkor Maďarov svojvoľne určili národnostnú 
príslušnosť. Inde zas zisťovanie, kto je ktorej 
národnosti príslušníkom, dialo sa s neznalo
sťou a povrchne. Viem, že tieto veľké chyby 
dialy sa nie na pokyn vlády, naproti tomu nú
tený som predpokladať, že vláda o nich vie a 
že práve preto pri určení práv národných sku
pín nebude brať za základ tieto údaje. 

S ohľadom na sčítanie ľudu, sročné budú
ceho roku, už teraz vyhlasujem, že my môže
me prijať za smerodajné len sčítanie ľudu, kde 
každý sčítaný osobne vyplní sčítací list. 

Vrátiac sa na otázky školské a kultúrne, 
môžeme tu uspokojujúci výsledok dosiahnuť 
len tak, ak nám Maďarom dá vláda možnosť 
— ako sa to stalo aj ohľadne Nemcov, — aby 
sme pána ministra školstva oboznámili s na
ším školským a kultúrnym programom a pre
debatovali každú jeho podrobnosť. Okrem to
ho bolo by v budúcnosti riešením, vylučujú
cim každý rozpor a nedorozumenie, keby 
v ministerstve školstva pre dozor nad škola
mi každého typu s vyučovacím jazykom ma
ďarským bolo utvorené osobitné oddelenie, 
v ktorom by boli zamestnávaní Maďari a keby 
školdozorcami maďarských škôl boli Maďari. 

K obšírnemu vyhláseniu pána ministerské
ho predsedu predniesol som naše stanovisko, 
najdôležitejšie naše požiadavky a najpálčivej
šie bolesti, len zhustene. Nechcem robiť ťaž
kosti, lebo uznávam, že — ako to jeden pán 
minister aj vyhlásil — vláda je až priveľmi 
zaneprázdnená začiatočnými ťažkosťami a eli
minovaním detských nemocí, počiatkov a zja
vov revolučných. Obsah vládneho vyhlásenia 
je dnes väčšinou ešte len sľubom. Bol by som 
rád, keby to bol sľub pre nás povzbudzujúci a 
keby vývin nezmaril naše nádeje. Odhliadnuc 
však od toho znovu zdôrazňujem, že dnes 
v parlamente slovenskom len sám zastupujem 
Maďarstvo. Zodpovednosť na mňa doliehajúca 
je preto o mnoho väčšia, ako bola vtedy, keď 
sa delila medzi viacerých zákonodarcov — 
Maďarov. Ujímam sa jej voči svojmu rodu 
s tým, že z našich oprávnených požiadavkov 
nepopustím ani jotu a že pomer maďarsko-slo-
venský nikdy nebudem si vysvetľovať tak, aby 
sme boli tu zatisnutí do úzadia. Naša priateľská 
a bratská spolupráca závisí od toho, či vláda bude 
s nami zachádzať ako s partnermi rovnými. Pán 
ministerský predseda vo svojom vyhlásení viac 
ráz zdôrazňoval ideológiu kresťanskú, tú kre
sťanskú ideológiu, ktorá pučí zo sŕdc slovenských. 
Moja duša, moja maďarská duša je naplnená 
kresťanskou ideológiou. Verím, že táto kresťan
ská ideológia pomôže prekonať ešte jestvujúce 
ťažkosti a umožní pokojnú spoluprácu na dosiah
nutí šťastlivejšej budúcnosti. (Potlesk. ) 

Podpredseda Stano (zvoní): Slovo má pán 
poslanec dr. Körper. 

Poslanec dr. Körper: Slávny Snem! Po
sledné slová, ktoré mi bol vlani pred svojou smr
ťou napísal náš zvečnelý vodca Andrej Hlinka, 
znejú, takto: „Teším sa novému životu, trebárs 
ja som už len škelet, aj dnes ma len odniesli od 
oltára., , Ego enim jam delibor. Bojujte dobrý 
depositum fidei, custodi'. Boh je s nami, kto 

proti nám? Žehnaj vás Boh. " 



Sú to slová prorocké. Hlinka videl nový život 
ešte pred 6. októbrom, ešte pred svojou smrťou. 
V duši svojej už pozdravoval snem slovenský, vi-
del nás tu všetkých, shromaždený národ okolo 
svojich ideí. Požehnával našu dnešnú prácu už 
vtedy, keď jeho život zhasínal. V povedomí toho, 
že sám sa nedožije slovenskej samostatnosti, za
nechal nám odkaz: bojujte dobrý „depositum cus-
todi", to jest bojujte tak, aby ste na konci boja 
mohli o sebe povedať, že ste zachovali a zachrá
nili vám sverené hodnoty mravné a národné. To
to je totiž to depozitum, len svätý Hlinkov depo
zit, z ktorého musíme počet vydávať v každý deň 
svojho parlamentného šafárenia. Bolo by to bý-
valo našou povinnosťou, zachovať jeho idey, jeho 
dedictvo, aj za nepriaznivých okolností v rámci 
centralistického parlamentu, tým viac je to na
šou povinnosťou teraz, keď máme v rukách svo
jich všetky podmienky, aby sme jeho idey nielen 
zachovali, ale aj uskutočnili. 

Vo vládnom vyhlásení sme počuli o cirkevno-
politických otázkach a o ľudovýchove. Sú to otáz-
ky a problémy, ktoré boly nebohému nášmu vod
covi tie najbližšie a o ktoré sa on bil a staral po 
celý svoj život, Nech mi dovolí slávny Snem slo
venský, aby som svoju rozpravu venoval týmto 
tak úzko súvisiacim odborom našich zákonodar
ných starostí. 

Nielen mládež treba vychovávať, ale aj národ 
ako taký, ako celok. A táto výchova národa je 
práve tak dôležitá a potrebná, ako škola a uni
verzity. Na slovenský národ čakajú nové úlohy a 
skutočne nový život. Ale nebude môcť konať náš 
národ tieto úlohy, a nebude sa môcť vžiť do nové
ho života, keď sa najsamprv neprevychová k to-
muto. Iste nové životné okolnosti, nové podmien
ky práce a úspechu, nové vzťahy k susedom naučia 
našich ľudí na všeličo. Treba rátať aj na školu ži
vota, ktorá najviac sa učí na vlastnej škode, ale 
ako dieťa nevyložíme náhodám a nehodám, školu-
júc ho systematicky podľa jednotnej idey v škole, 
tak aj národ sám od nás žiada, aby sme ho bez
pečne viedli na tej ceste, na ktorú sa dostal ako 
na svojskú dráhu životnú. 

My teda národ slovenský vychovávať musíme 
a budeme a to v duchu Hlinkovom. 

Výchova národná je dvojaká: náboženská a 
kultúrna. Tieto dva smery výchovné sa navzájom 
doplňujú a nemožno ich rozlúčiť. Sme sa o tom 
presvedčili práve v histórii národa nášho. Pred 
prevratom maďarský režim ponechal Slovákom 
náboženskú výchovu, ale zanedbával kultúrnu. 
Následkom toho bolo, že mali sme síce dobrý 
katolícky národ, ale nemali sme dostatočnej inte
ligencie a kultúrnej sily svojskej a slovenskej. 

Za minulých dvadsať rokov zas naopak usilo
vali sa naplniť náš národ i keď nie svojskou, pred

sa akousi vyššou kultúrou, ale pritom vypočítave 
zatláčali v školách i vo verejnosti výchovu nábo
ženskú. A čo bol následok? To, že sme mali inte
ligenciu, mali sme kultúru, ale čím viac nám vy
rastala táto nová inteligencia, tým viac bolo 
medzi našimi ľuďmi necharakterných, poddaj
ných, tým viac sa šírily svetové názory protiná-
rodné a protikresťanské, takže na konci každá 
kultúra slúžila vlastne nie národu nášmu, ale 
cudzím živlom a akejsi nebezpečnej vlažnosti ku 
všetkému, čo naši otcovia považovali za šľachetné 
a sväté. 

Náboženská výchova rudu bez kultúrnej vý
chovy je nedostatočná a naopak kultúrna výcho
va bez náboženskej je nebezpečná a minie sa 
svojho cieľa. 

Sme teraz už štátom kresťanským, teda nábo
ženská výchova národa je nám samozrejmá. Ba 
celý boj za samostatnosť vybojovala a dobojovala 
oná čiastka národa, ktorá i pri všetkých ťažko
stiach doterajších na tomto poli zachovala si aj 
výchovu náboženskú. 

Náboženská výchova sa robila a bude sa vždy 
robiť v rámci pozitívnej viery a preto aj pomo
cou kňazov. Lebo tu nejde o akési hmlisté nábo
ženské cítenie alebo o pestovanie akéhosi okultiz
mu, ale o základy kresťanské, o vieru kresťanskú, 
a to najmä katolícku, v ktorej nato vyvolení mu-
žovia sa venujú najsamprv svojmu vzdelávaniu a 
potom vzdelávaniu tých, ktorých spája dovedna 
tá istá viditeľná hlava cirkevná. 

U nás, na Slovensku, títo mužovia, kňazi, vá
žili si svoju úlohu a svoj stav vždy tak vysoko, 
a tak šľachetne o ňom smýšľali, že považovali 
svoju prácu za prácu národnú, nielen za robotu 
všeobecne ľudskú. 

Slovenské kňazstvo aj vtedy vydržalo pri ná
rodnej línii, keď mnohí z ostatných vrstiev inte
ligencie nevydržali nápor odnárodňovania a tra-
tili povedomie k národnej patričnosti. 

Celá naša národná história dokazuje, že kňazi 
sa zaslúžili o národ slovenský a že kňazi boli prví 
a najlepší bojovníci za práva ľudské a národné 
ľudu slovenského. A falšoval by túto históriu, 
kto by tvrdil, že kňazstvo jednej konfesie malo 
menšiu účasť na udržovaní povedomia slovenské
ho a v boji za slovenskú samostatnosť, ako kňaz
stvo konfesie druhej. Ak sa robily pokusy v blíz
kej minulosti takto skresliť naše dejiny, iste teraz 
je aj takému falšovaniu dejín koniec. 

Hlinka bol nielen naším najväčším národov
com, ale aj silným ohnivom v tej nepretržitej 
reťazi kňazov slovenských, ktorí celý zápaľ svojej 
viery, celý svoj apoštolský život venovali predo
všetkým národu svojmu a to bez rodinných a 



hmotných záujmov práve preto, lebo tých záuj
mov sa pri vysviacke za kňaza boli dobrovoľne 
zriekli. 

Vieme dobre, že na konci v boji za autonomiu 
zostal sám, najmä po smrti Rázusovej, skoro 
všetci ostatní sa vzdávali boja a nádeje na víťaz
stvo. Hlinka vytrval do konca so svojimi oltár
nymi bratmi a takmer s celým národom, ktorý 
chodieval do kostola a počúval hlas svojho kňaza. 

Hlinka odišiel, ale zanechal nám dedictvo svo-
je, svoju dušu zápalistú a neúprosný ďalší boj za 
slobodu slovenského národa. 

Lebo, slávny slovenský Snem, tento b o j za 
s l o b o d u n á r o d a n i e j e s k o n č e n ý . 
(Tak je!) Práve teraz prichádzame do poslednej 
a možno pre nás najťažšej fázy tohto boja. Vydo
byli sme si rámec pre úspešný koniec tohto boja, 
samostatnosť a politickú slobodu, ale národ nie 
je úplne voľný, kým každý jeho člen nebude mať 
istoty, že tá slobodná slovenská zem ho aj uživí 
a vradí do radov hospodársky neodvislých ľudí. 

A tu čaká ťažká úloha najmä na kňazov. Pán 
predseda vlády vo vládnom prejave nie raz prí
zvukoval, že sa musíme uberať cestami čím väč
šej sporivosti. Čo z toho nasleduje? 

Za dvadsať rokov doterajšieho režimu všetko 
sa stavalo, štátne budovy, školy, spolkové palá
ce, banky a kasárne. Všetko sa stavalo až prepy-
chove, iba kostoly zostaly na malé výnimky staré 
a nevyhovujúce a tiež iba fary sú aj dnes tak 
staré a nedostatočné, ako boly kedysi pred 200 
rokmi. O tieto sa nik nemohol starať, lebo kňaz 
si myslel, že prednejšia je škola a iné veci, najmä 
spolkové. A celý ten režim bol taký, že sa vyha-
dzovaly miliardy na rôzne potreby, ale veru na 
kostoly a na fary sa z nich málo ušlo. Kňaz sa mu
sel uspokojiť pri svojom vysokoškolskom vzdelaní 
s platom zamestnanca najnižšej kategorie a veria
ci sa museli tlačiť v malých, úzkych kostoloch. 

Ale nielen to. Za dvadsať rokov bývalého re
žimu na celej čiare sa rozmnožil personál vo ve-
rejnej službe. Kde bolo päť učiteľov, tam je dnes 
desať, kde bol jeden úradník, tam je dnes aj päť. 
Jediný kňaz zostal sám na dedine (tak je!), jedine 
fara nepojala viac robotníkov do vinice Pána, je
dine na kňazskej dráhe sa nezvýšil počet pracov
níkov preto, lebo na kňazovi bolo treba sporiť aj 
v tomto ohľade. Za nepatrný honorár alebo za
darmo pracoval každý kňaz za troch, za štyroch. 

A pracoval vďačne, lebo vedel, že príde čas 
prajnejší, že si vydobyjeme slobodu, že príde vlá
da, ktorá bude štedrá aj k cirkvi, nielen k ostat
ným. 

Áno, táto sloboda je tu, táto vláda nám už 
predniesla svoj program. 

Ale čo z tohto programu nasleduje? To, že 
kňaz aj naďalej bude museť strádať a čakať, 

ako aj iné ustanovizne a iní naši občania budú 
museť teraz napnúť všetky svoje sily, aby sila ná
rodnej vôle odstránila aj ostatné prekážky voľné
ho a suverenného žitia. 

Môže sa kňaz utiahnuť, môže sa už oddať te
raz akejsi pasivite k veciam slovenským v tej ná
deji, že v časoch nám prajných i bez neho sa 
všetko vybaví? 

Nie. Naše šťastie bolo, že kňaz sa ani doteraz 
nezavrel do sakristie ani do svojej fary, ale v ži
votnej borbe stál všade a vždy na čele svojich ve
riacich, stal sa ľudovým vodcom, stal sa člove
kom z ľudu a občanom pre národ. 

Hlinka bol našim vodcom, Hlinka, ružom
berský farár, ktorého fara sa stala strediskom 
nášho politického odboja a ohniskom národnej 
práce. A Hlinka bol nám vzorom v tejto veci. 
Šli sme za ním, s nami celá inteligencia a za na
mi ľud veriaci. Kňaz, Hlinkom vychovaný kňaz, 
bol vždy tým bleskom na Slovensku pod Tatrami, 
po ktorom blesku zahrmel celý národ mohutne a 
majestátne. 

A hľa, teraz stojíme pred novým bojom: 
uskutočniť vládne vyhlásenie, podľa ktorého treba 
dať do kopy všetky sily, všetky rozumy, všetok 
idealizmus a všetok čas. A nadovšetko s p o r i ť 
a s n í ž i ť e š t e a j t i e s k r o m n é n á r o k y , 
ktoré sme doteraz mali v neprajnom prostredí. 

Kňaz zatne zuby, zatne päste a pojde v boji 
ďalej. A za kňazom pojde ľud. Keď náš národ 
uvidí, že sám kňaz, ktorý by si mohol teraz už 
hovieť na vavrínoch a mať slušnejší dôchodok a 
stavať fary a kostoly, teraz v týchto začiatoč
ných ťažkostiach zrieka sa ešte aj doterajšieho 
svojho očakávania na lepšie pomery, tak ostatní 
pôjdu za ním a bude aj naďalej vodcom a učite
ľom svojho ľudu. 

Kňaz teraz nehľadá rozluku cirkvi od štátu, 
naopak, ešte viac priľne k tomuto samostatnému 
a slovenskému štátu, aby ho naplnil svojim du
chom a svojou čistou kresťanstvom usmernenou 
rodoláskou. 

Vládne vyhlásenie zve nás do novej práce, 
ráta na spoluprácu a vernú oddanosť cirkevných 
činiteľov. A vláda naša sa nesklame v kňazoch. 
Ale nesklame sa ani vo veriacich, ktorí aj naďa
lej pôjdu s kňazmi svojimi do životnej borby ná
rodnej s heslom osvedčeným: Za Boha a za ná
rod. 

Kňazi zostanú aj naďalej v službách verejno
sti slovenskej tým viac, lebo teraz sa bude mu
sieť ešte viac pracovať, ešte viac obetovať a ešte 
viac sa zriekať. 

Takto bude cirkevná výchova národa najvý
datnejšou pomocníčkou pri uskutočnení vládne
ho programu. 



A v duchu našej vládnej vyhlášky hovorím, 
keď uistím svojich kolegov kňazov, že ďalšie ich 
ustávanie a ďalší ich boj nebude bez odmeny i 
keď nie hmotnej, ale morálnej. Namiesto šika
novania cirkevných vecí, namiesto zaznávania 
kňazskej činnosti nastane užitočná spolupráca 
medzi cirkvou a vládou na každom poli, na poli 
výchovnom a na poli administratívnom. Naše 
zákony budú upravené tak, aby sa nepriečily zá
konom cirkevným. V tomto duchu bude upravený 
aj manželský zákon. Všetko pôjde smerom zá
chrany a ochrany slovenskej rodiny a preto cir
kevné predpisy budú rešpektované. Cirkev bude 
mať úplnú voľnosť vo svojej dušepastierskej čin
nosti, bude sa môcť venovať plne Katolíckej akcii 
a inej organizačnej práci náboženskej, výchovnej 
a charitatívnej. 

Vláda spolu s cirkvou sa postará o to, aby 
náboženstvo bolo vyučované na všetkých stup
ňoch škôl, i vysokých. Vláda nezabudne ani na 
slovenských veriacich v zahraničí a bude dotovať 
všetky misie pre Slovákov. Vláda bude podporo
vať aj kresťanskú literatúru a tlač a bude mať na 
zreteli aj úspech najväčšieho kultúrneho spolku 
Slovákov, Spolku sv. Vojtecha. 

Takáto spolupráca vlády s cirkvou veľmi ob-
ľahčí prácu kňazov a cirkev bude môcť nehatene 
propagovať ídey evanjelia nielen v školách, ale 
v celej slovenskej verejnosti. 

Cirkev nebude hľadeť na tuzemské statky. Do
teraz ju najviac bolelo to, že bývalý režim fedro-
val prúdy protináboženské a protikresťanské, tak
to mnohí podľahli červenému teroru a odpadli od 
náboženského života. Vládne vyhlásenie umožní, 
aby slovenská dedina zas dostala svoj ucelený 
jednotný ráz kresťanský, aby slovenská pospoli
tosť sa stala zas chrámom Najvyššieho, ktorý bu
de môcť prekvitať a pojať všetky dietky národa 
v jednote Ducha svätého. 

Slávny Snem! Druhá složka národnej výcho
vy je v ý c h o v a k u l t ú r n a . 

A v tejto výchove učiteľmi národa budeme 
v prvom rade my, p o s l a n c i . Tento pojem 
„poslanec" dostáva práve v slovenskom štáte cel
kom iný obsah. Doteraz poslanec bol reprezen
tantom istej složky, takzvanej strany, ktorá len 
jednu čiastku svojho programu vedela uskutoč
niť, druhú čiastku a to vždy tú dôležitejšiu, len 
sľubovala. Reči poslancov a činnosť politických 
strán musely byť namierené v prvom rade proti 
druhým politickým stranám a smerom. Táto agre
sívna a defenzívna činnosť zaberala nielen čas, ale 
aj celú osobnosť poslancovu, takže poslanec bol 
v očiach ľudu doteraz nie učiteľom a vychováva
teľom národa, ale jednostranným bojovníkom za 
záujmy strannícke. 

Tomu teraz je už koniec. Máme jednu jedinú 
stranu, Hlinkovu ľudovú stranu, stranu národnej 
jednoty, v programe ktorej sa sjednocuje celý 
národ. Nie sme rozdelení na malé frakcie, nie 
sme poslancami malých a malicherných záujmov, 
ale poslancami nerozdeleného životaschopného 
národa. A tak si môžeme rozdeliť na poli národ
nej výchovy úlohy, môžeme ísť k ľudu nie ako 
predstavitelia jednej čiastočky potentátov poli
tických, ale ako skutoční a poverení zástupcovia 
celého národa a jeho idey. 

Tento podstatný rozdiel medzi poslanectvom 
minulým a terajším využijeme k tomu, aby sme 
si stali bez rozdielu do služieb výchovy národnej. 

Národ náš čaká, národ očakáva naše infor
mácie, národ čaká naše reči. Reči ? Nie, ale n a-
š e s k u t k y . Lebo už dnes nieto sebavedomého 
občana na Slovensku, ktorý by sa uspokojil re
čami. Tých rečí bolo za dvadsať rokov dosť, a 
zostaly iba rečami. 

My máme program, jediný program, jednot
ný program. Nik nám neprekáža, aby sme ho aj 
uskutočnili. Preto pôjdeme na shromaždenia, 
pôjdeme do každej dediny, do každého mesta 
slovenského, nie rečniť, ale referovať, čo sme 
uviedli všetko do života, čo nám včera pán mi
nisterský predseda prečítal. (Potlesk. ) My ne-
musíme sľubovať, lebo nik nám prekážať nebude 
v uskutočnení plánov. Teda so skutkami pôjdeme 
k ľudu a nie s rečami. A vieme dobre, že skutky 
vychovávajú, dobrý príklad a nie jalové reči. 

Okrem poslancov bude tu tisíce iných pro
striedkov ku prevychovávaniu slovenského náro
da. 

Máme ustanovizne, ktoré dnes sú v našich ru
kách a slúžia veľkým intenciám národnej vý
chovy. 

Rádio dnes už roznáša iba slovenského du
cha, kresťanského a nacionálne vyspelého, pove
domého. Tlač protislovenská je na Slovensku už 
dnes nemožná, v našich časopisoch, a najmä v na
šich denníkoch dominuje nielen suverenita národa 
slovenského, ale aj suverenita jeho ženiálneho 
ducha. Divadlo vychováva k národnej hrdosti slo
venskej, propaguje slovenské umenie mravným 
zákonom podriadené. Film patrí u nás k šľachet
nej zábave a nie ku mravnej skaze alebo k národ
nej ľahostajnosti. 

Hlinkova garda a Hlinkova mládež sa orga
nizuje, očisťuje a nadobúda charakteru jedineč
ných výchovných a branných inštitúcií národ
ných. 

To všetko patrí k ľudovýchove, to všetko sú 
nielen reči, ale aj faktá, ktoré sa zrodily za tri, 
za štyri mesiace. 



Náš národ sa dnes ľahko vychováva, lebo má 
pred sebou skutky a nielen reči. A ešte jedno: 
keď kedysi, tak dnes je slovenský národ najsú-
cejší a duševne najpripravenejší k tomu, aby sa 
celkom preporodil, aby sa v novom slovenskom 
duchu prevychovával. 

Prečo? P re to , lebo nikdy sme na Slovensku 
nevideli toľko n e s p o k o j n o s t i , ako dnes. 
Nikdy toľko očakávania a toľko zdravej kritiky. 
Táto nespokojnosť nie je predzvesťou akejsi re
volúcie, toto očakávanie nie je očakávaním akejsi 
prievratnej zmeny. Dnešná nespokojnosť ľudu je 
zdravou v i b r á c i o u d u š e v n e j s i l y , ná
rodnej sily slovenskej, — je temperamentnou 
ozvenou vládnych činov a vzpruhou pre rýchly 
spád uskutočnenia jeho programu. 

Náš národ nespí, náš národ sa dostal do víru 
prieporodu národného, náš národ a n i n á m ne
dá spať, ale svojou nespokojnosťou nás všetkých 
ženie vpred, aby sme sa nezastavili na pol ceste, 
aby sme dokončili čím skôr akciu oslobodzovaciu 
a očisťovaciu na Slovensku. 

Iste budeme musieť tlmiť nedočkavé hlasy, kto
ré na nás dorážajú z celého Slovenska, iste bu
deme musieť mať na úzde nielen netrpezlivosť ob
čanov, ale aj ambíciu svoju vlastnú pri riešení 
toľkých problémov, ale vždy je lepší prebytok 
vôle a síl, ako letargia alebo nevšímavosť. 

Nespokojnosť na Slovensku je znakom vyspe
losti národa, je znakom toho, že všetci sme hotoví 
budovať a tvoriť nové Slovensko, a všetci chceme 
mať účasť na novej práci. Sme na aréne národnej 
cti svojej, my vládni činitelia sme hráčmi, ale ná-
rod-diváci sú pritom netrpezlivejší a nespokoj
nejší, ako my, a s napnutými nervami čakajú na 
výsledok, ba aj na každý čin a pohyb. Otrok a ne
vzdelanec nikdy neprejavuje sympatiu alebo ne
spokojnosť s vecmi verejnými, len rovnoprávny a 
hodnotný, vysoko vyspelý občan. A takí sú dnes 
Slováci nielen u nás doma, ale aj za hranicami. 

Jeden jediný veľký prúd nás ženie vpred 
k cieľu, a v tomto prúde je Hlinkov duch. Tento 
živný duch sa prebíja dnes víťazne z hrobu ru
žomberského, prebíja sa cez nespokojné sloven
ské duše, prebíja sa cez naše vládne a poslanecké 
duše a neuspokojí sa, kým sa neuskutočnia nielen 
nádeje Hlinkove, ale aj najkrajšie sny Hlinkove. 
(Potlesk. ) 

Tým, ktorí majú obavy, keď vidia nespokoj
nosť nášho ľudu, stačí pripomenúť, že samého 
Hlinku považovali nielen jeho nepriatelia, ale aj 
priatelia za najnespokojnejšieho politika v repu-
blike. A práve preto aj zvíťazil jeho duch. 

A my, terajší vodcovia slovenského národa, 
V rukách s hotovým programom vlády svojej, nie 

sme učiteľmi a vodcami národa spavého a unave
ného, ale ľudu, ktorý je hotový k činom a k práci, 
a práve preto očakáva činy a prácu predovšetkým 
od nás. Dôvera národa súvisí a závisí od týchto 
činov a od tejto práce. 

Vládne vyhlásenie, aj ako kňaz, aj ako kultúr
ny pracovník v mene všetkých katolíckych kňazov 
slovenských a myslím aj evanjelických, — v me
ne všetkých kultúrnych pracovníkov vrele po
zdravujem a vítam. (Potlesk. ) 

Podpredseda dr. Mederly (zvoní): K slovu 
sa hlási pán poslanec Šimko. Dávam mu slovo. 

Poslanec Šimko (rusínsky): Slávny Snem! 
Z programového prejavu slovenskej vlády, ktorý 
prejavil včera pán predseda, sa rozosieva nový 
duch, nový život, nový štát. 

K veľkému uspokojeniu slúži to aj pre nás 
Rusínov a preto prijímame ho s veľkou radosťou. 
Máme veľmi smutné spomienky na zašlých 20 ro
kov, keď bolo nám sľúbené najviac — ale dostali 
sme z toho najmenej. Naše národné práva neboly 
nám priznávané, z čoho nastala medzi nami ško
dlivá borba, nenávisť, načo sme, slávny Snem, 
ťažko doplatili. 

Prišiel deň 6. októbra 1938. Nastala nová éra, 
nový duch, nová nádej. — Nádej kresťanskej 
spravodlivosti. — Nádej vzájomného porozume
nia troch slovanských bratov: Rusínov, Slová
kov i Čechov. Nádej uznania našich kultúr
nych, národných práv a takým spôsobom nádej 
bratského slavianskeho spolužitia. 

Ja zo svojej strany bol som vždy prívržen
com tejto krásnej idey. Vidím, že naša súdba je 
spolu žiť, spolu umrieť. Preto, bratia, odstráňme 
zpomedzi nás všetko to, čo nás rozbíja a slúži za 
príčinu nášho nešťastia. 

Bratia Slováci, nedopustíme sa toho! Keď tu 
nastane medzi nami boj, vráti sa stará nenávisť. 
Smutno konštatujem už aj teraz symptomy, kto
ré šíria medzi nami nespokojnosť. Tu spomínam 
spôsob spočítania ľudu medzi nami Rusínmi. Po
dľa rezultátu je u nás vykázaný menší počet ľu
du, než bol predtým; násilnosťou bolo započítané 
mnoho čisto ruských dedín za slovenské, na čisto 
ruských okoliach spisovali len slovenskí komisári, 
ba boly prípady, že aj židia, len nie Rusíni. Úfa
me, že slávna vláda nebude brať ten rezultát za 
základ ďalšieho nášho spolužitia. Známe i to, že 
vina nie je na strane vlády, ale niekoľkých okres
ných úradníkoch. 

So strany vlády vidíme teraz najväčšiu sym
patiu i najlepšiu vôľu dať nám všetko to, čo nám 
patrí pred Bohom i svetom. 

V nádeji, že dostaneme svoje národné práva 
od terajšej slovenskej vlády, vyjadrujeme svoju 
úplnú a úprimnú lojalitu. My s bratmi Slovákmi 



spolupracovníkov, ktorí vychovávali rady mládeže 
idúcej za heslom Andreja Hlinku: Za Boha, za 
národ. Patrí im všetkým vďaka a my ich tu pro-
síme, aby ďalej kráčali tou cestou. Všetko, čo 

má štát po ruke, dá im k zaistenejšiemu úspechu. 
Ale na druhej strane treba poukázať i na dru

hú čiastku učiteľstva, učiteľstva z čiastky remesel
ného, vidiaceho v povolaní len povinnosť, chlieb a 
z väčšej čiastky učiteľstva, ktoré kazí mládež, 
otravuje školu i okolie školy. Osobnosť učiteľa je 
najväčším činiteľom školskej práce, len tak príde 
učebná osnova, učebná látka, knihy a prostredie 
školy. Ak teda k niečomu treba v novej sloven
skej škole obrátiť pozornosť, to je osobnosť uči
teľa. Hovorí sa, že jeden zlý kňaz pokazí dielo 
desiatich dobrých kňazov. To obdobne platí i o 
učiteľstve, konajúcom do istej miery to isté vy-
chovávateľské poslanie. 

Vinníka zlej mládeže treba z veľkej čiastky 
hľadať v zlom učiteľovi. 

Školská správa prvej republiky dopúšťala sa 
osudnej chyby. V dobrom učiteľovi hľadala len 
dobrého metodika, schopného technika a bojov
ného šíriteľa nedomyslenej demokracie, rozvrat-
ného socializmu. Ale nehľadala v ňom charaktera. 
Poslaním tejto pomýlenej školy a učiteľa bolo vy
tvoriť z detských rozumov vedátorské hlavy, 
egoistov, ktorí hľadajú len zbrane pre egoistické 
ciele vlastného života. Ale my v škole chceme vy
chovať statočného, uvedomelého a tvorivého čle
na národa i mravného človeka. 

Preto v osobnosti učiteľovej nehľadáme naj
skôr mudrca, odborníka, ale hľadáme charakter, 
Slováka, mravného kresťana. (Potlesk. ) 

Keď sa nám podarilo odstrániť zo školy ži
dovských učiteľov, väčšinu českých učiteľov, 
treba odstrániť a to čím skôr zo školy bezcharak
terných, mládež mravne a tým i národne kazia
cich učiteľov. (Potlesk. ) Toho možno dosiahnuť 
zavedením a uzákonením osobnej zodpovednosti. 
Je pravda, že i doterajšia správa poznala discipli-
nárne tresty, lenže k týmto sa prichádzalo dlhou 
byrokratickou cestou. Kým niekoho potrestali, 
jeho záležitosť sa ťahala i roky. Trestali autono-
mistov, ale mohli sa voľne pohybovať v škole uči
telia a učiteľky, ktorí mravne žili pod úrovňou 
ľudskej dôstojnosti. Treba čo najskôr zrevidovať, 
a to dôkladne školské knižnice, učebné knihy, 
ale ešte skôr odstrániť a to úplne mravne cho
rých učiteľov. Nemožno trpieť v škole notorických 
alkoholikov a učiteľov, ktorí verejne pohoršujú 
im sverenú mládež. 

A tak práve uzákonením osobnej zodpoved
nosti treba odstrániť zo škôl učiteľov, ktorí pra
cujú v škole proti jednote slovenského národa, 
mimo školy rozvracajú národné prostredie, aby 
takto úplne znemožnili poslanie školy. Od české-

ho učiteľstva nakoľko ostalo na slovenských ško
lách pôsobiť, žiadame bezpodmienečnú a čistú 
znalosť slovenskej reči i pozitívnu účasť na ná
rodnej výchove slovenskej školy. Sabotáž alebo 
neschopnosť musí mať za následok odstránenie zo 
slovenskej školy. Nemôžeme byť citliví, že sa 
ohrozí existencia jednotlivca, keď predsa budúc
nosť a dobro národa je viacej, ako existencia jed
notlivca. Malo by preto ministerstvo školstva Slo
venskej krajiny vydať čo najskôr výnos, v kto
rom shrnie požiadavky osobnosti učiteľovej v ná
rodnej škole slovenskej i s rýchlymi a účinnými 
sankciami. 

Aby bolo možno vzniesť na učiteľstvo po
žiadavku charakteru, treba reformovať učiteľské 
vzdelanie, ale nie tak, ako to doterajšie smery po
krokového školstva chcely. Opakujeme, nejde 
nám o učiteľov vedátorov, ale o učiteľov - pria
teľov národa, o ľudí, ktorí nebudú robiť pokusy 
s deťmi. Reforma učiteľského vzdelania sa pre
vedie v rámci doterajších učiteľských ústavov, 
predĺžením štúdia na päť ročníkov, ktoré by sa 
rozdelily tak, aby posledné dva ročníky boly ve
nované praktickej stránke učiteľského povolania 
a odborným vedomostiam. 

Veľmi mnoho sa hovorí o prepúšťaní vydatých 
učiteliek. Je to problém, ktorý úzko súvisí s osob
nosťou učiteľa, s charakterom učiteľa. Je všeobec
ným zjavom terajšieho života, že sa žiada skrom-
nosť, obetavosť jedného voči druhému. Učiteľ
stvo sa musí venovať sociálnej otázke. Musí o nej 
hovoriť. Ale verba volant exempla trahunt. Ako 
môže sociálne vychovávať chudobné deti Kysúc 
žena okresného náčelníka, ako sa srovnáva so 
spravodlivosťou, že žena inženiera, ktorý berie 
v Pov. Bystrici mesačne vyše 4. 000 K, učí so
ciálnej spravodlivosti deti chudobných robotníkov. 

Otázka vydatých učiteliek sa musí riešiť. To 
konečne prehlasuje i vláda vo svojom vyhlásení. 
Nechceme tým vyhnať zo služby mladé učiteľky, 
ktoré sa vydajú za učiteľov a úradníkov nižšej a 
prostrednej kategorie. Práve tie chceme zachrá
niť, umožniť im, aby sa mohly čo najskôr vydať, 
založiť rodinu a spoločne obidvaja zarábať pre 
zabezpečenie štúdia a samostatného života svojich 
detí. 

Aby škola mohla plniť na Slovensku svoje po
slanie, musí byť postarané o zaškolenie detí. Aby 
sa mohli zaškoliť všetci žiaci na Slovensku, 
aby sa odstránilo striedavé vyučovanie, bolo by 
treba podľa rozpočtu investovať na Slovensku do 
stavieb národných škôl približne pol miliardy. 
Stavby, ktoré boly dosiaľ prevedené, vyžiadaly si 
veľkých nákladov. Boly stavané paláce a tie palá
ce boly stavané s ohromnými nákladmi práve na 
tom území, ktoré nám odpadlo. Náš detviansky 
kraj, naše Kysuce, naša horná Orava, naše vý-



chodné Slovensko, v ktorom sa najlepšie držal a 
drží národný duch, to bolo okrádané práve na 
úkor týchto krajov a na úkor miest, kde sa sta-
valy reprezentačné paláce. (Potlesk. ) Pri zásade 
šetrenia, o ktorej hovorí vláda vo vládnom vy
hlásení, nie je možno v krátkom a dohľadnom 
čase zaškoliť všetky deti a odstrániť striedavé vy
učovanie tým spôsobom, ako sa šlo doteraz. Je 
jediné východisko, ako odstrániť najskôr 3 typy 
škôl. Sjednotiť školstvo. Zakiaľ cirkvi, cirkevné 
obce stavaly školy pomerne s mnoho menším ná
kladom s prispením obetavosti cirkevníkov, zatiaľ 
školy štátne boly subvencované prostriedkami 
štátnymi a boly stavané tak, aby každý čo naj-
viacej na nich zarábal. Ide nám o to, keďže ško
la je otázkou rodiny, aby škola bola vrátená čo 
najbližšie rodine, t. j . aby zostaly 2 typy škôl, 
aby zostal typ cirkevnej školy a typ obecnej ško
ly, ale tak, aby dane na udržiavanie cirkevnej 
školy boly zahrnuté do obecného rozpočtu (po
tlesk), aby školské stolice a cirkvi neboly vystave
né takej ťarche. A je tu ešte jedna možnosť, ako 
zaškoliť naše deti. Po tomto sa všeobecne volalo, 
len snaha a tendencia, že my sme chceli reprezen
tovať voči bohatšiemu Nemecku, voči bohatším 
štátom práve výstavbou palácov našich škôl, ne
dovolila, aby tohoto prostriedku, špeciálne sloven
ského prostriedku bolo použité. A nám je treba 
k nemu prikročiť: k stavbe drevených škôl. Jedi
ne týmto spôsobom odpomôžeme biede školskej 
a jedine takým spôsobom zaškolíme deti. 

A teraz treba sa nám dotknúť vlastnej práce 
školskej. Ak je zaistená zábezpeka osobnosti 
učiteľovej, ak sa docieli riadneho zaškolenia žia
kov, len tak možno hovoriť o školskej práci. 

Školskú prácu, výchovu treba reformovať. 
Mýli sa ten, kto myslí, že hneď teraz prevedieme 
vo vnútornej správe školy veľké reformy. Tie 
treba bedlivo pripravovať. Taliansko má už pol
druha desaťročia nacionalistický režim a len te
raz práve vydáva školskú chartu, ktorou škol
stvo stavia do služieb fašizmu. 

Ale jedno už teraz môžeme previesť. Odstrá
niť všetko, čo bolo dosiaľ vložené do rámca tak 
zv. občianskej náuky. V obč. náuke dával sa jed 
do nacionalistického a kresťanského presvedčenia 
žiakov. My ďalej nechceme poznať a trpieť v 
škole občiansku náuku, chceme a musíme ju od
strániť. Miesto občianskej náuky vnášame do 
školy nacionalistickú výchovu a výchovu nábo
ženskú (potlesk), ale neobmedzujeme ich do rám
ca jednej hodiny, lež preplníme nimi každú 
hodinu, celé vyučovanie. Každá hodina, každé 
stretnutie žiaka s učiteľom musí sa niesť duchom 
národného povedomia, národnej hrdosti, národnej 
cti, ktorá bráni všetko, čo je slovenské v škole, 
rodine, obci národe a štáte. Budeme v tejto na

cionalistickej výchove dbať toho, aby sme pesto
vali slovenskú spolupatričnosť u žiakov i s bratmi 
za hraniciami. V nich musí uzrieť povedomie, že 
je nás mnoho a je i väčší kus tej slovenskej zeme, 
než tá, ktorá je vtiesnená do okyptených hraníc. 
Preto nacionalizmus, ktorý budeme my učitelia 
vnášať do škôl, bude nacionalizmom živým i 
chtivým po dosiahnutí všetkého, čo slovenskému 
národu patrí. 

Popri nacionalizme a kresťanskosti je tu tretí 
záujem, ktorý budeme v škole sledovať: (predsed
níctva sa ujal predseda dr. Sokol) smyseľ pre 
slovenskú jednotu a kamarátskosť. Táto kama-
rátskosť sa najlepšie môže vrásť do povahy žia
kov výchovou v Hlinkovej mládeži. 

Hlinkova mládež ako organizácia stáva sa 
pre učiteľov a pre vychovávateľov žiakov národ
ných a stredných škôl práve tak dôležitou prácou 
a povinnou prácou, ako všetka ostatná dosiaľ pre
vádzaná práca v škole. 

A jednu novinku chceme vniesť, novinku, 
ktorá sjednotí mládež a ktorá vnesie do výchovy 
mládeže niečo nového. To sú tábory. V posled
ných časoch venovaly sa veľké peniaze na stavbu 
kasární. Tie kasárne nateraz zdá sa že nemusia 
byť v takom širokom rozsahu použité pre armá
du, ako maly byť. A my chceme v Hlinkovej mlá
deži použiť tieto kasárne pre tvorenie letných tá
borov. Do výchovy mládeže a najmä mládeže, 
ktorá sa venuje úradníckemu povolaniu, treba 
vniesť jeden prvok, t. j . prvok: poznať telesnú 
prácu. Inteligent, ktorý ide na strednú školu, 
inteligent, ktorý vyrastie v rodine úradníckej, v 
rodine vyššej, rastie od mladosti bez toho, že by 
poznal čo je telesná práca. Prichádza do života, 
tam má sformovať život, má sa dostať do styku s 
väčšinou národa, ktorá telesne pracuje a on sám 
nikdy nepoznal, aký je duševný stav, aké je du
ševné položenie telesne pracujúceho človeka. A 
preto treba zaviesť povinnú prácu v táboroch 
Hlinkovej mládeže, najmä povinnú prácu mláde
že, ktorá skončí strednú školu. Treba a hovoríme, 
že je nám treba postaviť a to po stránke tech
nickej a hospodárskej Slovensko. Na tejto vý
stavbe telesnej nemá pracovať len robotníctvo, 
ale tejto výstavby musí sa zúčastniť aj inteligen
cia aj mládež inteligentná (potlesk), lebo v práci 
sa javí charakter, v práci sa javí obetavosť a v 
práci prakticky ukáže každý, či vie tie mozole 
a ten znoj doniesť na výstavbu Slovenska. (Po
tlesk. ) 

Pán ministerský predseda vyzval celý národ, 
aby pracoval na výstavbe slovenského štátu. K 
tejto výstavbe hlási sa mladá armáda, hlási sa 
slovenské učiteľstvo. Táto armáda pripraví Slo
vensku lepšie časy, ako tie, v ktorých žijeme. 
(Potlesk. ) 



Predseda dr. Sokol (zvoní) Slovo ma te-
raz pan poslanec Turček. 

Poslanec Turček: Slávny Snem! V „Slo
venskom hospodári", ktorý je odborným ča
sopisom slovenských roľníkov a úradným or-
gánom Zemedelskej rady, dr. Jan Benko píše 
toto „Zemitosť gazdu prejavovala a prejavu-
je sa v jeho dvoch základných rysoch. V pri 
pútaní k rodnej brázde a vrodeným hlbokým 
vlastenectvom. Nestal sa tu ešte prípad, aby 
zlé ceny hospodárskych výrobkov odňaly mu jeho 
pôdu. Ak musel opustiť jeho gazdovstvo, tak 
to bolo pre jeho zadĺženie. 

Pri tom najlepšom usílí by som nevedel 
nájsť priliehavejšiu charakteristiku o roľnic-
kom stave, ako to charakterizoval dr Benko 
štyrmi vetami. Porovnávajme roľnícky stav 
s inšimi povolaniami. Vidíme, že podnikatelia 
odvolávajú sa na bezpečnost podniku, na 
únosnosť, na zisk a keď tieto predpoklady ne-
vidia splnené, tak veľmi ľahkým spôsobom 
svoje podnikania zastavujú. Roľník oproti 
tomuto vytrvá na svojej pôde až do vyčerpa-
nia samej majetkovej podstaty. Mimo tohto 
zvyšuje vyznám roľníckeho stavu práve po 
čestnosť tých ľudí, ktorí sa zamestnávajú roľ-
nickým povolaním. Podľa štatistiky je v roľ-
nickom povolaní z celého obyvateľstva Sloven-
ska okolo 57-60%, čo z terajšieho stavu činí 
vyše poldruha miliona obyvateľov. 

Aby sme mohli správne posúdiť povolanie 
poľnohospodárske, ako roľníctvo, lesníctvo a 
rybárstvo, musíme vychádzať z prítomnej 
skutočnosti. Podľa sčítania obyvateľstva v ro-
ku 1930 zamestnávalo sa v roľníckom povolaní 
57% na Slovensku. Keď to porovnávame, vi-
dime, že na jednotkovej ploche poľnohospo-
darsky obrábanej pôdy je na Slovensku o 
49% viac osôb v povolaní roľníckom, ako v 
západných krajoch . Toto dokazuje, že roľ-
nicka pôda je presýtená ľuďmi a pracovnými 

silami. 
Teraz po odstúpení slovenského územia, 

keď Slovensko stratilo 32% ornej pôdy a oby
vateľov len 26%, tento stav sa ešte zhorší 
oproti roku 1930. Vedľa tohto roľnícka zem -
pôda je veľmi rozdrobená. Podľa úradnej šta-
tistiky z roku 1930 usadlosti do 20 hektárov 
je 96, 9% a podľa výmery tieto menšie ho
spodárstva obhospodarujú 73% poľnohospo
dárskej pôdy. 

Mimo tohto na Slovensku sú priemerné vý
nosy o moc nižšie, ako v západných krajoch 
To je dôsledkom toho, že tieto plochy sú veľ
mi rozdrobené Len na ukážku chcem tu urči 
tý výťah predostreť, ktorý najlepšie dokazuje, 

ako su poľnohospodárstva na Slovensku slab-
šie majetkové i kapitálove. Silu poľnohospo
dárstva najlepšie nám ukazuje prave stav do
bytka, ktorý sa na tom-ktorom poľnohospo
dárstve môže vychovať. Podľa publikácie dr. 
Reicha na 100 ha pôdy v Čechách je 686 ho
vädzieho dobytka, na Morave 52 na Slovensku 
len 30 kusov. Dojníc v Čechách 38, na Morave 
32, na Slovensku len 17 kusov. Ošípaných na 
zamoravskych krajoch 40, na Slovensku len 13 
kusov. Jedine u koní je vyšší stav, čo odôvod
ňuje tá okolnosť, že pozemky na Slovensku su 
odľahle od jednotlivých usadlosti a rozdrobe-
nost jednotlivých usadlosti ako aj zle cesty. 

Dostaly sa mi do ruk výpočty ing Hrušku, 
ktorý v nich dokazuje, aké máme výhľady do 
budúcnosti vo výrobe pšeničnej a ražnej. Po
dľa neho očakáva sa úroda v pšenici 2, 500000 
q, celková spotreba je 3, 000000 q, ukazuje sa 
schodok vyše 500 000 q. Raži očakáva sa uro-
da 2, 000000 q, spotreba je 2, 300000 q, ukazuje 
sa schodok okolo 300000 q. Toto je terajší 
stav slovenského poľnohospodárstva. 

Musíme si stanoviť určite úkoly, čo ma poľno
hospodárska politika splniť do budúcnosti. Čo 
ma poľnohospodárska politika splniť do bu-
ducnosti? Prvou požiadavkou by bolo zvýše
nie životnej úrovne príslušníkov povolaní pol-
nohospodárstva, aby sme tým mohli zabezpe-
čiť i konzum pre priemyselne výrobky. Vieme 
veľmi dobre, že náš priemysel môže vyvážať 
za hranice len vtedy, keď konzum domáci 
prináša určité obete. Domáci konzument mô
že doniest tieto obete, ked ma z čoho kryt 
svoje potreby. Potrebne je po druhé, aby sa 
poľnohospodárstvom zabezpečily životne po-
treby pre obyvateľov krajiny . A po tretie 
kvalitnými výrobkami pomocou exportu zado-
vážiť pre krajinu valutu. Tieto takto rozdele-
ne úkoly nedajú sa samostatne splnit, ale ich 
treba riešiť súhrnne a v súvislosti a to usmier-
nením výroby a plánovitým organizovaním 
odbytu cestou samosprávy roľníckeho stavu. 

Vládne vyhlásenie uznáva, že poľnohospo-
dársky stav teraz je najdôležitejšou složkou 
národného hospodárstva. S radosťou berieme 
na vedomie starostlivosť slovenskej vlády po-
staviť roľníkom samosprávu na také základy, 
ktoré umožnia najužšie spojenie roľníckeho sta
vu s verejnou správou. 

Vládne vyhlásenie hovorí o komore a nie 
o komorách, ktorá zakotví cez okresy v de
dinách, ktorá bude povinná pre každého jed
notlivca roľníckeho stavu. Našou túžbou je, 
aby sme mali čím prv vybudovanú pevnú ho 
spodársku komoru. Terajšie vládne vyhlásenie 



nám dáva nádej a naplňuje nás nádejou, že 
návrh na hospodársku komoru, ktorý v do
hľadnej dobe bude predostretý, už bude mať 
vykliesnenú cestu. Podmienkou je, aby poľno
hospodárstvo bolo postavené na zdravé základy, 
aby bola zabezpečená rentabilita. 

V druhotnej výrobe, ako je priemysel, ob
chod atď., často počuť heslo: Neklásť väčšie 
požiadavky na podnik, len toľko, čo podnik 
znesie. Toto sa musí uplatniť aj v poľnoho
spodárstve. Disparita cenová medzi priemysel
nými výrobkami a poľnohospodárskymi vý
robkami musí byť, keď aj celkom nie hneď 
odstránená, ale čo možno na najmenšiu mieru 
snížená. 

Na roľníctvo sa kladú čím ďalej tým väčšie 
požiadavky. I so strany štátu v podobe daní 
a na druhej strane aj so strany zamestna-
nectva, robotníctva v podobe vyšších miezd. 
Ja v mene roľníckeho stavu vyhlasujem, že 
my roľníci ochotní sme našim pomocníkom, 
poľnohospodárskym robotníkom poskytnúť 
slušné mzdy, ale na druhej strane žiadame aj 
od samého robotníctva, aby nám v tomto úsilí 
išli na pomoc a domáhali sa spolu s nami, aby 
roľníctvo za svoje výrobky mohlo dostať ta
kú odmenu, aby sme mohli svojim pomocní
kom poskytnúť to, čo robotníkom patrí. Áno, 
nie len u toho robotníctva, ale u samého roľ
níctva je túha po vyššej životnej úrovni. Na 
Slovensku predbežne ešte to necítime ale v 
západných krajoch to znamená útek od dedi
ny. Na dedine súkromný podnikateľ, maloroľ
ník i poľnohospodársky robotník, každý sa do
máha slušnejšej mzdy. Každý opúšťa svoju 
podstatu. Počul som prípady, že roľnícki 
synkovia, ktorí dostali venom podiel otcovský 
20 k. j . , opúšťajú tú roľnícku pôdu, hlásia sa 
do štátnych služieb. Toto je zjavom chorob
ným a tento chorobný zjav môžeme odčiniť 
len tým spôsobom, že zabezpečíme roľnícke
mu stavu jeho zaslúženú rentabilitu. 

Teraz na jar bude medzinárodná hospo
dárska konferencia v Nemecku v Drážďanoch a 
táto má na programe medzi ostatnými probléma
mi tiež najdôležitejší problém: ako zamedziť útek 
z dediny do mesta. Teda i keď nie dnes na Slo
vensku, keďže slovenská pôda je dnes ešte presí-
dlená ľudmi, tak v budúcnosti táto otázka stane 
sa aktuálnou. Slovenská vláda vo svojom vyhlá
sení povedala, že má do budúcnosti úkol, aby na 
Slovensku vybudovala nové podniky. Celkom 
správne, súhlasíme s tým, ale vybudovanie 
nových podnikov na Slovensku vyvolá snahu 
slovenskej dediny dostať sa do týchto pod
nikov. Mám dosť skúseností špeciálne zo 

svojho vlastného okolia, tam kde sa už teraz 
podniky stavajú, kde stavia firma Baťa, že 
každé dievča, každý chlapec hlási sa do pod
niku firmy Baťa. Čoskoro môže preto nastať 
situácia, že v tých dedinkách nedostaneme 
poľnohospodárskeho pracovníka. 

Tu je snahou a musí byť snahou, aby sme 
umožnili a zvýšili rentabilitu poľnohospodár
stva. Táto otázka sa dá viacerými spôsobmi 
riešiť a máme tu i také možnosti, ktoré by sa 
daly ľahkým spôsobom a v dohľadnej dobe 
splniť. Roľnícky stav dorába rôzne suroviny, 
ktoré suroviny celý rad priemyselných odvetví 
spracováva. Tu máme liehovarníctvo. Máme 
liehovarnícké družstvá a na tieto liehovarnické 
družstvá sa dívam tak, že najspravodlivejším 
spôsobom speňažujú roľnícky produkt, suro
vinu, ktorou sa roľníci v tejto výrobe zúčast
ňujú a dostávajú tak za svoje výrobky slušnú 
odmenu. Máme tu rad podnikov v slovenskom 
cukrovarníctve. Slovenské cukrovarníctvo bez 
slovenského repára je nemysliteľné, ale ne
mysliteľné je i to, aby všetok zisk slovenské 
cukrovarníctvo len pre seba rezervovalo. Slo
venské cukrovarníctvo zo svojich ziskov musí 
postúpiť spravodlivú čiastku i tomu sloven
skému repárovi. V minulosti sa tvrdilo, aj 
slovenskí cukrovarníci to hovorili, že naše ce
sty od slovenských cukrovarov, od každého 
jednotlivého cukrovaru sú vysypané až po 
Prahu cukrom. Vieme čo to znamená a v bu
dúcnosti nechceme, aby tieto cesty cukrovarov 
boly po Bratislavu cukrom vysypané. Áno my 
slovenskí repári sa hlásime, aby sme mali 
účasť, podobnú účasť na slovenských cukro
varoch, ako to majú roľníci v družstevných 
liehovaroch. Tá čiastka toho zisku patrí nám. 
My slovenskí roľníci by sme sa mohli zajsť 
i bez terajších cukrovarov, ale cukrovary sa 
nemôžu zajsť bez nás repárov a som presved
čený, že slovenská vláda v tejto veci nám 
pôjde úplne v ústrety. 

Máme tu druhý rad podnikov, tu sú škro
bárne, ľanárske sbierne, sladovne, mlynský 
priemysel, všetko v prvom rade spracováva 
roľnícke produkty. Má svoje zisky a my, kto
rí dodávame zas suroviny, máme tiež takým 
istým spôsobom nárok participovať na týchto 
ziskoch. 

Mimo tohto máme aj druh podnikov ta
kých, kde len čiastočne spracovávajú našu 
surovinu, ale predsa vo svojich výrobkoch 
hlboko zasahujú do roľníckeho podnikania. 
Mám tu na mysli špeciálne továrne na umelé 
tuky. Je síce pravda, že továrne na umelé tu
ky len jednu čiastku roľníckych surovín po-



trebujú pre svoje výrobky, ale neúmerne a 
ľahkým spôsobom môžu konkurovať so živo
čišnými tukmi. Je a bude našou snahou, aby 
sme nielen kontrolovali tieto podniky, ale aby 
sme s týmito podnikmi vychádzali ako s rov
nocennou složkou a participovali na nich. 
(Potlesk. ) 

Rentabilitu zabezpečí roľníckemu stavu 
i prebudovanie roľníckeho podnikania z jedno
strannej výroby na viacstrannú výrobu. Práve 
pán kolega druhý náš rečník pripomenul vo 
svojej reči, že u nás roľníctvo obilným mono
polom je tak chránené, ako v druhých štátoch 
nikde nie je chránené. Ja hovorím a tvrdím 
ako praktický roľník, že ten, kto sa čisto ob
medzí len na výrobu obilnú, je vystavený tak 
veľkému riziku, že čoskoro príde do finanč
ného úpadku, z ktorého nebude môcť vyviaz
nuť. Za druhé, keby sa roľníci v dôsledku 
určenia cien obilným monopolom preoriento
vali výlučne len na výrobu obilnú, boli by 
vystavení nielen rizikám, ale po určitom čase 
- vzhľadom na to, že by boli jednostrannou výro
bou rozmnožení rôzni škodcovia - čoskoro tí 
roľníci by snášali len plevel a nie obilie. 

Našou snahou musí byť v roľníckom pod
nikaní jednostrannú výrobu prebudovať na 
výrobu viacstrannú. Miesto obilnín rozšíriť 
priemyslové plodiny. Ďalej zakladať krmo-
viská a týmto zosilniť a pevný základ dať živo
čišnej výrobe. Toto je jediná cesta, ktorá 
zmenší riziko poľnohospodárstva, ktoré je tak 
odvislé od povetrnostných pomerov a rôznych 
škodcov, či už rastlinného alebo živočišného 
pôvodu. 

„Hospodárstvo a právo" ktoré, tak sa mi 
zdá, je úradným orgánom ústredia slovenské
ho priemyslu, píše vo svojom januárovom 
čísle, že hospodárska politika vytýka sloven
skej tlači a slovenskej vláde, že je tu veľká 
snaha na Slovensku budovať nové podniky 
priemyselné a že snahou vlády bude o moc 
benevolentnejšie povoľovanie týchto nových pod
nikov. Je určitá obava, že týmto slovenským 
továrňam budú robiť konkurenciu zamorav-
ské kraje. Mne z tohoto článku prichádza 
na um práve položenie poľnohospodárstva 
na Slovensku. My sme mali dve špeciálne 
rastliny čisto slovenské, bol to tabak a bola 
to paprika. Tieto dve rastliny poľnohospodár
ske sa výlučne len na Slovensku pestovaly a 
teraz podľa najnovších zpráv sa dávajú povo
lenia na tieto rastliny aj na južnej Morave. 
A moment sociálny opodstatňuje, aby na Slo
vensku v prvom rade boly tieto špeciálne rast
liny Slovenska udržané vzhľadom na presýte-

nosť poľnohospodárskej pôdy pracovnými 
silami. 

Veľký význam má v poľnohospodárstve 
mliečna výroba. Na Slovensku mimo niekto
rých krajov, ktoré sú šťastnou náhodou blízko 
väčších konzumných stredísk, vo väčšine kra
jov sa mlieko odpredáva po 60, 65, 70 halierov 
a sú i také miesta, kde sa mlieko odpredáva 
pod 50 hal. To je cena neúmerná a nevýnosná 
pre roľníka a výsledok je ten, že naše poľno
hospodárstva nevyužívajú, práve túto dobrú, 
túto jedinú možnosť, aby si kryly svoje bežné 
výdavky mliečnou výrobou. Je nutné, aby 
mliečna výroba v budúcnosti bola zorganizo
vaná. Aby v budúcnosti hospodárska komora 
si vzala za účel speňažovať a umožnovať spe
ňažovanie mliečnych výrobkov. (Vrava. ) 

Slovensko je polohove stvorené pre chov 
kvalitného dobytka. Na Slovensku máme 
910. 000 ha pastvín a lúk, čo je 21% celkovej 
plochy. Tieto pastviny a lúky daly by sa jedi
ným spôsobom speňažiť: cestou kvalitnejšie
ho chovu dobytka. Ale aby mohol byť dociele
ný kvalitnejší chov dobytka, je nutné, aby 
tieto pastviny a tieto lúky sa mohly tiež zme-
liorizovať a prispôsobiť tak, aby sa tam mohol 
skutočne kvalitný dobytok dochovať. Na Slo
vensku sa robí akcia za samostatnú dobytkár-
sku spoločnosť. Ja sa primlúvam vrele, aby tá-
to dobytkárska spoločnosť čím prv vstúpila 
do činnosti a zasiahla práve na tých krajoch, 
ktoré sú konzumným strediskám podľahlé, 
aby týmto našim roľníkom umožnila lepšie 
speňažovanie dobytka. (Potlesk a vrava. ) Aj 
po tejto stránke si pozrime tú kalkuláciu, za 
čo roľník odpredáva a za čo sa mäso speňažu-
je. To je otázkou krátkej kalkulácie a ja si 
myslím, že keby roľníci len primeraným spô
sobom boli honorovaní za cenu mäsa, že by tí 
roľníci ani jedno slovo nepovedali, že za do
bytok nedostávajú slušné ceny. (Výkriky. ) 

Potrebné je, aby sme roľníkom umožnili 
a zabezpečili rentabilitu aj pomocou vedľaj
ších výrobkov, ako sú drobné zvieractvo a 
ovocinárstvo. Tieto všetky úkoly čakajú na 
hospodársku komoru, ktorá organizačne bude 
v úzkom kontakte k roľníkom a môže jedine 
zdarile riešiť podľa presného plánu tieto vše
tky problémy, výrobu usmerňovať a ceny na 
spravodlivú mieru ustáliť. 

Medzi časovými otázkami je najhlavnejšia 
zabezpečiť slovenskému roľníkovi pôdu. Vlád-
ne vyhlásenie pozemkovú reformu prvej repu
bliky označuje už skoro za skončenú, ale ďa-
lej dáva do výhľadu, že pre značnú stratu úze
mia je nutné, aby bola zvláštna pozornosť ve
novaná novej pozemkovej reforme. Nová po-



zemková reforma má pomery v držbe poľno
hospodárskej pôdy upraviť tak, aby sa odčini-
ly krivdy spáchané prvou pozemkovou refor
mou, aby sa pôda dostala do rúk tých, ktorí na 
nej skutočne pracujú. (Vrava. ) Áno, je nutné, 
aby bola prevedená revízia pozemkovej refor
my. V prvom rade je nutné zrevidovať, kto 
dostal na Slovensku zbytkové majetky a ne-
diele, za akú cenu a za aké zásluhy? Je nut
né vyšetriť, ako dotyční na nich hospodárili, 
ako im pridelené majetky hypotekárne zaťa
žili. Koľkí z nich žiadali nutné roľnícke vyrov
nania. Treba zistiť koľko subvencie dostali 
na zakúpenie rôznych strojov, plemenného 
materiálu atď. (Potlesk. ) Je nutné zistiť, ako 
čerpali z rôznych fondov, zo živelnej pohro
my atď., ako sa im vyrubovaly dane, koľko 
im bolo na daniach odpustené a ako vyplácali 
svojich robotníkov. Nechcem predbiehať všet
kým týmto vyšetrovaniam, ale keď sa toto 
skončí, som presvedčený, že krajina mala z 
veci veľmi malinký úžitok. Mohla by tu byť 
jedna námietka, že všetko toto vyšetrovanie 
bude spojené s veľkým nákladom. Riešenie 
je snadné. Pomocou dotazníkov na miestnych 
občanov, notárske úrady, berné úrady táto 
otázka dala by sa ľahko vyriešiť. 

Pálčivá je tu ďalšia otázka, otázka kolo
nistov. Účelnosť by vyžadovala, aby vec k o -
lonistov definitívne bola riešená revíziou po
zemkovej reformy. Na dedinkách, kde boli 
kolonisti pridelení, miestne obyvateľstvo sa 
veľmi stavia proti našim kolonistom. Túto ne-
vôlu miestneho obyvateľstva vyvolali si naši 
kolonisti sami. Totiž do ktorého veľkostatku 
prišli, rozšírili, že bude medzi nimi rozdelený, 
že dostanú ten 100 onen zasa 150 jutár, na 
čo miestni roľníci sa pýtali, „tak vlastne nám 
potom čo sa ujde?" Áno je nutné, aby otázka 
kolonistov bola dobre vyriešená, ale je nutné 
i tam u kolonistov previesť revíziu, kto sa 
stal kolonistom, s akými prostriedkami a 
koľko doniesol svojich vlastných prostriedkov 
tam, kde bol kolonizovaný. Lebo naši ľudia, 
miestni činitelia všetky tieto podrobné dáta 
vedú dobre v evidencii a bolo by zle, aby sme 
širokú roľnícku verejnosť proti sebe popu-
dili. 

Tu je i ďalšia otázka: vyriešiť prídel po
zemkov pre stavebné účely. Toto už bolo rie
šené vládnym nariadením o stavebnom ruchu 
tak, že si jednotlivci mohli žiadať prídel po
zemkov pre stavebné účely. Ako to prakticky 
vyzeralo v minulosti? V roku 1929 v topoľ
čianskom okrese podalo si 5000 ľudí žiadosť 
o prídel stavebných pozemkov, náklad s tým 
spojený dosiahol podľa sdelenia okresného 

úradu 30. 000 K a výsledok bol ten, že jeden 
uchádzač dostal prídel pozemku pre stavebné 
účely. Toto je zavádzanie ľudí, tí platia rôzne 
poplatky, dajú si vyhotoviť plány, dajú si 
vyhotoviť od mernického úradu aj katastre a 
na konci je výsledok ten, že z celej tej práce 
neni nič. Táto otázka by sa dala veľmi snad-
ným spôsobom vyriešiť, keby pre stavebné 
účely boly určené voľajaké nemovitosti, kde 
by krátkou cestou títo drobní ľudia mohli si 
svoje rodinné domky vystavať. 

Možnosť získania pôdy je tu i premenou 
lesnej kultúry. Tu bude treba veľkej pozor
nosti, aby sa tento spôsob získavania pôdy na 
jednej strane nezneužil vydrancovaním lesov, 
na druhej aby sa nezvrtol na čisto špekulatív
ny obchod, na neúmerné obohacovanie jednotliv
cov, ako to bolo v minulosti. Máme veľmi zlé 
skúsenosti s premenami lesných kultúr. Rôzne 
firmy drevárske a rôzni jednotlivci temer si mo-
nopolizovali premenu lesných kultúr, z čoho 
títo vedľajší ľudia mali úžitok, len nie ten roľ
ník, ktorý sa mal zúčastniť premeny lesnej 
kultúry. 

Ďalšia možnosť získavania pôdy pre slo-
venského roľníka je zabezpečenie prednost
ného výkupného práva na nemovitosť a pred-
nostné právo pri dávaní veľkých statkov do 
prenájmu. Vládou vytýčená smernica pôda 
patrí tým, ktorí na nej skutočne pracujú — 
podľa minulosti slovenských roľníkov bola 
túžbou, ktorú sme si nikdy netrúfali docieliť. 
Vládne vyhlásenie sa zmieňuje o komasácii, 
a usporiadaní pozemkového katastru. Len ten 
vie, kto na dedine žije, aké neresti majú s tým
to roľnícki ľudia a bolo by účelné a nutné, 
aby táto otázka bola v dohľadnej dobe a čo 
možno najspoľahlivejšie riešená. 

Na Slovensku máme najnižší typ roľníc
keho školstva, takzvané ľudové hospodárske 
školy. Týchto ľudových hospodárskych škôl 
je asi 360 alebo 400 na celom Slovensku. Do 
dvoch inšpektorátov sú zadelené. Bez finanč
ného zaťaženia tieto ľudové hospodárske ško
ly by sa daly zaviesť do každej dedinky, do 
každej školy a je potrebné, aby sa roľníkom 
a roľníckym chlapcom takto umožnilo, aby si 
mohli osvojiť aspoň tie najzákladnejšie vedo
mosti. (Potlesk. ) Máme tu druhý typ ľudo
vých škôl, takzvané dvojročné hospodárske 
školy. Všetci absolventi, ktorí skončia dvoj
ročnú hospodársku školu, uchádzajú sa o 
štátne služby, k čomu vôbec nemajú kvalifi
káciu. Tu by bolo potrebné všetkým týmto 
žiakom dať na vedomie, že táto škola neni na 
to vybudovaná, aby im dala možnosť dostať sa do 
štátnych služieb, ale na to, aby s tam získanými 



odbornými vedomosťami mohli sa vrátiť na svoje 
otcovské pôdy a tam rozumnejšie hospodáriť. 
(Výkriky: Správne!) A potom títo, keď sú od
mietaní ako nekvalifikovaní ľudia, sú nespo
kojní s terajším stavom. (Vrava. ) 

Roľníctva sa veľmi úzko dotýka družstev
níctvo. Dnes sme už počuli kritiku o sloven-
skom družstevníctve. Viem veľmi dobre, že 
členovia z kruhov obchodných, priemyselných 
na družstevníctvo veľmi krivým okom hľadia. 
Stále je družstevníctvo napádané. To druž-
stevníctvo je temer červeným súknom v ich 
očiach. Široká verejnosť myslí pod týmto poj
mom takzvané potravné družstevníctvo a 
proti tomuto potravnému družstevníctvu je 
stály útok. Podívajme sa vlastne, že čo zna-
mená toto potravné družstevníctvo na slo
venskej dedinke. Potravné družstevníctvo ne-
vyvolala snaha, aby jednotlivý podnikateľ bol 
existenčne ohrožený, ale vyvolala ho túha po 
jakostnom tovare na dedinke a po svojpomo
ci. (Tak je!) Potravné družstevníctvo kde na 
Slovensku bolo budované a dobre vedené, 
vychovalo ľudí k spolupatričnosti, vycho
valo ľudí jeden druhému si pomáhať. Potravné 
družstevníctvo na Slovensku plnilo a vyplnilo 
veľkú kultúrnu prácu. Kde neboly potravné 
družstvá, tam sa nestavaly kultúrne stánky, 
katolícke kultúrne domy, kde boly družstvá, 
tam sa maľovaly kostoly a kupovaly organy a 
kde boly potravné družstvá, tam sa rozširo-
valy aj školy. Z rôznych, nie našich kruhov 
uznávajú oprávnenosť družstevníctva peňaž
ného, výrobného a speňažovacieho, ale nebyť 
za základ potravného družstevníctva, ktoré 
najsamprv ľudí vychovalo k družstevnej my
šlienke, tieto iné družstvá, aké je i výrobné 
družstevníctvo, by neboly vôbec mysliteľné. 
Bolo tu povedané, že roľníctvo obilným mo
nopolom je veľmi chránené a väčšmi chránené 
u nás, ako v cudzích štátoch. Prosím, obilný 
monopol v prvom rade chcel zabezpečiť ma
jetkovú podstatu roľníka, lebo verejné draž
by a exekúcie boly rad radom na dedinkách 
a bola tu obava, keď ten roľník musel odpre
dávať svoje výrobky — jačmeň za 60 K — 
akým spôsobom sa tento roľník na svojom 
majetku udrží. Bolo teda nutné aspoň tohto 
roľníka pozdvihnúť. Nebyť tu to složitejšie 
skladištné družstevníctvo, obilný monopol ako 
taký by bol nemysliteľný. Práve družstev
níctvo umožnilo, aby obilný monopol mohol 
splniť ten úkol, ktorý si predsavzal. Usklad
ňovanie a výkup obilia práve rozprestrením 
svojej siete nával na trh zmenšil a za
bezpečil aj možnosť jestvovania obilného 
monopolu. Skladištné družstevníctvo dokonca 

má korene svoje v potravnom družstevníctve. 
Ako vládne vyhlásenie uznáva, roľníctvo či 
roľníckeho typu alebo konzumného typu od
politizujeme a postavíme ho do služieb celého 
národa. (Potlesk. ) S týmto vyhlásením v 
plnej miere súhlasíme a ho schvaľujeme. 

Úkolom hospodárskej komory bude nielen 
organizovať a usmerňovať roľnícku výrobu 
i speňažovať výrobky poľnohospodárske. Aby 
tento úkol hospodárska komora mohla splniť 
je potrebné, aby sme mali pevnú sieť druž-
stevnú, na ktorú jedine sa môže hospodárska 
komora v svojej práci spoľahnúť. Môj bývalý 
jeden profesor na akademii povedal „ľahšie je 
hospodársky produkt vyrobiť, ako dobre od
predať". Roľník ten dorobí a môže aj mnoho 
dorobiť, ale keď podá svoj účet, málo kedy 
príde na to, aby pri svojom výrobku našiel 
svoju kalkuláciu. Tuto potrebné bude, aby po
mocou nášho družstevníctva sme mu umož
nili, aby v každom výrobnom odvetví našiel 
svoju kalkuláciu. 

Vládne vyhlásenie v súvislosti s obilným 
monopolom dotklo sa i mlynárstva. Je tu po
vinnosť zamedziť mletie na čierno a podľa 
možnosti pomôcť drobným námedzným mly
nom. Mlynárstvo na Slovensku je zapojené 
do hospodárenia obilného monopolu cestou 
Slovenského mlynárskeho družstva ako hlav
ného komisionára. To, čo sa v západných kra
jinách nedalo docieliť dodnes v mlynárstve, 
to je na Slovensku skutkom, že pod jednou 
firmou Slovenského mlynárskeho družstva 
dobrovoľnou dohodou vždy hája svoje práva 
veľkomlyny s malými mlynami. Snahou Slo-
venského mlynárskeho družstva je a ostane 
primerane k smerniciam vládneho vyhlásenia 
mletie na čierno zamedziť, lebo toto je 
vymknutím jednotlivca z riadneho hospodá
renia a tak robením zmätku. Chceme poskyt
núť pomocnú ruku malým námedzným mly-
nom k zabezpečeniu rentability mlynárskeho 
podnikania. Roľníctvo nielen v minulosti, ale 
aj dnes, poneváč je najväčšou složkou prvo 
výroby, je základom a fundamentom štátu. 
V minulosti na Slovensku bolo tu roľníctvo, 
ktoré bolo chrbtovou kosťou hnutia nacionál
neho a kresťanského. Tým väčšmi chce byť a 
bude roľníctvo chrbtovou kosťou aj terajšieho 
režimu a sľubujeme, že my roľníci v inten
ciách vlády chceme pracovať za blaho Sloven
ska. (Potlesk. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): 
Prerušujem schôdzku a oznamujem, že v 

smysle usnesenia predsedníctva Snemu po
kračovať sa bude v rokovaní zajtra o 9. hod 
(Schôdzka prerušená o 19 hod. 35 min. ) 



(Schôdzka prerušená dňa 22. februára 1939 
o 19 hod. 35 min., znova otvorená 23. februára 
1939 o 9 hod. 16 min. ) . 

Predseda dr. Sokol: Otváram prerušenú 
druhú schôdzku Snemu Slovenskej krajiny. 
Zisťujem, že Snem je schopný sa usnášať. 

Oznamujem, že na dnešnej schôdzke roz
daný bol vytlačený iniciatívny návrh poslanca 
dr. Mederlyho a spoločníkov na vydanie záko
na o vyhlasovaní právnych noriem Slovenskej 
krajiny. 

Na programe je pokračovanie rozpravy o 
vládnom vyhlásení. Prihlásení sú títo rečníci: 
poslanci Florek, dr. ing. Zaťko, Čavojský, dr. 
Rehák, Moravčík, Maguth, Morháč, dr. Lukáč 
a Mach. 

Oznamujem, že rečnícka lehota bola urče-
ná najviac na 30 minút. 

Udeľujem slovo prvému rečníkovi pánu 
poslancovi Florekovi. 

Poslanec Florek: Slávny slovenský Snem! 
Deň 21. februára je dňom historickým, patrí 
medzi dni našej historie a to z tej príčiny, 
že v tento deň odznel z úst prvého predsedu 
prvej slovenskej vlády prvý program budova
nia nového Slovenská. Pred mojím duševným 
zrakom pri vládnom vyhlásení vytvoril sa 
obraz, mozaikový obraz nového Slovenska. 
Pri úvodných slovách pána predsedu vlády 
tvorily sa obrysy budúceho kresťanského, slo-
venského nacionálneho Slovenska. Tento 
úvod, ktorý obsahuje tak mnoho skvostov 
pravdy, tak mnoho vzácnych výrokov, tento 
úvod rysoval základné kontúry, ako som spo
mínal, kresťanského národného Slovenska, a 
súčasne dal celému mozaikovému obrazu bu
dúceho Slovenska svoj charakter, charakter, 
ktorí musí preniknúť do detailov každý de
tail, či nášho hospodárskeho, finančného, do
pravného alebo akéhokoľvek iného života 
Jeho vzácne výroky o slovenskom nacionaliz
me sú tak cenné, že v nich dostáva slovenský 
nacionalizmus nový obsah, to sú tak vzácne 
zrnká pravdy, tak vzácne skvosty, že žiactvo 
budúcej slovenskej školy by sa ich malo na
učiť nazpamäť. 

Hovoril som, že slovenský nacionalizmus 
dostáva nový obsah, výrokom predsedu vlády 
„Byť slovenským vlastencom a ideálnym ná
rodovcom znamená byť oddaným budovate-
ľom slovenského štátu" padá navždy tá dvo
jitá koľaj štátnosti a nacionalizmu, ktorá dvo
jitá koľaj vládla v prvej republike až do 6. ok-
tóbra minulého roku. Jedna z dvojitej koľaje 
znamenala: československá štátnosť a česko 
slovenský národ, druhá koľaj bude: slovenský 
národ, slovenský nacionalizmus. A tragikou 

prvej republiky práve to bolo, že tieto dva 
základné pojmy štátotvorné sa nikdy nekryly 
ani kryť nemohly. Opakujem, to bola práve 
tragika prvej republiky Československej. 

Aby som konkrétnejšie objasnil vec, po 
Nitre roku 1933 minister Slovák, minister 
školstva a národnej osvety vydáva odiózny 
výnos, ktorým zakazuje spomínať slovenský 
národ v smysle suverénnom. Jeho epigoni po 
stredných školách už vynechávajú „v smysle 
suverénnom", a zakazujú spomínať vôbec slo
venský národ vo vyučovaní, pri slávnostiach 
a všade. Ironiou osudu stalo sa to i v mojej 
prítomnosti práve v slovenskej Mekke, v 
Turč. Sv. Martine na gymnáziu, že bývalý 
riaditeľ v sbore vyhlásil, že slovenský národ 
spomínať je nemožno, neslobodno, a súkrom
ne volával si do svojej kancelárie študentov, 
žiakov, menovite účinkujúcich na študent
ských slávnostiach, že slovenský národ spo
mínať je nemožno, neslobodno. Hľa, tu oni cí
tili veľmi dobre, že táto dvojitá koľaj sa ni
kdy nestretne, cítili veľmi dobre, že hádam to-
to bude kedysi znamenať koniec takejto prvej 
republiky Československej. 

Z úst pána predsedu vlády odznely veľmi 
vzácne slová o hmote a o vláde ducha v budú-
cej našej republike. Nie hmota je tá, čo dodá 
ducha, ale ducha dodáva slovo, ducha dodáva 
výchova, výučba, v širšom slova smysle škola. 
A preto už v rozpočtovom výbore pri pojed-
návaní kapitoly piatej, to jest ministerstva škol
stva a národnej osvety som povedal, že kľúč pre
budovania nového Slovenska, kľúč výstavby no
vého Slovenska je v rukách práve minister
stva školstva a národnej osvety. Preto 
venujem veľkú pozornosť menovite škole 
strednej a vysokej ako aj kultúrnym našim 
ustanovizniam, — v týchto mojich poznám
kach. Doterajšia dvadsaťročná československá 
škola môže organizačne zodpovedať všetkým 
predpokladom a podmienkam moderných prú
dov, menovite požiadavkom bývalej demokra
cie, ale nemôže nám vyhovovať obsahom a 
nemôže nám vyhovovať duchom. A práve, k 
vôli zmene tohto ducha a obsahu musíme 
siahnuť na ňu aj po stránke organizačnej. 

O bývalej strednej škole prvý prezident, 
teda Masaryk, napísal z príležitosti sjazdu 
stredoškolských profesorov slová, že stredná 
škola má jediný cieľ: určiť logicky myslieť. 
Týmto vlastne on o bývalej škole povedal 
všetko. Nám, slávny slovenský Snem toto 
nemôže stačiť. Toto nie j e dosť, lebo škola 
nemôže sa uspokojiť s tým, že učí logicky my-
slieť. To nám potvrdzujú udalosti a vôbec po-
mery školské, odchovaná inteligencia, mládež 



minulých 20 rokov. Stredná škola musí byť 
okrem toho, že logicky učí myslieť, aj ústa-

vom, ktorý vychováva, národne, nábožensky 
a mravne, t. j . , ktorý tvorí národný slovenský 

charakter a ďalej, ktorý ústav učí systema-
t i cky pracovať, t. j . , ktorý pripravuje svojho 
absolventa pre každú možnú životnú situáciu. 
A toto všetko chýbalo bývalej strednej našej 
škole a z tohoto vychádzajúc konštatujem, že 
potrebná, ba prepotrebná je reforma čo naj
základnejšia našej strednej školy. Pre správnu 
a čím trvalejšiu reformu stredného školstva 
musíme si stanoviť niekoľko základných bo
dov, rešp. zásad. Doterajšiu strednú školu, 
ako som spomínal, treba zreformovať duchom, 
pedagogicky, personálne a teda aj organizač
ne. Slovom zovnútorne i vnútorne, obsahove. 
A v týchto reformách musí nás viesť základ-
ný princíp, ako bolo konštatované pánom mi-
nistrom školstva a národnej osvety v rozpoč
tovom výbore, pánom predsedom vlády vo 
vládnom vyhlásení, musí sa uplatniť princíp 
národný a kresťanský. Kresťanský a národný 
preto, lebo tento princíp je princípom aj vý-
stavby nového Slovenska. 

Keď ministerstvo školstva a národnej 
osvety prikročí k týmto reformám, musí mať 
a vôbec i experti musia mať pred očami ur-

čitý zorný uhol, pod ktorým tieto reformy 
budú vykonávať. A tu si, myslím, musíme 
uvedomiť predovšetkým polohu nášho Slo
venska, nášho slovenského štátu, musíme si 
uvedomiť, že nové Slovensko leží v sfére ne-
mecko-slovanskej, je stredoeuropským a vnú
trozemským štátom, neni štátom prímorským 
a z tohoto vychádzajúc musia sa určiť aj 
osnovy, menovite osnovy o vyučovaní moder-
ných jazykov, o vyučovaní vlastivedných 
predmetov a ostatných predmetov vôbec. 
Obyvateľstvo, rešp. inteligencia a žiactvo, na
vštevujúce strednú školu, nemôžu sa venovať 
vyučovaniu a učeniu sa jazykom, na príklad 
angličtine a ja neviem akým obchodným veľ
kým svetovým jazykom tak, ako žiactvo na 
pr. norské, holandské, alebo ktoréhokoľvek 
štátu prímorského. My sme obyvatelia štátu 
vnútrozemského, stredoeuropského a musíme 
sa aj našou výzbrojou, našimi rečovými znalo
sťami zapať. ako som spomínal, do sféry stre
doeuropskej, konkrétnejšie: nemecko-slovan-
skej. 

Pri reformách sú určité základy, ktoré tuná 
len letmo spomeniem, pretože podrobnejšie o 
nich budeme hovoriť v kultúrnom výbore. Tak 
základom budúcej reformy je jednotná stred
ná škola na nižšom stupni. Jednotná stredná 
škola znamená v užšom smysle, aby sa žiactvu 

nižších tried podávala ucelená a jednotná 
látka na každej strednej škole. V širšom slova 
smysle znamená zase, aby žiactvo, podliehajú-
ce povinnej školskej dochádzke aj mimo 
strednej školy dostalo ucelený jeden a jednot
ný základ vedomostí. Nejdeme teraz o tom 
rozhodovať, čo je správnejšie. Hovorím, na to 
je čas a príležitosť v kultúrnom výbore, tu 
len to spomeniem, že tá jednotná nižšia stred-
ná škola v určitej forme vyžaduje slúčenie 
meštianky a prvých dvoch tried nižšej stred
nej školy, gymnázia, reálky atď. A tým by sa 
osemtriedna stredná škola snížila na šesťtried-
nu. Táto prirodzená vec má tú nevýhodu, že 
hádam ej spojená so snížením úrovne, niveau 
strednej školy vôbec. Táto rovnosť vo vzdela-
ní je podmienkou a predpokladom tej ne
obmedzenej demokracie, ktorá vládla v našej 
prvej republike. Na vyššom stupni, od piatej 
až po ôsmu triedu je plánovaná reforma v tom 
smysle, že kostru každej jednej strednej školy 
bude tvoriť asi osnova dnešného reálneho 
gymnázia, ktorá osnova potom bude kombi
novaná vetvou alebo reálnou, v smysle dneš
nej reálky, alebo vetvou klasickou, v smysle 
klasického gymnázia. A to tak, žeby to bola 
jedna stredná škola, jedno žiactvo, ale určitá 
časť by navštevovala hodiny reálneho gymmá-
zia a druhá časť zatiaľ hodiny vetvy klasickej. 
Tak ako pred prevratom niečo takého bola 
gréčtina a t. zv. „gorögpótló". Tu narazí 
správa školská na technické a personálne pre
kážky, lebo to znamená 19 až 21 hodín, t. j . 
vyžaduje plus miestností a plus profesorského 
personálu. 

Ale, slávny slovenský Snem, darmo by 
sme rokovali o reforme, či obsahovej, alebo 
rámcovej, alebo organizačnej, alebo akejkoľ
vek strednej školy, keby sme neprikročili k re
forme výchovy profesorského dorastu. Musím 
konštatovať, že toto z vládneho vyhlásenia, 
hádam pre obšírnosť látky vystalo. Ale dô
kladná, úplná reforma a dokonalá reforma 
strednej školy toto bezpodmienečne vyžaduje. 
Už včera tu bolo spomenuté rečníkom kole-
gom Čarnogurskym, ktorý hovoril o nižšej 
škole, že podmienkou úspešného vyučovania 
je osobnosť učiteľova, t. j . vyučovanie je úzko 
spojené s vyučujúcou osobnosťou. A tu po
tvrdzujem to, -že áno, súbežne s reformou 
strednej školy musí byť uskutočnená a to v 
prvom rade uskutočnená reforma výchovy 
stredoškolského profesorstva. Univerzita do-
dáva, ako vieme, odbornú vzdelanosť budúce-
mu profesorovi, ale nedostáva sa dnešnému 
kandidátovi profesúry vôbec metodických, 
praktických znalostí pre strednú školu. A idem 



ďalej, niet vôbec výberu osobnosti budúceho 
vychovávateľa stredoškolskej mládeže. A tu 
tvrdím, že vychovávateľ je nie totožný 
prosím, s úradníkom. Totižto tak by som to 
označil správnejšie, že úradník má svoje zamest
nanie, jeho práca je zamestnaním. Profesor, uči
teľ má svoje povolanie, na to musí byť povolaný, 
alebo ináč vyvolený, aby mohol vychovávať. Musí 
sám disponovať takými vlastnosťami charakteru, 
okrem vedomostí, ktoré ho skutočne predur
čujú na túto dráhu A tu nechcem snižovať 
snáď úradnícky stav, keď poviem, že úradník, 
keď nezodpovie v tom, alebo v onom obore 
úradovania administratívy, dá sa inde a pri 
tom stole nejako len vysedí, ale, prosím, ten 
profesor, ten učiteľ, ten kdekoľvek príde, musí 
prísť len na školu. A od jeho, opätujem, osob
nosti, od jeho charakteru závisí aj úspech jeho 
vyučovania A tu by som neváhal pokračovať 
vo výbere budúceho stredoškolského dorastu 
tak asi, ako sa pokračuje pri výbere na 
príklad duchovenstva a kňazstva, alebo pri vý
bere, povedzme, dôstojníctva. Okrem univerzity, 
ako vysokej školy odbornej, nech je vychovávací 
ústav a v tom ústave by sa pripravoval budúci 
profesor nielen po stránke stavovskej, ale by bol 
pozorovaný aj po stránke charakterovej. A jestli 
nedisponuje vlastnosťami, charakterom, ktorý 
charakter a vlastnosti hodné sú pre vychováva-
teľa, prosím, hneď apriori zamedziť mu prístup a 
možnosť prístupu na strednú školu, alebo na 
školu vôbec. Áno, keď dôstojník musí sa vyká
zať telesnou zdatnosťou a silou, keď kňaz sa mu
sí vykázať svojim duševným založením pri kňaz
skú dráhu, tak nech sa vykáže budúci pedagóg aj 
tými vlastnosťami, ktorými má disponovať za ka
tedrou a vo výchove vôbec. Preto, aby som len ta
kú krátku vec spomenul, nemôžem úplne súhlasiť 
s tým pokračovaním správy školskej, ktorú mi
nisterstvo zaviedlo hneď po 6. októbri, že povoli
lo bez akéhokoľvek predpokladu a podmienok na 
príklad učiteľom z ľudových škôl skladať rozdiel
ne maturity a skladať potom odborné skúšky, teda 
ďalej študovať na univerzite a kvalifikovať sa pre 
strednú školu. Myšlienka je veľmi pekná, ale tre
ba ju bolo obmedziť určitými predpokladmi a to 
alebo výtečnosťou pedagogickou, alebo predpo
kladmi charakterovými, alebo literárnou činno
sťou, alebo čím iným. Konkrétne, aby sa ta dostali 
vynikajúci učitelia, ale nie len en gros, kto náho-
dou složí, ten príde na strednú školu. Teda s to
hoto hľadiska nemôžem súhlasiť s týmto nariade
ním, alebo krokom. 

Slávny Snem! Vládne vyhlásenie konštatuje 
že na zmenšenom území. „Slovenska nemožno ďa-
lej rozširovať sieť stredného školstva, naopak, bu-
de sa museť uvažovať o jeho obmedzení. Celkom 

správne. A ja si dovolím k tomuto poznamenať 
ešte to, že stredných škôl na zmenšenom Sloven-
sku je nadbytok. A nevyhovuje ani dislokácia 
stredného školstva na zmenšenom Slovensku. 
Niet dislokačného plánu. A k tomuto chcem po
rovnať stav pred svetovou vojnou so stavom 
dnešným, resp. so stavom prvej republiky, minu
lého dvacaťročia. Počet ústavov stredných škôl 
úzko súvisí s počtom žiactva a naopak, počet žia-
ctva zase úzko súvisí s počtom stredných škôl. To 
sú konečne spojené nádoby. Počet stredoškolské
ho žiactva pred svetovou vojnou 1913 a 1914 na 
dnešnom Slovensku, vlastne nie na dnešnom, na 
bývalom veľkom Slovensku, bol spolu 14 195 žia
kov na gymnáziách a učiteľských ústavoch V Če-
skoslovenskej republike v prvom školskom roku 
v roku 1919/1920 mali sme 13. 659 žiakov, teda 
o niečo menej, v šk. roku 1925/26 už ich bolo 
18 978, skoro 19. 000 a v školskom roku 1929/30 
zase vyše 19 tisíc až 500 a v roku 1938 pred 
okupáciou zaznamenával sa počet nášho žiactva 
už číslom 31. 413. Po okupácii som nemohol zi
stiť, nevedel zistiť počet žiactva. Následkom to
hoto stúpania počtu žiactva sa tvorily potom tak
zvané mamutie ústavy tisícové, ako na pr. brati
slavské ústavy, bývalý košický ústav a podobné. 

Preto sa musel zvyšovať aj počet stredných 
škôl. Počet stredných škôl pred svetovou vojnou 
v r. 1913 a 1914 na bývalom veľkom Slovensku 
bol 60. V republike v šk. roku 1919/20 mali 
sme 67 stredných škôl a učiteľských ústavov. Po
tom v r. 1922/23 73 stredných škôl, v roku 
1929/30 už ich počet zase klesol na 65 a v r. 
1938/39 pred okupáciou mali sme 85 stred
ných škôl. V tom bolo 56 štátnych a 29 ne
štátnych. Po okupácii máme na území Slovenska 
66 stredných škôl, z toho 44 štátnych a 22 škôl 
neštátnych. A keď si toto porovnáme v pomere 
celoštátnom, teda s územím bývalej republiky, 
budeme vidieť, že podľa stavu zo školského roku 
1936/37 bolo v celej republike 409 stredných škôl 
a učiteľských ústavov. Čechy boly reprezento
vané 48 percentami, Morava a Sliezsko 29 per
centami, Slovensko 19 percentami a Podkarpat
ská Rus troma percentami. Podľa percentuálnej 
účasti jednotlivých národností v Českosloven
skej republike Slováci mali 15,64 percenta 
stredného školstva, kdežto reprezentovali 17 
percentov obyvateľstva. My však nemôžeme 
sa podľa tejto normy držať, my musíme 
brať nie obraz z Čiech a z Moravy pre nás, my 
musíme pri zriaďovaní alebo redukovaní počtu 
stredného školstva vychádzať z našich vlastných 
potrieb, z nášho života, či to hospodárskeho alebo 
administratívneho alebo akéhokoľvek iného. Jed-
nou z príčin preplnenosti stredného školstva j e 
nedostatočne riešená, a nevhodne riešená otázka 
platenia školského platu. Nejdem sa o tom rozši-



rovať, to patrí do kultúrneho výboru, len toľkoto 
poviem, že na tomto základe nemožno udržať, 
prosím, výhodu neplatenia stredoškolského platu. 
Prečo? Konkrétne: žiak strednej školy, po urči
tom „lenže-len" úspechu, zo samých troják reš
pektíve štvorák, teda dostatočných známok, do
stane — keď je chudobný — odpustenie školské-
ho platu; prepadne, stratí to, — prejde nejakým 
spôsobom, znova dostane, zase prepadne, ako sa 
to veľmi často stáva, zase dostane a tak ďalej. 
To je nemožný stav. Výhoda odpustenia školské
ho platu nech je viazaná k úspechu a potom pri
rodzene aj k sociálnemu postaveniu dotyčného 
žiaka, ale hlavnou podmienkou, prosím, nech je 
pilnosť a prospech a to výborný alebo aspoň do
brý, ale dostatočný na žiaden pád. A tým príjem 
rezortu ministerstva školstva bude väčší, nie 
o 5 milionov korún, ale bude väčší. A ďalej 
druhá veľká príčina nadbytku stredoškolského 
žiactva je, že stredná škola je u nás nie v pravom 
slova smysle školou výberovou. Nepokračuje sa 
podľa zásady, že na strednú školu patrí žiactvo 
rozumove schopné, rozumove dobre podložené, 
ktoré látku, veľmi kombinovanú učebnú 
látku strednej školy bez ťažkosti môže 
ovládať. Preto v posledných rokoch sa veľmi ča
sto pretriasla otázka vraj zaťažovania, ohromné
ho zaťažovania žiactva a ja neviem čo všetko a 
podobné. Keď bude zodpovedný výber žiactva, 
keď bude osobnosť profesorská a profesorova a 
vyučovanie na výške, vtedy odpadá akákoľvek 
otázka preťažovania a ja neviem čoho na strednej 
škole. Stredoškolskú stať končím tým, že je nad
bytok stredných škôl, ale to neznamená, aby sme 
my museli rušiť stredné školstvo. Nie, musíme ho 
vhodne podľa dislokačného plánu, podľa potrieb 
jednotlivých krajov premeniť na školstvo odbor
né. A tu by som to tak označil, že musíme vy
konať v našom strednom školstve správnu distri
búciu, podľa toho, či to má byť stredná škola 
v užšom slova smysle, alebo či to má byť stred
ná škola odborná, teda obchodná alebo priemysel 
ná, alebo stredná škola potom iného smeru, živ
nostenská a tak ďalej. 

Pokiaľ ide o školy obchodné, rešpektíve ob
chodné akademie, tu je stav vyhovujúci. Vy
hovujúci preto, že na bývalom veľkom Sloven
sku sme mali 7 obchodných akademií. Na zmen
šenom Slovensku máme zase 7 obchodných aka
demií. Obchodná akademia z Košíc bola prene
sená do Prešova a iná stredná škola, teda odbor
ná, neodpadla nám, nestratila sa. A keď si toto 
porovnáme v pomere zase celoštátnom, tak v Če
chách a na Morave obchodných akademií bolo — 
prvú republiku rozumiem — s vyučovacím jazy
kom českým 25 obchodných akademií a jedna ob
chodná akademia pripadla na 333. 961 obyvate

ľov českej národnosti, to je skoro na tristotridsať-
štyritisíc obyvateľov. Jedna trieda pripadala na 
60. 000 obyvateľov českej národnosti. U nás na 
Slovensku keď vezmeme 7 obchodných akademií, 
tak jedna obchodná akademia pripadá na 339. 000 
obyvateľov slovenskej národnosti a jedna trie
da pripadá na 79. 000 obyvateľov slovenskej ná
rodnosti. Ku tomu sa ešte pripojuje 9 obchod
ných škôl, teda dvoj triednych a na okupovanom 
území sme, jako som spomínal, nestratili. To ne
znamená, že by som tu apriorne vypovedal, že 
hádam viac nepotrebujeme; vždy zdôrazňujem 
zásadu, že tvorenie, ustavenie novej strednej ško
ly je rozhodne závislé od požiadavky, pravdaže, 
života nášho, v tomto prípade obchodného živo
ta. Jestli je potreba, môže sa stredné školstvo 
v podobe pobočiek atď. rozšíriť. 

Podobný stav je aj v priemyselnom školstve, 
čo do počtu totižto, že stratou územia nestratili sme 
jedinú jednu strednú školu, totižto priemyselnú 
školu vyššiu, iba maďarské pobočky v Košiciach. 
Slovenské oddelenie bolo premiestené z Košíc do 
Ružomberka. Ale to neznamená, že by nám počet 
hádam dostačoval. Treba vybudovať vyššiu školu 
elektrotechnickú, ako už bolo aj včera zdôraz
ňované tu v reči o priemysle, elektrotechnickú 
v Bratislave a v Banskej Bystrici, ako aj maj
strovské školy elektrotechnické. Vybudovať ďalej 
odbornú školu papiernicko-textilnú a kamenícku, 
strojnícko-hutnícku a nakoľko možno premeniť 
odbornú školu v Banskej Bystrici na vyššiu. Do
budovať evakuovanú školu v Ružomberku, teda 
z Košíc, pretože strojné zariadenie ostalo v Ko
šiciach. A len tak po týchto doplnkoch budeme 
môcť povedať niečo potom, že naše odborné a 
priemyselné školstvo hádam okyptenému, zmen
šenému Slovensku ako-tak vyhovuje. 

V pomere celoštátnom vidíme ohromný roz
diel medzi historickými zemami, rešp. českými 
zemami a Slovenskom. Priemyselné odborné škol
stvo v Čechách a na Morave podľa stavu posled
ných rokov vykazovalo toto číslo: s českou vy
učovacou rečou bolo 126 odborných a priemy
selných škôl, s nemeckou 102, spolu 228. Na Slo
vensku 18 odborných a priemyseľných škôl so 
slovenskou vyučovacou rečou plus jednej poboč
ky v Košiciach, čo som už spomenul, s maďar
skou vyučovacou rečou. Keď si porovnáme po 
tom, že Slovensko podľa plochy vtedy tvorilo jed
nu tretinu územia a podľa počtu obyvateľstva 
jednu štvrtinu obyvateľstva celej republiky, tak 
primerane k tomu by sme museli boli mať aspoň 
60, nie 19, ale 60 odborných a priemyselných škôl. 
Prirodzene tu musíme pozerať na vyvinutý stav 
priemyselu atď. v západných zemiach, t. j . v 
českých krajinách. 

V odbore stredného školstva vlastného i od
borného je potrebná, ako som spomínal, správna 



distribúcia a dislokácia školstva podľa oblastí. 
Nie je možné niekde školstvo skoncentrovať, iné 
vidieky nechať bez školstva. 

No, slávny Snem slovenský, myslím, že ďa
leko ťažším problémom je pre naše nové Sloven-

sko budovanie školstva vysokého. Školstvo vyso
ké v prvom rade musíme prebudovať duchom, 
v druhom rade musíme dobudovať technicky a 
v treťom rade musíme sa postarať o vhodné jeho 
umiestenie. To sú tri veľmi dôležité veci. Nejdem 
sa tu rozširovať do podrobností, len toľko spo
meniem, že už tá okolnosť, že bývalú Komenské
ho univerzitu sme museli pomenovať, premenovať 
na Slovenskú univerzitu, hovorí veľmi jasnou re
čou. Bývalá univerzita nebola vysoká škola vedy, 
vedy objektívnej, vedy, ktorá platila na desaťro
čia, ba na stáročia, nebola školou a dielňou vedy, 
ktorá by tvorila bola trvalé hodnoty. Univerzita 
Komenského bola exponovaným, tendenčným 
ústavom, ktorý mal na vysokom stupni, na vyš
šom stupni dokončiť tú tendenciu a ten plán, kto
rý plán sa prejavoval a pomaly, ale sústavne re
alizoval v každom odvetví nášho verejného živo
ta. A tu by som odporúčal, slávny Snem, po tejto 
stránke na Slovenskej univerzite urobiť tabulu 
rasu s týmto smerom. Tabulu rasu a vybrať, vy
trhať, ešte aj jeho korienky, aby nám tá burina 
nemohla výjsť na povrch nikdy viac. A ďalej: na 
novej univerzite, na nových základoch položenej 
univerzite musíme dbať, aby táto vysoká škola, 
aby táto dielňa vedy slovenskej bola na výške 
vedeckého tribunálu. 

A s týmto úzko súvisí otázka univerzitnej au
tonomie. Bola by trošíčku divná hra osudu keby 
sme my, ako autonomisti autonomiu rušili. Ale 
myslím, že autonomia administratívna a politická 
je celkom iná, ako autonomia vysokej školy a pri 
tejto otázke by som si dovolil poznamenať: áno 
reformovať aj v tomto smere. Rozhodne zasiahnuť, 
ale veľmi bdieť o to a na to, aby sme sa nedotkli 
nijakých kriterií, ktoré kriteria tvoria charakter 
univerzity, charakter medzinárodný. Charakter 
bývalej, vlastne ani nie bývalej, ale vysokej ško-
ly datujúcej sa zo stredoveku. 

Predseda dr. Sokol (zvoní): Upozorňujem 
pána poslanca, že rečnícka lehota už dávno uply
nula. 

Poslanec Florek: Prosím ešte 10 minút! 
— Univerzita svoju výšku vedeckej školy musí 
udržať. My sme národom malým, my si nemôžeme 
dovoľovať žiadne zvláštne, ďalekosiahle reformy 
na tomto poli. Ale na druhej strane univerzita 
nemôže byť žiadnym penzionátom. Žiadnym za
opatrovacím ústavom zostarlých vedeckých, há
dam i nevedeckých ľudí, ktorí tam zakotvili a 
ktorí žijú zo svojho menšieho, alebo väčšieho ka-
pitálu vedeckého. 

Treba uplatniť zásadu pohyblivosti, aby sa 
mladé vedecké sily mohly dostať tam a uplatniť. 
Títo prestarlí majú príležitosť sa zachytiť v na
šich vedeckých ustanovizniach tam a tam a jako 
štátni zamestnanci by pravdaže mali svoje defi
nitívy. 

Čo sa týka dobudovania univerzity po stránke 
reálnych vied, musíme pomýšľať na vybudovanie 
prírodovedeckej fakulty. Ale myslím, že tu nás 
donúti finančná otázka pridružiť túto prírodove-
deckú fakultu k budúcej technike. 

Technika! Techniku sme sdedili evakuovanú 
z odstúpeného územia, ale aby som správne po-
vedal len embrio techniky. Táto technika týmto 
školským rokom oproti počtu žiactva košického, 
kde sa prihlásilo 25 poslucháčov, má dnes vyše 
60 poslucháčov v Turč. Sv. Martine. Túto tech
niku postupne musíme budovať svojimi ročníkmi, 
ale rozširovať aj svojim obsahom. Toto vybudo
vanie a dobudovanie techniky administratívne a 
technicky je otázkou rozpočtovou. To sme si po
vedali pri rozpočtovom výbore. Tu sa rozširo
vať na to nejdem, len konštatujem, že 1, 726. 500. -
K, čo je preliminované na techniku, myslím, že 
nepostačuje k úplnej, nie ani k úplnej, ale k ďal
šej postupnej výstavbe, budovaniu techniky. Slo
venskú techniku nielen administratívne, ale aj 
ináč musíme budovať. 

Tu som pri otázke umiestenia techniky. A 
slávny slovenský Snem, dovolím si vopred pozna
menať, keďže som z dočasného sídla techniky, že 
nebudem tu hovoriť, ako hádam poslanec jed
ného mesta, to bolo kedysi pred 100 rokami, keď 
Ľudovít Štúr na prešporskej diete hovoril ako de
legát mesta Zvolena. Ja sa pokladám v smysle 
vládneho vyhlásenia skutočne za delegáta sloven
ského národa a preto hľadisko, ktoré pri určova
ní definitívneho sídla slovenskej techniky budem 
sledovať, bude hľadisko celonárodné, bude hľa
disko slovenskej tradície, slovenskej historie, čo 
sa týka minulosti a do budúcnosti zase prospeš
nosť vysokej školy technickej v ďalších ročníkoch, 
rešp. v ďalších desaťročiach, ba aj storočiach. 
A tu som, slávny slovenský Snem, pri otázke 
vôbec kultúrneho centra slovenského, alebo kul
túrneho strediska slovenského. Tejto otázke, veľ
mi dôležitej otázke, nebola venovaná doteraz 
patričná pozornosť. Prvá republika, správnejšie 
uplynulý 20ročný režim, ako môžeme všetci kon
štatovať, hádam mal v tomto ohľade veľký nedo
statok, že začal budovať kultúrne centrum na 
nevhodnom mieste. Na nevhodnom mieste, musí
me si to povedať, však áno, na nevhodnom 
mieste. Malý národ, slabý národ musí si svoje 
kultúrne centrum, stredisko budovať v strede. 
To je nad všetkú pochybnosť. Táto otázka sa 
pretriasala už od dôb Ľudovíta Štúra. Ľudovít 



Štúr vo svojich spisoch už sem-tam cíti a nad-
hadzuje túto otázku, že nemáme Slováci vtedy 
ešte národného a kultúrneho vedeckého centra a 
toto zabíjalo Slovákov cez celé desaťročia. Až 
v dobe národnej koncentrácie slovenskej, v dobe 
slovenského memoranda z roku 1860, v dobe 
matičnej a v dobe neskoršieho vývinu krásnej a 
vedeckej literatúry, vydávania kníh a koncentro-
vania sa vedúcich slovenských osobnosti, tento 
slabý slovenský organizmus začína si sám, in
štinktívne tvoriť v slovenskom strede skromné, 
chudobné, ale predsa len vedecké kultúrne cen
trum. A tu som, prosím, zase pri tej otázke, že 
Slovenská Hlinkova ľudová strana vo svojom 
boji o autonomiu Slovenska, už či pri podávaní 
návrhov zákonných, alebo pri rečnení, alebo kde
koľvek pri argumentácii, vychádzala z tohoto je-
dine správneho stanoviska - aj vládne vyhlásenie 
ho zdôrazňuje — že my vývin slovenského národa 
musíme budovať ďalej na vývine, ktorý nám za
čal, v ktorom pokračoval Anton Bernolák, pokra
čoval Ľudovít Štúr a ďalšia doba matičná. A 
tento vývin sa koncentroval fakticky vo svojom 
skromnom stredisku v Turč. Sv. Martine i pred 
prevratom. Po prevrate práve nám nepriateľská 
jednotiaca česko-slovenská ideologia postavila na 
opačný pol, teda sem akési vedecké centrum a 
stavala ho do protivy podľa nich t. zv. „bývalého" 

slovenského národného duševného strediska. A 
my by sme nič iné nerobili, len by sme sa do
púšťali tej istej chyby, keby sme túto vatru, čo 
akú skromnú, ale predsa len vedeckú a kultúrnu 
vatru, kde sa sústreďuje duchovná i materiálna 
kultúra slovenského národa, duchovná v Matici 
slovenskej materiálna kultúra v Slovenskom ná-
rodnom muzeu, nebudovali ďalej rešp. k tej vatre 
neprikladali nové a nové polienka. A tu nikto 
nemôže oddišputovať to, že každá vysoká škola, 
akéhokoľvek smeru je, či je smeru humanistické
ho, či je smeru reálneho, je dielňou vedy a patrí 
do kultúrneho strediska. A dovoľte mi, pánovia, 
nerád by som išiel ďalej, len toľko poviem, že 
vláda pri tejto otázke, čo ako rozpočtove hádam 
je veľmi pri stene, alebo v kúte, alebo v rozpa
koch, nemôže si voliť v otázke budúceho umie
stenia slovenskej techniky zásadu, že kto dá viac. 
To je vylúčená vec. Totižto táto zásada by sa 
veľmi vypomstila, veľmi vypomstila v budúcich 
rokoch, desaťročiach, ba aj storočiach. 

Predseda dr. Sokol (zvoní): Upozorňujem 
pána poslanca, že prekročil rečnícku lehotu viac 
ako o 30 minút. 

Poslanec Florek: No, už končím, prosím, už 
končím! — Toto je myslím základný kameň tvore
nia slovenského národného vedeckého života. A tu 
si pripomínaní, že slovenský štát, nové Slovensko 
má zvláštne úlohy a zvláštne povinnosti oproti ve-

deckým ústavom a ustanovizniam, oproti Matici 
slovenskej, Slovenskému národnému múzeu, 
Spolku sv. Vojtecha, Tranosciu, atď., atď. 

Končím tým, že vládne vyhlásenie, ktoré od
znelo z úst pána predsedu vlády slovenskej, nie
len že prijímam s úplným súhlasom, ale ho so 
slovenským nadšením pozdravujem. Nech toto 
vládne vyhlásenie ako program nového Slovenska 
tvorí etapu práve takú, etapu dokonalejšiu, 
správnejšiu, akou bolo roku 1918 naše oslo
bodenie, ktoré oslobodenie rozšírilo do širokých, 
hlbokých vrstiev veľmi intenzívne národné upo
vedomenie slovenské. Roku 1938, rešp. vládnemu 
vyhláseniu z r. 1939 želám, aby vytvorilo v kaž
dom príslušníkovi slovenského národa slovenský 
národný charakter a aby v tomto smysle program 
prvej slovenskej vlády, vyslovený pánom pred
sedom vlády, sa stal radostnou, krásnou etapou do 
budúcnosti. (Potlesk. ) 

Predseda Sokol: Ďalším rečníkom je pán 
poslanec dr. inž. Zaťko. Dávam mu slovo. 

Poslanec dr. inž. Zaťko: Slávny Snem! Pro
gramové vyhlásenie vlády rozprestrelo sa vari na 
všetky polia nášho spoločenského, teda sociálneho 
i súkromného života. K veciam politickým, či už 
sa týkaly našich vnútorných vecí, alebo politiky 
zahraničnej, zaujal náš klub už včera jednotné 
stanovisko. Preto týchto otázok mienim sa do-

tknúť len vtedy a natoľko, kedy a nakoľko budú 
súvisieť, alebo súvisia s hospodárskymi otázkami, 
ktorými sa dnes mienim zaoberať. Vylúčiť túto 
súvislosť, t. j . súvislosť medzi politikou a hospo
dárstvom nie je dobre možné ani pri najlepšej 
vôli, pretože náš hospodársky život a hospodár
stvo vôbec ešte vždy do veľkej miery závisí prá
ve od denia politického, od politických činov. Na 
túto neodškriepiteľnú skutočnosť by som rád 
hodne dôrazne poukázal práve na parlamentnom 
fore Slovenska. 

Pán predseda vlády vyhlásil predvčerom, že 
vzhľadom na zjednodušenie našich politických 
pomerov, vzhľadom na to, že máme vlastne jednu 
jedinu slovenskú politickú stranu, prestávajú roz
diely medzi stranou a štátom, štát a strana je 
jedno. Zdá sa byť logickým domyslením tejto 
pravdy, keď poviem, že následkom toho nemôže 
byť rozdielu ani medzi politikou strany a politi
kou štátu. Obe sú rovnako v službách nášho ná
roda. To znamená, že ani v jednej, ani v druhej 
nemožno pokračovať tak, aby nám vznikaly ob
jektívne, či sociálne škody. Možno, že tá. alebo 
oná politika vyvolá určité spory subjektívne, ob
jektívnych škôd vyvolávať nesmie. Viem, že 
škody tohto druhu, teda škody sociálne môžu byť 
zapríčiňované vo všetkých oblastiach nášho spo
ločenského života, jednak som toho názoru, že 



vari nikde nemôžu byť tak citelné a ďalekosiahle, 
ako práve v obore hospodárskom, pretože tu ča
sto dochádza i k násobeniu. Preto sa mi zdá byť 
prvou povinnosťou zodpovedného politika, aby pri 
každom svojom počínaní dôkladne uvážil, aké 
účinky vyvolá ono vo sfére života hospodárskeho. 
Iste budeme jednotní v názore, že je zásadne ne
možné, aby pokračovaním politickým zapríčiňo-
valy sa národu škody hospodárske. Nebolo by 
dobré, keby si naši politickí činitelia neuvedomo
vali, že hádam každý ich počin, či už ide o reč, 
alebo o skutok, má i svoje reflexy hospodárske, 
ktoré niekedy môžu dosiahnuť s hľadiska celoná
rodného i katastrofálneho rozsahu. 

V tejto súvislosti pokladám pre ďalší náš vý
vin za mimoriadne významné, že predseda vlády 
vyslovil zásadu, že štát ponechá voľné pole sú
kromnému podnikaniu a že jeho úloha v tomto 
ohľade bude len hájenie obecného záujmu národ
ného. To je dobrá základňa pre rozvoj súkromné
ho podnikania na Slovensku a i pre celkovú ho
spodársku politiku vlády. Treba s uznaním kon
štatovať, že slovenská vláda už i doteraz i v prak
tickom živote tejto zásady sa pridržiavala. 

Slávny Snem! Skoro po slovenskom prevrate, 
keď sa naša územná konštelácia rúcala a značné 
kusy našej najlepšej zeme odpadúvaly do lona 
druhých štátov, počuli sme často nahlas i šeptom 
vyslovovanú otázku, či to hospodársky vydržíme, 
či sa o niekoľko dní alebo týždňov nezrútime a ne
staneme sa zase ako celok obeťou toho alebo iného 
štátneho celku. A naša prvá slovenská vláda od
povedala vtedy na túto otázku jasne a nedvoj-
smyseľne: vydržíme a položila tak základy dô
very národa v seba samého a v jeho vývin do 
budúcnosti. Pánovia, pokladám za najsvätejšiu 
povinnosť slovenskej vlády, aby dokázala, že táto 
dôvera bola odôvodnená, a že nádeje, ktoré do 
nej národ vložil, budú splnené. Možno dávať sľu
by a neplniť ich, ale nie na trvalo. Len tá vláda, 
ten režim má trvalé úspechy, ktorý sa usilovne 
snaží, aby nebolo rozporov medzi tým, čo sľubuje 
a medzi tým čo uskutočňuje. A tu by som rád 
pripomenul, že i naša slovenská štátnosť je sľu
bom a to sľubom veľmi závažným. Je to sľub 
lepšej budúcnosti národa, krajšieho zajtrajšku, 
radostnejšieho života slovenského. To je cieľ a 
smysel konečne každého štátneho snaženia, smy-
sel každého štátu. 

Súhlasím s názorom vlády, že štát nemôže byť 
účelom, ale len prostriedkom na záchranu a na 
zveľaďovanie trvalých hodnôt nášho národa, ná
roda vôbec, na dvíhanie jeho kvalít hmotných i 
mravných. Zdá sa mi, že hádam základným pred
pokladom dosaženia tohto cieľa sú úspechy vlády 
Slovenskej krajiny práve na poli hospodárskom 
a sociálnom. Musí dokázať robiť takú hospodár

sku politiku, ktorej výsledkom by bolo ustavičné 
tvorenie nových podmienok, vhodných pre roz
množovanie a pre dvíhanie kvality zárobkových 
príležitostí. Úloha táto je neznieme ťažká, ale 
nie nesplniteľná. Možno ju vyplniť len vtedy, keď 
si hneď na začiatku dobre uvedomíme, s akými 
hospodárskymi hodnotami, s akými pomerami ho
spodárskymi začíname. 

Včera hovoril pán poslanec Turček z tohoto 
miesta o pomeroch vo výrobe poľnohospodárskej. 
A mne nezostáva nič iného, ani vtedy, keď sa 
budem zaoberať vo svojej reči hlavne výrobou 
druhotnou, len zase vyjsť z pomerov, ktoré pa
nujú u nás práve vo výrobe poľnohospodárskej. 
Zdôraznilo sa včera, že vyše 66 percent nášho 
obyvateľstva patrí práve do tejto skupiny povola
nia a povedalo sa, že práve preto treba dbať zá
ujmov tejto časti obyvateľstva. Áno, vážení páno-
via, práve preto, lebo toto číslo je príliš vysoké 
na pomery, aké vykazuje poľnohospodársky obrá-
bateľná pôda na Slovensku. Uvedomme si, prosím, 
že na Slovensku na 100 hektároch poľnohospodár
sky obrábanej pôdy žije dnes zhruba asi 107 
ľudí. Pánovia, to je o 40 percent viac, nežli žilo 
na Slovensku prednovembrovom. To je o 65 
percent viac, nežli žije na rovnakom kuse pôdy 
v Čechách, a to je, vážení pánovia, o 300 percent 
viac, nežli v Dánsku, poľnohospodársky pokroči
lom Dánsku. Produktivitu pôdy možno stupňovať, 
ale má svoje prirodzené hranice, ktoré určuje 
zákon klesajúceho výťažku. Túto hranicu nepre-
kročuje nikto a nebudeme ju prekročovať ani my. 
Následkom toho zdá sa mi byť absolutne jasným, 
že kým na Slovensku na jedného príslušníka 
poľnohospodárstva nepripadá ani jeden celý 
hektar pôdy, do tých čias nemožno hovoriť o sluš
nej životnej úrovni slovenského roľníckeho ľudu 
ale ani o slušnej úrovni slovenského ľudu vôbec. 

Súhlasím s názormi, ktoré včera vyslovil pán 
poslanec Turček, že bude potrebné, aby vedľa 
starosti o južné kraje, svojou prevahou obilinár-
ske, starali sme sa tiež o kraje severného Slo
venska, ktoré vykazujú prevažne zase výrobu 
živočišnú. Vláda má v úmysle organizovať sbernú 
službu a obchod s dobytkom v samostatnej slo
venskej spoločnosti. Súhlasím, ale dodávam, ne
zabúdať, že značná časť našich prebytkov živočiš
nej výroby už dnes a pri stupňovaní tejto výroby 
ešte značnejšie v budúcnosti, aspoň v dohľadnom 
čase, - nie, prosím, na trvalo, ja sa k tomu vrátim, 
- musí hladať svoj odbyt v krajinách českých. To 
znamená, že musí byť organická súvislosť medzi 
podobnou organizáciou v krajinách českých a na 
Slovensku. Bez tejto súvislosti neviem, či by to 
šlo dobre. 

Pán poslanec Turček - nehnevajte sa, že sa 
Vás toľko dovolávam - spomínal včera tiež po-



trebu účasti producentov-roľníkov na podnikaní 
priemyselnom. Pochopiteľne, že táto otázka ma 
celkom mimoriadne zaujíma, a nebudem v zásade 
nesúhlasiť s ňou. Tu ide len o to, aby to bola 
účasť najvhodnejšia a skutočne účasť roľníkov. 
(Potlesk. ) Nejde o formálne riešenia, hovorilo 
sa o účasti na zisku. Rôznou formou možno túto 
účasť zaistiť a my budeme museť hľadať takú 
formu, ktorá by vyhovovala obom, i tomu prie
myselnému podniku i tomu roľníkovi. Sledujeme 
objektívny účel, musíme teda vziať do úvahy obe 
hľadiská. 

Slávny Snem! Pomery, ktoré som vylíčil a kto
ré sa týkajú výroby poľnohospodárskej, sú mimo
riadne závažné a sú podľa môjho názoru priamo 
rozhodujúce pre smer poľnohospodárskej politi
ky, ktorý vláda už v najbližšom čase bude musieť 
sledovať. Veď nemôže byť o tom sporu, že účelom 
poľnohospodárskej politiky je zaistenie si naj
vyššieho stupňa blahobytu a čo najväčšej spokoj
nosti roľníckeho ľudu. Nesúhlasím s tými, čo za
stávajú názor, že tento cieľ spočíva v zaistení 
rentability roľníckeho podnikania, to je nie nič 
iného, ako zameňovanie účelu s prostriedkom. 
Rentabilita je nie účelom, je len prostriedkom, 
pomocou ktorého vlastného účelu dosahujeme. 
Ale nie je to jediný prostriedok, i keď uznávam, 
že je to hádam prostriedok najdôležitejší. Ren
tabilitu v súkromno-hospodárskom podnikateľ
skom systéme vyžaduje záujem podnikateľov na 
výrobe a bez rentability v našom systéme sa ne
podniká, alebo aspoň sa nepodniká na trvalo. Čím 
vyššia výnosnosť, tým väčší je tento záujem pod
nikateľa a naopak, to je nesporné. 

Uznávam tiež, že každá zmena v stupni vý
nosnosti má za následok súbežnú zmenu i v stup
ni blahobytu - hovorím o výrobe poľnohospodár
skej - ale len kým z patričného výnosu pôdy žije 
rovnaký počet ľudí. A práve preto poľnohospo
dársky politik musí obracať svoju pozornosť nie
len k pôde, ale i k roľníkom, musí sa starať o to, 
či počet príslušníkov roľníckeho stavu je, bol a či 
bude v náležitom pomere k rozlohe pôdy, ktorú 
títo majú k dispozícii. Tento pomer je rovnako 
dôležitý, ako výnos samotný. Konštantný vzrast 
životnej úrovne roľníctva ako celku možno zabez
pečiť len vtedy, keď poľnohospodárska politika 
dbá nielen maxima výnosnosti pôdy, čo sa často 
zdôrazňuje, ale i optima počtu roľníckeho obyva
teľstva na nej žijúceho, na čo sa zase najčastejšie 
zabúda. 

Pánovia, po tom, čo som práve uviedol, je 
jasné, že na slovenskej poľnohospodársky obrá
banej aj obrábateľnej pôde nežije dnes optimálny 
počet ľudí ale skôr, že tu máme čo robiť so znač-
ným populačným pretlakom. To je skutočnosť, s 
ktorou sa na trvalo uspokojiť nemôžeme, Nezdá 

sa mi, že postačí, keď zabránime ďalšiemu vzra-
 roľníckeho obyvateľstva, ale že bude potrebné 
snížiť i dnešný jeho početný stav na primeranú 
výšku. To je, pravda, už úloha, na ktorú sama 
poľnohospodárska politika nestačí. 

Slávny Snem! Tak prichádzam k druhému a 
vlastne k ústrednému problému celej našej ho
spodárskej a sociálnej politiky, to jest k otázke 
populačných prídavkov. Z vyhlásenia vlády jasne 
vysvitá, že dnešnú populačnosť Slovenska nepo
važuje za dostačujúcu. Len tak totiž možno odô-
vodniť zásahy, ku ktorým sa mieni odhodlať v 
oblasti politiky sociálnej a tu najmä pri mzdách 
a platoch. Súhlasím s týmto chápaním veci, ale 
mám zas určité pripomienky, nehnevajte sa. 
Ťažko je dnes zistiť presné populačné prírastky 
slovenské v našom okyptenom území, pretože 
chybí ešte potrebný štatistický materiál. Ale je 
zaujímavé, že v rokoch 1933—1937 ročný prí
rastok činil v okresoch zabraných 8. 3 promil, 
kdežto na území dnešného Slovenska 10. 7 promil. 
Máme teda dnes populačnosť značne vyššiu, než 
bola na Slovensku prednovembrovom. V absolut-
ných číslach vyjadrené znamená to, že na starom 
Slovensku mali sme priemerný ročný populačný 
prírastok asi 32 tisíc duší, na Slovensku dnešnom 
možno prísť rôznymi výpočtami k číslici 22 až 
25 tisíc duší. Toto zvýšenie počtu obyvateľstva, 
toto ročné zvýšenie počtu obyvateľov, predpokla
dá aspoň úmerné rozmnožovanie možností zárob
kových, ak nemá vykonávať nepriaznivý tlak na 
terajšiu životnú úroveň nášho národa. A jednako 
do nedávna najväčšia časť tohoto prírastku vtla-
čovala sa na pôdu, veľká časť vytlačovaná bola do 
cudziny a len menšia hľadala a nachádzala mož
nosti živobytia vo výrobe druhotnej, vo verejných 
službách a vo voľných povolaniach. Populačný 
prírastok dnešného Slovenska je ešte vždy veľmi 
značný, o tom nemôže byť sporu. Čo znepokojuje, 
to je jeho klesajúca tendencia, ktorá čím ďalej 
tým viac nadobúda na intenzite, tak že v bližšej 
alebo ďalšej budúcnosti mohla by sa nám stať 
osudnou. Vláda si toto nebezpečenstvo uvedomu
je a preto chce prikročiť k určitým preventívnym 
opatreniam.. Smer, ktorý vláda v tomto ohľade 
sleduje, možno považovať za správny ale nie za 
dostačujúci. Politika zvyšovania populačnosti 
zdá sa mi byť odôvodnená, ako som už povedal, 
len vtedy, keď sa uskutočňuje paralelne s ňou ale 
tempom ešte intenzívnejším politika rozmnožo
vania pracovných príležitostí. V opačnom prípade 
dochádza nutne ku chudobneniu a zchudobneniu 
národa a to je výsledok, ktorý by sa protivil pocti
vej štátnej politike. Iný a okrem zmieneného vari 
už jediný prostriedok, ktorým takýto výsledok 
možno eliminovať, je : odčerpávanie populačného 
prírastku alebo aspoň jeho časti sťahovaním do za-



hraničia. Kedysi po prevrate v roku 1918 ozývaly 
sa aj zo slovenskej strany hlasy, že tohto pro-
striedku možno a treba používať. Rád by som 
zdôraznil, že národ, ktorý chce žiť, rásť a zveľa-
ďovať sa v každom ohľade, musí tento spôsob 
umiesťovania prírastkov svojho obyvateľstva čo 
najrozhodnejšie odmietnuť. Na trvalo nemožno 
sa uspokojiť ani s takzvaným vysťahovalectvom 
sezónnym, pretože toto nijak neprispieva k mrav
ným hodnotám skupiny ľudí, ktorých sa dotýka 
a okrem toho skrýva v sebe nebezpečenstvo veľ
kého tlaku na tuzemský pracovný trh, práve v 
dobách hospodársky najťažších, keď ich tam, kam 
dnes chodia, nebudú potrebovať. 

Uviedol som už, že v prvotnej výrobe poľno
hospodárskej niet miesta na Slovensku vlastne 
ani pre tú najnepatrnejšiu časť našich populač
ných prírastkov. Cesta do cudziny je neschodná, 
zostávajú teda vlastne výhradne možnosti výroby 
druhotnej, to jest priemyslu a živností, do kto
rých zahrňujem aj cudzinecký ruch. Páni, keď 
uvážite akou veľkou úlohou štátnej politiky je 
spoločensky slušné zvládnutie tohto problému, 
uznáte, že nepokračujem celkom nesprávne, keď 
vyslovím určitú pochybnosť o tom, či mu vláda 
vo svojom vyhlásení venovala dostatočnú pozor
nosť. Jej výklady o politike zdravotníckej, sociál
nej a školskej zabraly celé hodiny času, zatiaľ čo 
otázke nových pracovných príležitostí venované 
bolo len niekoľko minút. Šli by sme nesprávnou 
cestou, keby vláda chcela tento pomer zachovávať 
i pri praktickom uskutočňovaní svojho programu. 
Veď je nesporné, že žiadny z uvedených oborov 
nie je a nemôže byť primérnym bodom ľudskej 
činnosti. Ani v jednom z nich netvoria sa origi-
nárne dôchody, každý nám predstavuje súbor 
potrieb človeka, ktorých uspokojenie prichádza 
preň do úvahy len po krytí jeho potrieb život
ných, pre život neodpustiteľných. Takto teda i 
úspechy vlády na tomto poli, na poli kultúrnom, 
zdravotníckom, sociálnom a tak ďalej závisia vý
hradne od toho, či sa jej podarí zvýšiť celkový 
originárny dôchod národa slovenského, ktorý by 
potom umožnil i zvýšenie dôchodov odvodených. 
Jednako sa mi zdá byť jasným, ba i nám všetkým, 
že bez väčšieho počtu dymiacich fabrík a hotelov 
plných hostí, nestvorí u nás nikto ani viac škôl, 
ani zdravotných ani sociálnych ustanovizní. Bada
teľnejší kultúrny a sociálny pokrok nie je u nás 
dnes možný bez citeľného pokroku na poli tvorby 
a zkvalitňovania zárobkových príležitostí. Veľký 
program v prvom obore nebude možno uskutočniť 
bez realizovania veľkého programu v obore dru
hom. Tento druhý obor je totiž neodpustiteľným, 
bohužiaľ, neodpustiteľným predpokladom toho 
prvého. 

Slávny Snem! Potrebu intenzívnej výstavby 
priemyslu na Slovensku snažím sa dokazovať vše
tkými možnými prostriedkami už dlhé roky. 
Jednako na dnešnom novom Slovensku, keď bu
dujeme svoju štátnosť, ako to vyjadril pán mini
sterský predseda, získáva tento problém na vý
zname mierou celkom mimoriadnou. Náš roz
počtový výbor zaoberal sa nedávno rozpočtom 
Slovenskej krajiny na rok 1939. I keď by som 
varoval pred nerozmysleným aplikovaním jeho 
konkrétnych úhrnných čísiel, jednako myslím, že 
Slovenský štát už i z vlastných príčin existenč-
ných bude musieť veľmi usilovne hľadať prostried
ky (predsedania sa ujal podpredseda dr. Me-
derly), ktoré by vhodne a účinne prispievaly k 
zvýšeniu takzvanej sociálnej či objektívnej únos
nosti slovenského národa. Budovanie priemyslu 
je tu nesporne najnádejnejším poľom činnosti, 
pretože otvorí nové príjmové zdroje štátu a sú
časne živobytné príležitosti pre naše populačné 
prírastky. 

Prírodných podmienok pre výstavbu prie
myslu máme mnoho, preto vláda veľmi správne 
zdôraznila, že pôjde o to, aby sme si vhodnou po
litikou tvorili ešte nutné predpoklady psycholo
gické a hospodárske. Podmienky hospodárske 
vytvoríme vhodnými normatívnymi opatreniami, 
ktoré vyvolajú určité obete štátu v nádeji, že mu 
ponesú v bližšej alebo ďalšej budúcnosti bohaté 
ovocie vo forme daní, dávok a podobne. Budú 
to investície, ktoré budú mať celkom mimoriadne 
vysokú sociálnu výnosnosť, preto ich možno v 
plnom vedomí zodpovednosti podniknúť. Kon
krétnou formou, v ktorej sa prejaví základňa, 
bude zákon o podpore industralizácie, na ktorom 
patričný rezort už pracuje a s ktorým už v býva
lom Uhorsku mali v mnohom ohľade veľmi dobré 
skúsenosti. 

Ale, vážení pánovia, márne budú všetky nor
matívne opatrenia, márne všetky finančné obete 
štátu, ak sa nám nepodarí stvoriť takú atmosféru 
psychologickú, aká je bezpodmienečne potrebná 
pre prilákanie podnikateľského kapitálu k nám. 
Ak priemyselní investori nebudú presvedčení o 
stálosti našich politických pomerov a o ich nor
málnom vývine do budúcnosti, nebudú mať zá-
ujem o našu krajinu a márne bude každé úsilie 
vlády, márny bude každý nátlak, ktorý by vláda 
v tomto ohľade chcela vynaložiť. 

V tejto súvislosti má veľký význam vyhláse
nie vlády, že nová ústava slovenská bude okrem 
iného aj garantom súkromného vlastníctva. To je 
zase norma, ale púha existencia normy nestačí. 
Dôvera vznikne len vtedy, keď vláda pri uskutoč
ňovaní svojej praktickej politiky bude prísne dbať 
na jej neporušovanie a rušiteľov takýchto noriem 



nekompromisne hnať na zodpovednosť. Ak toto 
nedokáže, nebude sa môcť vykázať pozitívnymi 
výsledkami na tomto poli. Považujem za veľmi 
dôležité, aby sme si smer našej industrializačnej 
politiky mohli určovať sami a najmä aby sme 
autonomne mohli rozhodovať o stavbe nových to
vární, pri čom rozhodujúcim momentom nech 
je pomer doterajšej výrobnej kapacity ku kapa
cite trhu tuzemského, ale tento pomer má rozho
dovať len v zásade. Nebolo by správne, keby sme 
našu priemyselnú výrobu, naše nové fabriky bu
dovali len na tomto pomere. Nestačí nám vzhľa
dom na to, čo som vopred uviedol, trh česko
slovenský. Musíme nutne budovať náš priemysel 
tak, aby svoje výrobné prebytky, ktoré nebude 
môcť umiestiť na tuzemskom trhu, vyvážal do 
cudziny. Som presvedčený, že len vtedy nebude-
me museť vyvážať ľudí, keď budeme vyvážať čo 
najušľachtilejšie tovary našich fabrík a plodiny 
našich polí. Netreba sa báť v tomto ohľade, slo
venský výrobok si už od dávnejších časov kliesni 
cestu na trhy celého sveta. Slovenský výrobok 
najdete dnes nielen vo všetkých štátoch europ-
ských, ale aj v tých najvzdialenejších štátoch 
zámorských. Nemôže byť pochybnosti o tom, že 
slovenský export existuje, ale neexistuje v takom 
rozsahu, aký potrebujeme. Som rád, že vláda i v 
tomto ohľade chce podporovať a pomáhať tým 
a tam, kde súkromná námaha už nemôže stačiť. 

V tejto súvislosti zdá sa mi byť dôležitá 
otázka štatistického zachytenia a spracovania vý
sledkov našej výrobnej činnosti a smeru, kam sa 
tieto výsledky ubierajú, kde nachádzajú svo
je umiestenie. Pán ministerský predseda pred
včerom zdôraznil, že bude potrebné zriadiť 
samostatný štatistický úrad slovenský pre zvlášt
ne potreby Slovenska. Neviem na čo vláda kon
krétnejšie myslí, ale by som rád pripomenul, že 
úrad štatistický respektíve jeho správne fungo
vanie je vecou mimoriadne chúľostivou, preto iste 
bude správne, keď skutočne ten slovenský úrad 
štatistický bude sa starať v prvom rade a hádam 
predbežne výhradne o tie slovenské špeciality, 
ale keď súčasne budeme žiadať, aby v ústrednom 
úrade štatistickom spracovávaly sa všetky dáta a 
údaje, spracovávaly sa všetky pomery, na kto
rých Slovensko má záujem či už s hľadiska ro
benia dobrej politiky hospodárskej, kultúrnej 
alebo sociálnej. A musíme zvlášť zdôrazniť, že 
máme dnes záujem na tom, aby štatistika o za
hraničnom obchode, o dovoze a vývoze bola publi
kovaná tak, aby z nej bolo jasne patrné akou 
účasťou (správne!) participuje Slovensko. Teda 
toto je hádam prvý taký postulát, ku ktorého 
uskutočneniu treba prikročiť ihneď. 

Pánovia, fabriky nemožno stavať v každom 
kraji nášho Slovenska, ťažko dostaneme prie

myselného investora najmä do tých našich kra
jov, ktoré sa vyznačujú zvláštnou bohatosťou 
prírodných krás. A jednako i toto obyvateľstvo, 
ba azda predovšetkým toto, musí byť predmetom 
pečlivej starostlivosti vlády. Vláda bude musieť 
vedieť dokázať, že vie stvoriť podmienky pre 
exploitáciu týchto prírodných krás, že z našich 
hôr, vrchov, vôd obyčajných i liečivých, vie vy
tvoriť pramene zárobku pre ľud, ktorý okolo nich 
býva. I tu treba počiatočných obetí, i tu bude sa 
štát musieť zpočiatku vzdať určitej časti svojich 
príjmov, ak si bude chcieť zabezpečiť príjmové 
zdroje pre budúcnosť a dôchodkové zdroje pre 
obyvateľstvo dnešné i budúce. Nepôjde len o to, 
aby sme mohli vybudovať úplnú sieť hotelov a 
chát, vyhovujúcich nárokom dnešnej spoločnosti, 
ale aj o vybudovanie komunikácií, ktoré by tieto 
kraje sprístupnily aj pre najnáročnejších turistov 
a kúpeľných hostí. Vážení pánovia, fabrika, hotel, 
neznamenajú zárobkovú možnosť len pre tých, 
ktorých priamo zamestnávajú, treba si uvedomiť, 
že podpora výstavby takýchto podnikov je súčas
ne i podporou podnikania remeselníckeho a ob
chodného. Každá nová fabrika, každý nový hotel 
automaticky vyvolá existenciu celej série živností 
toho najrôznejšieho druhu, takže zárobkové prí
ležitosti sa týmto spôsobom násobia. 

Ale blahodarný vplyv týchto podnikov pre
javuje sa veľmi vypukle i vo sfére výroby poľno
hospodárskej. Ešte vždy počúvame z najrôznej
ších strán volanie, aby železničné dopravné 
sadzby boly upravené tak, aby umožnily predaj 
našich poľnohospodárskych produktov i na naj
vzdialenejších trhoch republiky. Ja neváham na 
tomto forume vyhlásiť, že s týmto tradičným po
stulátom nesúhlasím. Dopravné sadzby sa naším 
železniciam nikdy nepodarí snížiť na úroveň, 
ktorá by umožňovala roľníkovi z východného 
Slovenska rovnakú cenu na českých trhoch, ako 
roľníkovi českému. Preto tento prostriedok zhod
nocovania produktov našej poľnohospodárskej 
výroby možno považovať len za prechodný, viac-
menej za východisko z núdze. Trvalých a bez
pečných výsledkov v tomto ohľade dosiahneme 
len vtedy, keď budeme pokračovať opačne, to 
jest, keď naším produkčným miestam poľnoho
spodárskym priblížime konzumenta. A tohto 
práve dosiahneme zakladaním fabrík a hotelov. 
Možno teda povedať: každá nová fabrika alebo 
hotel znamená ďalšie zhodnotenie produktov na
šej roľníckej výroby. Pýtam sa, pánovia, prečo 
by sme takúto hospodársku politiku nerobili? 
Vláda ju chce robiť a to nás naplňuje určitými 
nádejami. 

Som rád, že môžem konštatovať, že naša vlá
da dokazuje už i prakticky svoj záujem na vy-



budovaní nového priemyslu tým, že konečne za-
čína aplikovať daňové výhody, ktoré umožňuje 
pri novozakladaných priemyselných podnikoch 
zákon o priamych daniach a ktoré česko-sloven-
ské vlády u nás aplikovať v žiadnom, ale ani v 
jednom prípade nechcú. Všetky tieto úlohy pred
pokladajú záujem kapitalistu investovať. Tento 
záujem musíme vzbudiť všetkými vhodnými pro
striedkami a nádeje podnikateľa na nerušenosť 
jeho dispozičnej sféry a na občiansku rentabilitu 
inštituciálne i prakticky zabezpečiť. 

Vláda zdôraznila právnu bezpečnosť a robí to 
i pri iných príležitostiach. Ale ja dnes rád by 
som poukázal i na konkrétne prostriedky, ktoré 
sú k zaisteniu tejto bezpečnosti potrebné. Podni
katelia už dlhé roky žiadajú, aby sa štát všemož
ne vystríhal nezákonného výkonu verejnej moci. 
Preto musíme žiadať, aby konečne došlo k vy
daniu zákona o ručení štátu za škodu, ktorá ob
čanovi vznikne tým, že výkonná moc nebola 
uplatnená zákonne. Pravda, občianstvu nevzni
kajú škody len nesprávnou činnosťou úradu, ale
bo úradov, ale aj ích nečinnosťou. Fakt, že vec 
občana zostáva na úrade nevybavená, môže spô
sobiť prípadne i väčšie škody, ako keď je tá vec 
nesprávne vybavená. Preto okrem zmieneného 
zákona treba vyniesť i zákon proti nečinnosti 
úradov. Konečne by som pripomenul potrebu dô
kladnej úpravy súdnej kontroly verejnej správy 
v nižších inštanciách. Všetky tieto opatrenia sú 
dnes legislatívne už tak ďaleko pripravené, že by 
v krátkom čase mohly už byť predmetom rokova
nia nášho snemu. 

Právna bezpečnosť však vyžaduje ďalej, aby 
právny poriadok bol prehľadný a všetkým obča
nom prístupný. Ťažko žiadať občana, aby sa držal 
noriem, keď nemá možnosť presvedčiť sa o ich 
existencii. Vzhľadom na dnešnú neprehľadnosť 
noriem bolo by preto potrebné jednako aby boly 
preskúmané s hľadiska ich vhodnosti pre naše 
pomery, ako o tom hovoril už pán ministerský 
predseda, ale aj za tým účelom, aby sa vylúčily 
normy, ktoré síce formálne ešte vždy platia, ale 
nemajú už nijakého odôvodnenia. Konečne by 
bolo potrebné, aby dôležité a súvislé časti nášho 
právneho poriadku, ktoré sa dnes nachádzajú 
roztrúsené po rôznych špeciálnych zákonoch, bo-
ly shrnuté do jednotného jedného právneho kom
plexu. Na príklad pracovné právo, právo admini
stratívne atď. 

Ale právna bezpečnosť, vážení pánovia, je nie 
len otázkou noriem a ich výkonu, ale i problé
mom výchovy a to výchovy občianstva rovnako, 
ako aj výchovy úradníctva verejnej správy. 
Verejná správa si musí zvyknúť nebáť sa zodpo
vednosti za rozhodnutie, dbať zákonov a rýchle 
a precízne rozhodovať. Na druhej strane zas ob-

čan musí pochopiť, že i on musí priniesť obete na 
prospech celku a že od štátnych orgánov, od vrch
nosti môže síce žiadať svoje právo, ale len svoje 
právo. (Hluk. ) 

Podpredseda dr. Mederly (zvoní): Upozor
ňujem pána poslanca, že rečnícku lehotu už pre
kročil. 

Poslanec dr. inž. Zaťko: Slávny Snem! Ja 
už končím. (Vrava. ) Je mnoho ďalších dôležitých 
momentov, ktoré prichádzajú do úvahy ako 
predpoklady pre splnenie programu, ktorý som 
práve načrtol. Vedel som, že v lehote 30 minút 
nebude ich možno ani heslovite vyčerpať všetky, 
preto, ako vidíte, končím práve vtedy, keď ma na 
to pán predseda upozorňuje. Zdôraznil by som 
ešte len toľko, že sú celkom mimoriadne dôležité 
momenty v obore dopravnom, v obore daňovom, 
v obore výroby elektrického prúdu atď., atď., 
ktoré majú často aj rozhodujúci vplyv na to, či 
sa určitý podnik postaví, alebo nepostaví. Týmto 
momentom bude treba venovať rovnakú pozor
nosť, ako tým otázkam, tým postulátom, tým 
podmienkam základným, o ktorých som dnes 
hovoril. Vážení pánovia! Keď slovenská vláda 
a vlády budúce budú dbať týchto nepostrádateľ
ných a neodpustiteľných hľadísk, nemusíme sa 
báť o hospodársku budúcnosť nášho národa a po
tom nebudeme sa museť báť ani o jeho budúc
nosť kultúrnu a sociálnu. (Potlesk. ) 

Podpredseda dr. Mederly (zvoní): K slo
vu sa prihlásil pán poslanec Čavojský. Udeľu
jem mu slovo. 

Poslanec Čavojský: Slávny Snem! Pán 
predseda vlády dr. Tiso vo vládnom vyhlá-
sení o sociálne-politickom programe povedal 
v úvode niekoľko viet, ktoré stoja za to, aby 
som niektoré z nich opakoval. Pán predseda 
povedal doslovne toto: „Stredobodom pozor-
nosti vlády Slovenskej krajiny je a zostane 
správna sociálna politika. Teraz, po splnení túž
by po samostatnosti národa, musíme vlastný
mi silami a dôslednou vôľou splniť program 
sociálneho povznesenia Slovenska! Pre tento 
cieľ musí priniesť obeť každý člen národa po
dľa zásady solidarity, lebo každý člen národa 
má jednakú hodnotu pre život národného cel
ku a preto i nárok na slušnú existenciu bez 
ohľadu na rozdiele stavovské i triedne. " 

Toto sú zásady, podľa ktorých chce naša 
slovenská vláda robiť sociálnu politiku. Mne 
sa zdajú byť tieto vety vo vládnom vyhlásení 
perlami. Rovnako sa mi zdalo, že pri sčítaní so-
ciálne-politického programu slovenskej vlády 
slávny Snem pomerne najčastejšie prejavoval 
potleskom svoj súhlas. Ďakujem slávnemu 
Snemu, ďakujem pánu ministerskému predse
dovi i celej vláde za takéto správne stanovi-



sko k sociálnej politike. Toto ma posiluje v 
presvedčení, že nové slobodné Slovensko bu
de opravdu kresťanské a sociálne spravodlivé. 

Pán predseda vlády spomenul niektoré obory 
sociálnej politiky, ale zaiste najpozoruhodnej
šia je čiastka o rodinnej mzde. Tu vládne vy
hlásenie hovorí, že treba prikročiť k uzákone
niu t. zv. rodinnej mzdy. Toto stanovisko vy
viera z kresťanských zásad, precizovaných v 
pápežských sociálnych encyklikách. Viem, že 
zavedenie rodinnej mzdy nie je otázka ľahká 
a jednoduchá. Ale stojí za to , aby sa riešenia 
tejto otázky v najbližšej budúcnosti naša kre
sťanská odborová organizácia všemožne do
máhala. Pri tejto príležitosti chcem upozorniť 
slávny Snem na veľmi nízke a nedostatočné 
mzdy slovenského robotníctva. Uvediem úrad
nú štatistiku. Je to priemerný stav poistencov 
robotníkov podľa mzdových tried podľa záko
na o sociálnom poistení za rok 1938. Na príklad v 
II. mzdovej triede, kde je stredná denná mzda 
8. — K, je 84. 696 poistencov, t. j . 26. 76%. 
V štyroch najnižších príspevkových triedach 
je spolu 63. 95%, teda dve tretiny slovenských 
robotníkov je v štyroch najnižších mzdových 
triedach, ktorých primeraná denná mzda činí 
od 4—16 K. Len 7. 56% je takých robotníkov, 
ktorých priemerná denná mzda činí 24. — K 
a len 2. 66% je takých robotníkov, ktorí majú 
primeranú dennú mzdu 30. — K. Mzdy sloven
ských robotníkov pomerne k cenám životných 
potrieb sú už niekoľko rokov nízke a nedosta
točné. A nakoľko v posledných mesiacoch 
zase stúply ceny životných potrieb, teraz je 
životná úroveň slovenských robotníkov zase 
nižšia. Terajší stav nie je na trvale udržateľ
ný. Zaiste nikto nebude žiadať od väčšiny slo
venských robotníkov, aby trpeli biedu. Keď by 
vláda bola zabránila včas zdražovaniu, nemu
sela byť otázka nízkych miezd tak pálčivá 
ako je teraz. Vo vládnom vyhlásení sa síce 
hovorí, že vláda urobí všetko na ochranu spo
trebiteľov, a to zamedzením zdražovania, prís
nym dozorom na ceny najnevyhnutnejších 
predmetov dennej potreby a na ich akosť. 

Vo vládnom vyhlásení je aj táto veta: 
„Zdražovateľov a vykorisťovateľov nebudeme 
trpieť. " Ja prosím, aby sa podľa toho dôsledne 
pokračovalo. Len takto bude možné vyhnúť sa 
sociálnym bojom a z toho plynúcim nepríjem
ným dôsledkom. Upozorňujem, že otázka mi 
je ešte viac otázkou hospodárskou, ako sociál
nou. Dostatočné mzdy robotníkov sú síce na 
úkor ziskov niekoľko málo jednotlivcov, ale sú 
národohospodárskym záujmom. Pracujúce 
vrstvy obyvateľstva budú nakupovať potrebné 
poľnohospodárske a priemyselné výrobky len 

vtedy, keď budú mať z čoho, keď budú mať do
statočné mzdy a platy. 

Vo vládnom vyhlásení je ustálený program 
rozličného druhu. Uskutočnenie niektorých 
čiastok programu závisí len od dobrej vôle 
vlády, kdežto uskutočnenie niektorých iných 
čiastok programu vyžaduje splnenie prísluš
ných predpokladov. N a p r . na stavbu dialnice 
potrebovala by vláda pol druhej miliardy ko
rún. Ale na zakročenie proti zdražovateľom a 
vykorisťovateľom nepotrebuje vláda žiadnych 
mimoriadnych finančných prostriedkov. (Po
tlesk. ) Musíme sa všemožne vyhýbať sociál
nym bojom. Musíme sa snažiť s napnutím vše
tkých síl udržať pokoj a poriadok. Ale som nú-
tený vyhlásiť, že sú iba dve možnosti: alebo 
dojde k sníženiu cien životných potrieb, alebo 
robotníctvo bude nútené dožadovať sa úpravy 
svojich miezd. 

Pri tejto príležitosti chcel by som aspoň 
niekoľkými slovičkami reagovať na slová pána 
poslanca Turčeka, ktorý hovoril včera za poľ
nohospodárstvo a rovnako niekoľko slov k reči 
pána poslanca dr. Zaťku, ktorý hovoril, my
slím hlavne za priemysel. Nuž, prosím, sloven
skí robotníci dožičia slovenským roľníkom 
všetko, čo im patrí a ničoho im nezávidia. Kri
stov príkaz: „Hoden je robotník mzdy svojej" 
vieme, že platí nielen pre robotníkov, ale platí 
aj pre roľníkov, pre živnostníkov, pre úradní
kov, pre všetkých. Ale nech odpustia páni, je 
určitý rozdiel medzi roľníkmi a statkármi. — 
A tento rozdiel je nielen medzi slovenským ro
botníkom a slovenským roľníkom, ale je roz
diel aj medzi slovenským roľníkom a statká
rom. Nie sú tam vždycky rovnaké a tie isté zá
ujmy. Ešte slovíčko k tomu. Tuná p. poslanec 
Turček uviedol, že sa hlásia do štátnej služby 
ľudia, osoby, ktoré vlastnia 20 jutár poľa. Ja 
myslím, že by nebolo správne pri prijímaní do 
štátnych služieb, keby tam boli prijímaní maji
telia 20 jutár poľa a keby tam neboli prijímaní, 
ktorí nevlastnia žiadne pole, ani žiaden maje
tok. 

Pán poslanec dr. Zaťko hovoril, že rentabi
lita nie je cieľom, ale prostriedkom. Hovoril to 
vtedy, keď reagoval na vývody pána poslanca 
Turčeka a myslím, že to platilo hlavne na 
adresu poľnohospodárstva. Ale ja som presved
čený, že t o isté platí o priemysle a o podnika
ní vôbec. Rentabilita nemá byť cieľom, ale iba 
prostriedkom. Výroba má slúžiť záujmom vše
obecnosti a nemá byť jedine v záujme jedno
tlivcov. Súhlasím úplne vo všetkom s pánom 
poslancom dr. Zaťkom v tom, že treba napo
máhať budovanie priemyslu. O otázke neza-



mestnaných je vo vládnom vyhlásení podstat
nou tá časť, že vláda sa stará o nezamestnaných 
tvorením pracovných možností, poskytova
ním podpory v nezamestnanosti, prevádzaním 
stravovacej akcie a je pevne rozhodnutá neza
mestnanosť na Slovensku odstrániť všetkými 
prostriedkami. S týmto všetkým možno len sú
hlasiť. Jednako však pokladám za potrebné 
upozorniť slávny Snem, že je povinnosťou vlá
dy, alebo štátu, poťažne spoločnosti ľudskej, 
alebo nezamestnanému poskytnúť príležitosť 
k práci, alebo poskytnúť podporu v nezamest
nanosti tým osobám, ktoré sú bez vlastnej viny 
bez práce. 

U nás sa podľa zákona poskytuje podpora 
v nezamestnanosti podľa t. zv. gentského sy
stému. Štát prispieva určitou čiastkou, na kto
rú odborová organizácia z vlastných prostried
kov pripláca svojim členom. Je to akési dobro
voľné poistenie proti nezamestnanosti, nakoľ-
ko si robotník z platných príspevkov zabezpe
čuje nárok na podporu v nezamestnanosti. 
Tento spôsob podporovania nezamestnaných 
je so stanoviska hospodárskeho najúspornejší. 
Terajšie dobrovoľné poistenie proti nezamest
nanosti mohlo by byť nahradené iba povinným 
poistením, na ktoré by platili robotníci, zamest
návatelia i š t á t . 

Cieľom odstránenia, alebo aspoň podstat
ného sníženia nezamestnanosti pokladám za 
potrebné vynesenie takého zákona, podľa kto-
rého by mohol na Slovensku byť zamestnaný 
len taký robotník a zamestnanec, ktorý má 
príslušnosť na území Slovenskej krajiny. (Po
tlesk. ) Výnimky by mohly v mimoriadnych 
prípadoch povoľovať príslušné okresné úrady 
po dohode so zástupcami odborovej oragnizá-
cie. Nie je preca v novom štátoprávnom po
stavení Slovenska možné trpieť, aby tu praco
vali cudzí robotníci vtedy, keď naši robotníci 
sú bez práce a bez chleba. Vo vládnom vyhlá
sení sa ďalej hovorí, že „vláda robí všetky opa
trenia, aby sa slovenský živel nemusel sťaho
vať do cudziny tak, ako sa to dialo v minulo
sti. " Je to veľmi správna reč. K uskutočneniu 
tohoto však je potrebné tvorenie pracovných 
príležitostí, ktoré tiež vláda spomína. Ale toto 
všetko nedá sa uskutočniť bez kapitálu. Nie sú 
preto správne také reči, že kapitál nepotrebu
jeme, a že nám stačia len pracovné ruky. Pracovné 
ruky našich robotníkov bez kapitálu mohly by sa 
uplatniť len v cudzine a to my nechceme. Slo
venskí robotníci chcú, aby mali prácu a výživu 
doma, vo svojej vlasti. (Potlesk. ) Pracovité 
ruky slovenských robotníkov chcú tvoriť pre 
svoj slovenský národ a nie pre iné národy v 
cudzine. (Potlesk. ) 

A ja idem ďalej. Skoro polovica nášho ná
roda je v cudzine, kde sa Slováci, hnaní žitia 
nevoľou, sťahovali. V novom slobodnom Slo
vensku nám už nemá stačiť len to, aby sa ďal
ší Slováci nemuseli sťahovať za hranice, ale 
musíme pracovať tak, aby sa aspoň čiastka 
Slovákov z cudziny mohla navrátiť domov. Je 
tu teda otázka reemigrácie, ktorú odporúčam 
do láskavej pozornosti slávnej vlády. 

Keď už hovoríme o našich za hranicami 
Slovenskej krajiny, dovolil by som si ešte upo
zorniť na jednu vec. Slovenská pravda zo dňa 
17. t. m. priniesla článok, ktorého titul znie: 
„Slováci v českých krajinách nemajú ani naj-
primitívnejšie ľudské práva. " Prosím, aby vlá
da nechala vyšetriť, či je to pravda, čo som tu 
citoval. Ak je to pravda, nech sa slávna vláda 
postará o nápravu. Ak nie je to pravda, nech 
sa postará o to, aby sa takto nepísalo. 

Program vlády o bytovej kultúre sloven
ského ľudu možno len uvítať. Upozorňujem 
však vládu, aby použila po ruke jej stojace zá
konné ustanovenia proti zdražovaniu staveb
ných hmôt. Úľavy štátu na daniach a poplat
koch cieľom podporovania stavebného ruchu 
nevyvážia drahotu stavebných hmôt. 

Je veľmi správne, keď vláda venuje patričnú 
pozornosť starostlivosti o mládež. Nakoľko je 
teraz veľa ustanovizní a spolkov, ktoré majú 
za úlohu starostlivosť o mládež, je potrebné, 
aby sa tu previedlo tiež príslušné sústredenie 
a zjednodušenie. 

O sociálnom poistení sa vo vládnom vyhlá
sení hovorí medzi iným, že všetky ústavy so
ciálneho poistenia musia plniť svoju úlohu tak, 
aby sociálne poistenie bolo dobrodením sociál
ne slabých a aby nezaťažovalo výrobu tam, 
kde to nie je potrebné. S prvou čiastkou vety 
aby sociálne poistenie slúžilo poistencom, mož
no len súhlasiť. K druhej čiastke vety, aby sociál
ne poistenie nezaťažovalo výrobu tam, kde to 
nie je potrebné, žiada sa poznamenať, že tomu 
sa nedá vyhnúť, aby sociálne poistenie vôbec 
nezaťažovalo výrobu, ale je možné vyhnúť sa 
tomu, aby veľmi a neznesiteľne nezaťažovalo 
výrobu. 

V obore sociálneho poistenia robotníckeho 
je potrebné vedieť, že nositeľkami nemocen
ského poistenia robotníkov sú okresné nemo
censké poisťovne a nositeľom invalidného a 
starobného poistenia je na ten čas ešte Ústred
ná sociálna poisťovňa v Prahe. Či a kedy sa 
Slovensko aj v obore invalidného a starobné
ho poistenia úplne osamostatní, to by malo zá-
viseť od toho, ako to záujem Slovenska a to-
hoto poistenia vyžaduje. 



Nakoľko sociálne poistenie má svoju samo
správu a táto je dnes v rukách našich, môžem 
ubezpečiť slávny Snem a vládu, že niektoré 
z tých úloh, ktoré si vytýčila vláda vo vlád
nom vyhlásení, sme už jednak splnili a jednak 
plníme. Príslušné zastúpenie u nositeľov so 
ciálneho poistenia v Prahe už máme. Aj ulo
ženie majetku Ústrednej sociálnej poisťovne 
podľa jednotlivých krajín republiky môže nás 
celkom uspokojovať. Slovensko odviedlo na 
poistnom v posledných troch rokoch 11. 98%, 
ale celkového majetku Ústrednej sociálnej po
isťovni je na Slovensku uložené 14. 1 2 % , teda 
o vyše 2% viac, ako nám podľa zákonných 
ustanovení patrí. 

O úrazovom poistení sa vo vládnom vyhlá
sení hovorí, že vhodnou reformou organizácie 
a správy tohoto poistenia bude sledovať Slo
venská vláda predovšetkým cieľ, aby sa zjed
nodušením tejto organizácie a správy docielilo 
čiastočného zlacnenia tohto poistenia. K tomu
to, žiaľbohu, som nútený poznamenať, že v 
posledných dňoch vláda niečo celkom iného 
urobila, než je v citovanom vyhlásení. 

Mám tu zmienku o vládnom nariadení o 
poistení letných robotníkov. Túto čiastku reči 
však radšej vynechám a budem osobne p veci 
informovať pána ministerského predsedu 
aj pána ministra hospodárstva. Ide mi v pod
state o to, aby sa pokračovalo podľa zásad 
a programu vlády. Vláda hovorí o zjedno
dušovaní a zlacňovaní. My máme na Sloven
sku dvoch nositeľov úrazového poistenia. V 
českých krajinách, pre Čechy bol jeden nosi
teľ, pre Moravu a Sliezsko jeden nositeľ, 
teraz v českých krajinách bude, teda pre Če
chy a Moravu, len jeden nositeľ úrazového 
poistenia. Pre veľké Čechy a Moravu! A pre 
naše Slovensko máme dvoch nositeľov úrazo
vého poistenia. Pri tom vládnom nariadení, 
ktoré mám na mysli, slávny Snem, uplatňo
val sa duch starého režimu. To bolo tak: 
jeden nositeľ úrazového poistenia bol vždy 
v rukách socialistov a druhý nositeľ v ru
kách agrárnikov a to nebolo len v sociál
nom poistení takto, to bolo aj v iných sociál
nych ustanovizniach. Máme t. zv. Zemský 
úrad práce. Sú na jednom poschodí dva úra
dy. Vjedných dverách je Zemský úrad práce, 
ktorý podlieha pod pravomoc ministerstva so
ciálnej starostlivosti, teraz ministerstva vnú
tra, v druhých dverách je pre poľnohospodár
skych robotníkov sprostredkovanie práce, kto-
ré podlieha ministerstvu hospodárstva. Je roz
diel len ten, že jedny dvere zafarbené boly na 
zeleno, druhé na červeno a preto to muselo pa
triť do kompetencie dvoch ministerstiev, lebo 

jedno bolo v rukách agrárnikov a druhé bolo 
v rukách socialistov. Je celkom správne, keď 
bude sledovaný cieľ, že sa to slúči a zruší a že 
prídu tieto oddelenia do ministerstva vnútra, 
do odboru sociálnej starostlivosti. Totižto len 
tak budeme môcť uskutočniť program vlády, 
ktorý sme počuli v jej vládnom vyhlásení. 

Avšak nie len z chleba žije človek. Sloven
skí robotníci majú nie len žalúdok, ale majú aj 
dušu i srdce. Preto nemôžem sa nepoďakovať 
pánu predsedovi vlády za nasledovný jeho vý
rok: „Nechceme byť a nebudeme otrokmi žiad
nej ideologie, ktorá by nevyvierala z našej slo
venskej tradície a ktorá by bola cudzia nášmu 
kresťanskému a slovenskému charakteru. " 
Prosím, aby náš slovenský Snem 1 naša vláda 
prísne sa pridržiavali kresťanskej ideologie, 
aby túto starostlive v národe slovenskom pe
stovali. Keby národ náš stratil túto ideologiu, 
stratil by svoju dušu. 

K politickej čiastke vyhlásenia vlády učinil 
prejav jeden rečník, poverený klubom našej 
strany. Preto nebudem sa k politickej čiastke 
vládneho vyhlásenia vyjadrovať. Čo sa týka zá
sad a programu sociálne-politického, hospo
dárskeho, kultúrneho a ideového, som toho 
presvedčenia, že tieto zásady, ako boly uvede
né vo vládnom vyhlásení, môžu slovenských 
robotníkov celkom uspokojovať. Slovenskí ro
botníci bojovali v politickom zápase v prvej lí
nii za politicky slobodné Slovensko. Bolo túž
bou slovenských robotníkov, aby vláda sloven
ských vecí bola v slovenských rukách. Teraj
šia slovenská vláda je aj vládou slovenských 
robotníkov, lebo je vládou celého slovenského 
národa. Podľa toho chcú slovenskí robotníci 
pokračovať. (Potlesk. ) Slovenskí robotníci po
núkajú slovenskej vláde svoje pracovité ruky 
k budovaniu nového Slovenska! A svojmu slo
venskému národu chcú slovenskí robotníci dať 
a obetovať všetko, čo bude národ potrebovať. 
(Veľký potlesk. ) 

Podpredseda dr. Mederly (zvoní): Hlásil 
sa k slovu pán poslanec dr. Rehák. Udeľujem 
mu slovo. 

Poslanec dr. Rehák: Slávna snemovňa! 
K politickej časti vyhlásenia vlády nemám 
iného stanoviska ako to, ktoré v mene vše
tkých nás poslancov Slovákov tlmočil predse
da klubu slovenských poslancov pán dr. Bu-
day, preca však dovolím si zvlášť vyzdvihnúť 
dva markantné rysy prehlásenia. 1. Jasnosť 
formulovania terajšieho právneho stavu Slo
venska a pri tom odmietnutie totalitného sy
stému ako nehodiaceho sa pre naše pomery. 
Šťastné je zdôvodnenie správneho režimu ná-



rodného, národnej autority a kresťanského, 
ktorý vyviera z duše ľudu a korení v jeho ná
rodných tradíciach. 2. Vyzdvihujem opravdo-
vosť programu a reálnosť hodnotenia našich 
hospodárskych možností. Z tohoto vyplývajú
ci záver o nutnosti zavedenia neúprosnej 
úspornosti je iste vhodný k tomu, aby do ho
spodárskych kruhov našich priniesol kľud a 
pocit právnej a hmotnej bezpečnosti. Súdim, 
že slovenská verejnosť bude vláde povďačná za 
tento príspevok ku konsolidácii pomerov. 

A teraz dovoľte, aby som prešiel k hodno-
teniu onej čiastky vládneho programu, ktorá 
sa zaoberá s verejným zdravotníctvom. Verej
ná mienka pozerá naň, ako na silne pasívnu 
položku verejnej správy, teda ťarchu. Považu
jem si za povinnosť postaviť sa proti tomuto 
jednostrannému hodnoteniu. Snáď žiadny 
obor neslúži tak bezprostredne verejnému zá
ujmu ľudu, ako tento. Veď opatruje, ošetruje 
a chráni pred skazou najväčší poklad človeka -
jeho zdravie. Zdravý človek je aktívnou polož
kou štátu, chorý pasívnou, a zdravá mládež ná
dejou a budúcnosťou národa. Nemôže byť 
pravým nacionalistom ten, kto nechápe tento 
cieľ. Ale i národohospodársky význam úspeš
ného boja proti chorobám je evidentný. Uváž
me, že náklad na jedného tuberkulotika podľa 
odborníkov vyžaduje ešte vždy asi 90. 000 K 
ročne. Ľahko je si vypočítať pri zistenom veľ
kom počte tuberkulotikov onu veľkú, snáď stá
milionovú sumu straty na verejnom majetku, 
ktorú liečenie vyžaduje. A čo stojí, aký je ná
klad liečenia ostatných premnohých chorôb? 
Konštatujem s uspokojením, že vládne prehlá
senie zaujíma v tomto ohľade stanovisko úplne 
moderné, ako to z ďalšieho môjho rozboru bu
de viditeľné. 

Po 6. októbri ústredné vedenie verejného 
zdravotníctva spolu so sociálnou starostlivo
sťou organizované bolo v samostatnom mini
sterstve. Vieme, že našich politikov viedlo pri 
tom presvedčenie, že otázky verejného zdra
votníctva sú eminentne dôležité pre celý národ 
a že správa verejného zdravotníctva, ktorá 
bola tak starostlive budovaná po dlhé roky na 
širokom podklade do veľkých rozmerov, zaslu
huje si túto samostatnú organizáciu. 11. de
cembra 1938, keď ministerstvo vnútra a mini
sterstvo sociálnej starostlivosti i s verejným 
zdravotníctvom dostaly spoločného ministra, 
slúčené boly v jedno ministerstvo — v mini
sterstvo t. zv. vnútra Slovenskej krajiny. Le
kársky stav, súc si v prvom rade vedomý dô
ležitosti otázok verejného zdravotníctva pre 
celý národ, prijal tento fakt s ľútosťou, ale 
uspokojil sa výkladom, že v tomto opatrení 

treba vidieť jedine a výlučne dôvod hospodár
sky, úsporný, ktorý je prechodného rázu a po
trvá len, kým sa hospodárske pomery neskon-
solidujú. Avšak i dotiaľ, kým správa verejné
ho zdravotníctva bude súčiastkou ministerstva 
vnútra, treba tomuto tak dôležitému oboru 
nášho verejného života vyhradiť čestné miesto 
v tomto spoločnom ministerstve. Treba utvoriť 
zvláštny zdravotný rezort v ministerstve vnútra 
so všetkými atribútmi jeho odbornosti a samo
statnosti. Nesmieme mu nikdy odopierať zvláštny 
a odborný charakter. Požiadavok tento najde iste 
dostatočného odôvodnenia v skutočnosti, že otázky 
zdravotné, sociálne-zdravotné v zásade môžu riešiť 
výlučne len odborníci. Verejné zdravotníctvo mu
sí byť v rukách výlučne k tomu školených, 
v rukách lekárov. Túto samozrejmosť formu
lujem v požiadavok, aby na čele zdravotného 
rezortu ministerstva vnútra stál lekár, za 
vedenia ktorého a pomocu ostatných úradní
kov môže byť uskutočnený veľkolepý zdravot
ný, sooiálne-zdravotný program pre celý ná
rod. Toto vedenie musí sa dotýkať jak vecnej 
tak personálnej stránky rezortu, jedine tak do-
cielime, že stavba verejného zdravotníctva bu
de pokračovať na základoch dlhé roky pracne 
stavaných, ktoré už teraz sú našou pochvalou 
a budia rešpekt i okolo nás žijúcich národov. 
Som presvedčený, že neprevedením organizá
cie ústredného vedenia verejného zdravotníctva 
v týchto intenciách, nepovedieme nikdy tento 
sbor dopredu a budeme za jeho pád či len štag
náciu zodpovední budúcim generáciám. 

Jednou z najpalčivejších otázok verejného 
zdravotníctva je starostlivosť o riadne a dosta-
točné nemocničné liečenie chorých na území 
Slovenskej krajiny. Tým cieľom treba revido
vať sieť verejných nemocníc na Slovensku. 
Zmenou slovenských hraníc nastaly veľké 
trhliny v tejto sieti. Stratili sme štátnu nemoc
nicu v Košiciach a Lučenci, štátnu porodnicu 
v Košiciach, krajinské nemocnice v Rimavskej 
Sobote, Šahách, Leviciach a Nových Zámkoch. 
Územia terajšieho Slovenska v blízkosti tých
to miest ocitly sa náhle v úplnom nedostatku 
verejných nemocníc a to tým viac, že geogra
fické a komunikačné pomery len s veľkou ťaž-
kosťou dovoľujú transport chorých zo vzdia
lených zostavších slovenských nemocníc. Preto 
stratu nemocnice v Košiciach treba nahradiť 
riadnou výstavbou nemocnice v Prešove. Juho
východné kraje treba opatriť aspoň jednou no
vou nemocnicou a to snáď v Hnúšti. Slo
venský kraj za Malými Karpátmi, Záhorie až 
po Skalicu, taktiež veľmi pociťuje nedostatok 
blízkej slovenskej nemocnice, preto tým cie
ľom bude treba riadne vybudovať nemocnicu 



Milosrdných bratov v Skalici. Ďalšia starostli
vosť má smerovať k tomu, aby sme ostatné ve
rejné nemocnice Slovenskej krajiny riadne do
budovali, hoci i núdzovými stavbami, aby vy-
hovely požiadavkám v každom lekárskom obore, 
obore. 

Na tomto mieste treba sa zmieniť o otázke 
zoštátnenia nemocníc na Slovensku, aby tým 
všetky verejné nemocnice dostaly spoločné 
ústredné vedenie a boly účastné rovnakej starostli
vosti v ich potrebách. Doterajšie roztriedenie ve
rejných nemocníc na štátne a krajinské s hľadiska 
nového Slovenska nemá opodstatnenia a odôvod
nenia. Preto treba zdôrazniť potrebu čím skor
šieho zjednotenia týchto nemocníc. Súčasne 
treba nám uvažovať o tom, že stratou oddele
nia pre choromyseľných v bývalej štátnej ne
mocnici v Košiciach a ústavu pre duševne 
chorých v Plešivci ostalo temer celé východné 
Slovensko bez odborného liečebného ústavu. 
Vzhľadom k tejto okolnosti a k tomu, že naše ne
mocnice majú tohto času pre naších choromyseľ
ných absolutný nedostatok voľných miest, treba 
bude uvažovať o zriadení náhradných ústavov 
na východnom a strednom Slovensku. Tým 
cieľom treba sa pripraviť a uvažovať o ďalšej 
možnosti umiestenia choromyseľných. Podľa 
Krepelina, profesora nemeckého, je z každých 
1000 osôb obyvateľstva 16 osôb choromyseľ
ných. To by znamenalo, že sa na Slovensku dľa 
terajšieho počtu obyvateľstva nachádza asi 
40. 000 choromyseľných. Je pravda, že z týchto 
len určitý zlomok, snáď ôsma čiastka, je verej
ne životu a hmotne nebezpečná, avšak i keď tú
to sumu vezmeme, bolo by treba pre choromy
seľných na Slovensku prinajmenej 3. 000 po-
stieľ — a teraz máme len asi 1. 000 k dispozícii, 
teda ohromné mínus. Pri tom upozorňujem, že 
je to veľká škoda na národnom hospodárstve, 
poneváč tí nie pod dozorom stojaci choromy
seľní častokrát zapríčiňujú ohne a všelijaké 
poškodenia na hmotách a na živote. 

Štátne kúpele na Slovensku prevzali sme 
do vlastných rúk. Tým prebrali sme i povin
nosť po každej stránke starať sa o ne. Sloven
sko svojim bohatstvom kúpeľov a klimatic
kých miest je predurčené k tomu, aby sa stalo 
stredom kúpeľníctva strednej Europy. Ovšem, 
treba naše kúpele a klimatické miesta vybudo
vať na medzinárodnú úroveň, vybaviť ich spra
vodlive vecne i personálne, upraviť komuni
kačné pomery, zvýšiť propagáciu, podporovať 
cudzinecký ruch, umožniť naším i cudzím ná-
vštevníkom pokojný, miestnymi politickými 
udalosťmi nerušený pobyt. K zvýšeniu úrovne 
našich kúpeľov treba uviesť samozrejmú po

žiadavku zriadenia riadnej stolice balneologie 
teda kúpeľníctva na Slovenskej univerzite. 

V personálnej otázke zdravotníctva na Slo-
vensku treba prísne stáť na stanovisku sloven-
skom a kresťanskom. Treba umožniť, aby ľu
dia tohoto ducha sa dostali do väčšiny povo
lania lekárskeho a lekárnického. Zvlášť ale 
v lekárnickom stave je treba otázku majiteľov, 
nájomcov a správcov lekární riešiť tak, aby 
vyhovovala duchu slovenskému a kresťanské
mu. Treba súčasne zdôrazniť potrebu vybudo
vania pharmaceuticko-chemického priemyslu 
na Slovensku už i vzhľadom na potreby obra
ny štátu. Na tomto mieste treba tiež rozmý
šľať o otázke vydávania nových lekárenských 
koncesií. Ďalšie rozmnoženie počtu lekární na 
Slovensku nemôže byť vítaným, pretože by 
viedlo k zproletarizovaniu lekárenského stavu, 
ktorý beztak je už zadĺžený sumou asi 18 milio
nov. 

Nebude od reči, keď na tomto mieste zdô
razním potrebu vyriešenia 1 otázky telesnej 
výchovy, ktorá v smysle rozumného využitia 
času hrá veľmi dôležitú úlohu v živote ná
rodnom. Pochybená je radosť z preplnených 
a hmotne prosperujúcich nemocníc, viac rado
sti by malo byť z umenia udržať a tvoriť zdra
vie a tým zvýšiť vitalitu človeka. Telesná vý-
chova v tomto je uznaným a osvedčeným pro-
striedkom a preto musí byť v rámci verejného 
zdravotníctva správne vyriešená pre celý národ. 
V tejto však vodcom a radcom musí byť lekár, aby 
telesná výchova, prevádzaná na vedeckej báze, 
stala sa užitočnou pre celý národ. Nakoľko sa 
pamätám z rozpočtovej debaty, je na položke 
pre podporu telesnej výchovy mládeže veľmi 
malá suma, snáď ani nie 30. 000 K. Ťažká doba 
snáď nedovoľuje vláde väčšiu sumu venovať 
na telesnú výchovu, trebárs že musíme s poci
tom smútku konštatovať, že sme v tomto 
ohľade veľmi zaostalí za inými národmi štátu. 
Dovoľujeme si však slávny Snem upozorniť na 
jeden fakt, že keď už nemôžeme podporovať 
telovýchovu, aby sme ju aspoň netrestali da
ňami, že tie spolky a spolčičky na Slovensku 
i tak slabé a ohromnou ochotou, ohromnou 
námahou jednotlivcov-nadšencov udržované, 
musia odvádzať t. zv. daň zo zábavy do mest
ských pokladníc. Táto daň zo zábavy, vybera
ná pri športovných podnikoch, je dľa mojho po
citu kultúrnou hanbou. Snahu, aby sa mládež 
na zdravom vzduchu a na primeraných mie
stach telesne vychovávala, štát ešte zdaňuje, 
hoci výnos tejto dane je priamo nepatrný. 
Mám skúsenosť z Bratislavy, že každoročne 
sotva 120. 000 K inkasuje mesto na tejto dáv-
ke. A z toho už pod verejným tlakom, pod tla-



kom verejnej mienky mestská rada polovicu 
udeľovala telocvičným spolkom jako subven
ciu. Na vidieckych krajoch je výnos tejto dáv
ky ešte menší, tak nepatrný, že škoda je sku
točne túto dávku, vlastne zatriedenie tohoto 
rázu zábavy, zdaňovať. Preto by som apeloval 
na pána finančného ministra, jesli by bolo 
možné uvažovať a tým podporiť slovenský 
šport, aby táto dávka bola sistovaná. Konšta
tujem, že ešte za panovania centrálneho parla
mentu boly podané tri iniciatívne návrhy 
v tomto smere a celá verejnosť republiky 
uznávala oprávnenosť tohoto zásahu, avšak 
v tom ohromnom byrokratickom aparáte tieto 
návrhy zapadly, pravdepodobne niektorá obec, 
snáď sama Praha, proti tomu protestovala, kde 
ovšem výnos tejto dávky — vzhľadom na ohrom
né sústredenie športu celej republiky — bol znač
ný, ale u nás neobnáša to v celej krajine ani 
snáď 150. 000 K. 

Beriem s vďakou taktiež na vedomie pevný 
úmyseľ a rozhodnutie vlády postarať sa o čest
ný, zdravý a silný dorast. Patríme medzi ná
rody, ktorých prirodzený prírastok obyvateľ
stva je veľmi značný, môžme závodiť v tom 
s Itáliou, Nemeckom, Poľskom a Juhosláviou. 
Bohužiaľ tento prírastok za posledných 20 ro
kov sa stále zmenšoval. Ak máme to zmenšo
vanie zastaviť, musíme urobiť všetky opatre
nia, aby naša porodnosť zostala na terajšej výš
ke a súčasne, aby celková úmrtnosť bola sní-
žená. Neni to nemožné, je to prevediteľné, ke
by sa nám podarilo vrátiť rodinu jej mravné
mu poslaniu a keby sme mohli posilniť zárob
kovú schopnosť každého otca a živiteľa rodi
ny, zabrániť tak celkom zbytočným úmrtiam 
matiek a kojencov. Len si uvedomme, že sme 
zemou, ktorá patrí medzi štáty s najväčšou ko
jeneckou úmrtnosťou na svete. Je to smutné 
ale pravdivé konštatovanie, že máme okresy, 
v ktorých každé piate dieťa sa nedočká prvého 
roku života. Naše poradne pre matky a kojen
cov, ktoré začal a budoval Červený kríž, ktoré 
rozvinulo v posledných rokoch zemské ústre
die pečlivosti o mládež, vďaka práci lekárov 
a sociálne-zdravotných tajomníc, vykonalo už 
veľký kus práce. Chceme byť národom početne 
silným a zdravým. Sme preto presvedčení, že 
len systematickým vybudovaním siete dobre 
fungujúcej pečlivosti o tehotné ženy, matky 
a kojencov budeme môcť úmrtnosť matiek 
a detí, menovite kojencov snížiť. 

Ďalej je veľmi dôležité vybudovať možno
sti pre zdravý, silný a odolný dorast proti cho
robám a úrazom v rokoch najväčšej zárobko
vej schopnosti. Vieme, aká ťažká je dnešná na
ša hospodárska situácia a preto musíme urobiť 

všetko, čo môže uchrániť pracovnú schopnosť 
každého jednotlivca t. j . jeho zdravie. Musíme 
odstraňovať všetky škodlivé vlivy v okolí pra
cujúceho človeka. Nestačí čakať, kým choroba 
postiženého skláti, treba vzniku nemoci zabrá-
niť. Bezpečlivosť preventívna musí byť naším 
rovnakým úkolom, ba väčším ako pečlivosť 
liečebná, ktorú tiež ovšem nesmieme podceňo
vať. Musím sa zmieniť niekoľkými slovami 
o veľkej skupine nemocí, obávaných a záker
ných, ktoré postihujú naše obyvateľstvo, me
novite v jeho prvých rokoch života, ktoré ho 
ale nešetria ani v dobe jeho najväčšej zárobko
vej činnosti. Sú to nemoce prudkonákazlivé. 
Vieme aký ťažký zásah do zárobkovej činnosti 
a tým do hospodárskej sily našej krajiny nám 
robí brušný týf, spála, difteria, trachom, malá
ria, infulenza, tuberkulóza atď. Je Vám istotne 
známe, že každého roku veľmi značný počet 
kojencov a nemluvniat umiera na divý kašeľ, 
osýpky, katary žalúdka a čriev. Nejde však len 
o to, že nákazlivé nemoce decimujú nám dorast 
svojou úmrtnosťou a tým zmenšujú počet obyva
teľstva v jednotlivých triedach, ale aj o to, že tie
to nemoce zanechávajú veľmi často nenapra
viteľné škody na zdraví jednotlivcov a niekedy 
celých skupín vo forme invalidity, vylučujú 
týchto invalidov z práce a zárobku. Starostli
vosť o týchto invalidov padá potom na ťarchu 
obce, krajiny, štátu, celej verejnosti a únosnosť 
finančnú veľmi zaťažuje. Hovorím o tejto sku-
pine nemocí preto, že dnešná veda dáva nám 
prostriedky, ktorými človeka môžme aj od 
týchto zachrániť. Pravda, je to možné len vte
dy, keď naše snahy budú pochopené aj širo
ký publikom. Nie sú to len liečivé séra tak zv. 
vakciny, ktoré môžu človeka chrániť, ale je to 
zadováženie zdravej pitnej vody, bezpečné od-
straňovanie odpadkov a čo je hlavné: uvedo-
melosť nášho ľudu o tom, ktoré spôsoby nále
žia do arzenálu proti nákazlivým nemociam. 
Popri tom treba zdôrazniť, že včasné rozpoz
nanie a izolovanie takýchto nemocných je zá
kladom a najúčinnejším prostriedkom v boji 
proti nákazlivým chorobám. Pozdravujem pre
to rozhodnutie vlády postarať sa o potrebný 
počet postieľ v nemocniciach vhodne geogra-
ficky umiestených a vybavených tiež po 
stránke osobnej a vecnej takým spôsobom, 
aby sa každý nemocný v nich cítil ako doma. 

S týmto problémom súvisí tiež vybudovanie 
pathologicko-diagnostických staníc a opatrenie 
dopravných prostriedkov pre nemocných ná
kazlivými chorobami. Musím pripomenúť, že 
zostane celý rad nemocných, ktorých bude tre
ba izolovať doma a tu sa neobídeme bez nále
žite školenej pečlivosti ošetrovateľskej v do
mácnosti. 



Z ďalších chorôb sociálnych treba na Slo-
vensku ešte vždy venovať pozornosť tuberku
lóze a trachome. Tuberkulóza sa vyskytuje 
v každom veku, ačpráve najväčší počet one-
mocnení pripadá na mladšie osoby. Zasahuje 
často rušive a zhubne do organizmu jedincov 
v dobe, keď majú sa pripravovať pre život, ale
bo keď spoločnosť očakáva a žiada od nich 
najväčšiu výkonnosť. Náklady spojené s lieče
ním, prípadne s podporovaním týchto nemoc
ných, hatená produktivita, značia veľké straty 
v národnom hospodárstve. Treba preto uplat
ňovať boj proti tuberkulóze v najširšom mož
nom merítku a vyviňovať aj úsilie preventív
ne, totiž predísť vzniku choroby. S radosťou 
môžem konštatovať, že záslužnou prácou Ma
sarykovej ligy proti tuberkulóze na Slovensku 
boly vybudované už v minulých rokoch v kaž
dom okrese protituberkulózne poradne, ktoré 
plnia ten úkol, že už v počiatku sa tam zisťuje 
choroba a v najdených prípadoch sa zariaďujú 
asanačné a preventívne opatrenia v rodine. 
Poradňa vyprostredkuje a zariadi zodpovedajúce 
liečenie nemocného, či domáce či sanatoriálne 
alebo nemocničné. Vďaka tomuto zásahu do 
zdravotnej výchovy ľudu a do zlepšovania so
ciálnych pomerov, tuberkulózy ubúda, čo mô-
žeme badať na štatistických údajoch úmrtnosti 
touto chorobou. Počet úmrtí tuberkulózou na 
Slovensku ukazuje v roku 1937 úbytok o 2000 
prípadov oproti roku 1924 teda pred 10 rokmi. 

Boj proti trachomu značí ochranu jedincov 
pred škodlivými následkami tejto choroby pre 
zrak, v najhorších prípadoch pre prevenciu 
slepoty. Ale podobne ako pri tuberkulóze mu
síme si byť vedomí závažných dôsledkov tra
chomu s hľadiska sociálneho a národohospo
dárskeho. Trachom je i pri najlepšom ošetro-
vaní tvrdošijná choroba dlhého trvania a takej 
povahy, že často recidivuje. Nemocný je vyra
dený z pracovnej možnosti, bráni sa mu účasti 
na pracovných pospolitostiach, ako na pr. vo 
výpravách na sezonné práce, aby neohrožoval 
zdravé osoby. Dôsledky toho je si možno ľah
ko predstaviť. Boj proti trachomu na Sloven
sku je vedený v štátnych protitrachomových 
staniciach, je ich 106 a svoju činnosť rozviňu-
jú v 10 okresoch chorobou najviac zasiahnu
tých. Účinkujú v nich lekári a zdravotné pra
covnice, ktoré sú vycvičené pre svoje poslanie 
v osobitných kurzoch. A okrem prác v stani-
ciach vykonávajú aj návštevy v rodinách ne
mocných, kde vyhľadávajú nové prípady cho
roby a poučujú ľud. Je nezbytné v boji proti 
trachomu — to je slovenská špecialita — in
tenzívne pokračovať, lebo máme úfnosť, — 
ako v iných zemiach — v budúcnosti vlivom 

liečenia, poučovania a zveľaďovania sociál
nych a kultúrnych pomerov ľudu, trachom 
úplne na Slovensku vykynožiť. 

Nemôžeme nechať bez povšimnutia otázku 
rakoviny, je to smutný a bolestný problém 
a núti nás k aktívnej obrannej účasti. Na Slo
vensku umiera ročne touto zákernou chorobou 
asi 3. 000 ľudí. Len čo sa nemoc táto prejaví 
zcela zrejmými prízrakmi, býva už zpravidla 
neskoro zachrániť pacienta od smrti, ktorá je 
vyslobodením z dlhého bolestného utrpenia. 
Jediným účinným prostriedkom je rozpozna
nie choroby hneď z počiatku a zavedenie ope
ratívneho liečenia roentgenom a radiom. Je 
preto nutné vybudovať ústredie pre vyšetrova
nie produktov podozrivého nádorovitého buje-
nia, takrečené dioptické stanice, týmto sa 
umožní včasná diagnoza, liečenie v dobe, kedy 
je ešte možná záchrana zdravia a života. Pre 
liečenie s radiumom máme k dispozícii asi ½ 
g. radia v radiologickom ústave prof. dr. Vala-
cha v Bratislave, asi ¼ g. radia v krajinskej 
nemocnici v Turč. Sv. Martine. Málo je to. 
Nemocnica musí mať potrebný počet postieľ 
pre nemocných rakovinou, lebo nemocničné 
ošetrovanie je nevyhnuteľné s ohľadom na po
trebu operatívnych zákrokov. Všetky položky 
boja proti rakovine treba úplne vybudovať 
a v budúcnosti rozširovať, prehlbovať. Preto 
oceňujeme s uznaním programové rozhodnutie 
vlády venovať sa tejto otázke. 

Vráťme sa k zárobkovej schopnosti nášho 
obyvateľstva. Táto musí byť vodítkom v na
šich snahách i o lepšiu budúcnosť. Je založená 
na zdraví, o ktoré musí pečovať každý jednot
livec. Zdravotnícka správa štátna, krajinská, 
okresná a obecná musí ho ale poučiť, chrániť sa 
pred škodlivými vlivmi okolia a pred nákazli
vými nemociami. Poznať preto tieto, ich od
strániť, proti ním účelne bojovať, je povinno
sťou zdravotnej správy, ktorá k prevedeniu 
svojich úkolov potrebuje náležité vzdelanie, 
vzdelaných a cvičených verejnozdravotníc-
kych pracovníkov a to nielen lekárov, inženie-
rov, sociálnych zdravotných pracovníc, pomoc
ných ošetrovateliek, ale každého, kto má zá
ujem o vybudovanie a uchovanie zdravia ľudu. 

Na Slovensku máme veľmi mnoho problé
mov verejno-zdravatníckych, ktoré sú veľmi 
naliehavé, ako ste počuli z vládneho prehláse
nia. Podpredseda dr. Mederly (zvoní): Prosím 
p. poslancov, aby hovorom nevyrušovali p. 
rečníka. 

Poslanec dr. Rehák: Pozdravujem preto roz
hodnutie vlády: postarať sa o káder odborne 
vycvičených zdravotných a sociálne-zdravot-
ných činiteľov. Plne súhlasím, že pre riešenie 



verejnozdravotníckych úkolov, ktoré sú u nás 
v mnohom ohľade osobitné, treba vybudovať 
slovenský zdravotný ústav. Tento ústav by 
bol strediskom pre účinné riešenie zdravot
níckych otázok, reprezentoval by mašu vedec
kú prácu a úroveň vo zdravotníctve a slúžil by 
k výcviku zdravotného personálu, ako škola 
pre verejné zdravotníctvo. S povďakom kvitu-
jem prehlásenie vlády, že naviazala styky 
a chce ďalej pokračovať v týchto s Rockefelle-
rovou nadáciou. Som presvedčený, že tí, ktorí 
budú našou vládou na ťarchu tejto nadácie vy
slaní, aby v Spojených štátoch a inde sa obo
známili s pokrokom odborného zdravotníctva, 
sa dobre osvedčia a prispejú k blahu a zdraviu 
ľudu. 

A teraz ešte niekoľko slov o úrazovníctve. 
Známo je širokej verejnosti, aký ťažký je boj 
proti množeniu sa úrazov a aký veľký význam 
nielen zdravotno-sociálny, ale aj s národoho
spodárskeho hľadiska má úsilie o sníženie poč
tu úrazom postihnutých. 

Zdokonaľovanie technických opatrení závo
dov po stránke bezpečnostnej nariaďuje štát 
všeobecne a dozor nad tým prevádza svojimi 
medzítkami. Zhubné následky úrazov zmier
ňujú odborné poisťovne liečebnou starostlivo
sťou, po prípade invalidnými rentami. Avšak 
všetko to nestačí. Úrazov, vzhľadom na ďalšie 
špecializovanie sa výroby a premávky neustále 
pribúda a preto treba zostriť boj proti ním, 
hlavne a v smysle preventívnom. Tu mám 
hlavne na mysli úrazy, vyskytujúce sa v po
uličnej a cestnej doprave. Je zrejmé, že počet 
týchto je u nás privysoký, jednako vzhľadom 
na to, že naše silnice svojou stavbou nie sú na 
modernej výške, jednako preto, že obsluhujúci 
personál nie je na výške svojho povolania a ča
sto riskuje tú veľkú zodpovednosť, ktorú toto 
povolanie so sebou nesie. Je teda treba zprís
niť šoférske skúšky a pripravené kurzy nakoľ
ko možno poštátniť, aby uchádzač nielen tech
nicky, ale aj výchovne pripravovaný bol na 
svoj zodpovedný ťažký úkol. Rôzne existujúce 
pokútne školy v tomto ohľade nevyhovujú, le
bo ich hlavný záujem je prosperita. Behom 
jednej jedinej skúšky vyšetriť všetky potrebné 
schopnosti uchádzača skušobnému komisárovi 
je nemožné. Z toho vyplýva, že hlavným zdro
jom nehôd býva nedostatočná svedomitosť šo
féra ako ohľadne vedenia vozidla tak aj ohľad
ne jeho strojovej bezvadnosti a udržovania 
a tiež i zanedbania vlastnej osobnej kondície. 
V krátkej dobe nastane všeobecná povinnosť 
zmeny smeru jazdy na hradských na pravú 
stranu. Je evidentné, že úrazové nebezpečie 
bude prechodne ešte zvýšené, než sa nový po

riadok vžije. Preto volám znova: treba zvý
šiť pozornosť a sprísniť všetky kontrolné opa
trenia k zamedzeniu úrazu. Treba kontrolo-
vať preventívne jak vehykle tak aj obsluhujúci 
personál a hľadeť vhodným spôsobom inštruo
vať obecenstvo o modernej premávke. Hlavne 
kladiem dôraz na názorné vyučovanie školskej 
mládeže o zadržiavaní bezpečnostných opatre
ní na uliciach. Na dôkaz toho, že sa svedomite 
prevádzanými preventívnymi zákrokmi pod
statne dá snížiť počet úrazov premávkových, 
poukazujem na výkaz policajného riaditeľstva 
v Bratislave, ktorý konštatuje, že v poslednom 
šesťročnom období celkový počet úrazov na 
území mesta Bratislavy klesol s 986 roku 1932 
na 674 v roku 1938. Teda ročne o 312 prípadov, 
čo rovná sa poklesu o 32%. Tento pekný vý
sledok docielený bol jednako technickou úpra
vou vozoviek, križovatiek, jednako kontrolou 
premávky a školením obecenstva a mládeže 
a predsa i pri tomto zdokonaľovaní premávky 
vyžiadaly si roku minulého dopravné nehody 
15 smrteľných prípadov a 119 prípadov ťažko 
ranených. Koľko je to škody na ľudskom zdraví 
a taktiež na národnom majetku! Uvádzam tu 
ako príklad boj, ktorý bol započatý v tomto 
smere v Nemecku. Minister propagandy dr. 
Göbbels sám v prudkej prednáške v radiu inau
guroval bezohľadný boj oproti ľahkomyseľ
ným premávkovým previnilcom, ktorí zapríči-
nili, že ročne priemerne 8. 000 ľudí príde o ži
vot na nemeckých hradských a temer 100. 000 
ťažko dokaličených občanov sú trpiacimi sved
kami tejto modernej pliagy človečenstva. Hro-
movým hlasom volá dr. Göbbels do verejnosti: 
Kto z ľahkomyseľnosti zaviní zánik ľudského 
života, je zločinec a ako s takým treba s ním 
zaobchodiť. Ale nedávno pri otvorení automo
bilovej výstavy v Berlíne sám Führer Hitler 
verejne pranieroval ľahkomyseľnosť a nesvedo-
mitosť mnohých automobilistov a ako príklad 
uviedol, že sprísnená kontrola odňala 10 tisíc 
šoférskych oprávnení behom jedného roku. 
Vyhlásil, že kto ľahkomyseľne spácha zločin 
na spolublížinom, spácha ho aj na národe. Aj 
vo Francúzsku je mnoho tých ľahkomyseľní-
kov — šoférov, ktorí zapríčinili, že behom po
sledných rokov zahynulo niekoľko stotisíc ľu
dí pri automobilových nešťastiach a hmotných 
škôd porobilo sa vyše jednej miliardy frankov. 
V dôsledku toho ustanovila francúzska vláda 
jednu osobitnú komisiu, ktorá teraz študuje 
príčiny nešťastí a vláda chce urobiť poriadok 
osobitnými zákonmi. Už z týchto dvoch prípa
dov je dostatočne evidentné, čo hrozí nám pri 
očakávaní zhustenej premávky, taktiež že kto
rým smerom sa má ubierať naša obranná ak
cia. Citujem zo štatistiky — štatistiky policaj-



ného riaditeľstva — že zo zapríčinených úra
zov — to je veľmi poučné prosím — v minulom 
roku pripadlo na šoférov z povolania 22. Tu je 
vidieť, že dobre školený personál, ktorý rozumie 
aj stroju, má najmenej a vo vlastnom záujme sa
mozrejme najmenej nešťastia. Šoféri zo záľuby 
proti predošlým 22 prípadom figurujú číslicou 
425. Tým chcem len to dokázať, že v personálnom 
smere je hlavný zdroj nápravy a preto prosím, 
aby naše slávne úrady, hlavne ministerstvo do
pravy si tejto okolnosti všimlo a všetko, čo 
potrebné je, nariadilo. Podpredseda dr. Meder-
ly (zvoní): Upozorňujem p. rečníka, že pre
kročil rečnícku lehotu. 

A teraz ešte kratučkú dobu si vyprosujem 
a t o aby som poukázal na jednu veľkú zdravot
nú neprístojnosť, ktorá hubí štát a dediny na 
Slovensku. Na jednu z najsmutnejších kapitol 
verejného zdravotníctva. Je to veľký počet 
otráv luhovým kamienkom, poťažne jeho roz-
tokmi, ktorá okolnosť má mimoriadny účinok 
na zdravie ľudstva. Neujde týždňa, že by ste 
nečítali vo verejnej tlači o znovu a znovu sa vy
skytujúcej otrave na Slovensku. Voľný odpre
daj luhového kameňa umožňuje jeho (použitie 
komukoľvek k sebevražde pre jeho lacnosť 
a ľahkú prístupnosť. Ale ešte horšie je, že sa 
roztoku lúhu používa v domácnostiach k čiste
niu a to hlavne v chudobnejších rodinách. 
A tu z neopatrnosti domácich častokrát umož
nený je prístup drobným deťom k tejto tekuti
ne a keďže príchuť tejto tekutiny je nasládla, 
stáva sa často, že drobné deti vypijú roztok 
a za niekoľko okamihov v úkrutných bole
stiach, kŕčoch, po spálení úst a útrob váľajú sa 
po zemi. Aký je ďalší osud týchto detí, nepraj-
te si aby som tu podrobne vyličoval, len toľko, 
že 16% končí smrťou ihneď po otrave. A ostat
né podliehajú, podrobujú sa dlho trvajúcej 
chirurgickej liečbe. Štatistika o týchto otra
vách vydaná detskou klinikou v Bratislave vy
kazuje cez desaťročie 406 takýchto prípadov, 
— prosím, jediný ústav! (Predsedanie prevzal 
podpredseda Stano. ) To je priemerne na jeden 
rok 36 prípadov v jednom ústave. Na celom 
Slovensku možno odhadnúť počet týchto otráv 
na trojnásobný, teda 1200 za desať rokov, 200 
prípadov rýchleho umretia vo veku detskom 
2—5 rokov. Teda u najútlejšej mládeže. Poza
staviť sa musí každý nad tým, ako sa tu s naj
cennejším pokladom národa, s jeho útlou mlá
dežou hazarduje. Ako tento smutný stav od
poruje heslu tak často hlásenému, že všetko 
pre mládež, vysvitne l e n , , keď uvážime, že 
v iných štátoch, hlavne v západných, lúhový 
kameň vylúčený je z voľného odpredaja, takže 
tam vyskytujú sa takéto prípady len sporadic

ky. Musíme si doznať, že tento stav je zahan
bujúci, neudržateľný a vyžaduje si neodklad
nej nápravy. V Čechách a na Morave zakáza
ný bol predaj lúhu, lúhového kamienka už pred 
70 rokmi nariadením bývalého ministerstva 
vnútra a obchodu vo Viedni. U nás na Sloven
sku je platný štatút, vydaný nariadením uhor
ského ministra vnútra, ktorý ponecháva lúho
vý kamienok vo voľnom obchode od roku 1895. 
Nikto nevie udať aké záujmy hospodárske, 
priemyselné a či obchodnícke sú to, ktoré vy
žadujú ponechanie tohto smutného stavu. 
Jednoduchým vládnym nariadením predišlo by 
sa zmrzačeniu toľkých detí. O mŕtvych ani ne
hovorím. Či nie je mrzákom, žobrákom na celý 
život ten, kto nevie nikdy, ktoré sústo utkvie 
mu v pažeráku. Liečba nemôže všetko zachrá
niť. Restitúcio in integrum je len v niektorých 
výnimočných prípadoch možné. Inej nápravy 
je tu treba a to preventívnej. Klinika detských 
nemocníc podala svojho času iniciatívny návrh 
v tejto záležitosti cestou krajinského úradu. 
Kde väzí vybavenie tohoto návrhu? Kto ho 
zdržuje alebo hatí a tak zaviňuje ďalšie nešťa
stie? Končím apelom na príslušné miesta, aby 
všimly si týchto mojich sťažností a snažily sa 
dosiahnuť ako zmenšenia týchto úrazov, tak 
ale i utrpenia nevinných detí našej mládeže, 
ktorá aj národohospodársky znamená veľkú 
stratu v štáte. Veď také dieťa musí sa mesiace 
a mesiace ošetrovať v nemocnici a nemýlim 
sa, ak odhadnem na to vydané peniaze štátu 
na pol miliona. Za to by sme mohli mať, pá
ni, nemocnicu a odpomoc je ľahká. Treba 
len vládnym alebo nariadením rezortného mi
nisterstva vyňať lúhový kamienok z voľného 
odpredaja. Prosím, predkladám túto otázku 
snemovej a celej verejnosti a myslím, že sa 
dožijeme ešte nápravy. Podotýkam, že i ja sám 
som na centrálnych ministerstvách nesčíselne-
kráť intervenoval v tejto záležitosti na popud 
kliniky, na popud nutkania pána profesora 
Drdlíka, ale, bohužiaľ, v ministerstve obchodu 
u ktoréhosi referenta to uviazlo a nebolo mož
no tým hnúť. 

Tým končím svoje slová a prosím, jestli 
som i trochu pretiahol čas, odpustite, sú to ta
ké boľastné veci verejnosti (vrava), že ich mu
sím predniesť, musel som ich predniesť, mu
síme propagovať ako sa dá odpomôcť týmto 
veciam. (Potlesk. ) 

Podpredseda Stano (zvoní): Slovo má ďalej 
pán poslanec Moravčík. 

Poslanec Moravčík: Slávny Snem! Za nie
koľko mesiacov od slovenského prevratu pre
konali sme taký obrovský vývoj, že si ani ne-



vieme uvedomovať dôsledky, ktoré sa preja
vujú vo vlastnom živote. Všetka nadstavba 
politického života, akú sme budovali behom 
20 rokov, padla jedným razom, lebo sme zistili, 
že ona nie je potrebná k tomu, aby sme mohli 
s úspechom budovať slovenský život, či už 
v obore hospodárskom, kultúrnom alebo aj po
litickom. Ale v niektorých bodoch slovenského 
života predsa len vybudovaly sa také veci, kto
ré treba ponechať, ba naopak, ktoré treba ešte 
ďalej rozvádzať a tak uspôsobovať, aby sloven-
skému životu pomáhaly. 

Vo svojom prehlásení vlády povedal pán 
ministerský predseda medzi iným toto: „Jestli 
môže byť reč o totalite, tak je to len totalita 
národa, ktorá naznačuje všeobecne v prospech 
národa koncentrujúcu snahu, aby všetko, čo 
tu žije, tu pracuje a tu podniká, išlo v prospech 
národa. Za týmto cieľom utvorená jednota ná
roda pod heslom:, Všetko za národ, znamená 
teda disciplinovanú organizovanosť všetkých 
složiek národa do práce za blaho národa. Pred
staviteľkou a vykonávateľkou jednoty národa 
na politickom poli je jednotná strana, ktorá 
pre toto základné, od minulosti odlišné svoje 
postavenie je viac orgánom štátnym, ako re
prezentantom určitej skupiny ľudí a vo svo
jom složení strana táto, poťažne jej poslanci 
nie sú viac zástupcami tej či onej skupiny, 
lebo každý poslanec z hocijakej skupiny vy-
rastlý považuje sa za poslanca celého národa 
a veci svojej skupiny zapojuje do záujmovej 
skupiny národa". Súhlasím s týmto bodom vy
hlásenia. Prvým a základným predpokladom 
všetkého, čo sa deje, musí byť heslo: „Všetko 
za národ!" Politickou predstaviteľkou tohoto 
národa je sjednotená strana, Hlinkova sloven
ská ľudová strana, ako strana slovenskej jed
noty a do tohto celku politického sa musia 
sdružovať a sgrupovať všetky odvetvia života, 
všetky stavy a všetky zamestnania. Pokiaľ ide 
o jednotlivé stavy, tu už robotníctvo rozširuje 
svoje organizácie a zapojuje sa do moderného 
a zmeneného systému politického. Roľníctvo 
malo predtým niekoľko odborových organizá
cií politicky trochu zafarbených, menovite bo-
ly kresťanské roľnícke sdruženia, slovenská 
roľnícka jednota a slovenská domovina. Pre
tože tieto roľnícke odborové organizácie takto 
politicky zafarbené nemohly slúžiť novému 
životu, ich predstavitelia dobrovoľne sa usnies-
li na tom, že organizácie tieto zrušia. (Posla
nec Danihel: V predpoklade!) Robili to v tom 
predpoklade, ako mi bolo prisľúbené, že nový 
život bude usporiadaný tak, že iné organizo
vanie v rámci hospodárskych komôr, alebo 
ešte starej zemedelskej rady bude schopné 

predstavovať tento roľnícky celok a dá taký 
podklad, ktorý bude môcť pomáhať slovenské
mu roľníctvu. 

Ale od októbra už uplynula dlhšia doba 
a roľníctvo nemajúc doteraz žiadnej svojej 
organizácie, ktorá by hájila jeho záujmy, za
čína prejavovať určitú nespokojnosť so 
stavom, ktorý doteraz jestvuje. Z tohoto dô
vodu treba pristúpiť ihneď k organizovaniu 
na novom podklade v rámci už vládou ohlá
senej hospodárskej komory, čiže zemedelskej 
rady hospodárskej. Vážení prítomní, keď 
chceme, aby táto hospodárska komora úspeš
ne plnila svoje poslanie, musí ona byť nále
žite zorganizovaná vo všetkých jej organizač
ných stupňoch. Základom tohoto musí byť 
miesto, obec, ktorá bude sdružovať roľníkov 
a tu musí byť veľký dôraz kladený, aby 
vskutku do nej dostávali sa len roľníci, ktorí 
i podľa povahy povolania do roľníckeho stavu 
patria. Kompetenciou týchto miestnych sbo-
rov, alebo týchto miestnych organizácií by 
bolo: starať sa v prvom rade o miestne hospo
dárske veci, potom starať sa o vzdelanie v mie
ste a o potreby so školením samozrejme v ob
ci súvisiace. Tieto musia potom vysielať svo
jich delegátov do okresov, ktorí budú zase tvo
riť okresné skupiny a tieto zase vyššie skupiny 
v samotnom roľníckom sneme alebo v delegá
cii zemedelskej, čiže hospodárskej komory. 

Vážení prítomní, pri tom je veľmi dôležité, 
akú kompetenciu bude mať táto nová hospo
dárska komora vymedzenú. V prvom rade to 
musí byť poradný orgán slovenského Snemu 
a slovenskej vlády, ktorý bude podrobne pre
jednávať všetky osnovy zákonov a všetky ho
spodárske opatrenia, dotýkajúce sa roľníctva. 
V druhom rade táto hospodárska komora musí 
byť samostatne rozhodujúcim orgánom o tých 
opatreniach, ktoré sa dotýkajú čisto roľníctva 
a nemajú význam celoslovenský. Pokiaľ ide o 
toto všetko, musí byť táto hospodárska komo
ra opatrená a vyzbrojená ako personálom, tak 
aj inými pomôckami a tu je veľmi dôležitá vec, 
aby personál hospodárskej komory bol na výš
ke doby. V tom prípade, ak my budeme mať 
len prechodnú inštanciu v hospodárskej ko
more, ktorá by kvalifikovala úradníkov, refe
rentov a pracovníkov na vyššie alebo na ďal
šie stupne, povedzme na ministerstvá hospo
dárstva alebo na iné ministerstvá, v tom prí
pade nepodarí sa nám vybudovať takú roľnícku 
inštanciu, akú by sme chceli. Z toho dôvodu 
je potrebné, aby ministerstvo hospodárstva, 
ktoré dnes prejíma školených a skúsených re
ferentov, vymedzilo si s hospodárskou komo
rou svoju kompetenciu, aby najlepšie sily ne-



odchodily preč, aby roľníctvo pri tom nepri
chádzalo o najlepších pracovníkov. (Potlesk. ) 
Aby sme však v tejto hospodárskej komore 
vskutku mohly mať orgán, ktorý bude vyho
vovať tým drobným roľníkom, musí sa veľký 
dôraz klásť na volebný poriadok a na delegač-
ný systém. Lebo len v tom prípade, keď tento 
volebný poriadok bude dávať aktívne a pasív
ne volebné právo i malým a stredným roľní
kom, len v tom prípade bude táto zemedelská 
rada skutočným zástancom drobného roľ
níctva. 

Pri tejto príležitosti by som chcel ešte jed
no zdôrazniť. Keď boly zrušené dobrovoľné 
roľnícke odborové organizácie, tak sa poveda
lo, že čím najskôr sa pristúpi k organizovaniu 
nových hospodárskych organizácií zemedel-
skej rady. Už dlhší čas uplynul od toho a ne
vieme, či sa už urobily nejaké iniciatívne práce 
v tomto smere. Ale musím zdôrazniť, že tak, 
ako sa jar otvára a pomaličky bude tu leto a 
príde zase organizovanie odpredaju hospodár
skych produktov, tak je tým naliehavejšie po
trebné, aby sa čím skôr prijal zákon o novom 
organizovaní hospodárskej komory. (Potlesk. ) 

V ďalšom svojom prejave povedal pán mi
nisterský predseda o pozemkovej reforme tieto 
mimoriadne záväzné veci: Pozemková reforma 
v smysle zákonov prvej republiky je už skoro 
skončená. Ostáva už len jej likvidácia zakni-
hovaním prídeľov a riešením úverových otá
zok. Postaráme sa o to, aby sa oboje čím skor-
šie skončilo. Ale značná strata nášho územia 
núti nás k tomu, aby sme zvýšenú pozornosť 
venovali otázke novej pozemkovej reformy. 
Základnou smernicou bude nám pri tom upra
viť pomery v držbe poľnohospodárskej tak, 
aby sa odčinily krivdy, spáchané prvou pozem
kovou reformou a aby sa pôda dostala do rúk 
tých, čo na pôde skutočne pracovali. (Potlesk. ) 
Vážení prítomní, pozemková reforma — pô
vodne zamýšľané veľké hospodárske a sociál
ne dielo — stala sa tým, že sa prevádzala 
v úplne protichodnom smysle, ako to pôvodne 
zákonodarci mysleli, tým dielom, na ktoré sa 
najviac dnes hovorí a proti ktorému je naj via
cej kriku. Ale keď my hovoríme o revízii po
zemkovej reformy, musíme si uvedomiť, že už 
teraz jestvujú v zákone samotnom také para
grafy, podľa ktorých sa táto revízia v skutoč-
nosti dá previesť. Mám na mysli zákon z 30. 
januára 1920, § 51., ktorý stanovil, že pozem
kový úrad môže pôdu od prídeľu vykúpiť 
v tom prípade, ak tento na pôde osobne ne
hospodári, keď hospodári špatne, alebo keď 
vedie nesporiadaný život. Vieme však, že 
v minulosti, hoci mal pozemkový úrad toto zá-

konné opatrenie, ani v jednom prípade tohoto 
opatrenia nepoužil. Pretože tohoto opatrenia 
skutočne nepoužil, pôda stala sa predmetom 
špekulácie, stala sa tým činiteľom, ktorý po
máhal hospodársky bohatnúť iným, len samot
ným roľníkom nie. Je preto svätou povinno
sťou slovenského nového režimu, urobiť zadosť 
pravu roľníctva a morálnej povinnosti. Je po
trebné, aby sme previedli také opatrenie, po
dľa ktorého by dostali do rúk pôdu skutočne 
roľníci. Musíme priviesť k životu § 51 už teraz 
jestvujúceho zákona o pozemkovej reforme. 
To znamená, že musíme trvať na tom, aby bo
hatší mešťania, verejní funkcionári alebo vy
sokí úradníci, ktorí majú už niekoľko dôchod
kov, nepracujú a nepracovali na pôde, nemali 
ďalej túto pôdu a využívali ju na úkor dru
hých. 

Prihlasujeme sa k revízii pozemkovej re
formy a myslíme v tom asi tieto body: Zrevi
dovať pôdu, ktorá bola veľkostatkárom vypu
stená zo záboru podľa § 11 záborového zákona. 
Ďalej zrevidovať pôdu, ktorá bola ponechaná 
veľkostatkárom podľa § 20, (Poslanec Dani-
hel: A zrevidovať generálne dohody!) lebo 
vraj išlo o pôdu, ktorá je parkom, pamiatkou 
alebo inou okrasou. Tieto dva §§ sú hlavne tie, 
ktoré akosi formálne umožňovaly ponechávať 
tie veľké statky, ktoré aj dosiaľ máme. V sku
točnosti všetcia vieme, že nešlo o žiadnu prí
rodnú pamiatku, ale tu bola len určitá opora 
formálna. Zákonodarca ale nemal už v minu
losti na mysli niečo takéhoto tvoriť. 

Keď však hovoríme o revízii pozemkovej 
reformy, musíme zdôrazniť tiež veľmi pálčivú 
otázku slovenských kolonistov. Je veľmi rôzne 
mienenie o týchto kolonistoch. Mnoho ľudí si 
myslí, že sú to akísi vyhnanci z obci, ktorým 
sa tam nechcelo pracovať a ktorí chceli ísť na 
pôdu, kde sa ľahšie pracuje. Ale nezabúdajme 
na heslo, ktoré po prevrate znelo všade, že 
„Slováci musia ísť z hôr do dolín". Koľko ta-
kých chudobných Oravcov, Liptákov alebo 
Kysučanov sišlo sem dolu, dali do hospodárstva 
svoje posledné úspory z majetku alebo z hospodár
stva alebo aj z Ameriky a teraz o tieto úspory pri
šli. Je mravnou povinnosťou našich úradov, 
ministerstva hospodárstva a tiež pozemkového 
úradu, aby preskúmali objektívne, v ktorom 
prípade ide o špekuláciu a v ktorom prípade 
v skutočnosti boly len poctivé úmysly a aby 
tým ľudom, ktorí majú poctivé úmysly a chcú 
skutočne pracovať na slovenskej pôde, táto 
slovenská pôda bola tiež aj pridelená. (Potlesk. ) 

V súvislosti s pozemkovou držbou treba 
nám pripomenúť to, čo povedal pán minister-



ský predseda ohľadne komasácie. Príčinou to
ho, že samotní roľníci volajú po komasácii, je 
nemožný dedičský zákon, ktorý dovoľuje robiť 
z našich rolí priamo škvarky. V tomto budeme 
musieť starať sa o to, aby sme zriadili dedičné ho
spodárstva, ktorých výmeru treba potom sta-
noviť po vedeckom preskúmaní. Otázkou je, 
ako zaistiť pôdu pre tieto dedičné hospodár
stva tam, kde ony ešte nejestvujú? V tomto 
smere by mala mať Slovenská krajina pred
nostné právo výkupu v tých prípadoch, kde sa 
pôda predáva. V druhom ohľade musí sa dať 
Slovenskej krajine právo vykupovať pôdu z ne
slovenských, menovite však zo židovských rúk, 
aby ona práve u týchto najväčších špekulan-
tov s pôdou nebola ďalej len predmetom jed
nostranného vykorisťovania na úkor slovenského 
ľudu. 

Keď chceme zvýšiť intenzívnosť sloven
ského hospodárenia na pôde, tak si musíme 
všimnúť tiež ďalšieho zjavu, t. j . trojpoľného 
hospodárenia. V niektorých obciach ešte toto 
trojpoľné hospodárenie jestvuje na základe zá
kona z roku 1894. Kým na príklad na západ
nom Slovensku už tieto trojpoľné hospodáre
nia neexistujú, v takom krupinskom okrese 
má to ešte 25 obcí, sobraneckom 37, michalov
skom 13 obcí. Iné okresy majú toto hospodá
renie len jednotlive. Musíme si však uvedomiť, 
že týmto spôsobom každý rok nám prichádza 
nazmar alebo leží prielohom okolo 40. 000 he
ktárov slovenskej pôdy, ktorá je ináč úrod
ná a ktorá sa obrábať dá. Slovenská vláda mu
sí za každú cenu v tomto ohľade pristúpiť 
alebo vládnym nariadením, alebo zákonom k 
takému opatreniu, aby toto trojpoľné hospo
dárenie bolo čím skôr zrušené. 

Veľmi dôležitá otázka, s ktorou sa sloven
ská verejnosť zaoberá, je slovenské družstev
níctvo. Pokiaľ ide o slovenské družstevníctvo, 
tu mienka sa veľmi rozchádza. Kruhy hospo-
dárske, ale menovite slovenské obchodníctvo 
žiada, aby toto družstevníctvo bolo obmedze
né. Musíme však po tých skúsenostiach, ktoré 
sme už po 20 rokov mali, povedať, že zrušiť 
družstevníctvo, menovite roľnícke družstev
níctvo, znamená odťať ruky slovenskému roľ
níckemu rozmachu. (Potlesk. ) V tom prípa
de, jestli nebude mať slovenské roľníctvo druž
stevníctva, nebude sa môcť ďalej hospodársky 
rozvíjať. Ale keď chceme, aby ono skutočne 
plnilo všetko to poslanie, ktoré má, je potreb
né, ako to pán ministerský predseda povedal, 
aby bolo odpolitizované. Jestli niektorá inšti
túcia sa zakladá na dôvere osôb, tak tomu je 
u družstevníctva. Ak u družstiev menších, 
stredných alebo aj u centrál družstevných niet 

dôvery v osoby, v tom prípade družstevníctvo 
pokuľháva a neplní svoje poslanie. A druhá 
vec, čo musíme robiť, je to, že musíme obme
dzovať aj družstevné výstreľky, lebo pod titu
lom družstevníctva mali sme už mnoho všeli-
jakých priemyselných, obchodných a poloprie-
myslových podnikov, v skutočnosti boly to či
sto rodinné a záujmové podniky (vrava, po
tlesk), kde ľud nemal žiadneho podielu, a kde 
nemohol ustaľovať vývoj tohoto jednotlivého 
podnikania. 

Aby však družstevníctvo sa mohlo zapnúť 
do hospodárskeho života, treba nám vybudo
vať dokonalú družstevnú centrálu. My už síce 
máme ústredné družstvo, lenže si musíme uve
domiť, že ešte aj doteraz nie všetky družstvá 
podliehajú tomuto ústrediu, lebo máme niekoľ
ko družstiev alebo sväzov, ktoré sú aj doteraz 
revidované z Prahy. Keď chceme, aby druž
stevníctvo sa zaplo do slovenského hospodár
skeho plánu, musíme mať orgán jednotný, kto-
rý bude tejto slovenskej vláde slúžiť a to 
musí byť samotné ústredné družstvo aj s jeho 
orgánmi. 

Veľmi dôležitá otázka, ktorá aj v minulosti 
zaujímala celé Slovensko, ale aj celú Česko-
Slovensku republiku, bola tiež otázka hospo
dárenia s liehom. Otázka táto zabehá čiastoč
ne do družstevníctva, lebo jestvuje tiež časť 
družstevných hospodárskych liehovarov, ale 
na druhej strane tiež jestvujú liehovary prie
myslové. Vývoj na Slovensku dial sa, môže
me povedať, v neprospech hospodárskych lie
hovarov. Tak uvádzam: v roku 1918 a 1919 
vyrobily priemyslové liehovary v celom štáte 
197. 119 hektolitrov liehu, z čoho na zeme čes
ké pripadlo 181. 090 hektolitrov, to je 91. 8%, 
a na Slovensko 16. 028 hektolitrov, (to je 8. 2%. 
Naproti tomu v roku 1936—1937 vyrobilo sa 
celkom 1, 000. 291 hektolitrov, z čoho na Slo
vensku 293. 971 hektolitrov, kým v českých 
zemiach 706. 320 hl. liehu. Keď berieme per
centuálnu účasť v liehovaroch hospodárskych, 
tak zistíme, že r. 1918 činila slovenská účasť 
52. 6%, kým česká účasť 47%, ale v roku 1937 
už Čechy maly 63. 9%, kým Slovensko a Pod
karpatská Rus len 36. 1% účasti na výrobe lie
hu. Vážení prítomní, tento vývoj, ako vidíme, 
dial sa v neprospech hospodárskych liehova
rov, ktoré boly v rukách roľníctva, ale môže
me povedať tiež, že rozdelenie kontingentu lie
hovej výroby behom času stále sa dialo na 
úkor Slovenska, lebo slovenské liehovary boly 
postupom času zrušované, kdežto v Čechách a 
na Morave sa tieto liehovary zakladaly. Keď 
však by sme brali aj terajší stav ako jestvuje, 
nemôže nás rozdelenie týchto liehovarov uspo-



kojiť. Uvediem len tieto údaje: Roku 1938, 
ešte pred viedenským rozsudkom, mali sme asi 
takto rozdelené percentuálne podniky: Roľníc-
ke družstvá 19%, štát 0. 3%, Slováci mali 
5. 6%, Česi 3. 7%, Nemci 4. 5%, Maďari 13. 8%, 
Židia 46%, účastinné spoločnosti 6. 1% a cu
dzinci 2%. Vážení prítomní, hovorí sa u nás o 
hospodárskom podnikaní a kladie sa naň dôraz. 
Ja sa pýtam, slávny Snem, kde treba dnes, 
čo sa týka liehovarníctva nejaký hospodársky 
rozum alebo nejaká fifika? Predsa rentabil
nosť celého liehového hospodárstva zaisťuje 
zákon o povinnom miešaní liehu s benzínom! 
A tu, prosím, v tomto smere 46% majú samot
ní Židia a títo potom žijú na úkor Slovákov! 
Je možné, aby tento stav zostal? Môžeme my 
trpieť, aby roľníctvo dorábalo zemiaky alebo 
repu, ale keď už treba z toho mať primeraný 
úžitok, aby toto hneď prichádzalo do rúk ži
dovských? Rozhodne tu treba radikálnu nápra
vu a preto prosím činiteľov v liehovom ho
spodárstva, aby sa tejto nápravy za každých 
okolností domáhali. Robia sa už určité kroky, ale 
to tempo odžidovčiť liehovarníctvo nám rozhodne 
na Slovensku nemôže stačiť. 

Slávny Snem! Slovenské roľníctvo bolo vždy 
kladným činiteľom národných zápasov. Preto 
s radosťou uvítalo uistenie predsedu vlády, že 
vláda Slovenskej krajiny bude sa starať syste
maticky o jeho povznesenie. Hoci niektorí nie 
jemu naklonení ľudia si myslia, že roľníctvo 
už teraz má na ružiach ustlané, musíme pove
dať, že tomu nie je tak. Roľníctvo je zadĺžené 
a tá to zadĺženosť nie je len ojedinelým zjavom, 
alebo následkom nejakých nepredvídaných inve
stícií. Roľnícke zadĺženie t o je stály zjav už 
niekoľko rokov sa opakujúci a dokumentujúci, 
že nejestvuje žiadna rentabilnosť roľníckeho 
podnikania, keď k tomu prirátame ešte prácu 
samotných roľníkov. V minulosti bolo už nie
koľko pokusov previesť úpravu roľníckych 
dlžôb. No okrem sľubov a okrem tých niekoľ
kých nepodarených pokusov, ktoré len ešte 
sťažily situáciu roľníkov, nestalo sa nič. My si 
tu musíme otvorene povedať: nie je možné pre
viesť t. zv. úplné oddlženie. Ale je možné za
istiť vlastný dlhodobý roľnícky úver, ktorý 
pomôže chudobným roľníkom, nateraz zadlže
ným, primerane a trošku dôstojne žiť. A len 
ctiť a vážiť si môžeme úsilie našich vládnych 
činiteľov, že v tomto smere chcú sa starať tak, 
aby tento roľnícky úver v skutočnosti bol aj 
poskytovaný. Slovenské roľníctvo týmto spô
sobom prechádza do novej fáze života. Stavia 
sa na svoj samostatný hospodársky základ. Je 
to vec mimoriadnej dôležitosti a keď chceme, 
aby sme svoju slovenskú štátnosť, svoj sloven

ský štát skutočne v budúcnosti udržali, venuj
me tomuto roľníctvu náležitú pozornosť, lebo 
v tom prípade môžeme byť istí, že udržíme 
terajší svoj systém právny, že udržíme svoju 
Slovenskú krajinu, že udržíme svoj slovenský 
národ. (Potlesk. ) 

Podpredseda Stano (zvoní): Slovo má pán 
poslanec Maguth. 

Poslanec Magúth: Slávny Snem slovenský! 
Naša administratívna a samosprávna verejnosť, 
v záujme ktorej chcem hovoriť, s veľkou po-
vďačnosťou príjme predvčerajšie vyhlásenie pána 
predsedu vlády. Prednesené smernice plne vyho
vujú naším potrebám. 

Ako človek slovenskej dediny, zaoberajúci sa 
s potrebami slovenského ľudu, ktorý je, smelo 
môžem tvrdiť, základnou složkou nášho sloven
ského národa, vyhlasujem: ak sa má dvíhať úro
veň slovenského národa, musí sa dvíhať úroveň 
dedinského ľudu. Prvou podmienkou toho je : mať 
na čele obcí súcich, schopných, charakterných, 
pracovitých, nezištných, rodu a Bohu oddaných, 
teda vôbec prvotriednych intelektuálov, vychová
vateľov ľudu, ktorých zdarné a príkladné účinko
vanie bude hlavným pilierom našej budovateľskej 
práce. Lebo nie zákony, ale ľudia tvoria život. 

Bez dobrých a príkladných vodcov našich de
dín nemôžeme očakávať zdarný a želateľný roz
voj nášho národa. A toto nás zaväzuje. Zaväzuje 
konať všetko to, čo je nutné a prospešné dedin
skému ľudu. 

Pravda, musíme si tu uvedomiť, že náš dedin
ský ľud na mnohých krajoch nepovažuje to, čo 
mu je prospešné za prospešné a čo mu je ne-
prosnešné, za neprospešné. Mnohí dedinskí ľudia 
na pr. radšej majú striedave vyučovanie, ako ce
lodenné riadne. Lebo školské dieťa môžu upotre-
biť aj na gazdovské práce. A nebudú chcieť konať 
naturálne práce na vicinálkach, na stavbách obec
ných domov a kultúrnych domov len za to, aby 
pracovať nemuseli. A s celou rozhodnosťou mô
žem potom i to tvrdiť, že peniaze z mimoriadnej 
drevoúžitby z urbárneho lesa niekde radšej si me
dzi sebou rozdelia, ako by ich mali venovať na 
stavebný materiál pre stavbu školy, kostola, kul
túrneho domu a podobne. 

V takýchto prípadoch nastáva naša tvrdá 
ozdravovateľská práca, prejavená akoby milujú
cim otcom voči vlastnému chorému dieťaťu, kto-
rému — ak je treba — násilne otvorí a vleje do 
úst chininový, hoci aj odporný, ale osožný liek. 

Áno, ale kde sa prejaví táto vychovávateľská 
práca? Iste nie tam, kde na to niet vychovávate-
ľov-vodcov, kde spohodlnení zamestnanci chcú ko
nať len svoju nutnú nádenícku prácu bez lásky a 



záujmu k veci, ktorej slúžia len za peniaze. Isteže 
dedinský intelektuál, notár, učiteľ, farár atď., kto
rý koná len svoje, povedali by sme, len služebnou 
pragmatikou predpísané práce, i to len tak, aby 
bolo ako bolo, nebude sa chceť starať o otázky, do 
ktorých ho podľa jeho názorov celkom nič. 

Keďže vieme, že v mnohých a premnohých 
obciach, v ktorých nebolo na začiatku prostried
kov uskutočňovať nejaký predsavzatý úkol, posta
vili a vybudovali si pekné školy a vôbec všetko, 
čo vyžaduje kultúrny záujem tej dediny, hoci tej 
ochoty a oduševnenia za práce bolo málo, i ne
chtiac prichádzame k záveru, že boli to dedinskí 
intelektuáli, aspoň jeden ozajstný vodca dediny, 
ktorý neľutujúc času a námahy venovaním vše
tkých svojich síl, dal sa do úmornej a skoro ako
by neprekonateľnej práce, ktorá doniesla svoje 
ovocie. 

Ale pravda, či každý inteligent stojí na výške 
svojho povolania? Či je svornosť, jednota medzi 
dedinskou inteligenciou? Je medzi ňou úzkostlive 
zápolenie, kto väčší a menší pán? Či každý z nej 
koná len to, čo musí a len toľko, aby splnil slu-
žebnou pragmatikou predpísané najnutnejšie po
vinnosti? Otázky, na ktoré veru nejdeme odpo
vedať. Ale jedno je isté, že láska k národu sa me
ria nezištnou prácou a obeťami, ktorými sme nie 
povinní, ktoré donášame z lásky k rodu a z prí
tulnosti k národu. Za peniaze slúžiť a pracovať 
dokáže každý. Ale obete donášať za národ vie len 
národovec a nezištník, ktorý nikdy nebude vyra
túvať, či zo svojej práce bude alebo nebude mať 
osoh, trápenie, nepríjemnosti a prenasledovania, 
všetko to, čo sprevádza činnosť neúnavného dedin
ského pracovníka. 

Položenie dedinskej inteligencie je ťažké, zod
povedné a obetavé. Pravda, len vtedy, keď jej 
práca má presahovať úzky rámec služebnou prag-
matikou predpísanej povinnosti. Povinnosti? 
Koľko je inteligentov, ktorí žijú svoj život na de
dine tak, aby svojim životom, výsledkom svojej 
statočnej práce stali sa žiarivým príkladom nasle
dujúcich pokolení! Ak by sme mali posudzovať 
alebo oceňovať činnosť niektorého nášho dlho
ročného, v jednom mieste pôsobiaceho inteligenta 
a pritom ak by sme sa mali vyjadriť nestranne, 
spravodlive o jeho celoživotnej práci, museli by 
sme len to skúmať, či vykonal niečo v prospech 
hospodárskeho, sociálneho a kultúrneho rozvoja 
jemu svereného ľudu. Lebo taký človek, ktorý o 
nič iné sa nestará, len o svoje vlastné záujmy, 
o svoje vlastné ja, aby čím pohodlnejšie a spo-
kojnejšie svoj život dožiť mohol, je suchou rato
lesťou na strome nášho národného života a neza-
sluhuje ani ocenenie ani uznanie. Náš nový život 
v novom slobodnom Slovensku tú veľmi závaž
nú otázku napredovania dedín nemôže nechať 

stranou a musí jej venovať patričnú pozornosť, 
aby sa usmernil nie nahodilý, ale novému nášmu 
slovenskému životu prispôsobený vývin. 

Zdrojom slovenského nacionalizmu je sloven-
ský roľnícky ľud, ľud ochotný, ktorý nikdy 
nesklamal, kým naša slovenská inteligencia, česť 
výnimkam, bola veľmi prispôsobivá a vedela slú
žiť každému i proti slovenským smerom. Už je 
len v duchu spravodlivosti, aby tá naša inteligen
cia slúžila teraz už len záujmom slovenského ľu
du, ale nie tak ako chce, ako sa jej páči, ale tak, 
ako to záujem národa vyžaduje. Povinná služba 
inteligencie slovenskému národu, nezávislá na 
ochote a neochote toho-ktorého člena, musí sa 
usmerniť a upraviť výlučne so stanoviska kre
sťanského a slovenského. Sme autoritatívni, t. j . 
Písma svätého sa pridržiavajúci. Naša sloven
ská inteligencia po dedinách, povedomá svojej 
zodpovednosti a povinnosti slúžiť záujmom celo
národným, musí stáť na výške svojho poslania a 
musí autoritatívne zastávať to poslanie na dedi
ne, ktoré jej bolo naším národom určené. Musí 
sa zvýšiť autorita a úroveň dedinskej inteligencie, 
aby táto svoje poslanie lepšie plniť mohla. Napro
ti tomu musí sa ale zvýšiť aj osobná, morálna 
a hmotná zodpovednosť so všetkými prevádzajú
cimi vedľajšími trestnými sankciami, ako sú pre
loženie na vlastné trovy, pozbavenie funkcie ve
dúceho činiteľa a pod. Predsa každému s naším 
národom úprimne smýšľajúcemu inteligentovi a 
vôbec človeku musí byť zrejmé, že inteligent na 
dedine a najmä vo vedúcom postavení musí svo
jim príkladným životom slúžiť každému za vzor. 
Odhliadnuc od chýb, z ľudskej nedokonalosti vy
plývajúcich, nesmie sa dopustiť takých pokleskov, 
ktoré nielen že budia verejné pohoršenie ľudu, ale 
svojím zlým príkladom a príťažlivosťou k zlému 
škodia a pokazia viac, ako sa tu za 10 rokov na
pravilo. Náš doterajší názor a náhľad na posta
venie verejného činiteľa musí sa o 100% zmeniť 
a musíme si uvedomiť to, že každý intelektuál na 
dedine je hoden toľkej cti a uznania, koľké si svo
jou prácou a námahou vydobyl. Všetci sa musí
me stať rovnocennými robotníkmi národa. Kto vo 
väčšom, kto v menšom postavení s rozdielom, že 
ten vo vyššom postavení musí si byť vedomý svo
jej väčšej a ťažšej zodpovednosti. Našou snahou 
nemôže byť len zaistenie čo najpohodlnejšieho a 
najspokojnejšieho života, ale v prvom rade nezišt
ná služba národu. Táto nezištná služba národu 
po stránke samosprávnej a administratívnej musí 
smerovať k tomu, aby všetky právne predpisy, 
zariadenia a vôbec náš verejný život usmernil 
sa tak, aby neslúžil len jednotlivým stavom, ale 
celému národu. 

Mnoho sa dnes hovorí o novom administratív
nom zriadení na Slovensku, ktorého potrebu, 



reformy uznávanie a sme, myslím, všetci v tom 
presvedčení, že reforma nastať musí. O čo vlast
ne ide? Chceme mať spokojný, odborne zapraco
vaný a zbytočne nepreťažený úradnícky aparát, 
chceme zjednodušiť verejnú správu po stránke 

byrokratickej a chceme upraviť ju so stanoviska 
vrchnostensko-stupňového a územného tak, aby 
vybavenie vecí sa neodkladalo a neviazlo. Aby 
sme mohli mať dobré úradníctvo, musíme sa v 
prvom rade postarať o jeho hmotné zaistenie v 
duchu spravodlivosti a sociálneho citu, čo vyža-
duje bezpodmienečne zrušiť systemizáciu a za
viesť automatický postup. V posledných ro
koch nebolo to už úradovanie, lež fabrikovanie 
aktov. A prečo? Pre tú systemizáciu. V tých 
nešťastných politicko-strannícko-protekcionár-
skych časoch bolo treba vykázať prinajmenej 
kvantitatívny pracovný výsledok. Hlavným 
pomocníkom bola tu tedy pracovná kniha, vy
kazujúca potrebné pracovné jednotky. Vyrá-
taly sa teda jednotky. Vec, ktorá mohla byť 
razom vybavená, sa rozkúskovala a stalo sa 
takto z nej viac jednotiek. Prišlo do módy ši-
bovanie aktov. Ťažším prípadom, ktoré by viac 
času boly vyžadovaly, sa dôkladnosť neveno
vala, slovom: pracovalo sa pre kvantitu, necha
júc kvalitu stranou, len aby pracovná kniž
ka čím viac vybavení vykazovala. Z vyšších 
úradníkov zase mnohí, ktorí nemali k takému 
niečomu prístupu, lámali si stále hlavu nad no-
vinkami, ktoré by preukazovaly zásluhy. Tej
to okolnosti možno vo valnej čiastke pripiso
vať tie všelijaké novoty vo verejnej správe, 
ktoré privádzaly so sebou novšie a novšie do-
plnky k základnému zákonu, nariadeniu a 
iným predpisom, následkom čoho nebolo mož
no dospieť k ustálenosti. Úradník musel stále 
meniť na metode, čo išlo samozrejme na úkor 
veci. Keď sa zavedie, na celej čiare automatický 
postup, keď každý štátny zamestnanec bude 
cítiť pevnú pôdu pod nohami, prestane toto 
umelé vyrábanie aktov, zmizne štréberstvo, 
podlizovanie a nastúpi opravdivá služba. 

Sme ľudia a teda nedokonalí, plní nedo-
statkov, preto chyby a nedostatky úradníctva 
a vôbec zamestnanectva nech sa posudzujú 
z tohoto zorného uhlu. Nie sme proti prís
nosti, proti disciplíne, ale každý disciplinár
ny prípad nech sa prerokuje v duchu kresťan
skej spravodlivosti, v práve a nie v bezúzdnej 
bezohľadnosti. Disciplinárky v našej verejnej 
krajinskej správe tvoria zvláštnu kapitolu, veľ
mi bolestnú kapitolu, o ktorej nech mi je do
volené aspoň zbežne sa zmieniť. V minulosti 
najlepším prostriedkom odstavenia, poťažne 
znemožnenia niektorých, bývalému režimu z 
politických a podobných príčin nepohodlných 

ľudí — verejných zamestnancov, bola discipli
nárka, na zavedenie ktorej sa príčina vždy na
šla. Uvediem aspoň jeden prípad spôsobu za-
vádzania disciplinárneho pokračovania. V roku 
1933 po Pribinových slávnostiach v Nitre bý
valý predseda vlády Malypetr vydal plakáty 
o doplácaní na Slovensko, ktoré na niektoré 
notariáty došly dňa 26. októbra 1933 s úpra
vou, aby boly dňa 25. októbra, teda deň pred
tým vyvesené. U istého notára práve bol prí-
tomný učiteľ, keď tieto makulatúry došly. Čo 
s nimi, atď. boly otázky. Ale četníci okresnému 
náčelníkovi oznámili, že plakáty boly s jedno
denným spozdením vyvesené. Ihneď nasle
dovalo telefonné, písomné a osobné osprave
dlnenie, že plakáty o deň neskoršie došly. To 
však nestačilo a disciplinárku náčelník zavie
dol. Keď však notár v disciplinárnej obhajobe 
svojej uviedol a za svedka volal učiteľa, ktorý 
dosvedčil pravý, notárom prednesený skutkový 
stav, náčelník proti notárovi zaviedol druhú 
disciplinárku pre porušenie úradného tajom
stva, ktoré notár mal spáchať tým spôsobom, 
že umožnil učiteľovi nahliadnuť do spisov, čo 
obsahuje úradná pošta a čo nie. Alebo četník 
prišiel vyšetriť pravdivosť obsahu notárom na
písanej žiadosti. I pýta sa stránky: „Kdo to dělal 
a co jste platil?" Stránka pravdu povedala. 
„Sakra, to je moc, a napíšeme o tom písemko. " 
Četník napísal sťažnosť stránke a stránka na 
uistenie, že to nič, že to len tak, i podpísala. 
Koniec koncov dlhé vyšetrovanie a pokuta. 
Prečo? Nedokázalo sa, že by bol notár viac 
počítal, ale múdri páni zistili, že notár za vy
bavenie veci, za ktoré počítal peniaze, bol na 
okresnom úrade osobne, k tomu si však nevyžia
dal predchádzajúce dovolenie od okresného 
náčelníka. Takéto a podobné umelé tiene sa 
prirábaly verejnému zamestnanectvu s častou 
doložkou: o politickej nespoľahlivosti obvine
ného podávam zvláštnu zprávu. A kto sa za
stal takto stíhaného malého človiečika? Nik 
na svete. Ráčte si predstaviť duševnú náladu 
takto stíhaného človeka, ktorého často ešte 
aj preložili na všelijaké miesto. 

Hovorím z notárskej praxe, o tých skúseno
stiach, ktoré sa naznačujú na každom kroku, že 
pôsobily na obecného samosprávneho činiteľa, no
tára, aby len to robil, čo musel, aby sa dal unášať 
prúdom pohodlnosti a nestaral sa o to, do 
čoho ho nič, o čo sa nemá, vlastne sa mu 
nevyplatí starať. Za bývalých 20 rokov nezistil 
som ani jeden prípad, že by boli zaviedli proti 
notárovi disciplinárne vyšetrovanie preto, že 
sa nestaral na príklad o stavbu prepotrebnej 
ľudovej školy, alebo kultúrneho domu, hasič
ského skladišťa, mostu, cesty a vôbec všetké-



ho, čo v našich dedinách nemáme. Ale viem 
o prípadoch, keď proti snaživému notárovi, za to, 
že postavil mosty a prevádzal iné všeužitočné 
investície, zaviedli disciplinárku z príčin nie 
peňažnej manipulácie, ale za to, že tú a onú 
formálnu vec nezadržal a dopustili sa akejsi 
nedbalosti nedodržania predpisov, z ktorých 
koniec-koncov nik neutrpel nijakú ujmu. Spy
tujem sa, či takéto pokračovanie proti snaži
vým samosprávnym činiteľom nie je zne-
možňovanie a odstrašovanie od ďalšej práce? 
Dolu prúdom idú len zdochlé ryby, ale každá 
zdravá sa derie proti prúdu, čo smelo môžeme 
aplikovať aj na naše dedinské pomery, kde 
tiež máme rôzne prúdy. Proti nedbalcovi, ľa-
hostajníkovi niet námietok, lebo ten o nikoho 
nezavadí, nikomu nič neurobí. Ale pozrime si 
život skutočného pracovníka, koľkých má ne
priateľov, čo je samozrejmé, keď uvážime, že 
výsledkom jeho práce sú isté povinnosti, ktoré 
obyvatelia konať musia. Následkom discipli-
nárok býva zastavenie postupu v plate, oby
čajne sníženie kvalifikácie, rôzne šikanovanie, 
preháňanie a podobne, a keď k tomu dodáme, 
že takúto disciplinárku vysokí páni teoretici 
ťahajú aj 5 a viac rokov, kým ju vybavia, má
me hotovú kalváriu pred sebou. 

Nezastúpenie nižšieho úradníctva v disci
plinárnych komisiách je tiež jednou z pálči-
vých otázok. Pochybujem, aby pre posúdenie 
trestuhodnosti zamestnanca bol schopný len 
človek s vysokoškolským vzdelaním a teoretik, 
ktorý náš život na dedine v najhoršom prípade 
len z knižného opisovania pozná. 

Sociálna spravodlivosť vyžaduje, aby ro
dinní zamestnanci, ktorí majú školou povinné 
deti, mali prednosť pred slobodnými, poťažne 
bezdetnými zamestnancami, keď ide o prekla
danie do miest, poťažne do dedín blízkych 
mestám, v ktorých sú školy a dajú sa dochádz
kou navštevovať. Doterajšia prax všetkému 
nasvedčuje, len nie tomuto, ba ešte aj dnes 
otcovia, žiaľbohu, školopovinných detí, ktoré 
niet z čoho školovať, alebo ktoré sa len s vy
pätím všetkých síl bez prostriedkov školujú, 
nechávajú sa v kútoch, kým si slobodní a bez
detní s protekciou zaujímajú miesta v mestách. 
Dokážme skutkami, že sme za populáciu a aj 
takýmto spôsobom pomáhajme otcom rodín 
pri školovaní detí. 

Keď už sme pri prekladaní úradníctva a za-
mestnanectva, nesmieme zabudnúť na prax, 
vzťahujúcu sa na toto prekladanie, na to, ako 
sa zaplňujú uprázdnené miesta. Na príklad 
u notárov uplatňuje sa táto nemožná škodlivá 
prax: Ak sa niektoré miesto uprázdni alebo je-

ho uprázdnenie je vo výhľade, nevypíše sa 
súbeh, nikde sa to neoznámi, ale ten-ktorý no
tár, ktorý sa o tom dozvie a na miesto reflek
tuje, počne sháňať protekciu. Ak niet iných 
uchádzačov so silnejšou protekciou, akú má 
on a ak nemal v minulosti nejakého politické
ho zaťaženia, mohol sa úfať, že miesto dosta
ne. Slávny Snem! Tieto spôsoby zaobchádza
nia so stavom verejného zamestnanca, zamest-
nanectva sa v našom novom slobodnom Sloven
sku uplatňovať nesmú a proti ním musíme 
zaujať odmietavé stanovisko. 

Čo sa týka riešenia dnes aktuálnej otázky 
II. stupňovej politicko-administratívnej vrch
nosti, ktorú dnes vykonáva krajinský úrad, 
myslím, že tento druhý odvolací stupeň zria
dením župných úradov a zrušením krajin
ského úradu bude treba zachovať. Keďže ide 
mi hlavne o dedinu, o usporiadanie jej vnútor
ných pomerov, nejdem sa zapodievať s touto 
otázkou. Štruktúra okresu v hlavných rysoch 
mohla by ostať ako je. Z hlavných úloh okre
sov aspoň toto: Okres by spravoval vicinálne 
cesty významnejšej polohy, doterajšie krajin
ské cesty majú byť poštátnené. Viedol by 
drobnú, hospodársku a sociálnu starostlivosť, 
mal by na starosti okresnú poľnohospodársku 
školu, gazdinskú školu, jednoročnú obchodnú 
školu a event. inú pre ten-ktorý okres špeciál
ne potrebnú ustanovizeň. Aby okres tieto svo
je úlohy naj zdarnejšie mohol splniť, nebolo 
by chybou, keby došlo aj k slúčeniu niekto-
rých okresov, kde by sa to pozdávalo byť 
účelným. Vecná kompetencia okresného úradu 
samého je už teraz hodne rozšírená, no našly 
by sa ešte veci, ohľadne ktorých by sa ona 
ešte mohla uvoľniť. 

Obec je základnou složkou verejnej správy, 
musíme si dať veľmi záležať na usporiadanej 
a spokojnej obci. Chyby a nedostatky verej
nej správy na poli obecnom sú veľké a mnohé. 
Nebola ona dokonalá ani pred prevratom, ale 
tie všelijaké novoty, ktorým po našom prvom 
osamostatnení za uplynulých 20 rokov vo via
cerých časových intervaloch podľahnúť muse
la, spravily ju ťažkopádnou. Prvou a hádam 
najpodstatnejšou chybou bolo, že sa v roku 
1922 obecným a obvodným notárom daňová 
agenda odňala. Že vraj taká dôležitá, pre štát
ny záujem dôležitá funkcia, ako je vyrubova
nie a vyberanie dane, sa nesmie ponechať v ru
kách notárov. Prízvukujem, bol to kardinálny 
omyl, ktorý za pomerne krátky čas trvania 
prvej republiky toľko zla nakopil po našich 
obciach. Náš roľník, ktorý predtým stále mal 
svoje dane riadne predpísané a to za súčasné-
ho katastrálneho prevedenia v jeho nemovi-



tom majetku nastavších zmien, dostal sa ra
zom do neopísateľného chaosu. Nikdy nevedel, 
prečo a za čo platí a tú zle a nesprávne vyru
bovanú daň my notári sme museli vyberať. 

Doterajšie složenie najpodstatnejšieho 
obecného autonomného činiteľa: obecného za
stupiteľstva treba zmeniť na zdravom a účel
nom podklade. Potrebné je v prvom rade za
bezpečiť v obecnom hospodárení účasť v roz
hodování aj najväčším daňovým poplatníkom. 
Ostatní členovia by boli stavovsky delegovaní. 

Skôr hamovačom, ako osožiteľom pre po-
hyblivosť obecnej správy sú tie všelijaké ko-
misie. Nehovorím, že by tie komisie všade 
boly zbytočné. V mestách, kde je obecné ho
spodárenie složitejšie, kde sú obecné podniky 
v pravom smysle slova, kde je dosť k tomu sa 
rozumiacich ľudí, ktorí vedia prehovoriť k oso
hu veci, tam je tá alebo oná komisia prospešná. 
Ale v najväčšej čiastke našich obcí dostačuje 
obecné zastupiteľstvo samé k riadeniu obec
ného hospodárstva. 

V obciach, ktorých hospodárenie neprekro-
čuje 200. 000 K ročitého riadneho obratu, je 
zbytočná finančná komisia. To isté sa môže 
povedať i o veľkej časti ostatných komisií. Pri-
pomienky k obecnému rozpočtu sú umožnené 
tak, že obecné zastupiteľstvo zasadne vo veci 
rozpočtu ešte raz. 

Keď sa už vyberajú obecné dávky a prí
spevky, nech platia na celej čiare vládnym 
nariadením osnované pravidlá nielen ako vzor, 
lež mocou normy. Iba, že sa v jednotlivých 
obciach výška tej-ktorej dávky určí a pri zíde-
ní termínu sa len obec v krátkosti, bez akýchkoľ
vek viactuctových príloh a zopakovania celého 
textu pravidiel ohľadom tejže dávky usnesie. 

Obecný rozpočet a záverečný účet bol v po
slednom čase hotovým labyrintom. Tlačivá 
obecných rozpočtov a záverečných účtov sa 
každoročne musely meniť bohvie z akých prí
čin. A tie všelijaké výkazy a štatistiky! Vše
tko sa to musí sjednodušiť. 

A teraz by prišlo to najhlavnejšie: vedenie 
katastru pozemkového a daňového, domového, 
vyrubenie dane pozemkovej, domovej a zárob
kovej, spolu i s obecnými a okresnými priráž
kami a vyberanie týchto daní a prirážok by 
malo prísť ta, kde bolo pred rokom 1922, t. j . 
do rúk notára. Notárskemu stavu tým len pri
budne na práci, no poplatníctvu a to najmä 
nášmu roľníkovi sa pomôže a prestane tá stála 
nespokojnosť v ich radoch. Pravda — a to sa mu
sí prízvukovať, — nemôže sa to stať razom, 
s jedného dňa na druhý. Terajší počet notárov 
by túto agendu nezdolal. 

Obecná prirážka nech sa zvýši na hranicu, 
akú jednotlivé obce potrebujú — myslia nie
ktorí samosprávni činitelia, čo toľko znamená, 
že v malých obciach, v ktorých je daňový základ 
minimálny, často ani nie 1. 000 korún presahu
júci, platili by občania aj 1. 000, ba aj viac pro-
centov obecnej prirážky v predpoklade, že by 
vyrovnávací fond prestal. Nuž s tým nemožno 
súhlasiť. 

Pán kolega Čarnogursky včera vyhlásil, aby 
náklad na cirkevné školstvo znášala v cel-
kosti obec. Návrh dobrý, ale škoda, že neuvie-
dol, odkiaľ vezmú malé obce peniaze a kde 
sú tie zdroje obecných príjmov, ktoré by sa 
na túto chvalitebnú vec vzaly. V takom prí
pade máme len jedno východisko vo veci škol
skej : Zaviesť v každej školskej obci, kde to 
okolnosti vyžadujú, školskú prirážku. 

S veľkou povďačnosťou musíme prijať vy
hlásenie pána predsedu vlády vo veci odstrá
nenia nedostatku porodných babíc v obciach. 
Tento katastrofálny nedostatok babíc nie pre
to povstal, že dedinské babice majú malé 
platy a sa neoddalo ísť na kurz, ale preto, že 
bolo zákonom znemožnené prijatie našich žien 
do kurzov. Bolo predpísané totiž vyššie vzde
lanie, ktoré naše ženy nemaly a preto prijaté 
do kurzov neboly. Teraz, keď sa v prijímaní 
žien do kurzu prejavuje veľká benevolentnosť, 
všade máme z dedín dosť uchádzačiek, ktoré 
sú ochotné aj za terajších platových pomerov 
vykonávať porodnícku prax. Otázku odmien 
babíc, kde to pomery nevyžadujú, neradno rie
šiť na úkor obcí, ktoré zápasia s nedostatkom 
peňazí. (Výkriky. ) 

Obvody štátnych obvodných lekárov mu
sia sa tiež prispôsobiť a upraviť k potrebám 
obyvateľstva. Mnohé terajšie obvody, zdá sa, 
boly tvorené v záujme lekárov, lebo nie je mysli
teľné, aby obec, ležiaca k najbližšiemu obvod
nému lekárovi na 3 kilometre, bola pripojená 
k obvodnému lekárovi, bývajúcemu v sídle na 
14 a viac kilometrov. A keď už máme obvod
ných lekárov, nech oni svoje lekárske obvody 
riadne navštevujú. Lebo viem z vlastnej skú
senosti, že niektorý príde len raz do roka oč-
kovať deti. Ale presvedčiť sa o tom, či sa to 
očkovanie ujalo, nemá už času. To je predsa ne
možné, aby lekárske obvody boly v záujme leká
rov a neslúžily verejnosti. Záujem dedín vyžadu
je, aby mimoškolskému vzdelaniu ľudu sa veno
vala plná pozornosť. Vieme, že sú predpisy, ktoré 
hovoria o vyučovaní v pokračovacích kurzoch. Či 
sa tak vyučuje všade a či len kde-tu ? 

Potravné družstevníctvo v našich obciach, 
ktoré urobilo prielom do židovského kšeftá-



renia, treba všemožne podporovať a nie jeho vý
voj brzdiť. 

Hasičstvo na Slovensku, ktoré koná nezišt
nú a v záujme ochrany a obrany obyvateľstva 
neoceniteľnú prácu, treba na celej čiare nášho 
verejného života podporovať hmotne a mrav-
ne. Hasičstvo pestuje oddanosť a lásku k bliž-
nému na základe príkazu Božieho: Miluj bliž-
ného svojho, ako seba samého, ktoré na kaž-
dom kroku svojho života aj uplatňuje. A vi-
díme, že hasičstvo okrem toho, že chráni ma-
jetok, stará sa aj o výchovu národa. Hasičstvo 
slovenské, ktoré je naše, ktoré ako v minu-
losti, tak aj teraz slúži národu, musí nezme
nene trvať a sotrvať na tých základoch, na 
ktorých vo svojom mnohoročnom vývine sa 
ustálilo v terajšej a nám nezmeniteľnej forme. 

Na Slovensku máme urbariálne obce s roz
siahlym lesným a iným nehnuteľným majet
kom, ktorému, žiaľbohu, nevenuje sa patrič
ná, zaslúžená pozornosť. V týchto spoločno
stiach sa prevážne gazduje, ak to vôbec gaz
dovaním môžeme nazvať, všelijako, len nie 
v záujme spoločnosti. Účtovníctvo urbárov 
tvorí zvláštnu kapitolu. Okresné úrady, ktoré 
by sa maly starať, kto vyúčtovanie spraví, ne
majú na to času. A páni predsedovia s gazda
mi, česť výnimkám, vedú milionové majetky 
celkom primitívnym, nedostačujúcim a samým 
urbarialistom škodlivým spôsobom. 

Podpredseda Stano (zvoní): Upozorňujem 
pána rečníka, že rečnícka lehota už uplynula. 

Poslanec Maguth: Ich účty a ročné vyú
čtovania často ani samé valné shromaždenie 
urbarialistov dôkladne neprezre. Pravda, o vyš
šom schvaľovaní niet ani reči. V urbariál-
nych účtoch vidíme takéto položky: Keď sme 
boli kupovať býka 300 K, keď sme býka nekú-
pili 500 K. Ešte mnohé iné otázky našich de
dín čakajú na riešenie, o ktorých sa , bude ho
voriť v budúcich našich rokovaniach. 

Prvý raz sme počuli z úst predstaviteľa 
vlády, že ku tvoreniu nového obecného zriade-
nia budú povolaní aj obecní a obvodní notári, 
zastúpení svojím snemom, čím sa nám notá
rom, ako znalcom dedinského života, dostalo 
verejného ocenenia. Obvodní a obecní notári 
menom mojim vyhlasujú za toto pánu pred-
sedovi vlády vďaku a uistenie, že my obecní a ob
vodní notári sme boli, sme, a budeme verný
mi zástancami svojho ľudu a slovenskej vláde 
oddanými vykonávateľmi štátnej moci; čo sme 
už prejavili bezvadným prevedením voľby a 
sčítaním ľudu v nedávnej minulosti. 

Nakoniec, keďže sa to týka záujmov aj de
diny, musím sa ešte zmieniť o úsilí advokát
skych a verejnonotárskych kruhov. 

Podpredseda Stano (zvoní): Prosím pána 
rečníka, aby skončil. 

Poslanec Maguth: zamedziť obecným a ob
vodným notárom vykonávanie t. zv. súkrom
nej praxe. Bývalý režim, neprajúci a odo-
berajúci notárom skoro všetky oprávnenia, ne
odvážil sa toto urobiť. Nie k vôli notárom, ale 
k vôli ľudu, ktorý pomocnú ruku notárov aj 
na tomto poli potrebuje, aby nebol na pospas 
vydaný chamtivosti niektorých židovských 
advokátov. Neverím, že by naša slovenská 
vláda i len uvažovala o tom, čo Slovákom ne
prajný režim previesť sa neodvážil. Či by sme 
mali byť zmonopolizovaní aj na tomto úseku 
potrieb dedinského ľudu? Neverím a nemy
slím, ba som presvedčený, že slávna slovenská 
vláda vydaním vládneho nariadenia o jednot
nej tarife súkromných prác obecných a obvod
ných notárov napraví to, čo bývalá vláda 
v minulosti zameškala. 

A toto vyžaduje aj záujem nášho ľudu so 
stanoviska, z ktorého musíme posudzovať a rie
šiť každú otázku. 

S plnou dôverou prijímam vyhlásenie vlá
dy. (Potlesk. ) 

Podpredseda Stano (zvoní): Ďalej má slo
vo pán poslanec Morháč. 

Poslanec Morháč: Slávny Snem slovenský! 
Pán ministerský predseda v programe prvej 
slovenskej vlády pred 2 dňami povedal medzi 
inými túto významnú vetu: „Láska k národu 
slovenskému konkretizuje sa z oddanosti 
a vernosti štátu Slovenskému". Som presved
čený o tom a som si toho istý, že keď toto 
vládne vyhlásenie prečítali naši pohraničiari, 
mali z toho veľkú radosť a zadosťučinenie, 
lebo hádam a myslím, že sa nemýlim, keď 
vrele niekto miluje svoj národ a k nemu je 
verný, to sú najmä Slováci pohraniční. 

Mám česť zastupovať pohraničiarov, videl 
som ich starosť, strádanie a núdzu v tých pre 
nás tak smutných a krutých dňoch a časoch, 
prežíval som a prežívam tieto s nimi, ale ne
konečná a verná láska pohraničnej Slovače 
k svojeti dáva nielen mne, ale aj iným a nám 
všetkým tú najväčšiu chuť do práce pre zmier
nenie ich biedy a nedostatkov. 

Bola by neúprimnosť neuznať pozornosť 
pohraničiu, keď vláda vo svojom programe 
vidí všetky nedostatky a bolesti pohraničia. 

Naša vláda vo svojom programe vidí po
treby sedliaka, vidí, že tento dnes zápasí so 
samými ťažkostiami, lebo nevie a nemôže spe
ňažiť svoje produkty. Vidí robotníka a reme-



selníka, že v odstúpenom území ostal ich pra
meň živobytia. Vidí ťažkosti obchodníka, vidí 
zúfalý stav priemyslu a vidí stovky detí, vyho-
dených na ulicu príčinou straty meštianskych 
škôl a gymnázií v odstúpenom území. Vidí, že 
pohraničie po stránke komunikačnej nič nie je 
iné, ako ostrov. 

Keď naša vláda vo svojom programe bude 
dôsledná, urobí veľkú službu národu a štátu, 
lebo vybuduje také pevnosti, ktoré nikto a nič 
nepremôže. Niet lepšieho opevnenia, ako spo
kojný občan a to najmä na pohraničí. Aby na
še hranice boly pevnostne úplné, nesmieme 
nabiť takú politiku, ako robila prvá hriešna re
publika. 

S našími súsedmi žili sme v tom najhor
šom pomere. A na to sme veru poriadne do
platili. Preto my musíme budovať tak: „Istá 
pevnosť, dobrý súsed!" Pravda, to nielen od 
nás závisí, ale práve tak aj od našich súsedov. 
Slovač z pohraničia s uznaním a oddane kvi
tuje prácu a snahu našej vlády, slovenských 
zákonodarcov a vôbec všetkých verejných či
niteľov. Nestrpí ale tých, ktorí by chceli ni
čiť to, čoho sme sa 6. októbra minutého roku 
dožili. 

Slávny Snem! Dňom 6. októbra 1938 splnily 
sa túžby našich otcov, dožili sme z Božej mi
losti toho, začo veľa pracovali a trpeli, začo aj 
my mnohí podujali sme všetko možné, utláča-
nie, utrpenie a existenčné ničenie. Neodstra-
šily nás domové prehliadky, prevádzané český
mi ľuďmi, četníkmi, detektívmi atď. Nepohly 
nás ustavičné súdy a nezlomily nás tmavé a 
studené väzenské cely. Vydržali sme a prežili 
všetko, lebo sme milovali svoj rod a milovali 
Boha. Táto viera upevňovala v nás konečné 
víťazstvo a nám ho aj doniesla a to k radosti 
celého nášho národa slovenského. Boh nám 
dopomohol k slobode a v prvom rade Jemu 
patrí veľká vďaka od nás malých. Neviem si 
ináč predstaviť a neviem sa ináč pozerať na 
našu slobodu, len ako na nariadenie Božie a 
ako takú musíme si ju uctiť a vážiť tak, ako 
zákon Boží. Kto zákon Boží nemiluje, nectí, 
ten hreší proti Bohu a nemôže sa ani našej 
slobode tešiť. Čo my máme robiť, aby sme ne
hrešili a aby sme Bohom nám danú slobodu nezne-
užívali a aby sme jej dali trvanlivé a pevné 
fundamenty? Musíme všetci myslieť a praco
vať tak, aby sa z našej práce tešil celý náš 
drahý národ slovenský. Kto si ináč počína a 
robí, nemá právo žiť v národe, nemôže sa me
novať národovcom, ten nie je Slovákom. Ná
rod nie je na to, aby z neho robili niektorí je
dnotlivci kepienky a pod týmito život a bu-
dúcnosť národa cicali, seba obohacovali a tak 

ho do priepasti hnali. Nie, to sa stať nesmie, 
to nedovolíme nikomu! A keby predsa niekto 
chcel inak robiť, nech by šlo o kohokoľvek, 
národ s tým zúčtuje. Stojíme na stráži! Naša 
sloboda stojí tisícročné národné utrpenie, slzy 
a obete a preto nemôžeme sa stať pre nikoho 
obchodným predmetom. Kto po nej kradmou 
alebo neprajnou rukou siahne, ten musí zmi-
znúť, v národe miesta mať nebude. Slobodný 
život národa musíme budovať na základe tých 
ideí, ktoré sme aj my mnohí za 20 rokov hlá-
sali. Pravdu a spravodlivosť pre každého, kto 
s národom úprimne smýšľa a preň poctive pra-
cuje. 

Národ nestrpí tých, ktorí chcú rozoštvá
vať a rozbíjať, či už stavovskými heslami ale
bo náboženskými otázkami. Preto nesmie sa 
deliť na katolíkov, luteránov a grécko-katolí-
kov, ale nebude panovať ani český husitizmus 
a žido-marxizmus. (Potlesk. ) Tu musí a aj bu
de panovať zdravý, Boha milujúci národ slo-
venský. 

Slávna vláda, slávny Snem! Nech sa mi ne
zazlieva, že som použil tohoto výrazu, niet 
v tom ani troška zlomyseľnosti, ale naopak, 
robím to len z veľkej a nehynúcej lásky k náš-
mu drahému rodu, lebo zaň sme pracovali, zaň 
sme bojovali, zaň sme trpeli, zaň pracovať a 
bojovať aj chceme a budeme, kým nám Pán 
Boh zdravia dá. Výraz tento použil som preto, 
že mám k tomu dôkladnú príčinu. Chodím, 
žijem medzi ľuďom, preto vidím a počujem, 
čo sa robí. Sú už takí, čo sa pustili pre národ 
cestou nebezpečnou a chcú náš štiepať na lute
ránov, katolíkov a grécko-katolíkov. Táto pod-
kopná práca, ktorú nespoľahlivé a národu ne
priateľské živly, či už so strany evanjelikov 
alebo katolíkov, alebo gréako-katolíkov využí
vajú pod kepienkom náboženskej spolupatrič
nosti tej, alebo onej konfesie, je veľmi škodli
vá, ba zrovna zhubná a nebezpečná. Kto v ta
kejto práci nevidí zánik nášho národa, ten je 
naším nepriateľom. Takíto so slovenskou du
šou nemajú nič spoločného a nezáleží im na 
tom, aby slovenský národ žil svojskym, slo
bodným životom, ale ženú ho do jarma otroc
tva, z ktorého sa ťažko vyslobodiť. Tí, ktorí na 
to pomýšľajú, musia si uvedomiť, že na telo 
národa nik a nikdy putá nepoloží. Páni, ktorí 
púšťajú sa do takejto ničomnej a trestuhodnej 
roboty, mali by priložiť ruky k práci, stavať silný 
zdravý domov pre šťastnú budúcnosť sloven-
ského národa. 

Slávna vláda, slávny Snem! V mene slo
venských rodoľubov prosím: nepozerať ani na 
pravo, ani na ľavo, ale siahnuť po spôsoboch, 
ktoré škodcov národa urobia neškodnými. Ta-



kýmto činom urobíte pre národ viac, ako čo-
koľvek iné by ste urobili, lebo zachránite život 
a budúcnosť národa. Viem, že najdú sa ľudia, 
ktorí ma budú odsudzovať za niektoré výrazy, 
že nie som dobrým kresťanom, že túžim azda 
po pomste, no nie je tomu tak. Lebo to vôbec 
nemám v úmyslu, ale posudzujem s toho sta
noviska, že keď sa odsúdi človek, ktorý nie
koho zabil, hoci niekedy zabitý sám zavdal 
príčinu k svojej smrti, predsa len vrah bude 
súdený, čo je i pre laika samozrejmé. A či je 
život národa menej, ako život jednotlivca? 
Iste nie. 

Podávam úprimne svoje skúsenosti za tak 
krátku dobu, v ktorej pracujem ako člen zá
konodarného sboru slovenského. Týmto ne
chcem vyvolať debaty, ale len upozorniť na prí
padné neblahé následky smutných a nebezpeč
ných zjavov. Musíme preč so stranníckosťou, 
preč z osobničkárstvom a pracovať pod tou 
zástavou, pod ktorú nás shrnul 6. október a 
pod ktorou prisahal celý národ slovenský dňa 
18. decembra 1938. (Predsedníctva sa ujal 
predseda Snemu dr. S o k o l. ) 

K tomuto smeru a k takejto práci k blahu 
národa nášho drahého a k rozkvetu nášho dra
hého Slovenska Pán Boh nám pomáhaj! (Po-
tlesk. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): Slovo má ďa-
lej pán poslanec dr. Lukáč. 

Poslanec dr. Lukáč: Slávny Snem! Nevy-
hnutne musím začať tým, čím pán predseda vlá
dy uzavieral svoj veľký prejav vládnych predsa
vzatí, tou pravdivou a priliehavou axiomou, kto
rá bola, je a bude nielen tézou mojej maličkosti, 
alebo tézou pánov poslancov, pristúpivších z roz
ličných regií do Hlinkovej ľudovej strany, ako 
strany slovenského národného sjednotenia, ale je 
zaiste vyznaním i všetkých tých Slovákov, ktorí 
tento príklad nasledovali. Je to táto citovaná téza: 
„Nechceme byť a nebudeme otrokmi žiadnej 
ideologie... Našou jedinou ideologiou bude re
álne chápaný záujem slovenského ná roda . . . Po-
litický postup nie je možný bez určitej ideologie, 
ale je potrebné, aby sa politik vedel emancipovať i 
zpod vlivu najmilšej svojej ideologie vtedy a na
toľko, keď a v akej miere to vyžaduje záujem 
národa . . . Reálny politik nemôže byť nikdy bez 
ideologie, ale nemôže byť ani v takom zajatí svo
jej ideologie, že by k vôli ideologii obetoval zá
ujem národa... " Pán predseda vlády touto presnou 
a výstižnou formuláciou charakterizoval celý náš 
spoločný postup v dramatických dňoch tesne pred-
žilinských, postup v deň 6. okt., ďalej postup v 
deň 7. novembra, keď nastalo i formálne sjedno-
tenie v stranu slovenskej národnej jednoty, ďalej 
v deň 10. a 18. decembra, keď bol na Slovensku 

deň podania si rúk a zas deň volieb. V tomto ob
dobí posledného pol roka, keď bolo doslovne po
čuť hrmenie historie a temer pod rukami cítiť ťaž-
ké vajatanie národov, v období, keď šlo o bytie 
či nebytie, len zaslepenec, tupohlavec, zastaralý 
formulkár, alebo nesvedomitý a zaťatý egoista 
mohol sa uzatvoriť do domnelých hradieb v sku-
točností však do zrúcanín ideologických. Áno, 
správne povedal pán predseda vlády, jediná ideo-
logia bola v týchto časoch a je aj stále: reálne 
chápaný záujem národa. Záujem slovenského ná-
roda, jeho domoviny a životného priestoru, Slo-
venska, záujem spoločnej vlasti Česko-Sloven-
skej republiky vyžadoval všetkú emancipáciu 
zpod vlivov i najmilších ideologií politických, vy-
žadoval spoločné somknutie všetkých národných 
síl, aby samourčovací hlas bol čím mohutnejší, 
čím silnejší, aby ho počuli blízko i ďaleko, všade. 
Prelo bola to vec prirodzená a samozrejmá, že 
sme toto somknutie uskutočnili, že sme sa nielen 
že pred ním neuzatvárali, ale ho v kritických 
chvíľach i súrili, ako jedinú záchranu. Každý sa 
emancipoval zpod niečoho, každý musel časť svo
jich predstáv, záľub, sympatií a antipatií odsunuť 
stranou, keď šlo o samý základ, o zachovanie ná
roda. Na tomto postupe nemáme nič čo ľutovať, 
ak by bolo treba, zopakovali by sme ho znova, 
tak bol jedine možný a potrebný v daných si
tuáciách. Ba naopak, ak možno niečo ľutovať, je 
iba to, že toto národné somknutie nebolo skôr, 
dávno urobené za okolností pokojnejších, preve
dené nie azda lak náhlivo, ale tým zriadenejšie, 
prenikavejšie in capite et membris. Ale tak či 
onak, je treba, aby tu bolo, aby sa prehlbovalo 
stále a stále, aby v sjednotených radoch somknu-
tie bolo úprimné, uskutočnené ako bratské pra-
covné súručenstvo za zabezpečenie národnej bu-
dúcnosti. Je treba, aby toto somknutie síl a pra-
covné súručenstvo tu bolo a zostalo naďalej, ako 
jedine možné v týchto ťažkých časoch. Kto by 
ho chcel z akýchkoľvek príčin rozbiť, z jeho do
hodnutej hlavnej línie vybočiť a strhnúť do aké-
hokoľvek dobrodružstva, bol by nepriateľom ná-
rodnej veci, nepriateľom Slovenska i republiky. 
(Potlesk. ) Kto by si vzal na seba toto efialtovské 
bremeno ? 

Historia bude naším zodpovedným sudcom, 
ale nemôžem iné, ako stále opakovať, čo som od 
októbra v tlači mnohokrát prizvukoval, že som 
skalopevne presvedčený o tom, že v tej situácii, 
v akej sa Slovensko i republika nachádzala, v Ži
line docielená dohoda a sjednotenie sa na hlavnej 
línii bolo tak pre Slovensko ako aj pre sloven
ský národ, ako i v dôsledkoch pre republiku die
lom záchovným. Ako prízrak sa mi marí občian
sky rozbroj inde so všetkými jeho hroznými dô
sledkami a nemôžem dosť ďakovať božej prozre-
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teľnosti za vnuknutie ciest, ktorými sme všetké
mu podobnému nešťastiu vyhli. Ak Žilina nespra
vila iné pre malý národ iba toto, už to je ne
smierne mnoho. Vieme však, že dohoda a jej dô-
sledok: ústavný zákon o novom štátoprávnom po
stavení Slovenska v republike Česko-slovenskej 
priniesol nielen vyrovnanie slovenské, ale i vy
rovnanie česko-slovenské, ako to terajší predseda 
slovenského Snemu dr. S o k o l v pražskom Ná
rodnom shromaždení vyložil. A dnes je nám 
dvojmo treba tohoto užšieho a širšieho vyrovna-
nia, aby sme po každej stránke jasne usrozume-
ní mohli rekonštruovať poranenú stavbu spoloč-
ného domova. Každá nejasnosť, nedorozumenie, 
spletitosť a hádky maria toto dielo novej výstav
by, vzbudzujú vzájomnú nedôveru a neistotu. Ale 
to by bola pohroma pre budovateľskú snahu, po
hroma pre celú našu budúcnosť. Potrebujeme 
dnes viac než inokedy dôvery medzi sebou v na
šich individuálnych a národných vzťahoch. Dôve
ra je cement súdržnosti, ak tej niet, všetko sa roz-
padáva a niet takých tuhých pantov, ktoré by 
natrvalo mohly pripútavať ľudí a dielo k sebe. Dô-
vera však predpokladá jasnú a zreteľnú reč. 
Žilinská dohoda ju má, zákon o postavení Slo
venskej krajiny ju má, musíme túto jasnú a zre
teľnú reč udržať i naďalej, keď nechceme ustrnúť 
a skostnatieť na formulácii, ako to klubové usne-
senie, tlmočené pánom poslancom dr. Budaym, 
správne vystihuje. Formulácia sa mení, jadro zo
stáva a toto jadro: politicko-štátna axioma Andre
ja Hlinku, citujem ako ju podáva odôvodnenie 
návrhu prvého nového zákona snemu Slovenskej 
krajiny v interpretácii pána poslanca Juliusa Sta-
nu: Česko-Slovský štát, ale v ňom suverénne 
uplatňovanie sa národnej vôle slovenskej, nehate-
ný rozvoj národne-politický, kultúrny, nábožen
ský, hospodársky, i sociálny slovenského národa 
v smysle dohôd uzavretých v Clevelande a v 
Pittsburghu (návrh zákona strana 2. ). 

Na tejto politicko-štátnej axiome Andreja 
Hlinku v smysle žilinskej dohody sme sa všetci 
sjednotili, túto axiomu pohnúť, ju zvrátiť, dať jej 
iný smysel, bolo by proti Clevelandu, proti Pitts
burghu, proti Žiline, ba proti Hlinkovi. Bolo by 
to zvrátenie našej spoločnej hlavnej línie. A pri
dajme k tomu onú jedinú ideologiu: bolo by to 
proti záujmom slovenského národa. 

Pán predseda vlády vo svojom prenikavom 
expozé prizvukoval ono dátum Žiliny, ako dá
tum štátoprávneho zaistenia národa a základný 
začiatok budovania slovenského štátu, pridáva
me: ako člena štátneho sväzku česko-slovenské-
ho. Ako charakterizoval tento štát a jeho posla
nie, to patrí nielen medzi najkrajšie pasáže vlád
neho prehlásenia, ale je to vzorné určovanie pre 
každý štát vôbec a preto klasické. Sú to slová, 

ktoré si budeme pripomínať častejšie, sebe aj 
iným, aby sa na ne nezabudlo a od nich neodchy-
ľovalo. Znejú takto: „Duchovný charakter našej 
literatúry, duchovný náter nášho ľudového ume
nia nám určuje naše miesto, aby sme sa i v budúc-
nosti hlásili k nadvláde ducha, ktorý je dušou na
šej historie. Slovenský štát bude teda mocou du
chovnou, ktorá si nebude zakladať na bohatstve, 
na zbraniach, na metodách policajnej brutality, 
lež na pestovaní duchovných hodnôt slovenského 
svojrázu, medzi ktoré patrí jednoduchosť života, 
čistota mravov, sociálne vyrovnanie stavov, na 
spravodlivosti založená národná snášanlivosť". Je 
to vskutku najkrajšia devisa, pod ktorou môže 
ísť slovenská vláda do budúcnosti, tedy doslovne 
skoro štúrovská. Túto devizu schvaľovať, jej sa 
podriaďovať, ju prijímať, ňou sa spravovať je 
nielen povinnosťou štátnych kormidelníkov, ale 
všetkých nás. Budeme bdieť, aby sa táto ozaj du
chovná charakteristika nášho štátneho poslania 
nezasunula, vláda v tom môže počítať na účinnú 
spoluprácu a podporu. 

Ale vôbec v každom rozumnom a prospešnom 
predsavzatí a podujatí, vo všetkých tých obla
stiach, o ktorých obšírne prehovoril pán predseda 
vlády, chceme a budeme slovenskú vládu, či tu 
v Sneme ako legálni zástupci slovenského náro
da a či všade vo svojom pôsobení a činnosti mi-
moparlamentnej podporovať. Veď niet na Sloven
sku, dúfajme, človeka, ktorý by nechápal, aké 
ohromné úlohy má slovenská vláda, čo všetko 
musela prekonať dosiaľ, čo všetko na ňu ešte ča
ká. A nielen že všetci chápeme jej ťažkú prácu, 
ktorú mala dosiaľ a ktorú má pred sebou, ale my
slím niet zodpovedného slovenského človeka, kto
rý by si neprial, aby sa táto práca nevykonala so 
zdarom. Veď v sádzke je napokon nielen osobný 
úspech a ambícia ľudí, ale prostredníctvom tohoto 
úspechu i prospech a požehnané napredovanie ce
lého národa. Nezdar by neznamenal len nezdar 
osobný, ale otras celku, ohroženie našich národných 
záujmov, ohroženie prosperity Slovenskej kraji
ny, ba i celej Česko-Slovenskej republiky. Preto 
od samého začiatku, od čias ako pán predseda 
vlády prevzal vládnu moc slovenskú za strašli
vých okolností, keď nad Slovenskom bol Damo
klov meč zo severa, západu i juhu, všetci sme mu 
priali z duše zdarný výsledok, aby zachránil pre 
Slovensko to, čo sa zachrániť dá. Každý jeho 
krok sme sledovali s účasťou a podopierali s po
rozumením, či to bolo v Komárne, či vo Viedni, 
či to boly iné jeho vnútorné konsolidačné úsilia. 
Každé iné stanovisko voči tejto práci, bolo by 
bývalo nesvedomitým hazardovaním s osudami 
slovenskými. Na tomto stanovisku sotrvávame i 
dnes, keď okamžité nebezpečenstvo od nás od
tiahlo, je tu ešte úskalí a osídiel dosť, ktoré by 
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mohly zapríčiniť katastrófu. Preto vo všetkých 
podujatiach prospešných pre Slovensko vláda mô
že počítať s našou ochotou a spoluprácou a ak by 
sme mali niečo ešte viac prizvukovať, je to tá okol
nosť, aby táto ochota a spolupráca bola ozaj čím 
častejšie a cieľuprimerane použitá. V tomto smy-
sle je dobrým podkladom a zárukou činnosť slo
venského Snemu, je súčasne i odkazom a ohlasom 
v smysle vládneho prehlásenia toho faktu, že 
vláda nechce mechanickú totalitu štátnej moci, 
ale víta kontrolnú a iniciatívnu činnosť Snemu. 
I tu našiel pán predseda vlády slová vzorne kla
sické, hodné zapamätania: „Štátnu moc podria
ďujeme zákonom mravnosti a práva, podľa kto
rej zásady štát musí rešpektovať práva indivi-
dua, rodiny, spoločnosti a miestnych samospráv, 
za sväté považuje právo rodičov na výchovu die-
tok, právo slobodného vierovyznania, garantuje 
právo súkromného vlastníctva a zabezpečuje po
kojné spolunažívanie práce a kapitálu, zamest
návateľa, robotníka. Štát považuje za usmerňova-
teľa, ale nie za monopolného vykonávateľa indi
viduálneho podnikania. " 

Nech je mi dovolené, slávny Snem, aby som 
k niektorým význačným častiam expozé pána 
predsedu vlády urobil nejaké poznámky, k ča
stiam, ktoré ma z rozličných dôvodov predo 
všetkým zaujímajú. Je to časť sociálnej politiky, 
časť politiky kultúrnej, dotýkajúcej sa podpory 
umenia a časť spadajúca do oblasti verejných práv. 

Plne ma zaujala časť expozé, venujúca pozor
nosť sociálnej politike a je svrchovane vhodné a 
potrebné, že pán predseda vlády pripisuje jej tak 
veľkú dôležitosť, že nazval ju stredobodom pozor
nosti vlády. V duchu celej svojej minulosti iba 
čo najhorlivejšie súhlasiť môžem s onou zásadou 
sociálneho solidarizmu, ktorú prízvukuje pán 
predseda vlády vtedy, keď hovorí, že každý člen 
národa i ten najslabší má jednakú hodnotu pre 
život národného celku a preto nárok na slušnú 
existenciu bez ohľadu na rozdiele stavovské a 
triedne. Tento solidarizmus správne a konzek
ventne uplatňovaný zmení triedne rozpory na 
triednu spoluprácu a tak nedá možnosti a príleži
tosti konfliktom, ktoré by viedly národ k prie
pasti a k záhube. Bolo by to mojim stanovi
skom predtým a dnes je ním takiste v súhlase 
s prehlásením pána predsedu vlády. Nijaká pre-
ponderancia jednej výsadnej triedy, ale rozumná 
kooperácia všetkých v záujme celonárodného 
blaha. Z celého vládneho expozé pána predsedu 
vlády je však zrejmé, že si je vedomý toho faktu, 
že národ má svoje časti, vrstvy, triedy silnejšie 
a slabšie a že oné slabšie potrebujú zámernej vý
chovy, podpory, opatery, aby ich cit ľudského dô-
stojenstva, národná spoluhodnota nebola poníže-

ná, zvrátená, podomletá, aby sa nevyvinul u nich 
trvalý pocit ukrivdenosti a tak vzdoru, hnevu a 
pomsty. Vieme kam by to zaviedlo. Preto súhla
sím so všetkými tými predsavzatiami, súrim ich 
svrchovane potrebné realizácie, ktoré naznačil 
pán predseda vlády. Je to menovite uzákonenie 
rodinnej mzdy, čím bude odčinená dávna krivda 
robotníctva, zvýšená starostlivosť tak o nezamest
naných, ako aj o pracujúcich, na jednej strane 
tvorením pracovných možností, na druhej ochra
nou robotníctva, jeho zdravia, existencie, mzdo
vých nárokov. Čo Slovensko súrne potrebuje, to 
sú kvalifikovaní robotníci, na ich nedostatok sa 
všetci odboroví pracovníci sťažovali, čo dalo 
príčinu nevyhnutnú hľadať takých inde. V našich 
továrniach je málo slovenských kvalifikovaných 

predrobotníkov, tu potom nepomôžu ponosy, že 
ich máme odinakiaľ. Bude treba z najšikovnej
ších, najlepších si vychovať a postarať sa o inten-
zívnejšiu návštevu odborných, priemyselných 
škôl. 

Vláda zmiernila nezamestnanosť, menovite 
mladšej slovenskej generácie tým, že uzavrela 
dohodu s ústrednou vládou republiky o prevzatí 
9000 českých štátnych zamestnancov na Sloven
sku. Historia bude nepredpojate hodnotiť ich 

prácu na Slovensku, my chápeme sociálnu i psy-
chopolitickú nevyhnutnosť tohto opatrenia, i keď 
pritom sa odohralo mnoho osobných tragedií. Zdá 
sa mi však vhodným a prinajmenej vkusným ten 
dekretálny spôsob, ktorý z tejto príležitosti uží
valo slovenské ministerstvo spravodlivosti, vyslo
vujúc odchádzajúcim za ich činnosť vďaku. 

Čo vo vládnom prehlásení zvlášť vrele víta
me, to je uistenie pána predsedu o podpore slo
venského umenia. Expozé spomína dramatické 
a výtvarné umenie, ale dúfame, že to isté sa 
vzťahuje i na ostatne oblasti umeleckého života. 
Slovenskí kultúrni činitelia všetkých bývalých 
politických odtienkov i dosiaľ vždy svorne sa do
máhali zvýšeného porozumenia pre slovenské 
kultúrne potreby. Či to bolo vysielaním deputácii 
a memorand na kompetentné miesta, či člán-
kami, či rozbormi a poukazmi v bývalom krajin
skom zastupiteľstve a výbore, či na parlamentnej 
tribúne pražského Národného shromaždenia, kde 
sa len vyskytla možnosť, vždy a všade burcovali 
v prospech slovenského kultúrneho života, meno-
vite v prospech významných kultúrnych ustano
vizní národných. Koľko bolo takýchto zákrokov 
za lepšie podporovanie Matice slovenskej, Národ
ného muzea, Slovenského národného divadla, 
Spolku slovenských spisovateľov, Živeny a ostat-
ných našich inštitúcii. Bolo to, povedal by som, 
ušľachtilé zápolenie, kto by mohol prekonať viac 
prekážok, získať viac porozumenia a čo je najdô-
ležitejšie: viac ozajstného výsledku, pomoci, pod-



pory. Lebo kultúrne a umelecké ustanovizne a 
spolky potrebujú nevyhnutne verejnej štátnej 
pomoci. Nemajú takých vlastných prostriedkov, 
ktoré by verejnú podporu urobily zbytočnou. Slo
venský národný život nemá takých mecénov-
jedincov, ktorí by si mohli dovoliť jedným darom 
raz navždy zabezpečiť budúcnosť a činnosť patrič
ných inštitúcii. Nemáme magnátov, ako Maďari, 
kde z daru grófa Széchenyiho - bolo to 100. 000 
zlatých - založená bola vedecká akademia. Ne-
máme Rockefellerovcov, z ktorého základín pra
cujú celé univerzity. I u nás v minulosti i v prí
tomnosti našli sa síce ušľachtilí darcovia, ktorí 
darovali na takého ciele na naše pomery význačné 
časti, - len si spomeňme na dar Petianov na sta
rú Maticu, — ale prirodzene to nestačilo a nesta
čí. Organizovanie akcií celej verejnosti pri mno
hých inštitúciach hodne pomohlo a ukázalo na ná
rodnú obetavosť, ale predsa len bola a bude vždy 
potrebná štátna subvencia, ak činnosť kultúrnych 
a umeleckých inštitúcii slovenských nemá sa usta
vične zadŕhať. Nemožno povedať, že predošlé ob
dobie republiky by v tomto ohľade absolutne nič 
nevykonalo a nepomáhalo, ale žiaľ, vždy sme mu
seli poukazovať na potrebu zvýšenej opatery, 
väčšej potreby a často sa stalo, že naše poukazy, 
žiadosti, upozornenia nemaly dosť ohlasu. Uvá
dzam v tomto ohľade svoje pražské parlamentné 
reči, kde som sa s týmito problémami v priebehu 
2 rokov dosť zapodieval, v niečom s úspechom, v 
niečom s neúspechom. Suma štátnych podpôr na 
slovenské kultúrne a umelecké ustanovizne za 
20 rokov isteže vydala by pekný peniaz, ale mohla 
a mala byť hodne vyššia práve preto, lebo naše 
mladé a práve preto slabšie ustanovizne to viac 
potrebovaly, ako staršie a vyvinutejšie inštitúcie 
české. I v týchto veciach často prekážala nezna
losť situácie, pomerov, často i byrokratická ne
dbalosť. Dnes, keď možnosť i zodpovednosť za 
vlastný kultúrny vývin je na nás samých, musíme 
venovať slovenskému kultúrnemu životu a jeho 
rozvoju zvýšenej pozornosti. Vládne vyhlásenie 
túto pečlivosť sľubuje. Vec slovenskej osvety a 
tak i potrebných podpôr pre kultúrne a umelecké 
ustanovizne má na starosti ministerstvo školstva 
a národnej osvety. Má na čele povolaného a zna
lého strážcu v osobe pána ministra Siváka, ktorý 
bol sám, myslím, dlhoročným predsedom význam
nej slovenskej umeleckej korporácie a tak najlep
šie pozná kultúrny a umelecký svet slovenský, je
ho význam i stesky. Nie som členom rozpočtového 
výboru a preto nemám dosť vlivu na upozornenie 
dôležitosti niektorých subvencionálnych faktorov. 
Neviem teda ako obišly, obávam sa však, aby sa 
duch ináče prepotrebnej sporivosti nevybíjal ka
tastrofálne na oblasti slovenského umenia. Mám 
obšírne informácie od kompetentného činiteľa 

Slovenského národného divadla o všetkých reál
nych potrebách dramatického umenia. Je to pán 
vládny komisár dr. Dušan Úradníček, ktorému 
zaiste celá slovenská verejnosť je povďačná za 
veľkú a ťažkú rekonštruktívnu a reorganizačnú 
činnosť, ktorú koná v Slovenskom nár. divadle. 
Mám v rukách obšírný elaborát o tom, že reálne 
potreby Slovenského národného divadla činia 
3 aj pol miliona korún, z ktorých od predošlého 
ministerstva školstva dostávalo 2 miliony korún. 
Podľa vládneho komisára samého, ako i podľa 
iných divadelných odborníkov táto suma je i na-
ďalej nevyhnutne potrebná, ak len nechce Sloven
ské národné divadlo klesnúť na úrovni i na vý
zname. Dnes máme iba toto jedno oficielné diva
dlo, od neho závisí osud celého dramatického 
umenia na Slovensku, nie je teda možné, aby sa 
macošsky obišlo, už ani preto, aby sa neporovná-
vala minulosť s prítomnosťou v neprospech tejto. 

Z tejto príležitosti upozorňujem znova, ako 
som to činil viackrát predtým inde, na osud Hu
dobnej a dramatickej akademie v Bratislave, kto
rá prešla a prechádza ozajstnou kalváriou neisto
ty a zmietania. Je na čase v blízkej budúcnosti 
skoncovať jej neblahý stav. 

Vláda vyzdvihuje ako krásne predsavzatie 
založenie umeleckej galerie. Je to predzvesť, ktorá 
iste poteší naše výtvarnické kruhy. Práve dnes 
večer sú porady medzi rozličnými umeleckými 
korporáciami a to z iniciatívy výtvarníkov, ale za 
účasti aj ostatných i spisovateľských kruhov, me
novite zo Spolku slovenských spisovateľov o vy
tvorení Sväzu slovenských umeleckých spolkov. 
Tak celá slovenská umelecká obec všetkých ob
lastí sdružila by sa tesnejšie na ochranu svojich 
stavovských záujmov. Zodpovedá to zaiste aj 
intenciám pána predsedu vlády, je to záujem ná
rodný, aby sa sily skoncentrovaly. Slovenskí spi-
sovatelia, sdružení ináče vo svojom stavovskom 
spolku, v osobitnom memorande vítali pána 
predsedu vlády a chystajú sa predostrieť svoj 
pracovný program ďalšej budúcnosti. Slovenskí 
spisovatelia v kritických dňoch nášho národa, 
Slovenska i republiky úzkostlivo si uvedomovali 
svoju povinnosť. Ich umelecké reagovania sú 
známe z našich revuí a dennej tlače. Boly to vý
kriky stesku, bôľu, varovania i radosti nad ná
rodnou záchranou. Ich práce súvisely s prameňmi 
celého národného života. V tom stáli a stoja pev
ne na slovenskej tradícii. Treba im umožňovať ich 
osobnostný umelecký vývin. Prosíme vládu, aby 
znovu zriadila umelecké cestovné štipendiá, ktoré 
sú k tomu nevyhnutne potrebné. Upozorňujeme 
takiste na zriadenie slovenských štátnych cien, 
ktoré nech majú výšku dôstojnú. V tom nech je 
nám príkladom cudzina. Ministerstvo zdravotníc
tva predtým udeľovalo chorým spisovateľom 50% 



slevu na pobyt a na liečenie v štátnych kúpeľoch. 
Prosíme, aby túto prax zaviedlo i slovenské mini
sterstvo zdravotníctva. 

Napokon z dôvodov národne-prestížnych dá-
vam na uváženie, či by po vzore francúzskom, ne-
meckom, talianskom, maďarskom, poľskom i 

českom nebolo vhodné, aby slovenská vláda po
mýšľala založiť Slovenskú akademiu vied a ume
ní, alebo - keďže Matica slovenská má vedecké 
odbory, - prinajmenej Slovenskú akademiu krás-
nych umení. Poslúžilo by to i naším medzinárod
ným kultúrnym stykom, poslúžilo by to našej 
duchovnej expanzii, ktorá môže a má byť podľa 
úvodných slov pána predsedu vlády naším pra
vým poslaním. Naše niektoré umelecké diela už 
i doteraz získaly nám úctu, priateľstvo a lásku. 

Slovenská umelecká tvorba, hodnotná slovenskí 
kniha, význačný slovenský autor-umelec s pa
tričnými stykmi v kultúrnych kruhoch medziná
rodných môže pre slovenskú národnú vec vyko
nať často viac, ako úradník-diplomat. 

V kruhoch spisovateľsko-umeleckých možno 
počuť rozmanité chýry o opatreniach knižných, či 
čo do technickej organizácie, či čo do zásahov ob
sahových. Čo sa týka technickej stránky ide zvesť 
o knižnom monopolnom koncerne troch našich 
veľkých nakladateľstiev. Akokoľvek isteže súhla
síme s koncentráciou národných síl a teda aj s 
organizáciou duchovného a v tom i umeleckého 
života, výlučný knižný monopol s hľadiska roz
voja spisby nepovažujeme práve za najšťastnejší 
a prosíme slávnu vládu, aby túto okolnosť láskave 
uvážila. Viac nakladateľstiev znamená pre mla
dé debutujúce sily viac možností, určité hierar
chické stupne dopredu, čulejší, tempovitejší ume
lecký život. Znamená možnosť výberu, nepodlie
hame len jednému oficielnému monopolnému 
vkusu, riadenému pravdepodobne úzkym okru
hom ľudí. 

Sme ostre proti pestovaniu „zvrhlého ume-
nia", na šťastie v slovenskej umeleckej tvorbe je 
ho málo, alebo skoro vôbec nič. Práve v mene 
onej pánom predsedom vlády citovanej „nadvlády 
ducha" dúfam, ktorú spomína, nebolo by zdravé 
dať okovy na slobodný zdravý rozlet. Spiritus 
volat ubi vult. 

Na koniec niečo z oblasti verejných práv a i 
tam z takého úseku, ktorý sa síce vo vládnom vy
hlásení nespomína, ale ktorý je veľadôležitý. 
Ako rodák z kraja baníckeho mám k tejto obla
sti - k štátnym banským a hutníckym závodom -
dávny a vrelý vzťah, znajúc aspoň časť tohoto úse-
ku z vlastného častého pozorovania a informácií. 
Ide tu predovšetkým o štátne bane na zlato, 
sriebro a olovo v Banskej Štiavnici, na striebro a 
zlato v Hodruši. Spravované sú štátnym banským 
riaditeľstvom v Banskej Štiavnici. Tieto bane 

jestvujú už dlhé stáročia, v dôsledku čoho pracu
je sa tu v značných hĺbkach. Z toho vyplýva, že 
treba udržovať nielen mnohokilometrové dlhé 
chodby, ale aj veľké sumy venovať na čerpanie 
vody z hlbokých horizontov. Kovnatosť dobýva
nej rudy je nízka, na hradenie výdavkov nepo
stačujúca a preto pri týchto banských závodoch sa 
javieva v rozpočte vykázaný veľký schodok. Za
mestnaných je tam na tisíc robotníkov a okrem 
toho značný počet úradníkov. Niekto by mohol 
tvrdiť, že pri tak značnom deficite - 8, 000. 000 K 
- bolo by hádam výhodnejšie tieto závody zasta
viť a čiastku bilančnej straty vyplácať ako pod
poru v nezamestnanosti, čím by štát ešte ušetril. 
Toto zdanie je však klamlivé, musíme sa tu dívať 
na skutočnosť, že pri týchto závodoch neplatia sa 
len mzdy robotníctva a platy ostatných zamest-
nancov, ale vyplácajú sa veľké sumy v podobe 
penzií, platia sa dane, nakupujú sa za veľké sumy 
rôzne hmoty, spravuje sa veľký štátny majetok, 
takže tieto závody dávajú výživu priamo nielen 
robotníctvu a úradníctvu, ale zabezpečujú zamest
nanosť aj v iných odvetviach priemyslu a v ob
chode ďalším stovkám robotníctva a zamestna-
nectva. Banská Štiavnica - Hodruša a ich okolie 
je kraj neúrodný a preto veľmi chudobný, komu
nikačne nedostatočne vybavený. Banská Štiavni-
ca s hlavnou traťou je spojená železnicou úzko
koľajnou, Hodruša leží 8 km od železnice. V tomto 
kraji okrem cigarovej továrne v Štiavnici a to
várne v Sandriku nijakého väčšieho priemyslu 
niet, takže prípadné zastavenie tamojšieho ba
níctva malo by pre celý kraj nedohľadné násled
ky. Preto musíme iba uznávať snahu slovenskej 
vlády, že popri značnom deficite tamojšieho ba
níctva bude toto ďalej udržovať a svojimi opatre
niami zasahovať v tom smysle, aby podľa mož-
nosti sa tam dosiahlo lepších výsledkov. 

V znamení týchto náhľadov, pripomienok a 
prosieb vyslovujem k expozé pána predsedu vlády 
svoje kladné stanovisko dôvery a spolupráce. 
(Potlesk. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): Slovo má pán 
poslanec Mach. 

Poslanec Mach: Slávny Snem! Kto by to bol 
veril čo len pred rokom, že teraz vo februári 
1939 budeme v slovenskom Sneme hovoriť o slo-
venskom štáte. Kto by to bol veril, že budeme 
hovoriť o vládnom vyhlásení a z neho citovať ta
kéto slová: Tu na pôde svojho Snemu budujeme 
svoj štát, svoj nový štát, svoj slovenský štát. No 
boli takí čo verili, i keď nie v tak rýchly spád 
udalostí, ale boli takí, čo verili, že príde k týmto 
dňom. A to boli tí, ktorí mali odvahu domyslieť 
si poslanie národa do dôsledkov. 

Vládne vyhlásenie, ktoré nehovorí len o pro
grame do budúcnosti, ale opiera sa o veľkú a sta-



točne vykonanú prácu, v čom je istá záruka, že 
vláda i budúci program uskutoční s takou istou 
statočnosťou, toto vládne vyhlásenie je najlepšou 
propagandou nového Slovenska. Niekto myslí, že 
základ blahobytu je v zlate. Že zlato je základ. 
Ja tvrdím: naším zlatom je viera v uskutočneniu 
realizovaní tohto vládneho vyhlásenia, viera a od
vaha žiť životom takým, aký nám predpisuje 
toto vládne vyhlásenie. Ja po tomto vládnom vy-
hlásení celkom smelo by som vypísal pôžičku, le
bo viem, že tá pôžička mala by úspech. Viem, že 
tí Vajnoráci, ktorí tu boli včera a hovoriac o svo
jom družstve spomínali, že tam majú 3 miliony, 
viem, že tie 3 miliony po tomto vládnom vyhlá
sení dali by na budovanie nového Slovenska, na 
budovanie slovenského štátu a že tak urobí každý 
Slovák, každá Slovenka, každý, kto má niečo od-
ložené. (Vrava. ) Toto vládne vyhlásenie, ako ráči
te vidieť, vydali sme i v brošúrke. Vydali sme ho 
preto, aby sa stalo krvou, aby prešlo do duší, do 
myslí všetkých Slovákov, najmä verejných pra
covníkov, vychovávateľov mládeže a ľudu, kňazov 
a učiteľov, veliteľov Hlinkovej gardy, notárov, 
starostov obcí a cez týchto do krvi celého národa. 
Vládne vyhlásenie je logickým dôsledkom a vy
viera z manifestu 6. októbra. Boly určité obavy, že 
tento manifest bude odmontovaný, že smysel 6. 
októbra nebude realizovaný. Vďačne konštatuje
me, že smyseľ revolučného žilinského manifesta 
je konkretizovaný v tomto vládnom vyhlásení dr. 
Tisu. Čo hovorí 6. október? My Slováci, ako sa-
mobytný slovenský národ, žijúci od vekov na 
území Slovenska, uplatňujeme si svoje samourčo-
vacie právo a preto dovolávame sa medzinárod
ného zagarantovania nedeliteľnosti svojej sloven
skej národnej jednoty a nami obydlenej zeme. 
Chceme slobodne podľa vlastnej vôle určiť svoj 
budúci život v plnom rozsahu, v to počítajúc aj 
štátnu ústrojnosť v priateľskom spolužití so vše
tkými okolitými národmi a tak prispieť k usporia
daniu pomerov v strednej Europe v duchu kre
sťanskom. Toto je smysel 6. októbra a na tomto 
základe, ďakujeme za to, buduje, stavia i sloven
ská vláda a bude stavať, ako to hovorí jej pro
gram i v budúcnosti. Keďže 6. október je lo
gickým výsledkom odvekej túžby národa žiť sa
mostatným, samobytného národa dôstojným živo
tom a vládnúť suverénne nad svojou krajinou vo 
svojom štáte, keďže je on logickým pokračovaním 
snažení všetkých generácií, ktoré si uvedomily, 
že patria k národu slovenskému, pokračovaním 
práce a borby Bernolákovej, Štúrovej, Hurbanov-
cov a ostatných, najmä však borby Hlinkovej, 
podporovanej zahraničnými bratmi menovite 
americkými Slovákmi, tak môžeme právom po
vedať, že vládne vyhlásenie cez 6. október žilin
ský zapojuje sa do Bratislavy, manifestujúcej s 

americkými delegátmi Hletkom a Huškom za slo
bodu národa, zapojuje sa do piešťanského mani
festu, ktorý pred rokmi hovoril o tom, že sloven
ský národ stavia sa do frontu národov protimar-
xistických. Zapojuje sa tento žilinský 6. október 
do pribinovskej Nitry, do trenčiansko-teplického 
sjazdu mládeže, do Jurigovho vyhlásenia v pe-
štianskom sneme, do Pittsburgu i Clevelandu, do 
martinského memoranda, do shromaždení Štú
rovcov a tak idúc ďalej nadväzuje až na ten Pri-
binov kresťanský kostolík, ktorý viac ako pred 
tisícsto rokmi dokazoval existenciu slovenského 
národa, tu pod Tatrami. Terajšie vládne vyhláse
nie a fakt, že ho s najväčším nadšením a bez vý
hrad prijali nielen všetci slovenskí zákonodarci, 
ale i zástupcovia všetkých národov žijúcich v na
šej krajine, dokazuje, že ako tu žili Slováci od 
vyše tisícsto rokov, ako vedeli o Slovákoch 
Annales fuldenses dávno pred tisícsto rokmi, 
že ako tu cez Cyrila a Methoda Slováci šírili 
kresťanskú kultúru, že ako tu bojovali pred sto 
rokmi za svoje práva, tak tu žijú, ale už vo svo
jom štáte a tak budú žiť Slováci na veky so 
slávou. 

Do krvi každého Slováka, do modzgov, do 
duše všetkých nás musí prejsť vedomie veľkého 
poslania slovenského národa. Toto poslanie urče
né nášmu národu Bohom a dejinami môžeme vy
konávať slobodne len v svojom slovenskom štá
te. My nemôžeme a nesmieme ináč ako plniť vôľu 
božiu, odkaz dejin a vôľu národa. 

Počul som tu dnes slová o slabom národe. 
Nie, sme a budeme veľkým, sme a budeme du
chom veľkým a šťastným národom, keď si uvedo
míme poslanie národa slovenského a keď statočne 
budeme plniť našu národnú misiu na tejto dô
ležitej križovatke rozličných záujmov mocenských 
prúdov ideologických v tejto krajine podtatran
skej, ktorá na jednej strane povolaná je sbližovať 
a vyrovnávať protivné záujmy i prúdy, kým na 
druhej strane, ale zrejme v prvom rade, je po
volaná dávať národu slovenskému postať, aby tu 
tvoril hodnoty sebe i ľudstvu a žil na slávu 
božiu. 

V minulosti i v dnešku je záruka našej bez
pečnej a čo raz lepšej budúcnosti. Z našej krvi. 
z našich plodov, z práce našich otcov tyli iné ná
rody a iné krajiny. Národ žil v otroctve, v cudzej 
službe a jednako nepadol, nezahynul, ani pod 
tyranom jedným, ani pod tyranom druhým. Ne
zahynul, lebo mal vieru a odvahu žiť. Keď neve
del doma, išiel do cudziny a tam pracoval, tam 
bojoval Slovák, ale vždy očami obrátenými na 
podtatranský kraj a na poslanie národa, žijúceho 
v znamení dvojkríža. Toto poslanie bolo vo vedo
mí, alebo aspoň v podvedomí všetkých generácií 
národa, i keď sa prejavilo len občas, žilo v útro-



bách slovenských duší, slovenských hôr, sloven
skej pôdy, ba aj tých belgických alebo francúz
skych baní, amerických tovární alebo argentín
ských rovín a vrchov. 

Viera a odvaha držala nás za horších čias. 
Viera a odvaha, podložená tak reálnym podkla-
dom ako je vládne vyhlásenie, musí nás hnať k 
vysokým métam v plnení božieho prikázania a od
kazu dejín k štátu slovenskému. Propagovať toto 
vedomie, mať ho v krvi tak, aby si každý pria
teľ ale i nepriateľ nadobudol presvedčenia, že 
vieme, čo je naše poslanie a že ho chceme stoj čo 
stoj plniť v našom štáte slovenskom, musí byť 
povinnosťou každého Slováka a musí byť pečaťou 
na každom zákone slovenského Snemu, na kaž
dom počine slovenskej vlády, na každom kroku 
už i toho žiaka, idúceho do školy, profesora idú
ceho ku katedre, novinára alebo spisovateľa, kňa
za alebo sedliaka, vojaka alebo dielovedúceho. 
Tejto myšlienke slúži a bude slúžiť naša propa
ganda, náš rozhlas, film, divadlo, umenie, tlač. 
Tým je postavené u nás všetko do služby pravdy. 
My nemáme čo skrývať a nemusíme vymýšľať 
fígle, aby sme získali pre našu pravdu svet. Len 
ju ukázať treba. Ak nám ktosi tvrdil, alebo by 
tvrdil, že v Trenčíne žijú povedzme Maďari, za
viedli sme ho tam, a presvedčil sa, že tí Maďari 
sú niekoľkí židia, kým všetci ostatní sú Slo-
váci. Ak niekto nechce veriť, že od nás odlúčili 
sa tisíce Slovákov, povieme mu, aby išiel na tie 
kraje. Ak niekto pochybuje, či je židovstvo jed
ným z najväčších nepriateľov a nešťastí nášho 
národa, pošleme ho do mesta i na dedinu a uvidí, 
že čisto slovenským mestám židia dávali nesloven -
ský ráz, kým pracujúci ľud bol slovenský a pre
svedčí sa na tej dedine i o tom, kto ničil ľud pá
lenkou, kto ho oberal o ovocie práce, kto ho hnal 
na bubon, alebo do cudziny, kto bral 20% úroky 
a kto ho takýmto spôsobom pomáhal držať v 
otroctve cudzích režimov. Ak sa niekde ďaleko 
na západe niektorí štátnici, filozofi alebo čitatelia 
novín rozčulujú nad tým, že sa tu nejako neľud
sky zaobchádza so židmi, čo je ináč nepravda, 
tak nech príde do našich miest, do našich dedín, 
a keď uvidí skutočnosť, obdivovať bude trpezli
vosť slovenského ľudu, obdivovať bude jeho 
disciplínu a obdivovať bude pevnosť vlády. Áno, 
čudovať sa bude, lebo keby židia robili medzi 
Francúzmi, alebo Angličanmi, prípadne Ameri
čanmi to, čo u nás, tak by ich odtiaľ už dávno 
vyhnali. 

Musíme v záujme národa vyriešiť do dôsled
kov túto židovskú otázku, lebo nevyriešená je 
najlepšou prekážkou v ceste k slobodnému plne
niu misie nášho národa v slovenskom štáte. Ďal
šou prekážkou by bola i nevyriešená otázka 
česká a my všetci tieto prekážky nie z nenávisti 

oproti iným, ale z lásky a z povinnosti k národu 
svojmu musíme vyriešiť tak, ako sme to hlásali v 
časoch boja a ako to vyžaduje smyseľ nášho po
slania, tak jasne vyjadrený v žilinskom manifeste 
a vo vládnom vyhlásení. 

Ako má právo a povinnosť každý dospelý 
jednotlivec a ako to má i v náture stať sa samo
statným, aby mohol byť osožným členom spoloč
nosti, má toto právo i najmenší prípadne najchu
dobnejší človek, tobôž má to právo národ. 
Vraždu nikdy nesúdili podľa toho, koľko centi
metrov alebo kilogramov mal zavraždený. Ani 
právo národa na samostatný život sa nesúdi po
dľa toho. Jednotlivec i najmenší podľa božieho 
poriadku musí mať kus zeme, čo ako malý, musí 
mať byt, kde len on a nikto iný má právo domá
ceho pána. Kde len on a nikto iný môže povedať 
hoci komu: vítaj, kde len on rozkazuje a nie ten 
súsed, i čo by mal 10 kaštieľov. Pod Tatrami len 
slovenský národ môže povedať, že je tu domácim 
suverénnym pánom. Talian v Taliansku, Nemec 
v Nemecku, Maďar v Maďarsku, Angličan v 
Anglicku, každý vo svojom štáte vyžíva svoje 
národné bytie, svoju suverenitu, plní svoje národ
né poslanie. Na Slovensku to patrí božím právom 
jedine národu slovenskému. Len on tu má a mu-
sí mať svoj zákonodarný snem, svoju armádu a 
všetko, v čom sa prejavuje suverenita národa. 

Toto vedomie, tento boží poriadok sveta mu
sí byť v našej krvi a musí sa zračiť - ako som 
už povedal — v každom našom konaní. Tak ako 
v mojom byte, v mojej rodine, len ja mám prá
vo povedať, kde majú stáť kachle, kde stôl, aké 
meno dať dieťaťu, a akou rečou má to dieťa ho
voriť (hlučná veselosť), tak musí mať národ pod-
stať v svojom štáte, ktorého je suverénnym 
pánom a ktorým ako človek svojím bytom, svo
jím bytím, vyžívaním svojho človečenstva v 
svojom domove a svojou rodinou zapojuje sa do 
spoločnosti ostatných národov. Len ten národ 
môže byť ľudstvu na osoh a slobodne konať ľud
stvu na osoh svoje poslanie, ktorý takto koná v 
svojom štáte. Ináč môže sa stať stálym nebez
pečenstvom, revoltujúcim elementom, ktorý stále 
ohrožuje poriadok sveta. Máme na to dosť dô
kazov starých i nových. 

Nuž nebáť sa konať naše národné poslanie. 
Nevravím, treba kalkulovať ako kalkulujú a 
správne kalkulujú naši národohospodári. Ale 
keď kalkulujeme, nadovšetko počúvajme na hlas 
svedomia, na hlas srdca, ktoré najlepšie cíti, čo 
je poslaním človeka a na hlas národného srdca, 
ktoré najlepšie vie, čo je poslaním národa. Kto 
bez srdca a len svojím úzučkým rozumom kal
kuluje, či sa oplatí osamostatniť sa, oženiť sa, po
vedzme mať dieťa, kto len kalkuláciou myslí na 
to a nie srdcom, ten sa nikdy neodváži dačo uro-



biť, nikdy mu to nevyjde, nikdy nebude mať isté 
ako to bude a dieťa takto kalkulujúceho bez srdca 
obyčajne sa nenarodí. (Tak je, tak je!) 

I v žití národnom treba ísť, vravím, za hla
som srdca. Toho národného. Za hlasom, ktorý 
vedie chlapa bez pušky často i proti celým regi
mentom. I proti všetkým výpočtom t. zv. rozumu. 
Ale nakoniec zvíťazí ten, kto ide za hlasom 
srdca. Videli sme pred sebou obrovskú silu pro-
tivníka. Raz za rakúsko-uhorského, raz za česko-
slovenskému režimu. A my nemali sme azda ani 
jednej pušky a boli sme tak rozbití, nevedeli sme 
kedy a nevedeli sme ako zvíťazíme ale verili sme 
— mali sme odvahu, a zvíťazili sme. 

Veril náš večný vodca Andrej Hlinka, verili 
naši martyri Mikuš, ktorého na smrť ranili v 
Trnave v boji za autonomiu, verili naši ná-

mestovskí martýri, veril Šoltýs v Zemplíne, veril 
Hanušovský, ktorý položil svoj život v Košiciach 
v obrane Andreja Hlinku, verily desiatky, stovky 

a tisícky ďalších. Verili a neverili márne. Tak ako 
černovskí martýri, ako Hurbanovci a ostatní ne
bojovali márne a nepadli márne, tak nebojovali 
márne ani naši martýri za autonomiu, ani tí, čo 
sedeli v žalároch, ani tí rodobranci, ani tí sedliaci 
a robotníci čo trpeli, netrpeli nadarmo, lebo veri
li a mali odvahu, a preto zvíťazili. Musíme mať 
odvahu i teraz, keď sme už urobili prvý najdô
ležitejší krok, odvahu plniť a splniť národné po-
slanie. Ja som istý, že máme túto odvahu, máme 
túto vieru; keď ju máme som istý, že udržíme 
naše Slovensko, že zostaneme tu pri Dunaji, že 
budeme tu večne vládnuť ako to tá pieseň naša 
gardistická hovorí: Od Dunaja až po Tatry. 
Preto treba odmietnuť stále sa opakujúce, ale pri
rodzene vždy bezpodstatné chýry, že to alebo 
ono padne, že sa vyprázdňuje Bratislava, atď. 

Vo vládnom vyhlásení je niečo, že vrchný súd z 
úsporných dôvodov má odísť z Bratislavy. V tom 
niektorí už hneď videli vyprázdňovanie Brati-
slavy. Ja myslím, najúspornejšie by bolo, zrušiť 
tie vrchné súdy, ten vrchný súd, stvoriť najvyšší 
a ten nechať tu v Bratislave. Na každé také chýry, 
ktoré by maly podlamovať dôveru, že tu zostane
me, odpovedať vždy dôkazmi práce, tak ako nie-
ktoré rezorty to už dokazujú. Investujú do Bra
tislavy, stavajú tu, budujú tu. Toto je najlepšia 
odpoveď na všetky takéto pletky. Náš ľud navy-
kol slúžiť cudzím, a preto zakrpately v ňom sily, 
ktoré by ho maly hnať k podnikavosti. Musí sa 
zmeniť mentalita tých, ktorí si myslia, že naj
lepší a najbezpečnejší život je život oficiála, 
školníka, alebo nejakého prednostu. Škola, roz
hlas, kniha, noviny, umenie, všetko musí pracovať 
na tom, aby sme vykynožili z nášho národa zbyt
ky otrockých zvykov a viedli ho k odvahe samo
statne žiť, podnikať, zveľaďovať roľu a dielňu, 

tvoriť nové hodnoty a nie mať záľubu v zametaní 
školy, alebo v oprašovaní aktov. 

Podnikať, tvoriť, ale zase nepripustiť, aby sa 
tvorilo len pre niektorých vyvolených z mozoľov 
ľudu, ale aby sa tvorilo pre všetkých, aby tu 
rástol blahobyt, pre všetkých rovnako. Zmenu re
žimu neslobodno tak chápať, že sa vymenia nejaké 
tie členstvá v správnych radách, nie, naopak, na 
príklad i na tomto poli treba urobiť poriadok ra
dikálny, ako ho už vláda začala robiť. Politických 
zbohatlíkov starých poriadne odaniť. (Potlesk. ) 
Ak ide o honorár z členstva správnych rád, za-
viesť tento honorár do nejakej spoločnej kasy, z 
ktorej sa bude čerpať pre budovanie celého nášho 
štátu. Bolo by veľmi nebezpečné, keby tu niekto 
mohol brať nejakých 30, 40, alebo 50. 000 K len 
za to, že si do roka 2-3 razy sadne do mäkkého 
fotelu daktorého podniku, kým robotník toho 
istého podniku nedostane za 300 dní tvrdej práce 
azda ani 20. 000 K. Slobodné Slovensko, sloven
ský štát chceme a musíme mať, ale udržíme ho 
len vtedy, keď ho na jednej strane očistíme od 
mentality otrokov, od tyranstva cudzích príživní
kov a keď na druhej strane tento štát prinesie 
zmenu nielen do vládnych siení, ale najmä do 
robotníckych a sedliackych chalúp. Zmenu v tom, 
že lepšie sa bude dýchať, že zdravší bude ten 
byt, výnosnejšia ta roľa, statočnejšie honorovaná 
tá poctivá robotnícka práca. Keď bude tu svätý 
kult početnej rodiny a keď v krvi nás všetkých 
bude vedomie spolupatričnosti v práci na budo
vaní nášho slovenského štátu. Toto vedomie spo
lupatričnosti s národom celým musíme mať 
najmä my zákonodarci. My musíme mať i naj
väčšiu vieru a odvahu budovať svoj štát, ako nám 
to prikazuje zákon boží, odkaz dejín a odkaz 
nášho večného vodcu Andreja Hlinku. V tomto 
znamení volám ti, slávny slovenský Snem, Na 
stráž. (Potlesk. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): Viac rečníkov 
niet, rozprava je skončená. 

Rozprava o vládnom vyhlásení v smysle 
§ 65 rokovacieho poriadku končí sa vždy hlaso
vaním o tom, či Snem schvaľuje vyhlásenie vlády 
alebo nie. 

Prikročíme k hlasovaniu o vládnom vyhlásení. 
Zisťujem, že Snem je schopný sa usnášať. 
Kto súhlasí s vládnym vyhlásením, tak ako 

ho predniesol pán predseda vlády dr. Tiso, nech 
zdvihne ruku. (Deje sa. ) 

Zisťujem, že vládne vyhlásenie prijaté je 
jednohlasne. (Potlesk. ) 

Predseda dr. Sokol (zvoní): Týmto je pro-
gram 2. schôdzky Snemu vyčerpaný, schôdzku 
zakľučujem a oznamujem, že v smysle usnesenia 
predsedníctva Snemu budúca schôdzka svolá sa 
písomne. (Potlesk. ) 

(Koniec schôdzky o 14. 30 hod. ) 



Príloha k tesnopiseckej zpráve 
o 2. schôdzke Snemu Slovenskej krajiny v Bratislave v dňoch 21 . -23. II. 1939. 

1. Reč poslanca ing. Karmasina (viď str. 36. Tesnopiseckej zprávy): 

Der Herr Ministerpräsident hat in seiner 
gestrigen Regierungserklärung sein Aufbau-
programm vorgelegt, dessen Durchführung die 
Zukunft des Staates zu gewährleisten imstan
de ist. Ich möchte dem sachlichen Teil dieses 
Programmes einige Bemerkungen hinzufügen. 
Es ist verständlich, wenn bei der T. Arbeits-
sitzung in erster Linie die Bedeutung des 
Staates und die Bedeutung des Aufbaupro-
grammes für das slowakische Volk bestimmt 
wird. Aber wir Deutschen in der Slowakei er
klären, daß dieses Programm auch für uns 
verbindlich ist. Auch wir wollen mitarbeiten 
an dem Aufbau des Landes. Ja, wir behaupten 
sogar, ein Recht dazu zu haben, dieses Land 
als unsere Heimat zu betrachten. Wir müssen 
bloß in der Geschichte etwas zurückblättern. 
Die Ahnen der Deutschen sind vor 800 Jahren 

nicht mit dem. Schwert eingezogen, um sich 
mit Gewalt hier einen Lebensraum zu schaf
fen, sondern mit dem festen Willen, am Auf
bau mitzuhelfen. Wir brauchen bloß eine 
Reise durch die Slowakei zu unternehmen, um 
feststellen zu können, daß unsere Ahnen hier 
eine gute Aufbauarbeit geleistet haben. Auch 
wir, die wir heute mit Ihnen zusammenleben, 
wollen diese Aufbauarbeit fortsetzen, wir 
wollen aber gleichberechtigte Partner sein. 
Wir haben in den letzten Jahren Schulter an 
Schulter mit Ihnen, vor allem mit den Herren 
der slowakischen Volkspartei gemeinsam ge
gen die Ungerechtigkeit des alten Regimes ge
kämpft. (Tak je!) Der Sieg der Sudeten-
deutschen war gleichzeitig Ihr Sieg. Ihr Sieg, mei
ne Herren, war gleichzeitig unser Sieg, denn am 
6. Oktober entschied sich nicht nur das Schick
sal der Slowaken, aber auch die deutsche 
Volksgruppe erhielt damals die Möglichkeit, 
sich restlos zur nationalsozialistischen Welt
anschauung bekennen und auf andere Weise 
ein neues Leben einrichten zu dürfen. Am 
6. Oktober erklärte sich das Deutschtum zur 
Mitarbeit mit der um die Freiheit ringenden 
Slowakei bereit. (Potlesk. ) Heute will ich 
diese Erklärung wiederholen. Wir müssen 
aber auch ersuchen, daß der Begriff der Min
derheit aus der Debatte ausgeschaltet wird. 
Gerade dieser Begriff war es, der 20 Jahre 
lang ein Zusammenleben der Völker unmöglich 
machte. Der Begriff als solcher stellt nämlich 

nicht Gleichberechtigte nebeneinander, son
dern läßt eine gewisse Überordnung zu. Wir 
wollen keine Minderheit, sondern gleichbe-
rechtigte Partner sein. Entnationalisicrungs-
bestrebungen oder Volkstumskämpfe müssen 
aus dem zukünftigen Leben des Staates ausge
schieden werden. Entnationalisierungsbestre-
bungeu deuten auf Minderheitsgefühle hin. 
Weder Sie haben es notwendig, uns gegenüber 
ein Minderheitsgefühl zu haben, noch wollen 
wir in ein Minderheitsgefühl hineingedrückt 
werden. 

Der Herr Ministerpräsident zitierte gestern 
das Sprichwort „clara pacta, boni amici". Als 
wir im Oktober zusammentrafen in der Nacht 
vom 6. auf den 7. Oktober und sie uns damals 
das freie Bekenntnis zum Nationalsozialismus 
gewährten, als sie uns zusagten, daß wir 
uns unsere Selbstverwaltung hier aufbauen 
können und aufbauen dürfen, da haben wir da
mals keine clara pacta geschlossen, sondern wir 
haben mit Ihnen im vollen Vertauen auf un-
sere gemeinsame Zukunft und in dem Be
wußtsein, daß wir das letzte Stück der Ver
gangenheit miteinander gegangen sind, daß 
wir dasselbe Schicksal miteinander getragen 
und überwunden haben, dieses Vertrauens-
verhältnis geschaffen, ohne es schriftich 
festzulegen, und ich möchte feststellen, daß 
Ende November, als Herr Ministerpräsi
dent uns die Erklärung abgab, oder sagen wir 
diese Erklärung vom Oktober unterstrich 
und erneut betonte, daß auch das kein Vertrag 
war, sondern, eine Abmachung die auf gegenseiti
gem Vertrauen beruhte. Denn Verträge, Gesetze, 
die reizen ebenfalls sehr leicht zu Überschreitun
gen zu Übertretungen. Und wir hatten keine vor
bildlicheren Gesetze als das Sprachenrecht oder sa
gen wir den Aufbau des Kulturlebens in der 
früheren Tschecho-Slowakei und trotzdem 
mußten wir immer Klage führen, weil Gesetze 
nun einmal doch nur ein Stück bedrucktes 
Papier sind, welche in der Hand einer Admini
strative, welche böswillig ist, so ausgelegt 
werden könnte, wie eben diese Administrative 
es will. Ich möchte hinweisen darauf, daß bei
spielsweise nach dem Frieden, den wir mit 
dem Herrn Ministerpräsidenten, wenn ich so 
sagen darf, geschlossen haben, die „Neue freie 



Presse" erklärt hat, der Friede von Preßburg 
sei nicht ein Friede zwischen zwei vertrags-
berchtigten Partnern, sondern er sei etwas 
ganz Neues, er sei ein Friede zwischen Volk 
und Volk, der wertvoller und bedeutungs
voller sei, als manche Verträge und Abma
chungen, welche in der Vergangenheit ge
schlossen worden sind. Wir wollen also nicht 
Verträge haben, sondern wir wollen tatsäch
lich ein klares Verhältnis zwischen den beiden 
Völkern, beziehungsweise zwischen dem slo
wakischen Volk und der deutschen Volks
gruppe haben. Die Voraussetzung für dieses 
klare Verhältnis ist. aber, daß verschiedene 
Mißverständnisse, welche auch heute noch be
stehen, ausgeschaltet werden. Vor allem muß al
les Fremde ausgeschaltet werden, was zwischen 
der deutschen Volksgruppe und dem slowaki
schen Volk heute noch vorhanden ist. Da 
müssen wir vor allem die Juden ausschalten, 
denn, meine Herren, es ist doch so, daß gerade 
die jüdische Presse es auch heute noch ist, 
welche ein lebhaftes Interesse daran hat, daß 
diese klaren Verhältnisse zwischen den Slowa
ken und den Deutschen nicht bestehen. Die 
jüdische Presse ist es, welche immer wieder 
Mißverständnisse künstlich erzeugt und allen
falls vorhandene und begreifliche Mißver
ständnisse aufbauscht. Also ohne Vermittlung 
der Juden wollen wir miteinander sprechen, 
wollen wir miteinander handeln. Es müssen 
zweitens aber auch die Tschechen ausgeschal
tet werden in den Verhandlungen zwischen 
den Slowaken und den Deutschen. Da brau
che ich nur ein kleines Beispiel anzufüh
ren aus der allerletzten Zeit. Wir mußten bit
tere Klage darüber führen, daß im Jänner eine 
ganze Reihe unserer Arbeiter und Angestell
ten hier in Preßburg und in der weiteren Slo
wakei entlassen worden sind. Bei näherer 
Feststellung oder bei näherer Betrachtung 
stellte sich heraus, daß diese Arbeiter und An-
gestellten nicht in der Slowakei oder sagen wir 
von slowakischen Faktoren entlassen worden 
sind, sondern daß Prager Zentralstellen an den 
Entlassungen schuldtragend waren. Es hätte 
also diese Maßnahme, welche von Prag aus 
durchgeführt, von Prag aus dirigiert war, 
dazu beitragen können, daß das gute Verhältnis 
zwischen Slowaken und Deutschen hätte getrübt 
werden können. So wünschen wir auch und wol
len wir, daß wir ohne Vermittlung oder sagen 
wir Einmischung klare Verhältnisse zwischen der 
deutschen Volksgruppe und dem slowakischen 
Volk schaffen. Der Herr Ministerpräsident hat 
gestern selbst betont, daß die Administrative einer 

gewissen Reform bedarf; die Administrative ist 
heute noch stark im Banne des 20-jährigen Re-
gimes. Es ist doch verständlich, man kann 
über Nacht wohl eine Regierungsform ändern, 
man kann aber über Nacht nicht den gesamten 
Beamtenapparat mit einem neuen Geist er
füllen, auf neue Möglichkeiten, auf eine neue 
Arbeitsweise umstellen. So haben sich auch in 
den wenigen Monaten der neuen Slowakei 
Mißverständnisse herausgearbeitet, welche darauf 
zurückzuführen sind, oder sagen wir, in erster Li
nie darauf zurückzuführen sind, daß diese Admi
nistrative den neuen Geist noch nicht erfasst hat, 
daß die Administrative noch immer so wie einst 
glaubt, dem Staate dadurch besonders dienen zu 
können, wenn sie gegen die oder jene Volksgrup
pe mit brutaler Gewalt, mit brutaler Macht vor
geht. Und auch da möchte ich mir erlauben, einige 
wenige Beispiele anzuführen, nicht um eine Op-
positionsrede zu halten oder in das alte Fahrwas
ser der schönen alten Opposition zu verfallen, 
sondern tun an diesem Beispiel darzutun, daß eine 
schlecht funktionierende Administrative in 
der Lage sein kann, ein großes Konzept zu 
zerstören. (Čujme!) Ich möchte hinweisen 
darauf, daß verschiedene Arbeitsämter, ver
schiedene untergeordnete Organe in der Frage 
der Arbeitsbeschaffung durchaus zweierlei 
Maß anwenden. Viele sind der Ansicht, daß 
man mit den neuen Verhältnissen oder aus den 
neuen Verhältnissen genau dieselben Konse
quenzen ziehen muss, wie seinerzeit im Jahre 
1918 die Tschechen die Konsequenzen gegenüber 
den Deutschen gezogen haben, als sie unsere 
Arbeiter auf die Straße geworfen haben, als sie 
uns unsere Schulen sperrten usw. usw. So 
mußten wir die Feststellung machen, daß in vie
len Fällen, die zum Teil ja abgeschafft werden 
konnten, tatsächlich lediglich die Zugehörigkeit 
zum deutschen Volkstum genügte, um einen deut
schen Arbeiter, einen deutschen Angestellten um 
den Arbeitsplatz zu bringen. Ich möchte feststel
len und nochmals unterstreichen, daß das Über-
griffe einer schlecht funktionierenden Admini
strative waren. Oder aber hielt ich es und halte es 
auch heute noch für unnötig, daß die Volkszäh
lung mit den Methoden durchgeführt wurde, wie 
sie eben uns am 31. Dezember überrascht hat. Es 
ist ausgeschlossen, daß beispielsweise in Preßburg 
das Volkszählungsergebnis 27. 000 Deutsche 
betragen kann. Die tatsächliche Zahl der deut
schen Volksgruppe hier in Preßburg liegt weit 



über dieser Zahl. Und schon aus diesem einen 
Beispiel müssen Sie ersehen, daß das Volks
zählungsergebnis nicht richtunggebend sein 
kann für einen weiteren Aufbau, daß es vor 
allem nicht die Grundlage abgeben kann, für 
die Regelung der Minderheitenfrage oder sa
gen wir, jetzt habe ich das Wort selbst ge
braucht (smiech), für die Frage des Verhält
nisses der deutschen Volksgruppe zum slowa
kischen Volk und wir waren Herrn Minister
präsidenten sehr dankbar, als er uns gegen
über erklärte, daß dies ein formaler Admini-
strativakt war. Ich bin aber der Ansicht, daß 
es möglich ist, auch solche formale Admini-
strativakte in einer Art und Weise durchzu
führen, daß sie wirklich klaglos funktionieren 
und nicht die Möglichkeit in sich bergen, Miß
verständnisse dieser Art aufkommen zu lassen. 
Denn gerade an solchen technischen Schwie
rigkeiten darf die große Idee eines neuen Zu
sammenlebens der Völker untereinander nicht 
scheitern. Ich möchte weiterhin anführen, daß 
wir uns seit Monaten bereits bemühen, die 
uns zugesagte Schulselbstverwaltung in eine 
richtige Form zu (bringen, in eine richtige 
Form zu gießen. Ich bin mir der Schwierig-

keiten eines solchen Beginnens voll und ganz be
wußt. Ich glaube aber doch, dass, wenn die Admi
nistrative bereit wäre, oder sagen wir gerne be
reit wäre, so wäre es doch schon möglich ge
wesen auf diesem besonders empfindlichen Ge
biet, weiterzukommen. Sie müssen es verstehen, 
meine Herren, wenn wir gerade auf diesem Ge
biet besonders empfindlich sind. Erinnern Sie sich 
doch bitte, daß wir 20 Jahre wirklich einen unge
heuren heftigen Kampf kämpften mußten um je
des einzelne Kind, erinnern sie sich daran, mit 
welchen Mitteln versucht wurde, die deutschen 
Kinder in die tschechischen Schulen hineinzu
pressen, und sie müssen es verstehen, wenn 
wir gerade auf diesem Gebiete außerordent
lich empfindlich sind und da wäre es eben Auf
gabe einer von einem neuen Geiste erfüllten Ad
ministrative, hier auf diese Empfindlichkeiten ach
tend, mit einem etwas rascheren Tempo Dinge 
durchzuführen, Maßnahmen zu treffen, die 
früher oder später ja doch durchgeführt wer
den müssen. Und ich möchte abermals fest
stellen, daß von oben her gesehen, der Wille 
vorhanden war, die Maßnahmen auch getrof
fen worden sind, daß aber herunterzu eben die 
Schwierigkeiten in der nicht eingelaufenen 
Administrative lagen. Um nur noch zwei Bei
spiele anzuführen, so trägt es beispielsweise 
wenig zur Schaffung dieser klaren Verhält
nisse bei, wenn Geheimerlässe herausgegeben 

werden, in denen ausdrücklich hingewiesen 
wird darauf, daß der § 2 des Gegenseitigkeits
vertrages zwischen Deutschland und der 
Tschecho-Slowakei dazu ausgenützt werden 
muß oder ausgenützt werden kann, um die 
Deutschen, die erst nach dem Jahre 1910 ein
gewandert sind, aus dem Lande herauszubrin
gen und dadurch verschiedene Unternehmun
gen in slowakischen Besitz zu bringen. Wenn 
wir die Absicht geäußert haben, und wir haben 
ja auch schon Taten für uns sprechen lassen, 
daß wir wirklich mitarbeiten wollen, ehrlich 
mitarbeiten wollen, dann sind solche Maßnah
men meiner Ansicht nach ungeeignet, um den 
Willen zur Mitarbeit besonders zu fördern. 
Besonders möchte ich auch darauf hinweisen, 
daß Herr Ministerpräsident gestern erklärt 
hat, es müsse eine Reform der Gemeinde-
selbstverwaltung insofern durchgeführt wer
den, als nicht nur das reine demokratische 
Zahlenprinzip maßgebend sein wird und sein 
darf, sondern daß man bei der Zusammen
stellung der Gemeindekörperschaften der Füh
rung der Gemeinde auch auf tatsächliche wirt
schaftliche usw. Verhältnisse Rücksicht neh
men muß. Es wäre wünschenswert, wenn 
diese richtigen Grundsätze auch schon jetzt 
beispielsweise bei der Bestellung der Regie-
rungskommisäre maßgebend wären. Wir halten es 
für unverständlich, und für das gegenseitige Ver
hältnis durchaus störend, wenn Übereifrige in 
manchen Gemeinden erklären, es sei untragbar für 
die Würde des slowakischen Volkes, wenn in der 
oder jener früher deutschen Gemeinde, und vor 
wenigen Jahren vielleicht noch rein deutschen 
Gemeinde ein Deutscher an der Spitze der Ge
meinde steht, trotzdem die Bevölkerungszu
sammensetzung oder sagen wir der Besitz, der Bo
denbesitz, der Hausbesitz, die Gewerbetreibenden 
auch heute noch durchaus deutsch sind, wenn 
auch das rein demokratische Zahlenprinzip und 
Zahlensystem uns ein wenig in die Minderheit 
hineingedrückt hat. Ich stehe also auf dem 
Standpunkt, daß aus allen diesen Beispielen 
ersichtlich ist, daß das gute, das geplante gute 
Verhältnis zwischen dem slowakischen Volk 
und der deutschen Volksgruppe gestört wer
den kann, durch eine schlechtfunktionierende 
Administrative und ich unterstreiche ganz be-
sonders aus den Ausführungen des Minister
präsidenten die Absicht, die Administrative 
mit einem neuen Geist zu erfüllen, zu refor-
mieren und ich erhoffe, daß gerade diese Re
form in allererster Linie angebahnt werden 
wird. Erst dann, wenn die Administrative von 
diesem neuen Geist erfüllt ist, erst dann können 



wir ja wirklich die klaren Pakte abschließen, von 
denen Herr Ministerpräsident gesprochen hat. 
Denn es nützen uns, ich möchte nochmals be
tonen, die besten Pakte, die besten Verträge, 
die besten Gesetze nichts, wenn nicht der 
Apparat hier vorhanden ist, der die Gesetze 
auch tatsächlich in dem Geiste handhabt, in 
dem Geiste durchführt, in welchem sie er
lassen worden sind und der sie erfüllt. Eine 
der wesentlichsten Aufgaben des Landtages 
wird, wie wir gestern gehört haben, die Schaf
fung einer vorbildlichen Verfassung sein. Ich 
gebe der Hoffnung Ausdruck, daß in dieser 
Verfassung das Recht der Volksgruppen ver
ankert sein wird, daß es dort eine Darstellung 
finden wird welche vorbildlich sein wird. 
Nicht nur für dieses Land hier, nicht nur für 
unsere hiesige gemeinsame Heimat, sondern 
vorbildlich sein soll auch für alle jene Volks
gruppen, welche heute hoch unter nicht ganz 
denselben Verhältnissen zu leben gezwungen 
sind, wie wir heute die Möglichkeit haben. 
Unter diesen Voraussetzungen und mit diesen 
Bemerkungen nehmen wir die Regierungs
erklärung zur Kenntnis und hoffen, daß die 
Durchführung des Aufbauprogrammes die 
Möglichkeit geben wird, eine neue freie Slo
wakei zu schaffen als Baustein eines neuen 
glücklicheren, auf eine neue Zusammenarbeit 
der Völker beruhenden Europas. (Živý potlesk. ) 

Reč poslanca Eszterházyho: 
(viď str. 43. Tesnopiseckej zprávy): 

Tisztelt képviselőház! Amikor mint a szlo
vákiai magyarság egyetlen képviselője elfog
lalom helyemet Szlovákia uj parlamentjében, 
melynek megalakujásához 20 esztendő nehéz 
küzdelmeivel hozzájárult a magyarság is, első-
sorban kötelességemnek tartom kijelenteni, 
hogy népem jogaira ezentúl is éppen olyan 
féltékenyen fogok őrködni, mint eddig. 

A miniszterelnök úr programjából azt vé
lem kiolvasni, hogy ő és kormánya a szlovák 
népiség szuverenitásán kivül szlovákiai 
állami szuverenitás kiépitésén is fáradozik. 
Ebből az következik, hogy szakítani akar 
mindazzal, ami minket, magyarokat az elmult 
20 évben annyira kárhoztatott csehszlovákiz-
musra emlékeztethet, éppen ezért a kormány
nyilatkozatot általánosságban elfogadom. Az 
a tény azonban, hogy a miniszterelnök úr pro
gramját általánosságban elfogadom, ne tévesz-
szen meg senkit, tehát sem a szlovák kormány 
tagjait, sem a szlovák közvéleményt, de az itt 

élő magyarságot sem, mert ez korántsem je
lenti még azt, hogy mi itteni magyarok hely-
zetünkkel meg vagyunk elégedve, az eddig 
történtekre ament mondunk, nem volnának 
panaszaink s ne volna sok jogos követelésünk 
és sok olyan panaszunk, melynek sürgős or
voslását várjuk. Mégis mikor Szlovákia első 
miniszterelnöke országa teljes önállóságát 
tűzi ki programjának egyik főpontjául, a ma 
gyarság részéről úgy vélem helyes politikai 
célkitűzés csak az lehet, hogy kormányának 
ezt a törekvését a legtchjesebb mértékben tá
mogatja. 

Mi, akik 20 év előtt tanui és szenvedő ré
szesei voltunk a csehszlovák állam megalaku
lásának, most újabb államalakulásnak va
gyunk tanuí, de remélem, nem leszünk szen-
vedő részesei. 

Amit 20 év előtt tapasztaltunk, az gazdag 
tanulságokat tartalmaz, amelyekből okulniok 
kell mindazoknak, akik felelősséget vállalnak 
az újabb államalakításért. Az első Cseh
szlovákia alapitásától kezdve eredendő bűnök 
miatt nem tudta, de nem is akarta megoldani 
a nemzetiségi kérdést. Ez azután a vesztét 
okozta. A mostani uj rezsimnek ezt mindenkor 
a szeme előtt kell tartania, ha nem akarja 
kockáztatni az új államalakulat létét és bol
dogulását. A volt csehszlovák uralom alatt 
a közélet minden ágában a hivatalos életben, 
gazdasági és társadalmi életben egy generáció 
nőtt fel, mely generációhoz olyan szlovákok 
is tartóznak, akik most vezető szerephez ju
tottak. Ennek a generációnak meg kell tisz

tulnia a benesi szellem minden hatásától. 
Amnak idején tapasztalhattuk, hogy bár

mennyire hirdette is Prága, hogy kiirtja az 
osztrák felfogást, ez a törekvése csődött mon
dott, mert átvett mindent, ami az osztrák 
rendszerben rossz volt, ami pedig abban jó 

volt, azt nem tudta konzerválni. 
Clara pacta, boni amici, mondotta tegnap 

a miniszterelnök úr. Ebből indulok ki én is és 
mint magyar törvényhozó természetesen első
sorban arra mutatok rá, hogy a nemzeti kér
dés megoldása olyan elsőrendű feladat, mely
nek eltaktikázása végzetes következményekkel 
járhat. Amidőn ezt leszögezem, nem akarok 
ünneprontó lenni, hanem ellenkezőleg, ered
ményessé akarom tenni azt az építő munkát, 
amely most megindulóban van. 

A prágai kormány egy millió magyarságot 
quantité negligeablenak kivánta mindig tekin
teni. Mennyire helytelenül, azt igazolják az 
1938 év fejleményei. Ha most Szlovákiában a 
magyarság száma alaposan csökkent is, erköl
csi, szellemi, kulturális értéke semimképpen 



sem szállt alá. Nemzeti öntudata is épp annyi
ra töretlen és törhetetlen, mint volt 1938. évi 
november 2. -ki bécsi döntés előtt. Ebből kö
vetkezik, hogy az egyenjogúságra épp úgy 
igényt tart, mint azelőtt, s felemeli tiltakozó 
szavát minden olyan, még oly halvány kísérlet 
ellen is, mely a magyarokat másod- vagy har
madrendű állampolgárokká kívánná degradálni. 

Mi magyarok, akik itt maradtunk Szlová-
kiában, már önálló állami életet éltünk, ben
nünk konstruktív államalkotó erőik vannak, 
mint erről a legutóbbi időben is higgadt
ságunkkal, fegyelmezetségünkkel, nyugodtsá-
gunkkal, türelmünkkel és munkásságunkkal 
bizonyságot tettünk. Szeretném, ha a szlovák 
nemzet, melynek szabadságküzdelmét minden
kor önzetlenül és a magunk egyéni érdekének 
veszélyeztetésével is támogattuk, ezt őszintén 
belátná és maga is hozzájárulna ahhoz, hogy 
minden ezen a téren felmerülő zavaró momen-
tum zökkenés nélkül kiküszöbölhető legyen. 

A szlovákság magna chartája a Pittsbour-
ghi szerződés, a mi magna chartánk a bécsi 
arbitrázs, amelynek 5. pontjához feltétlenül 
ragaszkodunk és semmiképen sem járulha
tunk hozzá, hogy annak rendelkezéseit akár a 
reciprocitás, akár más teóriák feltevésével 
bármiképen is elhomályosítsák, vagy azok ér
vényesülését megakadályozzák. 

Szlovákia parlamentjére, mint a minisz
terelnök úr (kifejtette, óriási feladatok hárul
nak. Új törvényekkel kell megalapoznia Szlo-
vákia egész állami struktúráját, de el kell ta-
karítania azokat a romokat is, amelyeket a for
rongó idők hagytak maguk után. Éppen ezért 
a kormány revidiálni kívánja a felhatalmazási 
törvény alapján kiadott rendeleteit. 

A miniszterelnök úr kijelentette, hogy Szlo-
vákia folytatása ugyan a csehszlovák állam
nak, mert abból nőtt ki, de mégis új állam, 
amely nem fogja ismerni a sovinizmust és a 
türelmetlenséget. Bízom abban, hogy ez a 
célkitűzés a legkomolyabb szándéka minden 
felelős szlovák kormányembernek, mert ha ez 
nem így volna, akkor csak a látszatra és a 
külsőségekben volna új állam Szlovákia, de 
nem a lényekben is és ez nem csak a szlovák-
ság, hanem Szlovákia egyetemes érdekeinek 
is kárára válna. 

Itt említem meg, hogy azokat a nyelvi jo-
gokat, amelyeket a 299/1938 sz. autonómia 
törvény a cseheknek biztosított, megkövetel
jük a magyaroknak is. 

A szlovák: kormány programjának szociá-
lis része, különösen a családvédelem a család-
alapításnak lehetővététele, a gyermekgondo-
zás a munkanélküliekről való gondoskodás a 

munkások igazságos bérfizetése, a hadirok
kantak ügye, a szociális biztosítás valamint az 
egészségügyi kérdéseknek elbírálása mind 
olyan kérdés, melyben csak egyfajta vélemény 
lehet. A legteljesebb mértékben egyetértek a 
kormánynyilatkozatnak ezen fejtegetéseivel, 
természetesen azzal, hogy ezekben a kérdések
ben teljesen egyenlő elbánásban és védelem
ben részesüljön a magyarság is. A helyesen 
megoldott szociális kérdések is hozzájárulnak 
az ország belső nyugalmának biztosításához. 
A munkanélküliség, hajléktalanság és kenyér-
telenség, állandó nyugtalanságot idéz elő egy 
országban. 

Tudjuk azt, hogy Szlovákia gazdasági és 
pénzügyi helyzete nem a legrózsásabb. Ehhez 
mérten akarjuk itteni életünket berendezni. 
Nekünk magvaroknak épp úgv fáj az, ha lá
tunk egy éhező szlovákot, mint egy németet vagy 
egy magyart. Mi is hajlandók vagyunk 
a magánéletben és mindenütt a legnagyobb ta
karékosságra, nem riadunk vissza áldozatok-
tól sem, tudunk lemondani is, de a szociális 
kérdések helyes megoldását csak úgy tudjuk 
elképzelni, ha ezen a téren nem érvényesül és 
nem érvényesülhet soha a nemzeti különbség. 
Legyen egyaránt gondja a kormánynak a szlo
vák, magyar, a német és a ruszin nemzetiség
hez tartozó nélkülözők ellátása és meg fogja 
látni azt, hogy ha ezt az elvet szigorúan be
tartja, akkor a belső atmoszféra olyan nyug
vópontra fog jutni, amely megfogja köny-
nyíteni a kormánynak minden munkáját. 

Az egyenlő elbánás elvének súlyos sérel
mét jelentik azok az elbocsátások, amelyek 
nagyszámban történtek az utóbbi időben külö
nösen Pozsonyban, ahol rendőrhatósági intéz
kedés következtében számos becsületesen dol-
gozó magyar esett el a kenyerétől és existen-
ciájától. Minden szociális elgondolásnak cső-
dött kell mondania, ha végeredményben a 
rendőrség mondja ki a döntő szót. Az elbocsá
tott más nemzetiségű tisztviselőket és munká
sokat később nagyrészt visszahelyezték a mun
kahelyükre, számtalan közbenjárás és ígéret 
ellenére a magyarokkal ez nem történt meg, 
úgyhogy nyilvánvaló az elbocsátások magyar
ellenes tendenciája. A magyarnak épp úgy jo
ga van itt a kenyérhez mint az itt élő szlovák
nak, németnek és egyéb nemzet fiának. Ez a 
joga el nem vitatható semmilyen paragrafus 
alapján sem. Ha az államvédelem érdekeire 
hivatkoznak az elbocsátások során, ezt el nem 
fogadhatjuk, mert aki 20 évig nem volt ebből 
a szempontból aggodalmat keltő, miért vált 
most egyszerre veszélyessé? Nem tudok ezek
ben az intézkedésekben mást látni, mint bizo-



nyos cseh rendszernek felburjánzását, azét a 
rendszerét, amely miatt annyit szenvedett a 
szlovákság, amikor szlovák földre a távoli 
Csehországból hoztak minden állásba cseh 
munkaerőket, s amely rendszer ellen jogosan 
küzdött a szlovák nemzet. Szinte érthetetlen 
előttem, hogy ezt a prágai receptet alkalmaz-
zák még ma is. Ha Pozsonyban takarékossá
gi okokból szükségesek az elbocsátások, úgy 
ezekbe mindenki bele fog nyugodni, ha látja, 
hogy ez aránylagosan történik. De ha csak a 
magyarokat sujtják ezek, holott a magyar 
adófizetők pontosan és lelkiismeretesen telje
sítik kötelességüket, úgy ez az intézkedés jog
gal szül elkeseredést. 

A kormánynyilatkozatnak gazdasági és 
pénzügyi részéhez egyelőre csak röviden szó
lok hozzá. Őrömmel állapíthatom meg, hogy 
a kormánynak komoly elgondolásai vannak 
és alaposan foglalkozik Szlovákia gazdasági 
felépítésének terveivel. Feltételezem, hogy 
ezek a tervek reális alappal is fognak majd 
bírni, aminek biztosítása azonban aligha lesz 
könnyű feladat. Hosszú évekre szóló terve
ket állít maga elé a kormány, amelyek csak 
nagy pénzügyi megfeszítéssel lesznek megva
lósíthatók. Két körülményre kell már most fel
hívnom a kormány figyelmét. Okvetlenül 
szükségesnek látom a szomszédokkal való 
gazdasági együttműködést. A Duna mentén a 
Kárpátok ölében lakó nemzetek gazdasági té
ren egymás nélkül meg nem élhetnek. A nem
zeti és állami önállóság kiépítése semmiképen 
sem járhat gazdasági elkülönüléssel, mert en
nek esetleg katasztrófálisak lennének a követ-
kezményei. A másik körülmény az, hogy a köz
munkákból, de egyáltalában minden vállalko
zásból részt kíván magának a magyarság. 

A kormánynyilatkozatnak az iskolaügyek
kel foglalkozó része tulajdonképpen még csak 
általánosságban mozog. Teljesen magamévá 
teszem a miniszterelnök úrnak azt a kijelen
tését, hogy az iskolákban keresztény nemzeti 
szellemnek kell uralkodni. Nagy haladás ez a 
multhoz képest, amikor a cseh-szlovák uralom 
az iskolát az elnemzetlenítés és a keresztény
ellenes irányzat eszközévé tette. Konkrétebb 
kijelentéseket kell azonban várnunk a nemzeti-
ségi iskolákról, mert a miniszterelnök úr nyi
latkozata alapján joggal aggódhatunk amiatt, 
hogy az iskolai rendszer egyszerűsítése, az is
kolák összevonása a magyar iskolaügy kárára 
történhet. Nem tudjuk azt sem, mennyire akar 
gondoskodni a kormány a nemzeti iskolák 
anyagi helyzetéinek biztosításáról. Nem ismer
jük az állami költségvetést, mert azt még nem 
hozták nyilvánosságra. Mennyit szán a kor

mány magyar kulturális célokra, ez szintén 
ismeretlen előttünk. Nagyon sok még a kér
dőjel, melyre választ várunk. 

A magyarság kulturális jogainak és igé
nyeinek elbirálásánál semmiképen sem fogad
hatom el az 1938 december 31. -iki népszám
lálás eredményét. De nem fogadhatom el sem
mi olyan más tekintetben sem, ahol a ma
gyaroknak bármely jogát arányszámuktól 
akarná függővé tenni. Ha nem is tudom kézen
fekvően megcálolni azt, hogy Szlovákiában 
csak 67. 000 magyar élne, a népszámlálás vég
rehajtása teljes joggal teszi kérdésessé ennek 
az eredménynek reális voltát. Bizonyítékokkal 
rendelkezem, hogy sokhelyütt a túlbuzgó 
összeírók önkényesen állapították meg a ma
gyarok rovására a nemzeti hovatartozandósá-
got. Másutt hozzánemértéssel és felületesen 
történt annak megállapítása, hogy ki milyen 
nemzetnek a fia. Tudom, hogy nem a kormány 
utasítására történtek ezek a nagy hibák, vi
szont azonban fel kell tételeznem, hogy a kor
mány tudomással bír róluk és éppen ezért nem 
is fogja ezeket az adatokat alapul venni a 
nemzeti csoportok jogainak megállapításánál. 

A jövő évben esedékes népszámlálásra va
ló tekintettel már most szögezem le azt, hogy 
mi csak olyan népszámlálást fogadhatunk el 
mértékadónak, ha mindenki, akit megszámlál
nak, személyesen maga tölti ki a népszámlá
lási lapot. 

Visszatérve az iskolaügyi és kulturális kér
désekre, megnyugtató eredményre csak akkor 
juthatunk, ha a kormány módot ad nekünk 
magyaroknak arra, hogy úgy mint az a néme
tekkel is megtörtént, az iskolaügyi miniszter 
úrral ismertethessük iskolai és kulturális prog
ramunkat és megtárgyalhassuk annak minden 
részletét. Ezen kívül a jövőben minden ellen
tétet és félreértést kizáró megoldást biztosíta
na az, ha az iskolaügyi minisztériumban a ma
gyar tannyelvű bármely típusú iskolák felett 
való felügyelet gyakorlására külön magyar 
osztályt állítanának fel, amelyben magyarokat 
alkalmaznának és a magyar iskolák tanfel
ügyelői is magyarok volnának. 

A miniszterelnök úr terjedelmes nyilatko
zatához csak sűrítve adtam elő álláspontunkat, 
legfontosabb követeléseinket és legégetőbb 
panaszainkat. Nem célom, hogy nehézségeket 
támasszak, mert belátom azt, hogy — mint azt 
egy miniszter úr ki is jelentette —, a kormány 
ma még a kezdet nehézségeivel, gyermekbe
tegségek és forradalmi jelenségek kiküszöbö
lésével túlon is túl el van foglalva. Amit a 
kormánynyilatkozat tartalmaz, az ma még a 
legnagyobb részt igéret. Szeretném, ha 



részünkre bíztató iigéret volna és a fejlemé
nyek nem cáfolnák meg bizakodásunkat. De 
ettől eltekintve, újra leszögezem azt, hogy 
ma én" egyedül képviselem a magyarságot a 
szlovákiai parlamentben. A reám háruló fele
lősség tehát sokkal nagyobb, mint akkor volt, 
amikor több magyar törvényhozó között osz
lott meg ez a felelősség. Vállalom a fajommal 
szemben ezt azzal, hogy jogos követeléseink
ből egy jottányit sem fogok engedni és a ma
gyar-szlovák viszonyt sohasem fogom úgy ér
telmezni, hogy mi itten háttérbe szorulhas
sunk. Baráti és testvéri együttműködésünk 
azon múlik, hogy a kormány velünk magya
rokkal, mint egyenrangu felekkel bánik-e. A 
miniszterelnök úr nyilatkozatában több ízben 
hangsúlyozta a keresztény ideológiát, azt a 
keresztény ideológiát, amely a szlovák lelkek-
ből fakad. Az én lelkem, az én magyar lelkem 
keresztény ideológiával van telve. Hiszem azt, 
hogy ez a keresztény ideológia átsegít a még 
fönnálló nehézségeken és lehetővé fogja tenni 
a békés együttműködést egy boldogabb jövő 
elérésére. (Potlesk. ) 

3. Reč роslаnса Simku 
(viď str. 49. Теsпорiseckej zprávy): 

Славный Соймъ! зъ программы словац
кого правительства, которое вчера изъявилъ 
намъ Господинъ предсщдатель, разсгщяетъ но
вый духъ, новая жизнь, новый штатъ. 

Великимъ успокоенiемъ служить се и для 
насъ Русиновъ и принимаемъ ее съ большой 
радостью. Им'щемъ доста смутное воспоминаше 
на прошлыхъ 20 годоВъ, когда было намъ 
обeщано найболыпе, но данно найменще. На-
шихъ народныхъ правь не было узнанно, изъ 
чего настали между нами вредливы борбы, 
братска ненависть, на что мы, славный Соймъ, 
искренно сказавши, горько тяжело доплатили. 

Пришелъ день 6. октября, г. 1938. Наста
ла новая эра, новый духъ, нова надщя. Надщя 
христіянской справедливости. Надщя взаимного 
порозумщнія насъ славянскихъ братовъ: Руси
новъ - Словаковъ. Надщя признанія нашихъ 
культурныхъ, народныхъ правь и такимъ спо-
собомъ братского, славянского сожитія и со-
дщйствія. (Роtlеsk. ) 

Я со своей стороны быль всегда привер-
женепъ сей красивой идеи. Вижу, что наша 
судьба: вмщстщ жить- ВМЩСТЩ погибнуть. (Ро-
tlesk. ) Протое, братья, удаляйме изъ между 

насъ все то, что насъ славянъ разбиваетъ, 
отбросимъ отъ себя все то, что служить при
чиной нащего несчасtiя. (Роtlеsk. ) 

Братья Словаки, не допустимся до того! 
Если мы будемъ принуждены бороться за 
свои права,, тутъ настанетъ снова старая не
нависть. Смутно долженъ я констатировать 
уже и теперь симптомы, которы безпокоятъ 
насъ. Тутъ хочу вспомнуть способь народо-
численія между нами Русинами. Выказано насъ 
меньше, чщмъ прежде. Насильственно зачис
лено много чисто русскихъ сель за словен-
скихъ, на чисто русскихъ околицахъ дщйство-
вали только словенскіе комисары, даже и ев
реи, лишь не Русины. Надщемя, что славное 
правительство не будетъ брать сей результатъ 
основой для нашего сожитья. Знаемъ, что 
вина не со стороны правительства, нс со сто
роны нщсколько окружныхъ чиновниковъ. 

Со стороны правительства стрщтимся те
перь съ найбольшoй къ намъ симпатіей, съ 
найбольшoй охотой дать намъ все, что намъ 
принадлежитъ предъ Богомъ и свщтомъ. 

Въ надщщ и подъ условiемъ что получимъ 
свои права отъ славного правительства, вщыра-
жаемъ ему со своей стороны полное довгщpiе 
и свою искернную лоялиту. (Роtlesk. ) Мы съ 
братами Словаками на сей земли а въ рамкщ 
словенской границы хочемъ жить и содщй
ствовать въ благо нашего народа! (Dlho-
trvajúci роtlesk. ) 

Хочемъ жить въ нашомъ духу: русскомъ, 
въ духу нашихъ славныхъ будителeй Добрян-
ского- Духновича! 

Ведется правда скрыто, между нами безо-
члива агитацiя заграничными намъ чужими 
бунтовщиками, которы намщрываютъ загнать 
насъ въ чужой духъ, но мы не даемся ни 
прекрестить, ни перекрутить! (Роtlеsk. ) 

Добре знаю нужду нашего народа. Наше
му народу нужно хлщба, покоя, ясного на-
пряма въ политикщ, и соцiального хозяйствен
ного поднесенiя. 

Не бойтесь, братя Словаки, что поданіемъ 
намъ нашихъ правь зрадите свой народъ. На-
оборотъ! взыскаете нашу благодарность. Ру-
синъ и душу дасть за того, кто относится къ 
нему по братски. (Роtlesk. ) 

Смотрите на насъ славянскимъ окомъ. Мы 
служимъ мостомъ между Вами и между ма
тушкой нашей, Русью, котора теперь стогнетъ 
подъ игомъ рудымъ, но вщримъ, что не дол-
го. (Роtlesk. ) Орiентуйтесь и на Востокъ! Ех 
оriеntе luх, отсюда прiйдетъ когдато для всщхъ 
славянъ воскересеніе ! . . . 

А теперь прiйдетъ мнщ на умъ одно ми
лое воспоминаніе. Передъ 17-18 годами я быль 
на торжествщ благословенія звоновъ въ Снинщ. 
Быль тамъ и покойный вождь словенского 



народа: А. Глинка. Имщли мы сердечный роз-
говоръ, который кончился сими Его словами: 
„Брате, Вы еще молодой и идеалистъ, будьте 
всегда идеалистомъ!" 

Да, будьме идеалисты. Политика есть 
великой реалитой, но мы замщшаемъ въ ту 

реалиту и идеализмъ. Сей идеализмъ: брат-
ская, сердечная, славянская любовь. Любовь 
Русиновъ-Словаковъ и Чеховъ! Если подаемъ 
себщ руи, будетъ тутъ миръ, жизнь, сила 
и благобьгтіе, къ чему намъ Господи Боже 
допомагай!... (Dlhotrvajúci potlesk. ) 
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